
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 13196
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Δ. Μπαξεβανάκη, σελ.

13123
3. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003,
περί «Ποινικής ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύει:

α) στις 29/6/2016 ποινική δικογραφία που αφορά στους
Υπουργούς Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και στον Αναπληρωτή Υπουργό Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης µε αρµοδιότητα σε
θέµατα προστασίας του πολίτη, 

β) στις 19/7/2016: Ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ. Κωνσταν-
τίνο Αρβανιτόπουλο, και στον πρώην Υφυπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων κ. Συµεών Κεδίκογλου. Ποινική δικογρα-
φία που αφορά στον Υπουργό Υγείας, κ. Ανδρέα Ξανθό, και
στον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας, κ. Παύλο Πολάκη. Και
ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Υγείας,
κ. Σπυρίδωνα- Άδωνι Γεωργιάδη, σελ. 13109

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13109, 13111, 13112,
13117, 13118, 13120, 13121, 13123, 13127, 13130, 13137,
13138, 13144, 13145, 13146, 13147, 13150, 13151, 13156,
13158, 13159, 13162, 13165, 13166, 13167, 13168, 13169,
13174, 13175

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13169

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-

γιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Ρύθµιση
θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας», σελ.
13109 - 13176

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Τροποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς
ενίσχυση της καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας κα-
πνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών και ίδρυση Συντονιστι-
κού Κέντρου για την Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου,
εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Απόφαση
2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου, της 30ης Νοεµβρίου 2009, για
τη χρήση της πληροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς και
άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών και
ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία των άρθρων 15, 16 και 18
της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου 2014, για την προσέγγιση
των νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών δια- τάξεων
των κρατών-µελών σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση
και την πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και
την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ», σελ. 13131

β) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων: «Εναρµόνιση της νοµοθε-
σίας µε την Οδηγία 2012/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 21ης Νοεµβρίου 2012 για τη δη-
µιουργία ενιαίου ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού χώρου (ΕΕ
L343/32 της 14.12.2012) και άλλες διατάξεις», σελ. 13150

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 13151 - 13196
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 13109 - 13131
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 13131 - 13151

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 13174
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 13146
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 13156, 13158, 13165, 

13166, 13174
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 13145
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 13112, 13123, 13165, 

13166, 13167
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 13111, 13158
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13109, 13146, 13159
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 13109, 13111, 13112, 

13117, 13120, 13121, 
13123, 13127, 13130

ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 13166, 13167, 13174
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 13174
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 13156
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 13146, 13162
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 13150
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 13175
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 13137, 13144, 13145, 

13146, 13151
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 13109, 13118, 13121, 

13166, 13167, 13174
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13166
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 13112
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 13138, 13144, 13146, 13147
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 13146, 13151, 13168
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 13137

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 13169
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 13169

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής  Άµυ-
νας:

ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 13147
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 13133
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 13112, 13160, 13165
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 13149
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 13133
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 13127, 13138, 13139, 

13140, 13144, 13145
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 13148, 13149
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 13135
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 13112, 13121, 13122, 

13123, 13138, 13139, 
13140, 13142, 13156, 
13164, 13165, 13166, 
13167, 13168, 13175

ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 13128, 13129
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 13142, 13144
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ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 13111, 13159
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13158, 13159
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 13157
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13134
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 13110, 13111, 13112, 

13119, 13120, 13124, 
13127, 13135, 13137, 
13138, 13142, 13147, 
13148, 13151, 13165, 
13166, 13167, 16168, 
13169, 13175

ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 13112, 13125, 13133, 
13164, 13165, 13167, 
13168, 13175

ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 13127, 13133, 13149, 
13156, 13166, 13169

ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 13162
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 13130
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 13152
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 13135, 13137
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 13163, 13164
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 13123, 13124, 13175
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 13154
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 13118, 13119, 13120, 

13167, 13175
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 13160
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 13138
ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 13117
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 13146, 13147
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 13151, 13168, 13169
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13154
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 13131, 13133
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 13161
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 13136, 13137
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 13161

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 13133
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 13127
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 13112
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13175



Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιουλίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.45’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας. Διαπιστωθείσης της απαρτίας, ξεκινάει
η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003, «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει:

Πρώτον, στις 29-6-2016 ποινική δικογραφία που αφορά τους
Υπουργούς Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων και στον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης µε αρµοδιότητα σε θέµατα
προστασίας του πολίτη.

Δεύτερον, στις 19-7-2016: Ποινική δικογραφία που αφορά τον
πρώην Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ. Κωνσταντίνο
Αρβανιτόπουλο, και τον πρώην Υφυπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Συµεών Κεδίκογλου. Ποινική δικογραφία που
αφορά τον Υπουργό Υγείας, κ. Ανδρέα Ξανθό, και τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Υγείας, κ. Παύλο Πολάκη. Και ποινική δικογραφία
που αφορά τον πρώην Υπουργό Υγείας, κ. Σπυρίδωνα-Άδωνι Γε-
ωργιάδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
15ης Ιουλίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τροπο-
λογιών.

Επειδή είναι και επί των τροπολογιών, συµφωνείτε –ο Υπουρ-
γός το δέχεται- να µιλήσει πρώτος ο Υπουργός, προκειµένου να
τοποθετηθεί καταρχήν στο ποιες τροπολογίες κάνει δεκτές, ώστε
να ξέρουν οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
εξαρχής, για να µπορούν να τοποθετηθούν; Είναι βεβαίως και οι
τροπολογίες, που είναι από δυο-τρεις άλλους Υπουργούς. Εξυ-
πακούεται ότι µετά την τοποθέτηση των εισηγητών και των ειδι-
κών αγορητών, οι αρµόδιοι Υπουργοί θα έρθουν και, επί τρίλεπτο
ή πεντάλεπτο, θα παρουσιάσουν και θα υπερασπιστούν τις τρο-
πολογίες τους. Άρα συµφωνείτε µε αυτή τη διαδικασία; Δηλαδή

κυρίως µε το να αρχίσει ο Υπουργός; Γιατί έχει να ανακοινώσει,
απ’ ό,τι µου είπε, και αλλαγές επί του σχεδίου νόµου, που είναι
πολλές, από παρατηρήσεις που έκαναν οι συνάδελφοι, και οι κυ-
βερνητικοί Βουλευτές και της Αντιπολίτευσης, στη Διαρκή Επι-
τροπή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε Θε-

οχαρόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συνε-

δρίαση αυτή είχε εξαρχής κανονιστεί να γίνει την Πέµπτη, ενώ
θα είχε τελειώσει και η προηγούµενη συνεδρίαση για τον εκλο-
γικό νόµο. Σήµερα καλούµαστε σε πολύ λίγες ώρες, µέχρι τις
17.00’ το απόγευµα, που -αν δεν κάνω λάθος- ξεκινάει...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Χονδρικά εκεί είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Καλούµαστε, λοιπόν, να

συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο συζητήθηκε διεξοδικά
στις επιτροπές. Έχει πάρα πολλά άρθρα και πολύ σηµαντικά θέ-
µατα. Έρχονται και έξι υπουργικές τροπολογίες και πολλές βου-
λευτικές. Συνεπώς δεν µπορούµε να καταλάβουµε τον λόγο του
κατεπείγοντος. Γιατί να µην πάει και αυτή η συζήτηση την επό-
µενη εβδοµάδα, για να συζητηθεί αναλυτικά; Λέω µάλιστα ότι
στις επιτροπές υπήρχε ένα συναινετικό κλίµα στη συζήτηση, το
οποίο κλίµα θα χαλάσει όταν θα γίνει µία συζήτηση στην οποία
δεν µπορούµε ουσιαστικά, γιατί έχουµε ελάχιστο χρόνο, να το-
ποθετηθούµε για όλα αυτά τα ζητήµατα.

Συνεπώς µε βάση την αλλαγή που έγινε και συζητείται σήµερα
το απόγευµα η διαδικασία του εκλογικού νόµου και έχουµε ελά-
χιστες ώρες, θα ήθελα από τους Υπουργούς να κάνουν δεκτή,
έστω και τώρα, τη διαδικασία να πάµε ήρεµα να συζητήσουµε
την επόµενη εβδοµάδα ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο νοµίζω ότι
µπορούµε να βρούµε πολλά σηµεία να συζητήσουµε και για βελ-
τιώσεις του, ακόµα και µέσα στην Ολοµέλεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεγράφη η άποψή

σας. Δεν νοµίζω ότι οι Υπουργοί θα το αποσύρουν. Πάντως,
υπενθυµίζω ότι έγινε και εχθές συζήτηση στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων από την Αντιπολίτευση, περίπου στο κλίµα που είπατε,
αλλά η απόφαση είναι αυτή. Εποµένως µην χάνουµε χρόνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα γίνει αν δεν προ-
λάβουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, εγώ
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εκτιµώ ότι σε οκτώ ώρες θα προλάβουµε, γιατί είδα ότι οκτώ άν-
θρωποι µίλησαν και στην επιτροπή. Άντε, να είναι διπλάσιος ο
αριθµός σήµερα. Με τους χρόνους κ.λπ. νοµίζω ότι θα προλά-
βουµε. 

Ο κύριος Υπουργός θα ανοίξει τη συνεδρίαση για να πει τις
αλλαγές και για να πει ποιες τροπολογία κάνει δεκτές.

Πέντε λεπτά αρκούν, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα υπάρξει µια

ανοχή.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µετά από την πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση που εί-
χαµε στην Επιτροπή Εξωτερικών και Εθνικής Άµυνας αλλά και
τις συζητήσεις που είχαµε µε τα κόµµατα και τους συναδέλφους,
τις περισσότερες απόψεις για αλλαγές στο σχέδιο νόµου τις έχω
κάνει δεκτές. Όπως, επίσης, θα κάνουµε δεκτές πολλές τροπο-
λογίες και κατά τη διάρκεια της συζητήσεως θα µπορέσουµε, νο-
µίζω, να συµφωνήσουµε σε αρκετά απ’ τα θέµατα τα οποία
προτείνατε.

Θέλω κατ’ αρχάς να διαβάσω, όπως προβλέπεται από τον Κα-
νονισµό, κύριε Πρόεδρε, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που αφο-
ρούν παρατηρήσεις συναδέλφων Βουλευτών και από την
Κυβέρνηση και από την Αντιπολίτευση, που πιστεύω ότι θα δώ-
σουν τη δυνατότητα να αντιµετωπίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε µια συγκατάθεση πολιτική,
από όλες τις πλευρές. Έχουµε λοιπόν...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά την ανάγνωση,
τις καταθέτετε για να φωτοτυπηθούν και να µοιραστούν.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Τις έχω ήδη
µοιράσει στα κόµµατα από χθες, για να έχουν µια ενηµέρωση
πριν τη συζήτηση, αλλά θα τις διαβάσω και επισήµως, όπως προ-
βλέπεται από τον Κανονισµό.

Η πρώτη αφορά τον τίτλο του σχεδίου νόµου, που είναι: «Ρυθ-
µίσεις θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και
άλλες διατάξεις». Αυτό γίνεται, όπως αντιλαµβάνεστε διότι έχουν
περιέλθει και από άλλα Υπουργεία έκτακτες τροπολογίες και αλ-
λάζει ο τίτλος.

Όσον αφορά την παρατήρηση που δέχθηκα από την κ. Κα-
νέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αλλάζουµε στο
άρθρο 2 την παράγραφο 3 και η φράση «είναι δυνατός ο καθο-
ρισµός της διατήρησης» αντικαθίσταται µε τη φράση «καθορίζε-
ται η διατήρηση».

Όσον αφορά τις παρατηρήσεις από τον εισηγητή της Νέας
Δηµοκρατίας, της Ένωσης Κεντρώων, των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων, του ΠΑΣΟΚ, της Χρυσής Αυγής, αλλά και Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ, στο άρθρο 11 στην παράγραφο 4 ως τελευταίο εδάφιο
προστίθεται η περίοδος: «Στη συνεδρίαση του ΣΑΜ µετέχει για
την παροχή γνώµης ο διευθυντής του οικείου ταµείου, εφόσον
τα αξιοποιούµενα ακίνητα ανήκουν στο ΤΕΘΑ, το ΤΕΣ, στο ΤΑΑ
και ο Πρόεδρος του οικείου ταµείου, εφόσον τα αξιοποιούµενα
ακίνητα ανήκουν στο Μετοχικό Ταµείο Στρατού, στο Μετοχικό
Ταµείο Ναυτικού και στο Μετοχικό Ταµείο Αεροπορίας».

Στην παράγραφο 11 του άρθρου 11 η φράση «η οποία αναρ-
τάται στην επίσηµη ιστοσελίδα του ΥΠΕΘΑ, παρέχει στο οικείο
ταµείο την εντολή» αντικαθίσταται µε τη φράση «δίνει εντολή στα
ΤΕΘΑ, ΤΕΣ και ΤΑΑ και διατυπώνει πρόταση στο Μετοχικό Ταµείο
Στρατού, Μετοχικό Ταµείο Ναυτικού και Μετοχικό Ταµείο Αερο-
πορίας». Εδώ δέχτηκα την παρατήρηση, η οποία έγινε, δηλαδή
να αποφασίζουν τα µετοχικά ταµεία να έχουν την τελική από-
φαση στα διοικητικά τους συµβούλια, όπως όλοι οι συνάδελφοι
ζητήσατε.

Στο άρθρο 18, στην προστιθέµενη µε την παράγραφο 10, νέα
παράγραφο 8 στο άρθρο 24 του ν.3883/2010, διαγράφεται η
λέξη «ελάχιστα» και η φράση «ανεξαρτήτως κενών οργανικών θέ-
σεων». Και αυτό είναι ένα αίτηµα συναδέλφων Βουλευτών.

Στην παράγραφο 26, µετά τη φράση «Ανώτερες Στρατιωτικές
Σχολές Υπαξιωµατικών» προστίθεται και η φράση «καθώς και

στους αντίστοιχους που προέρχονται από την κατηγορία των µο-
νιµοποιηθέντων εθελοντών του ν.δ.445/1974 και των µονιµοποι-
ηθέντων εθελοντριών» -αφορά τις εθελόντριες, το έθεσαν
αρκετοί συνάδελφοι αυτό- «του ν.705/1977». Είναι για το θέµα
τις ισότητας µεταξύ ανδρών και γυναικών, όπως το θέσατε στη
Βουλή.

Στο άρθρο 26, αριθµείται η µοναδική παράγραφος του άρθρου
σε παράγραφο 2 και προστίθεται νέα παράγραφος, όπως ζητή-
θηκε, στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 12 του
ν.δ.445/1974 (Α’160), όπως αυτή τροποποιήθηκε µε την παρά-
γραφο 3 του άρθρου 3 του ν.2109/1992. Προστίθεται το εδάφιο
ως εξής: «Ειδικά οι Μόνιµοι Λοχίες, Κελευστές και Σµηνίες που
έχουν αποφοιτήσει από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιω-
µατικών τριετούς διάρκειας φοίτησης, µπορούν να προάγονται
αν έχουν συµπληρώσει στον βαθµό αυτό τουλάχιστον δύο έτη».
Είναι αυτό που ζητήσαµε να µειωθεί κατά ένα έτος.

Στο άρθρο 34 διαγράφεται η αρίθµηση της µοναδικής παρα-
γράφου του άρθρου.

Στο άρθρο 36 στην παράγραφο 3, στο τέλος της πρώτης πε-
ριόδου διαγράφεται η τελεία και προστίθεται η φράση «υπό την
επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρθρου 41 του παρόντος
νόµου». Κύριε Λοβέρδε, αυτό το ζητήσατε εσείς. Το δεχόµαστε.

Στο άρθρο 41 προστίθεται η παράγραφος 5 ως εξής: «Οι ελεγ-
κτές της Μονάδας Εσωτερικών Υποθέσεων απαγορεύεται να µε-
τέχουν ως µέλη σε διοικητικά ή εποπτικά συµβούλια νοµικών
προσώπων που υπάγονται στο ΥΠΕΘΑ ή εποπτεύονται απ’ αυτό.
Η ίδια απαγόρευση ισχύει και για τους οικονοµικούς επιθεωρη-
τές-αξιωµατικούς του Ελεγκτικού Σώµατος και του Στρατού
Ξηράς, καθώς και τους οικονοµικούς αξιωµατικούς του Πολεµι-
κού Ναυτικού και της Πολεµικής Αεροπορίας για τον χρόνο που
υπηρετούν ως οικονοµικοί επιθεωρητές στους οικείους κλά-
δους». Αυτό αφορά την παρατήρηση που κάνατε ότι ο ελεγκτής
θα είναι και ελεγχόµενος.

Στο άρθρο 47 στην παράγραφο 10, η φράση του πρώτου εδα-
φίου «οι οποίοι τέθηκαν εκτός οργανικών θέσεων στην τελευταία
γι’ αυτούς κρίση πριν από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του
παρόντος νόµου» αντικαθίσταται µε τη φράση «από την 24η Σε-
πτεµβρίου του 2010» και η φράση του δεύτερου εδαφίου «επα-
νέρχονται µε προεδρικό διάταγµα στην υπηρεσιακή κατάσταση
που τελούσαν πριν από την ηµεροµηνία της τελευταίας κρίσης
τους και κρίνονται εκτάκτως εντός δύο µηνών από την έκδοση
του ως άνω διατάγµατος» αντικαθίσταται ως εξής: «Κρίνονται
εκτάκτως εντός δύο µηνών από την υποβολή της και εκδίδονται
τα προεδρικά διατάγµατα και οι λοιπές διοικητικές πράξεις που
απαιτούνται για την εφαρµογή του πρώτου εδαφίου».

Στην παράγραφο 11 του άρθρου 47, µετά τη φράση «Ανώτε-
ρες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών» προστίθεται η φράση
«καθώς και η κατηγορία των µονιµοποιηθέντων εθελοντών του
ν.δ445/1974 και των µονιµοποιηθεισών εθελοντριών του ν.705».
Και αυτό αφορά τις γυναίκες που δεν είχαν την ίδια αντιµετώπιση
µε τους άντρες υπαξιωµατικούς.

Νοµοθετικές βελτιώσεις στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχε-
δίου. Νοµοτεχνικές βελτιώσεις στην αιτιολογική έκθεση του άρ-
θρου 10. Η αιτιολογική έκθεση επί του άρθρου αναδιατυπώνεται
ως εξής: «Με το άρθρο αυτό ορίζεται ότι η αποστολή της νέας
υπηρεσίας θα είναι αποκλειστικά η αξιοποίηση των ακινήτων ιδιο-
κτησίας του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του Ταµείου Εθνικού Στό-
λου και του Ταµείου Αεροπορικής Άµυνας προς όφελος των
Ενόπλων Δυνάµεων και των στελεχών τους, καθώς και των ακι-
νήτων του Μετοχικού Ταµείου Στρατού και των Μετοχικών Τα-
µείων Ναυτικού και Αεροπορίας, προς όφελος των µετόχων
τους». Είναι ξεκάθαρο πια αυτό το οποίο ζητήθηκε από τους συ-
ναδέλφους. 

«Από την ως άνω περιουσία δεν επιδέχονται αξιοποίησης τα
ακίνητα του ΤΕΘΑ, ΤΕΣ και ΤΑ που έχουν διατεθεί για την εκπλή-
ρωση επιχειρησιακών αναγκών σε καιρό ειρήνης ή πολέµου, είτε
θεωρούνται αναγκαία για την εκπλήρωση τέτοιων αναγκών,
καθώς θεµελιώδης προϋπόθεση είναι να µην µεταβάλλεται η
χρήση ακινήτων που κρίνονται απαραίτητα για την προάσπιση
της εθνικής άµυνας και ασφάλειας. 

Επίσης, η αξιοποίηση ακινήτων τα οποία έχουν διατεθεί στα
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ταµεία µέσω δωρεάς ή διαθήκης οφείλει να είναι εναρµονισµένη
µε τη βούληση αντιστοίχως του δωρεοδότη ή του διαθέτη, σύµ-
φωνα µε τις επιταγές του Συντάγµατος. Η αξιοποίηση δε της ακί-
νητης περιουσίας έχει ως στόχο την απόκτηση προσόδων για τη
βελτίωση των συνθηκών εργασίας και διαβίωσης του στρατιωτι-
κού προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και την κάλυψη
µέρους των χρηµατοδοτικών αναγκών του ΥΠΕΘΑ, ιδίως όσον
αφορά τη βελτίωση των υποδοµών για την κάλυψη των επιχειρη-
σιακών αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων». Είναι οι διευκρινίσεις
που ζητήθηκαν από τους συναδέλφους και µπαίνουν και στην αι-
τιολογική έκθεση για να µην υπάρχει διαφορά.

Στο άρθρο 11, στην αιτιολογική έκθεση της παραγράφου 11
του εν λόγω άρθρου απαλείφεται η φράση «που ολοκληρώνεται
µε απόφαση του ΣΑΜ». Ολοκληρώνεται µε απόφαση των µετο-
χικών ταµείων. 

Στην αιτιολογική έκθεση επί της παραγράφου 10 του εν λόγω
άρθρου και συγκεκριµένα στην πρώτη περίοδο, η φράση «κρί-
νονται προακτέοι ανεξαρτήτως κενών οργανικών θέσεων» αντι-
καθίσταται από τη φράση «εφόσον κριθούν προακτέοι,
προάγονται».

Όπου στην αιτιολογική έκθεση της παραγράφου 26 του εν
λόγω άρθρου αναγράφονται οι κατά ζεύγη αριθµοί «1989-1990»
και «1991-1992», αντικαθίστανται» –είναι ορθή η παρατήρηση
από τους συναδέλφους- «από τους κατά ζεύγη αριθµούς «1988-
1989» και «1990-1991» αντίστοιχα. 

Στην αιτιολογική έκθεση της παραγράφου 26 προστίθεται νέο
εδάφιο ως εξής: «Η διάταξη καταλαµβάνει το ρυθµιστικό της
εύρος και τους προερχόµενους για την κατηγορία των µονιµο-
ποιηθέντων εθελοντών του ν.δ.445 και των µονιµοποιηθεισών
εθελοντριών». 

Αυτά είναι, όπως τα έχετε παρατηρήσει, και έχουν γίνει αλλα-
γές. Στα άλλα δεν χρειάζεται νοµίζω να συνεχίσω. Έχουν µοιρα-
στεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, απλά περιµέ-
νουµε να τις υπογράψει ο κ. Καλογήρου για να κατατεθούν στα
Πρακτικά, άσχετα που έχουν δοθεί στους επικεφαλής των κοµ-
µάτων, των εισηγητών, για να διανεµηθούν µετά. 

Τώρα πείτε µας τις υπουργικές τροπολογίες που κάνετε δε-
κτές. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε και για
τις υπουργικές και για τις βουλευτικές για να µπορούν οι συνά-
δελφοι να έχουν µια εικόνα σε όλα. 

Τέθηκαν θέµατα από πολλούς συναδέλφους που αφορούν τη
σταδιοδροµική εξέλιξη των ΕΜΘ, των Εθελοντών Μακράς Θη-
τείας. Πράγµατι, υπάρχει θέµα. Δηλαδή, σε έναν εθελοντή µα-
κράς θητείας, ο οποίος θα κάνει σπουδές και θα πάρει πτυχία
και µεταπτυχιακά, δεν µπορούµε να του κόβουµε τη δυνατότητα
να µπορεί να προάγεται σε Αξιωµατικό. Δεσµευόµαστε, λοιπόν,
µε τον Αναπληρωτή Υπουργό να το συζητήσουµε και µε τη στρα-
τιωτική ηγεσία αλλά και µε την Αντιπολίτευση και να το ρυθµί-
σουµε το θέµα αυτό µε έναν δίκαιο τρόπο, ο οποίος όµως θα
µπορεί να καλύπτεται και από τις οικονοµικές ανάγκες. 

Εάν κάναµε δεκτές τις τροπολογίες όπως είχαν γίνει -και µά-
λιστα τις είχε προτείνει και ο Αναπληρωτής Υπουργός- αυτές θα
είχαν µια κοστολόγηση της τάξεως των 40 εκατοµµυρίων ευρώ
για τον φετινό προϋπολογισµό, που δεν µπορούµε να αντιµετω-
πίσουµε. Ήταν κυρίως οικονοµικό το θέµα και δεν µπορούµε
αυτή τη στιγµή να το λύσουµε. 

Δεσµευόµαστε, όµως, δηµόσια ότι και τη σταδιοδροµική εξέ-
λιξη των Εθελοντών Μακράς Θητείας και το θέµα των Αξιωµατι-
κών της ΣΜΑ όπου αφορά την αρχαιότητα και όσον αφορά τις
τάξεις ΑΣΣΥ1990 για τη σταδιοδροµία τους και το ασφαλιστικό
όπου υπάρχει µια αδικία και για τη δυνατότητα παραµονής µέχρι
το πεντηκοστό όγδοο έτος ηλικίας όλων των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων που το επιθυµούν, µέσα στους επόµενους µήνες
και πάντως πριν από τη λήξη της περιόδου θα τα αντιµετωπί-
σουµε. Είναι δίκαια θέµατα, είναι θέµατα που αφορούν πάρα
πολλά στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και θα τα λύσουµε. Ανοί-
γουµε διάλογο και µε τη στρατιωτική ηγεσία και µε τα πολιτικά
κόµµατα. Θέλουµε, κύριοι συνάδελφοι, να συµµετέχετε σε αυτόν

τον διάλογο για να µπορέσουµε να βρούµε λύσεις. 
Όσον αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, έχουµε µια τροπο-

λογία για τα ΑΕΙ που αναφέρεται…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δια-

βάστε σας παρακαλώ τον γενικό αριθµό για να µπορούν να πα-
ρακολουθήσουν οι συνάδελφοι. Η 558 είναι µήπως, του κ. Βίτσα
και του κ. Φίλη;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι, του κ. Βίτσα και του κ. Φίλη.
Αφορά την ίδρυση επώνυµης έδρας, η οποία θα φέρει την επω-
νυµία του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας. Το ύψος της δα-
πάνης είναι 26.000.000 ευρώ για την πρώτη εφαρµογή της
ρύθµισης. Την κάνουµε δεκτή την τροπολογία αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η τελευταία, η 566,
γιατί έχετε δύο. Αυτή την κάνετε δεκτή; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι, την κάνουµε δεκτή. 

Η τροπολογία του κ. Κουρουµπλή και του κ. Τόσκα που είναι
για την τροποποίηση του άρθρου 119 του ν.4249/2014 µε το κα-
θεστώς που διέπει το εθελοντικό σύστηµα πολιτικής προστασίας,
είναι µια τροπολογία που θα την αναπτύξει ο κ. Κουρουµπλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτή έχει γίνει δεκτή
στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι εκπρόθεσµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έγινε δεκτή απ’ ό,τι
βλέπω εδώ στη Διαρκή Επιτροπή, άρα δεν χρειάζεται. Έχει µπει
ως άρθρο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τη ρύθµιση-γνωµοδότηση
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
δηλαδή την τροπολογία 549 µε ειδικό 44, θα την αναπτύξουν οι
Υπουργοί. Την κάνουµε δεκτή.

Τον καθορισµό για τα ΑΕΙ την είπαµε. 
Η παροχή δυνατότητας επανένταξης στις τάξεις µονίµων στε-

λεχών ή στην παραγωγική σχολή από την οποία διεγράφησαν
των σπουδαστών της Σχολής Ικάρων που αποτυγχάνουν στην
πτητική δοκιµασία, η 559 µε ειδικό 50, γίνεται κι αυτή δεκτή. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 565 και ειδικό 52 που συµπλη-
ρώνει τις διατάξεις του άρθρου 7γ του ν.3691/2008 που αναφέ-
ρεται στο προσωπικό και τη λειτουργία των µονάδων της αρχής
καταπολέµησης νοµιµοποίησης εσόδων εγκληµατικές δραστη-
ριότητες και χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας, γίνεται κι αυτή
δεκτή.

Όσον αφορά τις τροπολογίες των συναδέλφων Βουλευτών
της Ενώσεως Κεντρώων, του κ. Γεώργιου-Δηµητρίου Καρρά, σε
σχέση µε τα ναυπηγεία Ελευσίνας και του ΠΑΣΟΚ, του κ. Λοβέρ-
δου, σε σχέση µε τα ναυπηγεία Ελευσίνας θέλουµε µέχρι το
τέλος της ψήφισης να κάνουµε δεκτό το θέµα αυτό. Είναι ένα
θέµα όµως που θα παρακαλέσω να το διατυπώσετε µαζί µε τον
Αναπληρωτή Υπουργό µέσα στις επόµενες ώρες, να το συζητή-
σετε µαζί και να υπάρξει συναίνεση των κοµµάτων για να µπορέ-
σουµε να κάνουµε δεκτή µια τροπολογία, αλλά να την κάνουµε
δεκτή µε ένα κείµενο που θα συνδιαµορφώσετε οι προτείνοντες
Βουλευτές µαζί µε την Αναπληρωτή Υπουργό γιατί πράγµατι για
τα ναυπηγεία Ελευσίνας πρέπει να βρεθεί λύση. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 550 και ειδικό
45 των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ για τις εθελόντριες της Πολεµι-
κής Αεροπορίας, έχουµε µια νοµοθετική παρέµβαση. Ουσιαστικά
θα την κάνουµε δεκτή, αλλά θα παρακαλέσω να την συνδιατυ-
πώσετε µε τον Υπουργό Αναπληρωτή για να την εντάξουµε. 

Τέλος, υπάρχει µια τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Δηµοσχά-
κης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι µόνο εγώ, όλοι οι
συνάδελφοι µε πρώτον τον κ. Δαβάκη. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όλοι οι συνάδελφοι, εντάξει. Ο κ.
Κυριαζίδης, ο κ. Καββαδάς, ο κ. Βορίδης, ο κ. Βλάσης, ο κ.
Δήµας. 

Είδα το θέµα. Εξετάσαµε το θέµα για τις ατέλειες αναπήρων
που έχουν τεθεί σε πολεµική διαθεσιµότητα. Έχετε δίκιο. Γιατί
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ενώ είχε ρυθµιστεί το θέµα, δεν είχε ρυθµιστεί ουσιαστικά η απο-
κατάσταση των ανθρώπων αυτών να παίρνουν κάποιο αµαξίδιο.
Την κάνω δεκτή. Νοµίζω ότι θα µπορέσουµε να την εντάξουµε
µέσα στο νοµοσχέδιο. Θα παρακαλέσω µόνο για τη διατύπωση
να συζητήσετε µε τους νοµικούς συµβούλους για να µπορέσει
να καλύπτει πλήρως τους συναδέλφους. 

Άλλες τροπολογίες που είδα και στον Τύπο δεν τις έχω πάρει.
Υπάρχει για παράδειγµα κάποια τροπολογία για τους καπνοπώ-
λες που κατέθεσε ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Καµµένος. Είναι
ένα δίκαιο αίτηµα, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορώ να δεχθώ
τροπολογία αν δεν υπάρχει η συνοδεία της κοστολόγησης από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Κατ’ αρχάς, να σας πω ότι είµαστε θετικοί, αλλά δεν µπορούµε
να κάνουµε δεκτή µια τροπολογία, αν δεν έχει υπογραφεί από το
Υπουργείο Οικονοµικών. Θα παρακαλέσω, λοιπόν, αν µπορείτε
µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να το συζητήσετε µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Αν
υπάρχει συναίνεση, εµείς δεν έχουµε καµµία αντίρρηση.

Όσον αφορά το θέµα του συνδικαλισµού που έθεσε η κ. Μπα-
κογιάννη, άλλαξε. Αλλάξαµε τη διατύπωση. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πώς άλλαξε; Δεν υπάρχει κα-
νένα κείµενο. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Διατύπωσα και στην επιτροπή την
αλλαγή. Έχει µπει ως άρθρο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Άρθρο 50.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο κύριος Αναπληρωτής είπε ότι δεν

άλλαξε η τροπολογία για τον συνδικαλισµό. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Στο γραπτό κείµενο αλλαγή δεν

έχουµε δει. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Είναι το άρθρο 50. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Προστέθηκε ως άρθρο 50 και είναι
στη διάθεσή σας. Δεν υπάρχει ως τροπολογία. Μπαίνει ως άρθρο
50 µε την επαναδιατύπωση που συµφωνήσαµε. Είναι στα κείµενα
που έχουν µοιραστεί. 

Ως άρθρο 50 διευκρινίζεται ξεκάθαρα ότι ο ρόλος στα Συµ-
βούλια Μεταθέσεων θα είναι ο ρόλος του παρατηρητού και µόνο.

Δέχοµαι, δηλαδή, τις παρατηρήσεις, οι οποίες έγιναν. Δεν µπορεί
να υπάρχει συµµετοχή στο Συµβούλιο Μεταθέσεων. Το δέχτηκαν
και οι συνάδελφοι που υπογράψαν την τροπολογία. Την έχουµε
επαναδιατυπώσει ως άρθρο 50. Ξαναδείτε την. Αν υπάρχουν και
άλλες παρατηρήσεις, µέχρι το τέλος της συνεδρίασης θα τις συ-
ζητήσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Στο διανεµηθέν δεν υπάρχει.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εγώ σε αυτό που έχω στα
χέρια µου υπάρχει. Να διανεµηθεί παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
όπως επαναδιατυπώθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Είναι µέσα
στο κείµενο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πώς δεν υπάρχει;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Στο κείµενο που βλέπω αυτή τη

στιγµή το νοµοσχέδιο τελειώνει στο άρθρο 43.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αν υπάρχουν στην άλλη πλευρά της

Αίθουσας, εµείς πάντως εδώ πέρα δεν τα έχουµε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δείτε, λοιπόν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Ξέρω ότι υπάρχουν κάποιες επιφυλάξεις.
Νοµίζω ότι έτσι όπως έχει διατυπωθεί το άρθρο 50 µπορεί να
γίνει αποδεκτό και θα είναι σηµαντικό να γίνει αποδεκτό από το
σύνολο των συναδέλφων της Βουλής των Ελλήνων.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. Ζητώ συγγνώµη για τον
χρόνο. 

Επαναλαµβάνω ότι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας κατά την
διάρκεια της συζήτησης είναι ανοικτό σε παρατηρήσεις συνα-
δέλφων τώρα που θα ακούσουµε και τις οµιλίες των εισηγητών.
Εάν υπάρχουν και κάποιες άλλες αλλαγές που πρέπει να γίνουν,
προκειµένου να υπάρχει συναίνεση, θα τις κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:

13112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Με αυτές, λοι-
πόν, τις διευκρινίσεις να ξεκινήσουµε µε τον εισηγητή της Πλει-
οψηφίας τον συνάδελφο κ. Γεώργιο Ντζιµάνη. Παρακαλώ
ανοίξτε την ηλεκτρονική εγγραφή, έτσι ώστε όσοι συνάδελφοι
θέλουν να ξεκινήσουν τις εγγραφές τους. Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς καληµέρα σας.

Κατά δεύτερον, θέλω να πω ότι δεν ξεχνάµε ότι σαν χθες πριν
σαράντα δύο χρόνια είχαµε την εισβολή του Αττίλα στην Κύπρο.
Η εισβολή αυτή είχε σαν αφορµή το πραξικόπηµα που έκανε η
χούντα των Αθηνών για την κατάλυση της Κυπριακής Δηµοκρα-
τίας. Αποτέλεσµα της εισβολής ήταν η παράνοµη κατοχή του
40% του νησιού, η οποία συνεχίζεται και σήµερα, η προσφυγιά
του κυπριακού λαού, νεκροί και χίλιοι εξακόσιοι δεκαεννιά αγνο-
ούµενοι.

Η χώρα µας συνεχίζει όλα αυτά τα χρόνια την προσπάθειά της
για επίλυση του Κυπριακού σε όλα τα επίπεδα, για µια Κύπρο
ελεύθερη και ανεξάρτητη, που να λειτουργεί µέσα στο πλαίσιο
του ΟΗΕ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σήµερα στην Ολοµέλεια της
Βουλής προς ψήφιση το σχέδιο νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων αρµο-
διότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας». Το σχέδιο νόµου έχει ως
στόχους: Πρώτον, τη ρύθµιση βασικών αναγκών οργάνωσης και
δοµής των Ενόπλων Δυνάµεων µέσω της σύστασης νέων υπηρε-
σιών και της συγχώνευσης άλλων. Δεύτερον, τη ρύθµιση ζητη-
µάτων ασφαλείας και εξοπλιστικής επάρκειας των Ενόπλων
Δυνάµεων. Τρίτον, την βελτίωση σηµαντικού αριθµού ρυθµίσεων
σταδιοδροµικής φύσεως, ιεραρχίας, εξέλιξης και υπηρεσιακής
αξιοποίησης στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το σύνολο των ρυθµίσεων συνεισφέρει στην επαύξηση της
αποδοτικότητας και της αποτελεσµατικότητας, τη βελτίωση των
όρων εργασίας του προσωπικού, καθώς και τη διαµόρφωση των
προϋποθέσεων συνεργασίας µε λοιπούς φορείς του δηµοσίου.

Το σχέδιο νόµου διαρθρώνεται σε επτά κεφάλαια. Το πρώτο
κεφάλαιο του νόµου περιλαµβάνει τέσσερα άρθρα, µε τα οποία
καταργούνται µετά από ένα στάδιο µετάβασης δύο ετών οι υφι-
στάµενες Σχολές Υπαξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας και
δηµιουργείται µια Ενιαία Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών Αερο-
πορίας. Σύµφωνα µε τον σχεδιασµό στη ΣΜΥΑ προβλέπεται να
λειτουργούν και οι τρεις κατευθύνσεις κατ’ αντιστοιχία προς τις
ειδικεύσεις των σχολών που καταργούνται.

Η νέα σχολή θα ενταχθεί στην ανώτερη βαθµίδα της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Η διάρκειά της θα είναι τριετής και οι απόφοι-
τοί της θα ονοµάζονται µόνιµοι σµηνίες. Με τη ρύθµιση αυτή
επιχειρείται η αναβάθµιση της παρεχόµενης εκπαίδευσης στους
Υπαξιωµατικούς της Πολεµικής Αεροπορίας, η εξοικονόµηση
προσωπικού, υλικών και οικονοµικών πόρων, η ενότητα διοική-
σεως, καθώς και η ανάπτυξη ενιαίου πνεύµατος για τους υπα-
ξιωµατικούς της Πολεµικής Αεροπορίας.

Το δεύτερο κεφάλαιο περιλαµβάνει τέσσερα άρθρα µε τα
οποία ρυθµίζεται η σύσταση και η λειτουργία µιας νέας υπηρε-
σίας στο ΚΕΕΘΑ, της ΜΟΜΚΑ, Μονάδας Μελετών και Κατα-
σκευών, η οποία θα έχει ως σκοπό αφ’ ενός τη συνεργασία µε
φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα για την εκπόνηση µελε-
τών και την κατασκευή έργων και της χρησιµοποίησης µέσων και
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και αφ’ ετέρου τον συντο-
νισµό των ως άνω µέσων και του προσωπικού για την εκπλήρωση
των αναλαµβανόµενων έργων και µελετών. 

Το αναλαµβανόµενο έργο αναµένεται να διευκολύνει την εκτέ-
λεση έργων τοπικού ενδιαφέροντος ιδίως σε παραµεθόριες και
αποµακρυσµένες περιοχές, όπου καθίσταται δυσχερές να εκπλη-
ρώνονται βασικές ανάγκες της τοπικής κοινωνίας µέσω της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας. Επίσης, η ΜΟΜΚΑ δύναται να συµπε-
ριληφθεί στα σχέδια πολιτικής προστασίας για την αντιµετώπιση
φυσικών καταστροφών και σε εξαιρετικές περιπτώσεις επείγου-
σας εθνικής ανάγκης, κατόπιν σχετικής απόφασης του ΚΥΣΕΑ να
αναλάβει την εκπόνηση µελετών και την κατασκευή έργων. 

Το τρίτο κεφάλαιο περιλαµβάνει οκτώ άρθρα µε τα οποία ρυθ-
µίζεται η σύσταση και η λειτουργία µιας νέας υπηρεσίας του
ΥΠΕΘΑ, της ΥΠΑΑΠΕΔ, Υπηρεσίας Αξιοποίησης Ακίνητης Περι-

ουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, η οποία θα αναλάβει ρόλο οικο-
νοµοτεχνικής και νοµικής υποστήριξης µε αποκλειστική αρµοδιό-
τητα τη βέλτιστη αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των τριών
ταµείων των Ενόπλων Δυνάµεων που δεν χρησιµοποιούνται για
στρατιωτικούς σκοπούς, ήτοι του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του
Ταµείου Αεροπορικής Άµυνας και του Ταµείου Εθνικού Στόλου
προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων και των στελεχών τους,
καθώς και των ακινήτων των Μετοχικών Ταµείων του Στρατού,
του Ναυτικού και της Αεροπορίας προς όφελος των µετόχων
τους. Η αξιοποίηση γίνεται µε ηλεκτρονικό δηµόσιο πλειοδοτικό
διαγωνισµό. 

Σκοπός της ρύθµισης είναι ο διαρκής χαρακτήρας των οικο-
νοµικών εισροών που θα προκύπτουν από την εκµετάλλευση της
αξίας των ακινήτων για την κάλυψη πάγιων και διαρκών αναγκών
των Ενόπλων Δυνάµεων και όχι η εφάπαξ αξιοποίησή τους και η
συνακόλουθη απογύµνωση των ταµείων από τα περιουσιακά
τους στοιχεία. 

Με τις ρυθµίσεις του κεφαλαίου αυτού επιδιώκεται η οργά-
νωση της διαχείρισης των ιδίων οικονοµικών πόρων του ΥΠΕΘΑ
µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο. Η δηµιουργία της νέας ευέλικτης
υπηρεσίας συνεπάγεται τη διατήρηση των ταµείων στα οποία
έγινε µνεία ανωτέρω και όχι κατάργηση και συγχώνευσή τους σε
ένα νέο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, το Ενιαίο Ταµείο
Εθνικής Άµυνας, όπως είχε προβλεφθεί µε το άρθρο 14 του
ν.4250/2014.

Το τέταρτο κεφάλαιο περιλαµβάνει δεκατέσσερα άρθρα, µε
τα οποία ρυθµίζονται ζητήµατα σταδιοδροµικής φύσεως, υπηρε-
σιακής εξέλιξης, µετατάξεων, µεταθέσεων, ιεραρχίας και υπηρε-
σιακής αξιοποίησης κατηγοριών στρατιωτικού προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων, µε σκοπό τη βέλτιστη διαχείριση του προ-
σωπικού αυτού για την κάλυψη των λειτουργικών αναγκών του
Στρατού Ξηράς, του Πολεµικού Ναυτικού και της Πολεµικής Αε-
ροπορίας. 

Μεγάλο µέρος των διατάξεων αφορά σε τροποποιήσεις του
ν.3883/10, ο οποίος αποτελεί τον βασικό νόµο περί σταδιοδρο-
µίας και εξέλιξης των αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων
καθώς και των διατάξεων εκείνων του ν.2439/1996 που σήµερα
εξακολουθούν να ισχύουν για συγκεκριµένες κατηγορίες στρα-
τιωτικού προσωπικού. 

Επίσης, σηµαντικό µέρος των διατάξεων του κεφαλαίου αυτού
αφορούν στην τροποποίηση του ν. 324/76 που αποτελεί το ειδικό
νοµικό πλαίσιο που διέπει τους αξιωµατικούς ειδικής µονιµότη-
τας χειριστές ιπταµένων µέσων των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το σύνολο των διατάξεων κατατείνει στον εξορθολογισµό των
όρων υπηρεσιακής εξέλιξης, ιεραρχίας και υπηρεσιακής αξιοποί-
ησης του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύµφωνα µε τις
ανάγκες των Γενικών Επιτελείων. 

Σηµαντική ρύθµιση στο κεφάλαιο αυτό είναι το άρθρο 17, µε
το οποίο καθορίζονται τα όρια θητείας του Α/ΓΕΕΘΑ και των Αρ-
χηγών των Γενικών Επιτελείων των κλάδων σε τρία και δύο χρό-
νια αντίστοιχα µε τη δυνατότητα παράτασης ενός έτους. Αυτό
συµβάλλει στην αδιατάρακτη εκπλήρωση των καθηκόντων και
της αποστολής της στρατιωτικής ηγεσίας των Ενόπλων Δυνά-
µεων µέσα σε εύλογα σταθερό χρονοδιάγραµµα για την επαρκή
εκπόνηση και υλοποίηση του σχεδιασµού τους. 

Το πέµπτο κεφάλαιο περιλαµβάνει τέσσερα άρθρα, µε τα
οποία ρυθµίζονται ζητήµατα σύναψης συµβάσεων, προµηθειών,
υπηρεσιών ή έργων του Υπουργείου Άµυνας στον τοµέα άµυνας
και της ασφάλειας.

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 31 ρυθµίζονται θέµατα συµβάσεων
εν συνεχεία υποστήριξης FOS και επέρχεται νοµοθετική αλλαγή
που αφορά τον µερισµό των Γενικών Επιτελείων των Κλάδων των
Ενόπλων Δυνάµεων αντί της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξο-
πλισµών και επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ως αρ-
µοδίων για τη διενέργεια όλων των διαδικασιών που απαιτούνται
για τη σύναψη και την εκτέλεση συµβάσεων, προµηθειών και
υπηρεσιών, των οποίων η εκτιµώµενη αξία, εκτός ΦΠΑ, είναι κα-
τώτερη του ποσού του κατώτατου ορίου από το οποίο εφαρµό-
ζεται η νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Με τη ρύθµιση αυτή τα Γενικά Επιτελεία διευκολύνονται ως
προς την ικανοποίηση των οικείων αναγκών προµήθειας αµυντι-
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κού υλικού και παροχής υπηρεσιών των τριών κλάδων των Ενό-
πλων Δυνάµεων, ώστε αυτά να λειτουργούν ακώλυτα, υπό καθε-
στώς πλήρους επιχειρησιακής ετοιµότητας. 

Περαιτέρω, εξασφαλίζεται η απαιτούµενη ευελιξία, προκειµέ-
νου να ικανοποιούνται άµεσα και αποτελεσµατικά οι εν λόγω
ανάγκες, χωρίς να καταστρατηγούνται οι αρχές τις διαφάνειας
και ορθολογικής διαχείρισης του κρατικού προϋπολογισµού. 

Με το άρθρο 32 επέρχεται σηµαντική καινοτοµία που εξυπη-
ρετεί την ταχύτητα στην υλοποίηση των διαδικασιών αµυντικού
υλικού, µε την ανάθεση, εκ του νόµου, στους Αρχηγούς των Γε-
νικών Επιτελείων των Ενόπλων Δυνάµεων της αρµοδιότητας για
λήψη απόφασης, ενεργοποίησης των εντεταγµένων στο τριετές
κυλιόµενο πρόγραµµα προµηθειών αµυντικού υλικού υποπρο-
γραµµάτων, σύµφωνα µε της οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Προς διασφάλιση της απαιτούµενης διαφάνειας, ορίζεται πε-
ραιτέρω ότι για τα υποπρογράµµατα αυτά ενηµερώνεται ανά
εξάµηνο η αρµόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή της Βουλής. 

Επιπλέον, µε τα άρθρα 33 και 34 εισάγονται ρυθµίσεις για την
απόδοση στο ΓΕΕΘΑ του προϊόντος συµβιβασµού µε αντισυµ-
βαλλόµενους προµηθευτές στρατιωτικού εξοπλισµού και για την
απλοποίηση και επιτάχυνση της προβλεπόµενης, από το άρθρο
107 του ν.3978/2011, διαδικασίας αξιοποίησης του στρατιωτικού
εξοπλισµού, ο οποίος χαρακτηρίζεται ως µη επιχειρησιακά ανα-
γκαίος.

Το έκτο κεφάλαιο περιλαµβάνει έντεκα άρθρα, µε τα οποία
ρυθµίζονται επιµέρους ζητήµατα ενδιαφέροντος του ΥΠΕΘΑ, ση-
µαντικότερα από τα οποία είναι: 

Η εξασφάλιση της βιωσιµότητας των ειδικών λογαριασµών των
κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων και η αποφυγή γενικότερα της
δηµιουργίας ελλειµµάτων. 

Η προσωρινή επαναφορά της εποπτείας της λειτουργίας του
ΟΣΜΑΕΣ από το Υπουργείο Οικονοµικών στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας για ένα µε δύο χρόνια, προς επίλυση χρονίων ζητηµάτων. 

Η εναρµόνιση του τρόπου παρακράτησης αποδοχών των
στρατιωτικών που περιήλθαν σε αυτοδίκαιη αργία κατ’ αναλογία
προς τα ισχύοντα για τους δηµόσιους υπαλλήλους.

Η ρύθµιση θεµάτων της Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου του
ΥΠΕΘΑ, καθώς και της αρµοδιότητας παρακολούθησης των πει-
θαρχικών διαδικασιών των Ενόπλων Δυνάµεων που ασκείται από
το Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης.

Η επέκταση της υφιστάµενης δυνατότητας σύναψης προγραµ-
µατικών συµφωνιών συνεργασίας µε τα πανεπιστήµια για τη
διοργάνωση κοινών µεταπτυχιακών προγραµµάτων, σπουδών,
σεµιναρίων, ανταλλαγών φοιτητών και για κάθε άλλη συναφή
δραστηριότητα, εκτός από τη ανωτέρω Διακλαδική Σχολή Πολέ-
µου και τη Σχολή Εθνικής Άµυνας και στις Σχολές Ανώτατης Τε-
χνικής Εκπαίδευσης του Στρατού Ξηράς. 

Η ρύθµιση στρατολογικών θεµάτων. 
Η αναβάθµιση της Σχολής Αεροπορίας Στρατού του Στρατού

Ξηράς.
Η παροχή δυνατότητας και σε εν ενεργεία υπασπιστές και

υπαξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων να διδάσκουν σε εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα. 

Το έβδοµο κεφάλαιο, αποτελούµενο από τέσσερα άρθρα, πε-
ριλαµβάνει ορισµένο αριθµό εξουσιοδοτικών διατάξεων για την
έκδοση κανονιστικών πράξεων, µε τις οποίες θα ρυθµίζονται ει-
δικότερα ζητήµατα των προηγούµενων κεφαλαίων, καθώς επί-
σης της µεταβατικές και καταργητικές διατάξεις και τις διατάξεις
έναρξης ισχύος του νόµου.

Επιπλέον, µε την τοπολογία σχετικά µε την ίδρυση συνδικαλι-
στικών οργανώσεων στις Ένοπλες Δυνάµεις, γίνεται εφαρµογή
της υπ’ αριθµόν 3/2012 απόφασης της ολοµέλειας του Αρείου
Πάγου και επέκταση του ν.1264/1982. Με την τροποποίηση αυτή
υλοποιείται η υποχρέωση της πολιτείας να στηρίξει έµπρακτα τη
διακλαδική συλλογική έκφραση των στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και την προστασία του ατοµικού και κοινωνικού τους δι-
καιώµατος να συστήσουν και να συµµετάσχουν ενεργώς σε
οργανώσεις προστασίας των επαγγελµατικών τους συµφερόν-
των, στο πλαίσιο των δηµοκρατικών θεσµών, χωρίς παράλληλο
δικαίωµα απεργίας. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο, η πολιτεία εξασφαλίζει την ελευθερία

έκφρασης, αλλά και την αντιπροσωπευτικότητα των εν ενεργεία
στρατιωτικών και θέτει εκείνους τους αναγκαίους περιορισµούς,
ώστε η δραστηριότητα να µην υπερβαίνει τα όρια που προσδιο-
ρίζονται από τις ιδιοµορφίες, την αποστολή και γενικότερα τον
εθνικό, κοινωνικό και υπερκοµµατικό χαρακτήρα των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Ωστόσο, επιδιώκεται να εξασφαλιστεί η αυτονόητη υποχρέ-
ωση απαρέγκλιτης τήρησης της πειθαρχίας και κάθε απορρήτου
που σχετίζεται µε την άµυνα και την εθνική ασφάλεια της χώρας
και µε τρόπο που να σέβεται την οργανωτική ιεραρχική δοµή και
την επιχειρησιακή αποτελεσµατικότητα των Ενόπλων Δυνάµεων.
Άλλωστε, οι υπηρετούντες στις Ένοπλες Δυνάµεις δεν αποτε-
λούν ειδική κατηγορία Ελλήνων πολιτών και απολαµβάνουν όλων
ανεξαιρέτως των ατοµικών δικαιωµάτων που προβλέπονται από
το Σύνταγµα για όλους τους Έλληνες, µε τους θεµιτούς από το
Σύνταγµα περιορισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επι-
τυγχάνεται οικονοµία κλίµακας στις Ένοπλες Δυνάµεις και ανα-
βαθµίζεται και ενοποιείται η εκπαίδευση των υπαξιωµατικών της
Πολεµικής Αεροπορίας. Αναδεικνύεται ο κοινωνικός ρόλος των
Ενόπλων Δυνάµεων. Αξιοποιείται η περιουσία των ταµείων των
Ενόπλων Δυνάµεων, τακτοποιούνται χρονίζοντα ζητήµατα των
στελεχών, όσον αφορά υπηρεσιακά θέµατα. Καθορίζεται η θη-
τεία των αρχηγών των επιτελείων και του Α/ΓΕΕΘΑ, µε σκοπό την
απρόσκοπτη εκπόνηση, ανάπτυξη και υλοποίηση του επιχειρη-
σιακού σχεδιασµού. Δηµιουργείται η απαιτούµενη ευελιξία, ώστε
να υπάρχει αδιάκοπη υποστήριξη στρατιωτικού εξοπλισµού και
να διατηρείται σε υψηλό επίπεδο η επιχειρησιακή ετοιµότητα των
Ενόπλων Δυνάµεων. Επιδιώκεται η βιωσιµότητα των ειδικών λο-
γαριασµών και η αλληλεγγύη των γενεών των ασφαλισµένων
προσώπων. Καταπολεµείται η γραφειοκρατία και η διαφθορά στο
εσωτερικό των Ενόπλων Δυνάµεων. Εκδηµοκρατίζονται περαι-
τέρω οι Ένοπλες Δυνάµεις. Εν κατακλείδι, είναι ένα σχέδιο νόµου
που αντιµετωπίζει τα σηµεία των καιρών και θέτει υγιείς βάσεις
για τη σύγχρονη λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Νοµίζω ότι η υπερψήφισή του θα ήταν επωφελής για τη χώρα
µας και το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, γιατί ήσα-
σταν ακριβής στον χρόνο. 

Με την ευγενική συνηγορία τόσο του κ. Δαβάκη, όσο και του
κ. Κούζηλου θα δώσω τον λόγο στον κ. Λοβέρδο, γιατί µετέχει
εκ µέρους του κόµµατός του στην εξεταστική επιτροπή. 

Άρα οι εγγραφές θα σταµατήσουν, όχι µετά την οµιλία του κ.
Δαβάκη, αλλά µετά την οµιλία του κ. Λοβέρδου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγγεγραµµένοι είναι
είκοσι ένας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, έκανα χθες µια πολύ σύντοµη αναφορά στα

ζητήµατα που εµπλέκουν τη χώρα στα όσα συµβαίνουν και πα-
ρακολουθούµε ότι συµβαίνουν στην Τουρκία, σχετικά µε τα θέ-
µατα της έκδοσης. Έκανα µια αναφορά, γιατί έπρεπε να το κάνω
µια µέρα σαν τη χθεσινή, όπου το πολιτικό ειδησεολόγιο µάς
προκαλούσε ανησυχία. 

Εγώ επικοινώνησα µε τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης, πήρα πλη-
ροφορίες. Σήµερα τα πράγµατα φαίνονται να είναι, τουλάχιστον
σε σχέση µε το χθεσινό ρεπορτάζ, υπό έλεγχο και µου δίνεται η
δυνατότητα σχεδόν εν ψυχρώ και όχι εν θερµώ, να κάνω ορισµέ-
νες παρατηρήσεις στην Αίθουσα αυτή, σχετικά µε το θέµα της
έκδοσης και να πω τις απόψεις της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
απευθυνόµενος στους Υπουργούς Εθνικής Άµυνας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των θεµάτων παραβία-
σης της ελληνικής έννοµης τάξης που προκαλεί κάποιος που πα-
ραβιάζει τα σύνορά µας και µπαίνει στη χώρα µας –και για τα
οποία αδικήµατα θα γίνουν οι σχετικές δίκες και ήδη παρακολου-
θούµε στην Αλεξανδρούπολη αυτό το θέµα- υπάρχουν και τα ζη-
τήµατα της έκδοσης αυτού όχι που ζητά πολιτικό άσυλο, αλλά
αυτού του οποίου εκζητείται η έκδοση από ένα άλλο κράτος. Και
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το αίτηµα της εκδόσεως δεν είναι ένα αίτηµα που µεταφέρεται
τηλεφωνικώς, αλλά υπάρχουν συγκεκριµένες διπλωµατικές δια-
δικασίες. Το παραλαµβάνει η Ελληνική Δηµοκρατία από το
Υπουργείο Εξωτερικών και στη συνέχεια το διεκπεραιώνει η ελ-
ληνική δικαιοσύνη κατά το µείζονα µέρος της όλης διαδικασίας.

Είναι, λοιπόν, µια πολιτική διαδικασία που εκκινεί µε τη διπλω-
µατική οδό και σχεδόν ολοκληρώνεται από το τριµελές εφετείο,
το οποίο αποφασίζει να δεχθεί ή να απορρίψει το αίτηµα της εκ-
δόσεως.

Επειδή θυµάµαι σε αρκετές περιπτώσεις να εκτυλίσσεται η όλη
διαδικασία -έχω συµµετάσχει και ως µάρτυρας πάρα πολλές
φορές στις δίκες αυτές-, θυµάµαι και τη δυνατότητα της πολι-
τείας εν τέλει επί θετικής απαντήσεως του δικαστηρίου, κρίνον-
τας διάφορα σηµαντικά θέµατα να αρνείται. Επί αρνητικής
αποφάσεως του δικαστηρίου δεν έχει καµµία αρµοδιότητα η ελ-
ληνική πολιτεία. Αυτή είναι η διαδικασία, όπως ρυθµίζεται από το
Διεθνές Δίκαιο, όπως ρυθµίζεται από το Σύνταγµά µας, αλλά και
το δίκαιό µας, το κοινό µας δίκαιο, και από τυχούσες, αν υπάρ-
χουν δηλαδή, διµερείς συµφωνίες.

Αυτό σηµαίνει ότι την αξιολόγηση θα την κάνει κατά µείζονα
µέρος η δικαιοσύνη, ακούγοντας επιχειρήµατα. Και αγαπητέ
κύριε Βίτσα, Αναπληρωτή Υπουργέ Αµύνης, θέλω να σας πω ότι
κατά τη γνώµη µας κάνατε λάθος που αναφέρατε για την υπό-
θεση την ανάγκη να υπάρχει ταχύτητα. Σας άκουσα. Καµµία ανα-
φορά δεν πρέπει να κάνετε και καµµία αναφορά δεν πρέπει να
κάνουµε εµείς από ένα σηµείο και µετά, διότι µε ό,τι αναφορά
κάνουµε δίνουµε δικαιώµατα, τα οποία θα τα αξιοποιήσουν οι
διάδικοι, θα τα αξιοποιήσουν οι δικηγόροι. Εδώ είναι δηµοκρατία.
Τα όσα συµβαίνουν εκεί µάς απασχολούν. Όλοι τα παρακολου-
θούµε. Παρακολουθούµε τις υπερβολές, παρακολουθούµε τις
εξελίξεις και µάλιστα µε ιδιαίτερη ανησυχία, καθότι αυτές επη-
ρεάζουν σχέσεις που είναι εδώ και πολλές δεκαετίες και αιώνες,
θα έλεγε κανείς, ταραγµένες, σχέσεις οι οποίες απειλούνται από
την έξαρση του µεταναστευτικού και του προσφυγικού, σχέσεις
οι οποίες µπορεί και να απειληθούν από µια τυχούσα ροή πολιτι-
κών φυγάδων, σχέσεις οι οποίες συγκροτούν σε µεγάλο βαθµό
θέµατα που αφορούν την Ευρωπαϊκή Ένωση, που εκεί υπάρχουν
συγκεκριµένες απόψεις για την πορεία της Τουρκίας και µέσα σε
αυτές τις απόψεις υπάρχει και η δική µας. 

Αυτό το πλέγµα υποχρεώνει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτι-
κοί και κυρίως εσείς που είστε στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης
και η ηγεσία του Υπουργείου Εξωτερικών και συνολικώς η Κυ-
βέρνηση. Τι είναι αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός «σε δεκαπέντε
ηµέρες θα τους έχεις πίσω»; Αν το είπε, βέβαια, αυτό. Τι είναι
αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός µε επίγνωση των θεµάτων που
η Κυβερνητική Εκπρόσωπος είπε -και σωστά- για σεβασµό του
Διεθνούς Δικαίου; Τι είναι αυτό; Με συγχωρείτε, αλλά αυτά τα
οποία διαρρέουν καθίστανται ειδήσεις και ως ειδήσεις εξάγονται,
κύριοι Υπουργοί. Διαφωνούµε απολύτως µε τον τρόπο που ο
Πρωθυπουργός έκανε τους συγκεκριµένους χειρισµούς.

Δεν θέλω να µιλήσω περισσότερο, αλλά νοµίζω ότι είµαστε σα-
φείς. Επίσης, νοµίζω ότι αυτά τα οποία λέµε είναι σωστά και θα
πρέπει να δώσουν σήµατα σε όσους σχετίζονται µε τα θέµατα
της χώρας µας στην εξωτερική της, στην ευρωπαϊκή της πολι-
τική, στις διµερείς της σχέσεις µε την Τουρκία, και θα πρέπει να
είναι πάρα πολύ, µα πάρα πολύ προσεκτικοί σε όσα δηλώνουν
δηµοσίως. Και λιγότερη τηλεόραση επ’ αυτού από τους αρµόδι-
ους Υπουργούς -περισσότερη από τους Βουλευτές, γιατί δεν
µπορεί να υπάρχει κενό στην ενηµέρωση και στην πολιτική αξιο-
λόγηση- και λιγότερα λόγια από τον Πρωθυπουργό και από το
Υπουργείο Εθνικής Αµύνης και από το Υπουργείο Εξωτερικών.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, θα ήταν µικροψυχία να µην υπογράµµιζα την πολύ συ-
νεπή παρουσία του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης και στην
Επιτροπή και στην Ολοµέλεια. Μου δόθηκε η ευκαιρία να το υπο-
γραµµίσω αυτό όταν κυρώναµε συµβάσεις, ότι δηλαδή παρίστα-
ται ο ίδιος ο Υπουργός και στην επιτροπή ακόµη, αλλά και σε ένα
σχέδιο νόµου πάρα πολύ σοβαρό, όπως αυτό.

Εγώ είµαι πάρα πολύ σκληρός στην κριτική µου για την Πλει-
οψηφία. Όµως, δεν είµαι άδικος και από την πρώτη ηµέρα που
περάσαµε στην Αντιπολίτευση αυτό που είπα από αυτό το Βήµα

είναι ότι θα είµαστε πολύ σκληροί, αλλά όχι άδικοι και προσβλη-
τικοί. Η δικαιοσύνη επιβάλλει να πούµε ότι έγινε µια κοινοβου-
λευτική διαδικασία άψογη και συνεχίζεται και στην Ολοµέλεια,
διότι οι παρατηρήσεις, που έγιναν δεκτές και οι τροπολογίες και
οι δικές µας που έγιναν δεκτές, νοµίζω ότι και την υπόθεση του
ΥΕΘΑ βοηθούν, αλλά και τη λογική του Υπουργού αναδεικνύουν.

Όποιος δέχεται λογικές παρατηρήσεις, κερδίζει στο πεδίο της
λογικής, δεν χάνει. Δεν είναι υποχώρηση το να βλέπεις ότι κά-
ποιος άλλος κάτι σωστό µπορεί και να σου λέει.

Έτσι όσον αφορά την τροπολογία σχετικά µε τα ναυπηγεία,
επειδή ζήσαµε εργαζόµενο να λέει στην τηλεόραση «υπάρχουν
τα χρήµατα και δεν µπορώ να τα πάρω», κινητοποιηθήκαµε και
ανταποκρίθηκε το Υπουργείο. Και από ό,τι µου είπε ο κ. Βίτσας
πριν από λίγο, η σχετική παρατήρηση που θέλει να κάνει για να
ενσωµατωθεί στην τροπολογία είναι ρυθµιστική, δεν είναι ανα-
τρεπτική της ουσίας. Συνεπώς κανένας από εµάς –και από την
Ένωση Κεντρώων ο κ. Καρράς µού είπε ότι συµφωνεί και από το
Ποτάµι ειπώθηκε ότι συµφωνούν οι συνάδελφοι- δεν θα είναι πα-
ράλογος σε κάτι που θα βοηθήσει τη διεξοδικότερη τελική ρύθ-
µιση.

Τώρα, για ορισµένα θέµατα που αφορούν στο βασικό σχέδιο
νόµου, όπως για τη Σχολή Υπαξιωµατικών Αεροπορίας, για την
ενοποίηση, είµαστε θετικοί. 

Και για να µην τσιγκουνεύοµαι, να πω προκαταβολικά ότι ψη-
φίζουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου. Είχαµε επιφυλαχθεί. Συ-
νεδριάσαµε προχθές και καταλήξαµε ότι εφόσον τα περισσότερα
θα τα ψηφίσουµε, είναι άγονη αντιπολίτευση να πεις «όχι» στην
αρχή του σχεδίου νόµου, αφού αυτή συγκροτείται από τα επιµέ-
ρους. 

Ωστόσο έχω κάνει µια παρατήρηση και δεν πρόλαβα να δω -
γιατί ζήτησα να µιλήσω νωρίτερα λόγω της εξεταστικής επιτρο-
πής που ήδη ξεκίνησε και πρέπει να πάω- αν στις εξουσιοδοτικές
διατάξεις έχετε κάνει κάποια αλλαγή. Γι’ αυτό επιφυλάσσοµαι σε
ό,τι αφορά την τελική µου αξιολόγηση. Θετικοί είµαστε. 

Υπάρχουν προβλήµατα -τα επισηµάναµε- σε σχέση µε τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα. Ίσως παράγεται και στο πεδίο των Ενό-
πλων Δυνάµεων το κλασικό πρόβληµα που παράγεται στην
ελληνική ανώτατη εκπαίδευση µεταξύ των πανεπιστηµίων και των
ΑΤΕΙ. Εν πάση περιπτώσει, αν η εξουσιοδότηση έχει βελτιωθεί,
δεν έχουµε περαιτέρω διαφωνίες, παρ’ ότι θα θέλαµε κάτι γενι-
κότερο, συνολικότερο, στρατηγικότερο σχετικά µε την εκπαί-
δευση στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Τώρα, για τη ΜΟΜΚΑ έγινε συζήτηση διεξοδικά στην επι-
τροπή. Εκφράσαµε αντιρρήσεις, επιφυλάξεις. Δεν ικανοποιηθή-
καµε από τις απαντήσεις που πήραµε, γι’ αυτό η σκέψη µας είναι
να πούµε «κατά» στα άρθρα αυτά ή να δηλώσουµε «παρών». 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, σας ρώτησα στην Εεπιτροπή τι θα
γίνει, θα κάνετε outsourcing στα βασικά, µελέτες, εφαρµογές;
Μου είπατε «όχι», και µου είπατε επίσης ότι η µόνη παρένθεση
που θα κάνετε, σε ό,τι αφορά το προσωπικό, θα είναι οι στρατιώ-
τες οι υπηρετούντες τη θητεία τους, που θα παραµένουν φυσικά
αµειβόµενοι, προφανώς και σωστά.

Ωστόσο αναρωτιέµαι αν αληθεύουν οι πληροφορίες ότι οι σχε-
τικές λειτουργίες που οι Ένοπλες Δυνάµεις κάνουν τώρα στις
περιοχές λόγου χάριν της µετανάστευσης συντελούνται µε ανα-
θέσεις.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι από εµάς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Από εσάς.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι. Από το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη ή το Μεταναστεύσεως.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς αυτό θα καµφθεί ως ανάγκη σε
εσάς;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να σας απαντήσω, κύριε
Λοβέρδο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πρέ-

πει να ρωτήσετε, πρώτον, αν επιτρέπεται η διακοπή και, δεύτε-
ρον, αν σας δίνω τον λόγο, αλλιώς να πάω να πιώ καφέ, να µην
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κάθοµαι εδώ! 
Ο κ. Λοβέρδος δέχεται τη διακοπή. Έχετε τον λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Λοβέρδο, οι διαγωνι-
σµοί οι οποίοι είχαν ξεκινήσει για τα hot spot ήταν του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και του Υπουργείου Μετα-
νάστευσης. Εµείς κληθήκαµε αφού είχαν ξεκινήσει οι διαγωνι-
σµοί και πολλοί εξ αυτών είχαν τελειώσει κιόλας. 

Εκεί που κάναµε παρέµβαση ήταν σε µελέτες που ήδη είχαν
ανατεθεί, είχαν τελειώσει, να εκτελέσουµε το έργο, στο σηµείο
που µπορούσαµε να παρέµβουµε, χωρίς να χρειάζεται η δική µας
η µελέτη. Δηλαδή η ύδρευση, η ηλεκτροδότηση, οι αποχετεύ-
σεις, τα έργα αυτά ήταν από το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη. Εµείς απλώς εγκαταστήσαµε, κάναµε τις χωµατουργικές
εργασίες, βάλαµε τις σκηνές ή εκτελέσαµε τις µελέτες οι οποίες
υπήρχαν. 

Δεν υπήρχε πουθενά διαγωνισµός από τη µεριά του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Οι µόνοι διαγωνισµοί οι οποίοι έγιναν –
διαγωνισµοί και όχι αναθέσεις– του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
ήταν για τα έργα της Ικαρίας, των Σερρών και για άλλα δυο-τρία
µικρά έργα, εκεί που χρειαζόντουσαν να γίνουν µελέτες για να
µπορούν να µπουν γέφυρες τύπου bailey, για να υπάρχει η βάση.

Και για αυτά έγιναν διαγωνισµοί και εν συνεχεία, µε όλες τις
διαδικασίες που προβλέπονται, πληρώθηκαν από τη µεριά τη
δική µας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η δική µου, όµως, παρέµβαση δεν
είχε σκοπό να κάνει κριτική στις διαγωνιστικές διαδικασίες ή στις
αναθέσεις. Είχε σκοπό να µας πείτε πώς άλλα Υπουργεία, για να
ανταποκριθούν σε τέτοιες ανάγκες, καταφεύγουν σε αναθέσεις,
εσείς ως Υπουργείο Εθνικής Αµύνης θα το κάνετε µόνοι σας, είτε
πρόκειται για µελέτες είτε για...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα το κάνουµε
έτσι, κύριε Λοβέρδο. Κάντε την τοποθέτησή σας και ο Υπουργός,
όταν µιλήσει, θα απαντήσει. Δεν θα τελειώσουµε έτσι ούτε µέχρι
το πρωί.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα γίνουν οι διαδικασίες
που προβλέπονται.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι, θέλω να πω ότι για
να αποφανθούµε ως Σώµα, εάν αυτή η ΜΟΜΚΑ είναι αναγκαία,
πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας την καθηµερινή της λειτουργία.
Εάν είναι να κάνει αναθέσεις, εάν είναι να χρησιµοποιεί πηγές
µελετών ως προς τις κατασκευές τις ίδιες, εκτός Υπουργείου,
τότε δεν βλέπουµε τον λόγο. Ο Στρατός δεν είναι για να αντιµε-
τωπίζει τη µετανάστευση ούτε για να χτίζει έργα. Ο Στρατός
κάνει άλλη δουλειά. Αν για να αντιµετωπίσει ανάγκες δικές του
αυτή η υπηρεσία είναι απαραίτητη, τότε είναι σωστή η παρέµ-
βαση. Εάν, όµως, είναι να καταφεύγει µονίµως εκτός, δεν νοµίζω
ότι ανταποκρίνεται στις ανάγκες της πραγµατικότητας και οι σχε-
τικές διατάξεις µε τη ΜΟΜΚΑ δεν είναι σε θετική κατεύθυνση.
Όµως, η οµιλία του Υπουργού θα δώσει περαιτέρω διευκρινίσεις.

Ένα θέµα το οποίο δεν προλαβαίνω να θίξω...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε δύο λεπτά

παραπάνω, λόγω της διακοπής του Υπουργού.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Τζελέπης θα το αναπτύξει µε πιο συγκεκριµένους όρους.

Και αναφέροµαι στις ρυθµίσεις που σχετίζονται µε την εταιρεία
του Υπουργείου, που θα αξιοποιήσει την περιουσία και των µε-
τοχικών ταµείων και των ταµείων. Είναι σε σωστή κατεύθυνση,
αφού ειδικά για τα µετοχικά ταµεία δεν ανατρέπεται το νοµικό
τους καθεστώς και δεν δηµιουργούνται προβλήµατα νοµικής
τάξης.

Θα το ψηφίσουµε, αλλά ο συνάδελφος κ. Τζελέπης έχει θέσει
ένα θέµα και θα το αναπτύξει. Τι γίνεται µε την «παραδοσιακή»
πολιτική του Υπουργείου να δίνει, να παραχωρεί στρατόπεδα, τα
οποία δεν είναι εν λειτουργία, στους δήµους, για τις οποίες δια-
δικασίες, δε, έχει διανυθεί µεγάλη πορεία; Μέχρι και ΦΕΚ υπάρ-
χει, κύριε συνάδελφε, όπως µε ενηµερώσατε. Λέτε τώρα στους
δήµους να σας πληρώσουν το 5% της αντικειµενικής αξίας;
Επειδή υπάρχει θέµα εδώ, εµείς θα το θέσουµε, µε ειδική ανά-

πτυξη από τον συνάδελφό µου, και θα θέλαµε τις τελικές σας
απαντήσεις. 

Γενικά πάντως οι ρυθµίσεις αυτές µάς βρίσκουν σύµφωνους,
διότι δεν παραβιάζεται η νοµιµότητα και παράλληλα διευκολύνε-
ται η αξιοποίηση.

«Αξιοποίηση» είναι ο µείζων όρος του σχεδίου νόµου, που εξει-
δικεύεται σε εκµίσθωση, για να συνεννοηθούµε. Δεν γίνεται από-
λυτη διευκρίνιση τού τι σηµαίνει αξιοποίηση. Ορίζεται εν πολλοίς
ότι αυτό σηµαίνει εκµίσθωση και αποκλείεται η πώληση, η εκποί-
ηση. Αυτά για να είµαστε ενήµεροι για το τι ακριβώς ρυθµίζει το
σχέδιο νόµου.

Λέµε «ναι» στην αύξηση της θητείας του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ κατά
ένα έτος και των αρχηγών των σωµάτων.

Έχουµε πολύ µεγάλη επιφύλαξη και θα είµαστε αρνητικοί στις
διατάξεις περί του σώµατος των στρατιωτικών ιερέων και της δυ-
νατότητας των σχετικών στρατιωτικών να µετατάσσονται.

Είναι σαφές ότι οι στρατιωτικοί ιερείς είναι απαραίτητοι. Είναι
απαραίτητοι ειδικά εν καιρώ πολέµου και όχι µόνο. Όλες οι λοι-
πές λειτουργίες που αφορούν τη λατρεία µπορούν να υπηρε-
τούνται από τους ιερείς των κατά τόπους µητροπόλεων. Ειδικά,
όµως, αυτό το σώµα, κατά βάση εν καιρώ πολέµου, είναι απα-
ραίτητο.

Γιατί, όµως, συνάδελφοι, να έχουµε σώµα µε γαλόνια και µε
βαθµούς; Γιατί; Δεν λέω για τους υπάρχοντες. Αυτοί ας διανύ-
σουν το υπόλοιπο της θητείας τους και ας φύγουν από τον
Στρατό. Όµως, διαιωνίζουµε µια κατάσταση ανάποδη, περίεργη,
ιδιόρρυθµη; Γιατί; Φτάνει ένας στρατιωτικός ιερέας να γίνει τα-
ξίαρχος. Γιατί να γίνεται αυτό; Έχουµε διαφωνία επ’ αυτού. Δεν
θέλουµε να αδικήσουµε τους υπάρχοντες -µικρό σώµα είναι-
αλλά πιστεύουµε ότι θα πρέπει ως προς το σώµα αυτό να υπάρ-
ξει µια νέα αρχή.

Κύριε Υπουργέ, ή στο 40 ή στο 41 άρθρο έχετε τις ρυθµίσεις
για αυτή την Επιτροπή Εσωτερικού Ελέγχου. Γιατί να µην παρεµ-
βαίνει η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας να λέει ένα «ναι»,
όπως για τους υπόλοιπους, σε σχέση µε τον επικεφαλής; Δεν θα
ήταν χρήσιµο; Για δείτε το λίγο.

Τέλος,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνετε µε αυτό,

κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, αλλά δεν έχω προλάβει, κύριε

Πρόεδρε, να µιλήσω για τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε, πα-

ρεµβήκατε. Σας έχω δώσει δυόµισι λεπτά. Να σεβαστείτε τον κ.
Δαβάκη και τον κ. Κούζηλο που έπονται.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τα πω στη δευτερολογία µου τότε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπήρξε µια τροπολογία είκοσι

επτά Βουλευτών της Πλειοψηφίας για τον συνδικαλισµό. Ψηφί-
ζουµε θετικά, αλλά έχουµε να κάνουµε πάρα πολλές παρατηρή-
σεις. Και στο πνεύµα ενός διαλόγου, που είναι αρκετά διάλογος
Συνταγµατικού Δικαίου, έχει κάνει πολλές παρατηρήσεις η Διεύ-
θυνση Επιστηµονικών Μελετών στην κατεύθυνση της στήριξης.
Η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών συµφωνώντας µε τη λο-
γική και µε τα δεδοµένα της επιστήµης σε όλη την Ευρώπη λέει
«ναι», ότι είναι στο πλαίσιο του άρθρου 12 παράγραφος 1 αυτό.
Θέτει θέµατα, όµως, σχετικά µε τους περιορισµούς, όχι ότι είναι
αντισυνταγµατικοί, αλλά λέει «εν όψει των περιορισµών, είναι δυ-
νατόν να διαλυθούν τα υφιστάµενα;» Και εδώ υπάρχει ένα πρό-
βληµα σοβαρό. Το άρθρο 12 παράγραφος 2 του Συντάγµατος
επιβάλλει µε δικαστική απόφαση την απαγόρευση συνέχισης λει-
τουργίας, αλλά εν όψει αυτής της δικαστικής απόφασης και των
ενδεχοµένων προσφυγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μήπως, λοιπόν, πρέπει µε µια ρύθµιση να αποκλείσετε την
αναστάτωση;

Πιστεύω ότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε Λο-

βέρδο, να ολοκληρώσετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με φέρνετε σε πολύ

δύσκολη θέση.
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε, σε δέκα
δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι να κάνουµε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σε δέκα δευτερόλεπτα. Ηρεµήστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ ήρεµος είµαι,

πάρα πολύ ήρεµος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κι εγώ παροµοίως.
Είµαστε θετικοί. Δείτε αυτή την περίπτωση και τα ξαναλέµε

στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ ιδιαιτέρως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
Επανερχόµαστε στη σειρά των εισηγητών τώρα.
Τον λόγο έχει ο κ. Δαβάκης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που εξετάζουµε

καταδεικνύει -είναι µια καλή ευκαιρία- πέντε διαφορές µεταξύ
του δικού µας τρόπου σκέψης και του τρόπου σκέψης της Κυ-
βέρνησης, όσον αφορά το παρόν και το µέλλον των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

Η πρώτη διαφορά µεταξύ ηµών και της Κυβέρνησης εντοπίζε-
ται στην αντίληψη για το ποια είναι η ορθή διαδικασία νοµοθέτη-
σης, ειδικά όταν πρόκειται για θέµατα εθνικής ασφάλειας και
εθνικής άµυνας. Η Κυβέρνηση φαίνεται πως θέλει να κρύψει τα
νοµοσχέδια που προτείνει. Πώς αλλιώς να εξηγήσει κάποιος την
κοινοβουλευτική τακτική που ακολούθησε όσον αφορά τη συζή-
τηση, την κατάθεση τροπολογιών και την ψήφιση του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου; Το νοµοσχέδιο έρχεται µεταξύ του
εκλογικού νόµου και της πίεσης που έχουµε στην απογευµατινή
συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς δεν κατανοούµε γιατί ένα τόσο σηµαντικό θέµα,
όπως ο συνδικαλισµός, ήρθε σε µορφή τροπολογίας αρχικώς -
τροπολογία Κοζοµπόλη, γράφτηκε στην ιστορία. Η παρέµβαση
αυτή αποτελεί βαθιά τοµή στη µέχρι σήµερα λειτουργία των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Για αυτό κι εµείς ζητήσαµε από τον κύριο
Υπουργό να αποσύρει αυτή την τροπολογία, που την έκανε τώρα
άρθρο και να την φέρει άµεσα σε νοµοσχέδιο, για να εκτεθούν
οι απόψεις, να αντικρούσουµε συγκεκριµένα και θεσµικά τα ζη-
τήµατα και να µην υπάρχει αυτή η πίεση χρόνου, όπως σήµερα
υπάρχει. Θα περίµενε κανείς ότι εφόσον η Κυβέρνηση πιστεύει
βαθιά στην ανάγκη για θεσµοθέτηση του συνδικαλισµού, θα ήταν
διατεθειµένη να αφιερώσει τον απαιτούµενο χρόνο -όπως προ-
είπα-, να προχωρήσει στην παράθεση των επιχειρηµάτων της και
να προβάλει –αν θέλετε- και την ενέργεια αυτή όσο καλύτερα
µπορούσε. Γιατί είναι κάτι που θέλει να το προβάλει.

Αντ’ αυτού ο κύριος Υπουργός αρνήθηκε να την αποσύρει και
η Κυβέρνηση περνά τη ρύθµιση στα βιαστικά. Αλήθεια, γιατί βιά-
ζεστε τόσο; Ποιος επείγεται, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
να περάσει ο συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις; Ο εκλεκτός
σας, ο οποίος βλέπει την πραγµατική πορεία του αριθµού των
ταµειακώς εντάξει µελών που έχουν εγγραφεί στα πρωτοβάθµια
σωµατεία, που υποτίθεται ότι εκπροσωπεί ή µήπως εσείς που
τροµάξατε, γιατί βλέπετε ότι τα ποσοστά σας αντικατοπτρίζουν
πλέον τις αναρίθµητες κυβιστήσεις σας, όπως πλέον συνηθί-
ζουµε να λέµε;

Τέλος –που είναι και το σηµαντικότερο- αντί η Κυβέρνηση να
αφιερώσει χρόνο σε ένα τέτοιο ευαίσθητο θέµα, η ρύθµιση περ-
νάει ως τροπολογία, χωρίς ουσιαστική συζήτηση, χωρίς ακρόαση
φορέων, χωρίς ακρόαση των θέσεων της φυσικής ηγεσίας των
Ενόπλων Δυνάµεων. Λέµε «ως τροπολογία», γιατί µέχρι χθες ως
τροπολογία ξέραµε ότι είναι. 

Και εδώ θέλουµε να σταθούµε λίγο. Η κυβερνητική πλειοψηφία
απέρριψε την πρότασή µας να ακουστούν οι απόψεις των Αρχη-
γών, της φυσικής ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Φαίνεται ότι
οι µόνοι που µπορούν να ακουστούν είναι οι «εκλεκτοί». Συζη-
τούµε θέµα ουσιώδες, βασικό για το προσωπικό των Ενόπλων
Δυνάµεων, όπως είναι η συνδικαλιστική δράση, και δεν ακούστη-
καν αυτοί οι οποίοι είναι υπεύθυνοι για το προσωπικό των Ενό-
πλων Δυνάµεων, η φυσική ηγεσία τους! Ούτε κατανοούµε την
πρακτική να τεθεί ένα τόσο σηµαντικό πολυνοµοσχέδιο στην
Ολοµέλεια µόνο για µερικές ώρες, το είπα και στην αρχή. Απο-
φασίζετε για το µέλλον των Ενόπλων Δυνάµεων σε λιγότερο

χρόνο από όσο παίρνουν οι γενικές συνελεύσεις φοιτητικών ορ-
γανώσεων.

Τέλος, µιας και είµαστε στο θέµα της νοµοθετικής Βαβέλ της
Κυβέρνησης πρέπει να κάνουµε µια αναφορά στην τροπολογία
του Υπουργείου Εσωτερικών. Δύσκολα µπορεί να καταλάβει κά-
ποιος πώς αυτή η τροπολογία βρέθηκε στο νοµοσχέδιο του
ΥΠΕΘΑ. Η τροπολογία έχει ελάχιστη συνάφεια µε το αντικείµενο
της Εθνικής Άµυνας, ρυθµίζει µάλιστα εξαιρετικής σηµασίας θέ-
µατα, ακουµπώντας το σύνολο των υπαλλήλων της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης.

Με αυτά τα δεδοµένα που αναλύω ψηφίζουµε «παρών» στη
συγκεκριµένη τροπολογία.

Η δεύτερη διαφορά µας –σας είπα ότι συνολικά είναι πέντε-
στον δικό µας τρόπο σκέψης και στον τρόπο σκέψης της Κυβέρ-
νησης αφορά τη σχέση της πολιτείας µε τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων και τον τρόπο εξασφάλισης του ηθικού και της
αξιοπρέπειας αυτών των ανθρώπων, χάρη στην αυτοθυσία και
τις προσπάθειες των οποίων έχει αντισταθµιστεί –όσο αυτό είναι
δυνατόν- η επίδραση της οικονοµικής συγκυρίας που βιώνει η
χώρα.

Με την τροπολογία για τον συνδικαλισµό η Κυβέρνηση δεν εν-
διαφέρεται να βελτιώσει τις συνθήκες διαβίωσης του προσωπι-
κού, δεν ενδιαφέρεται να εξασφαλίσει το ηθικό τους και την
αξιοπρέπειά τους. Στόχος της είναι η εκµετάλλευση της απογοή-
τευσης και της ανασφάλειας που τα στελέχη νιώθουν λόγω του
γεγονότος ότι χειµάζονται εδώ και µια εξαετία, για να δηµιουρ-
γήσει σχέσεις εξάρτησης και κοµµατικού ελέγχου στις Ένοπλες
Δυνάµεις. 

Εάν η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε πραγµα-
τικό ενδιαφέρον να βελτιώσει το επίπεδο διαβίωσης του Σώµατος
των Αξιωµατικών και Υπαξιωµατικών και να αποκαταστήσει τις
αδικίες που έχουν υποστεί, θα είχε προχωρήσει στην άµεση
λήψη µέτρων προς αυτή την κατεύθυνση. Για παράδειγµα, θα
µπορούσε στον ενάµιση χρόνο που κυβερνά να είχε καταβάλει
το υπόλοιπο 50% της αποφάσεως του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, θα µπορούσε να µην έχει ψηφίσει το «πάγωµα» των απο-
δοχών των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, θα µπορούσε να
βρει ισοδύναµα για τις περικοπές στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
από άλλες δαπάνες του δηµοσίου. Εν ολίγοις, όσον αφορά τις
αποδοχές των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων η Κυβέρνηση
έχει και το µαχαίρι και το καρπούζι. Το γεγονός ότι αντί να λάβει
άµεσα αποφάσεις προς όφελος των στελεχών επιλέγει να νοµο-
θετήσει τον συνδικαλισµό, είναι αποκαλυπτικό για τις προθέσεις
της. Μετά το µαστίγωµα των οικονοµικών καταστάσεων, δίνει το
«καρότο» του συνδικαλισµού µε µια τροπολογία, µια πρώην τρο-
πολογία και τώρα άρθρο, και οι προθέσεις της είναι εξαιρετικά
απλές: Η Κυβέρνηση επιθυµεί να ασκήσει κοµµατικό έλεγχο στις
Ένοπλες Δυνάµεις µέσω της δηµιουργίας µιας παράλληλης
δοµής φίλα προσκείµενων πολιτικών κοµισάριων, οι οποίοι θα πα-
ρακάµπτουν τη φυσική ηγεσία και θα συνοµιλούν απευθείας µε
το Σώµα των Αξιωµατικών και των Υπαξιωµατικών. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι στην τροπολογία αναφέρεται ονοµαστικά η δευτεροβάθ-
µια ένωση αυτολεξεί, η οποία διά νόµου θα µονοπωλεί από αύριο
την εκπροσώπηση των στρατιωτικών σε όλη την επικράτεια.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει να σηµειωθεί ότι στις
σαράντα πέντε χιλιάδες περίπου των αξιωµατικών και υπαξιωµα-
τικών -τόσοι είναι- τα µέλη τα οποία έχουν ενταχθεί σε όλες
αυτές τις οργανώσεις δεν ξεπερνούν τα επτακόσια άτοµα. Αυτή
είναι η αποδοχή τους! Και αυτή θεσµοθετούµε τώρα, µε τις επι-
λογές της Κυβέρνησης Τσίπρα-Καµµένου. Ούτε είναι τυχαία η
πρόβλεψη να χρηµατοδοτηθεί αυτό το όργανο µε τα 2/3 όλων
των εισφορών των µελών των πρωτοβάθµιων σωµατείων και η
πρόβλεψη να µονοπωλεί την παρουσία στο διαδίκτυο, να είναι
µόνον αυτό στο διαδίκτυο. 

Ούτε η χρονική στιγµή στην οποία κατατίθεται η τροπολογία
προκαλεί έκπληξη. Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
επείγεται να δηµιουργήσει σχέσεις εξάρτησης µε το Σώµα των
Αξιωµατικών και των Υπαξιωµατικών. Σκοπός της είναι ένας και
µοναδικός, η δηµιουργία ενός συνδικαλιστικού οργάνου το οποίο
θα τη βοηθήσει µε την απορρόφηση του πολιτικού κόστους από
τις περικοπές που µε την υπογραφή των δυο κυρίων συγκυβερ-
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νώντων έρχονται. Η Κυβέρνηση επείγεται να δηµιουργήσει σχέ-
σεις εξάρτησης γιατί υποσχέθηκε πολλά, είπε ψέµατα και τώρα
βρίσκεται µε την πλάτη στον τοίχο. 

Εκτός από τον συνδικαλισµό, το νοµοσχέδιο περιέχει αρκετές
διατάξεις οι οποίες αδικούν το προσωπικό και δηµιουργούν προ-
βλήµατα στην οµαλή λειτουργία του.

Πρώτον, στο άρθρο 18 παράγραφος 3 δεν κατανοούµε τους
λόγους που προβλέπεται η δυνατότητα µετάταξης αξιωµατικών
του Σώµατος Ιπταµένων Ραδιοναυτίλων, τα στελέχη του οποίου
διαθέτουν πολύτιµη εκπαίδευση και πτητική εµπειρία χιλιάδων
ωρών πτήσεως. Οι δεξιότητες του προσωπικού αυτού αποτελούν
µία επένδυση που η υπηρεσία έχει πραγµατοποιήσει και η οποία
θα πάει χαµένη, αν η ρύθµιση προχωρήσει και δοθεί η δυνατό-
τητα στην υπηρεσία να µετατάξει το προσωπικό αυτό.

Πέραν αυτού, οι ραδιοναυτίλοι καλύπτουν παρούσες ανάγκες
στα C-130 και στα διάφορα κέντρα επιχειρήσεων. Θα κληθούν
µάλιστα να καλύψουν και µελλοντικές ανάγκες, όταν ολοκληρω-
θεί η διαδικασία αναβάθµισης που έχετε ξεκινήσει εδώ και ένα
χρόνο στα P-3 Orion, όπως ξέρετε.

Με βάση αυτές τις παρατηρήσεις, είναι άµεση η ανάγκη να
υπάρξει νοµοτεχνική βελτίωση από την πλευρά του Υπουργείου,
ώστε να απαλειφθεί από το νοµοσχέδιο η πρόβλεψη για τη δυ-
νατότητα µετάταξης των ραδιοναυτίλων. Πρέπει να το δείτε. Το
δεύτερο εδάφιο της συγκεκριµένης παραγράφου εµποιεί τερά-
στιους φόβους στους ανθρώπους αυτούς, τους οποίους νοµίζω
ότι γνωρίζετε καλά.

Δεύτερον, διαφωνούµε µε τις ρυθµίσεις του άρθρου 41. Συγ-
κεκριµένα, δεν είναι άµεσα αντιληπτός ο λόγος για τον οποίο κρί-
νεται αναγκαία η θέσπιση ενός ενδιάµεσου τριµελούς οργάνου
-και µάλιστα µε τη συµµετοχή εφέτη δικαστή- το οποίο θα πα-
ρεµβάλλεται ελέγχοντας το έργο της ελεγκτικής επιτροπής. 

Υπάρχει κάποιος λόγος που ο κύριος Υπουργός θέλει να ελέγ-
ξει τα αποτελέσµατα της Επιτροπής Ελέγχου; Δεν θέλω να το πι-
στεύω. Πάσχει κάπου η λειτουργία της; Να µας το πείτε. Προς τι
η επιλογή εφέτη δικαστή; Υπάρχει κάποιο έλλειµµα εµπιστοσύ-
νης της ηγεσίας απέναντι στη στρατιωτική δικαιοσύνη, στο τε-
ράστιο σώµα, το επίλεκτο σώµα της στρατιωτικής δικαιοσύνης;
Θεωρούµε ότι αφού δεν υπάρχουν ικανοποιητικές απαντήσεις –
δεν έχουν δοθεί µέχρι τώρα- ο κύριος Υπουργός πρέπει να απο-
σύρει το συγκεκριµένο άρθρο ή τουλάχιστον να αντικαταστήσει
τον εφέτη µε στρατιωτικό δικαστή. 

Τρίτον, θεωρούµε απαραίτητο το προεδρικό διάταγµα που
προβλέπεται στην παράγραφο 3 του άρθρου 2 να εκδοθεί άµεσα
και να προστατεύει µε άµεσο τρόπο τα εµβλήµατα και τις ονο-
µασίες τριών ιστορικών σχολών που έγραψαν τη δική τους ιστο-
ρία στην Πολεµική Αεροπορία, όπως είναι η ΣΤΥΑ η ΣΥΔ και η
ΣΙΡ, οι οποίες τώρα συγχωνεύονται και δηµιουργούνται σοβαροί
φόβοι όσον αφορά την ιστορικότητα, τις αναµνήσεις, το έργο
τους, τις προσπάθειές τους, τη συµβολή τους στην Πολεµική µας
Αεροπορία.

Τέταρτον, είναι προφανές και νοµίζουµε ότι δεν χρειάζεται ιδι-
αίτερη ανάλυση το γεγονός ότι στηρίζουµε την τροπολογία για
το προσωπικό που βρίσκεται σε πολεµική ή µόνιµη διαθεσιµό-
τητα, κάτι το οποίο πριν από λίγα λεπτά έγινε δεκτό από την πο-
λιτική ηγεσία και ήταν προσπάθεια του συναδέλφου Αρχηγού κ.
Αναστάσιου Δηµοσχάκη ως νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Πέµπτον, η Κυβέρνηση επιδιώκει να δηµιουργήσει σχέση εξάρ-
τησης της φυσικής ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Συγκεκρι-
µένα, η πρόβλεψη στο άρθρο 17 για δυνατότητα παράτασης
κατά ένα έτος της θητείας των Αρχηγών Γενικών Επιτελείων -δύο
συν ένα, τρία συν ένα- δηµιουργεί κίνητρα για ευθυγράµµισή
τους µε όλες τις επιλογές της πολιτικής ηγεσίας ανεξαρτήτως
επιχειρησιακής χρησιµότητας, µε σκοπό την επιµήκυνση της θη-
τείας τους.

Η θέση µας, όπως αναλύθηκε στην επιτροπή, είναι παγίως στα-
θερά δύο χρόνια, διότι τα «συν ένα» αντιλαµβανόµαστε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα ότι δηµιουργούν ένα άλλο είδος εξάρτησης,
ένα άλλο είδος φρονηµατισµού, ένα άλλο είδος συστοίχισης µε
τις αποφάσεις, τα «θέλω», τις βουλήσεις της πολιτικής ηγεσίας.
Νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε. Δύο χρόνια σταθερά για την ηγε-
σία είναι εξαιρετικά και αυτό δηµιουργεί µια ευελιξία, αν θέλετε,

στη ροή των σειρών και των σχολών, στην ανάδειξη του προσώ-
που της ηγεσίας. 

Έκτον, θεωρούµε απαραίτητο να γίνει αλλαγή στην παρά-
γραφο 26 του άρθρου 18, ώστε το όριο συµπλήρωσης της εικο-
σιπενταετίας να τοποθετηθεί στις 31-12-2015 και όχι στις
31-12-2014 που είναι τώρα. Οι αποφοιτήσαντες από τις ανώτερες
σχολές υπαξιωµατικών το έτος 1992 ήταν η τελευταία σειρά,
κατά την οποία εφαρµόστηκε το συγκεκριµένο νοµοθετικό διά-
ταγµα. Οι απόφοιτοι της εν λόγω σειράς προήχθησαν σε αξιω-
µατικούς στα είκοσι χρόνια. Η επόµενη σειρά του έτους 1993
προήχθη σε αξιωµατικούς στα δεκαεννέα χρόνια, κατ’ εφαρµογή
του 3883/10. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το σφάλµα αυτό στη διατύ-
πωση πρέπει να αλλάξει, ώστε να συµπεριληφθούν όλες οι σει-
ρές του 455 του ’74. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη διαφορά µας µεταξύ της
δικής µας προσέγγισης και της Κυβέρνησης αφορά τον ρόλο των
Ενόπλων Δυνάµεων και το εύρος της εµπλοκής τους σε επιχει-
ρήσεις που δεν αποτελούν κοµµάτι της κύριας αποστολής τους.
Καταλαβαίνετε ότι µιλάµε για τη ΜΟΜΚΑ. Το νοµοσχέδιο εµπλέ-
κει ακόµα περισσότερο τις Ένοπλες Δυνάµεις σε επιχειρήσεις
και υπηρεσίες που δεν αποτελούν κύρια αποστολή τους. 

Μετά την εµπλοκή των Ενόπλων Δυνάµεων στο θέµα του µε-
ταναστευτικού, της φιλοξενίας προσφύγων µεταναστών, των
υποδοµών, τα hot spots και όλο αυτό το γεγονός που έγινε τον
χειµώνα και µέχρι σήµερα και συνεχίζει να γίνεται, στις δοµές φι-
λοξενίας…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): …(δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι, εκεί που φτάσαµε δεν διαφω-
νούµε. Ζητήσαµε από τις Ένοπλες Δυνάµεις να ξελασπώσουν
την ανεπάρκεια, την ανικανότητα και τα ελλείµατα της σηµερινής
διοίκησης. Πού είναι ο κ. Μουζάλας ο φίλος σας, να µας απαν-
τήσει; Και αναλάβατε εσείς, ως πολιτική ηγεσία, και αυτό το ζή-
τηµα, κύριε Υπουργέ. 

Οι ερασιτεχνισµοί και η προχειρότητα της Κυβέρνησης στο
συγκεκριµένο θέµα, που προβλέπει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
προβλέπει τη δηµιουργία αυτής της υπηρεσίας, της λεγόµενης
ΜΟΜΚΑ, η οποία θα χρησιµοποιεί, όπως έχετε πει, για την κατα-
σκευή έργων τοπικού ενδιαφέροντος προσωπικό και µέσα, η
κύρια αποστολή των οποίων είναι η αµυντική οχύρωση.

Το σχέδιο νόµου δεν εξασφαλίζει µάλιστα ότι ο προϋπολογι-
σµός του Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δεν θα επιβαρυνθεί από τις
δραστηριότητες της ΜΟΜΚΑ. Σας ρώτησα: Τα καύσιµα, οι µέρες
εκτός έδρας, το προσωπικό, κόστος συντήρησης των µέσων,
απαξίωση των µηχανηµάτων, φθορές, κόστος µεταφορών, ποιος
θα τα επιβαρυνθεί; Προφανώς, οι καθηµαγµένοι προϋπολογισµοί
των Γενικών Επιτελείων. Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;

Μπροστά στα φλέγοντα ζητήµατα που αντιµετωπίζει το Υπουρ-
γείο, η επιβάρυνση των λειτουργικού προϋπολογισµού µε τα
έξοδα για την ΜΟΜΚΑ αποτελεί απόδειξη των εξαιρετικά στρε-
βλών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης. 

Εάν τον µέχρι χθες «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» τον πούµε ΜΟΜΚΑ, δεν νο-
µίζω ότι αλλάζει τίποτα. Και όλα αυτά τα έργα -γέφυρες Μπέλεϋ
και όλα τα σχετικά- γινόντουσαν πάντα, κύριε Υπουργέ. Ελάτε
στη Λακωνία να δείτε πόσες γέφυρες Μπέλεϋ ήρθαν κατά τις δε-
καετίες ’50, ’60, ’70 σε αποµακρυσµένες περιοχές των χωριών
αλλά και σε όλη την επικράτεια. Οι Ένοπλες Δυνάµεις πάντοτε
ήταν αρωγοί στις τοπικές ανάγκες, στα προβλήµατα. Να θεσµο-
θετήσουµε µια συγκεκριµένη υπηρεσία εις βάρος των επιτελείων,
µε επιβάρυνση των στελεχών, µε επιβάρυνση των µέσων και των
µηχανηµάτων, καταλαβαίνετε ότι στα όρια που βρίσκονται οι άν-
θρωποι αυτοί µόνο µέσω του συνδικαλισµού, µου φαίνεται, θα
µπορούν να µιλήσουν. Όµως, δυστυχώς, καταλαβαίνετε πού πη-
γαίνουµε µε αυτά όλα. 

Η τέταρτη διαφορά µεταξύ του δικού µας τρόπου σκέψης και
αυτού της Κυβέρνησης είναι η προτεραιότητα που δίνουµε σε κρί-
σιµα εξοπλιστικά προγράµµατα ακόµα και σε καιρούς δηµοσιονο-
µικής στενότητας. Στα ναυπηγεία Ελευσίνας βρίσκεται υπό εξέλιξη
το πρόγραµµα των πυραυλακάτων, εξαιρετικής σηµασίας για το
Πολεµικό Ναυτικό. Η σπουδή της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Εσόδων να προχωρήσει σε πάγωµα των λογαριασµών δηµιουργεί
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τεράστια ερωτηµατικά για το εάν το εύρος και οι προτεραιότητες
του Υπουργείου γίνονται σεβαστές από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Συνεννοηθείτε, επιτέλους, διότι κάθε τόσο δεν µπορεί ο εκά-
στοτε Υπουργός Άµυνας να βρίσκεται στη δύσκολη θέση να
απολογείται για αστοχίες και θα έλεγα για πολλά πράγµατα τα
οποία δεν συνάδουν µε το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Πριν προχωρήσουµε στην πέµπτη και σηµαντικότερη διαφορά
µεταξύ ηµών και της Κυβέρνησης, θα ήθελα να εκφράσω την ικα-
νοποίηση για το γεγονός ότι ο κύριος Υπουργός προχώρησε στις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο θέµα των µετοχικών ταµείων. Η
προηγούµενη διατύπωση η οποία προέβλεπε ότι τα ταµεία θα
διατύπωναν απλή γνώµη για θέµατα που αφορούσαν την περι-
ουσία των µετόχων, των µερισµατούχων κ.λπ. ήταν, προφανώς,
απαράδεκτη και χαιρόµαστε που το καταλάβατε. 

Όσον αφορά γενικότερα την αρχή της ανάγκης για την αξιο-
ποίηση της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, κύριε Υπουργέ,
εδώ παραβιάζετε ανοιχτές θύρες. Εµείς ήµασταν οι πρώτοι που
θέσαµε κατά τη διάρκεια της θητείας µας το θέµα της αξιοποί-
ησης, νοµοθετώντας τον ν.4250/2014 για την ενοποίησή των
τριών ταµείων των Ενόπλων Δυνάµεων, ΤΕΘΑ, ΤΕΣ και ΤΑΑ 

Εδώ ανακύπτει, βέβαια, ένα ζήτηµα. Γιατί βάζετε ιδιώτη στο τι-
µόνι αυτής της υπόθεσης; Καταλαβαίνω ότι, ως πολιτικός Αρχη-
γός, έχετε τις υποχρεώσεις σας, τους πολιτευτές σας, τους
υποψηφίους σας, ανθρώπους που σας στήριξαν στον δύσκολο
αγώνα µετά την αποχώρησή σας από τη Νέα Δηµοκρατία και
πρέπει κάπου να τους τακτοποιήσετε. Ο συνάδελφος κ. Τασού-
λας είχε πει να τον βάλετε στην Ευρωβουλή, στο Επικρατείας.
Πρέπει τον πολιτευτή σας, τον κ. Ζησιµάτο, να τον βάζετε στο τι-
µόνι της διαχείρισης της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων; 

Αντιλαµβάνεστε, όπως όλοι µας, ότι θα φύγετε από αυτή τη
θέση κάποια στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, ολο-
κληρώστε σιγά-σιγά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι σε δύο, λιγότερο.
Ήδη έχετε πάρει δύο λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο κ. Λοβέρδος προκάλεσε απάντηση
του Υπουργού. Δεν ήταν απάντηση του Υπουργού προς τον κ.
Λοβέρδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ κρίνω ποιος προ-
κάλεσε και ποιος δεν προκάλεσε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κλείνω σε ενάµισι λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Καταλαβαίνετε ότι αυτό θα συνεχι-

στεί, κύριε Υπουργέ, και είναι εις βάρους της υπόθεσης που λέ-
γεται περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων, όταν κάθε ιδιώτης,
πολιτευτής, φίλος του Υπουργού ή οτιδήποτε άλλο, αναλαµβάνει
τη διαχείριση της υπόθεση αυτής, που είναι ό,τι ιερότερο για τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, που είναι η περιουσία της. 

Η πέµπτη και ουσιαστικότερη διαφορά που έχουµε µε την Κυ-
βέρνηση είναι ο τρόπος που αντιµετωπίζουµε αυτές καθαυτές
τις Ένοπλες Δυνάµεις στο σύνολό τους, την αποστολή τους και
όλα αυτά που συνθέτουν την ιδέα που λέγεται «Ένοπλες Δυνά-
µεις». 

Οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι ακόµα µια δοµή του
ελληνικού δηµοσίου, κατ’ εµάς. Σκοπός της ύπαρξης τους στρα-
τεύµατος είναι η οργάνωση ατόµων σε οµάδες για την άσκηση
ένοπλης βίας, µε στόχο την προστασία της πατρίδας, της ανε-
ξαρτησίας και της ακεραιότητάς της έναντι εξωτερικών απειλών
φυσικά. Συγκολλητική ουσία αυτής της δοµής είναι η ιεραρχία -
έννοιες σοβαρές, συνθετικές της υπόθεσης Ένοπλες Δυνάµεις-
η πειθαρχία, η ηγεσία και η εµπιστοσύνη. Γελάτε, κύριοι συνά-
δελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ρωτήστε
τον στρατηγό. Μπορεί να το θυµάται. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο η στρατιωτική ιδιότητα δεν είναι ακόµα µια
ταµπέλα, ένα ακόµα επάγγελµα. Η στρατιωτική ιδιότητα είναι επι-
λογή ζωής, η οποία κινείται πέρα και πάνω από την απλή σχέση
εργοδότη, εργαζοµένου και η οποία, λόγω της φύσεως της δρα-
στηριότητας αυτής είναι αναγκαίο να συνοδεύεται από ειδικούς
κανόνες. 

Οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι ούτε µια ακόµα ή µια
οποιαδήποτε ευρωπαϊκή στρατιωτική δύναµη. Οι ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις είναι ένας από τους λίγους στρατιωτικούς οργα-
νισµούς στην Ευρώπη οι οποίοι καλούνται ανά πάσα στιγµή να
αντιµετωπίσουν εχθρική απειλή έναντι της εδαφικής ακεραιότη-
τας της πατρίδας µας. Δεν υπάρχει καµµία αναλογία µεταξύ
οποιουδήποτε περιβάλλοντος απειλής ευρωπαϊκής χώρας και
της κατάστασης ασφαλείας που η Ελλάδα αντιµετωπίζει στην
κοντινή και ευρύτερη περιφέρειά της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να σας πω πως
η Νέα Δηµοκρατία, αποτελώντας τη µοναδική πολιτική δύναµη
που µπορεί να αντισταθεί στην επέλαση που ζει η πατρίδα µας,
µιας αριστερής ατζέντας µεταξύ συγκυβέρνησης Τσίπρα-Καµµέ-
νου, η οποία στοχεύει στην περιθωριοποίηση των θεµάτων στον
τοµέα της Εθνικής Άµυνας και στην υποβάθµιση της στρατιωτι-
κής ιδιότητας, θα υπερασπιστεί αυτό το ρόλο. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν πρόκειται να ψηφίσει επί της αρχής το
νοµοσχέδιο. Και δεσµευόµαστε ότι η βασική προτεραιότητα της
επόµενης κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας είναι να συνεχίσει
ένα σηµαντικό έργο που είχε ξεκινήσει στις Ένοπλες Δυνάµεις,
αθόρυβα, χωρίς τυµπανοκρουσίες, µε πολλή δουλειά, ξεκινών-
τας κυρίως µε την απόσυρση, την κατάργηση της κατάπτυστης
τροπολογίας-άρθρου περί συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνά-
µεις.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ενηµερώνω ότι έχουν

γραφτεί είκοσι ένας συνάδελφοι. Αν συνεχιστεί αυτό το πράγµα
–κατά σύµπτωση είναι επί δικής µου προεδρίας- οι πολλοί συνά-
δελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία δεν θα προλάβουν να µιλήσουν
µέχρι τις 17.00’. Θέλω να είµαι ξεκάθαρος, για να µην παρεξη-
γηθούµε αργότερα. 

Ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μπαξεβανάκης ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 23 Ιουλίου µέχρι τις 26
Ιουλίου 2016. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Κούζηλος, ειδικός αγορητής από τη Χρυσή Αυγή, έχει τον

λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όλα τα ζητήµατα που αφορούν την εθνική µας άµυνα δεν αν-

τιµετωπίζονται µε ένα σχέδιο νόµου. Οι Ένοπλες Δυνάµεις για
εµάς δεν είναι µόνο εξοπλιστικά και αµυντικές συµβάσεις. Οι
Ένοπλες Δυνάµεις για εµάς είναι κατά κύριο λόγο το έµψυχο δυ-
ναµικό τους. Στο παρόν νοµοθέτηµα τίθενται και θέµατα προσω-
πικού. 

Με το Κεφάλαιο Α’ ενοποιούνται οι Σχολές Υπαξιωµατικών της
Πολεµικής Αεροπορίας, οι ΣΤΥΑ, ΣΥΔ και ΣΙΡ, σε µια. Λέτε ότι κά-
νετε µια αναβάθµιση των Σχολών της Πολεµικής Αεροπορίας. Το
αναφέρετε και στην αιτιολογική έκθεση. Στην ουσία δεν κάνετε
µια αναβάθµιση, γιατί θα υπάρχει το ίδιο καθεστώς που υπήρχε
και στις προηγούµενες. Αναδιοργάνωση κάνετε. Δηλαδή, στην
αιτιολογική έκθεση το έχετε θέσει πολύ λάθος. Μην ξεχνάµε ότι
µιλάµε για σχολές µε ιδιαίτερο γνωστικό αντικείµενο και υψηλού
επιπέδου σπουδών. 

Θα γίνει αναδιοργάνωση. Πολλοί λένε στην Πολεµική Αεροπο-
ρία «ορθά το πράττετε». Το θέµα ποιο είναι; Θα διατηρηθεί το
ήδη υφιστάµενο γνωστικό αντικείµενο των σχολών; Θα υπάρχει
πάλι το υψηλό επίπεδο σπουδών; Τα τρία χρόνια έτσι κι αλλιώς
παραµένουν στις σχολές. 

Το Κεφάλαιο Β’ αναφέρεται στη σύσταση Μονάδας Μελετών
και Κατασκευών, ΜΟΜΚΑ. Μιλάµε στην ουσία για την ανασύ-
σταση της παλιάς ΜΟΜΑ. Θέσαµε προβληµατισµούς στην επι-
τροπή κυρίως ως προς τις δαπάνες, αν θα υπάρχει ειδικός
στρατιωτικός κανονισµός εργασίας και πώς θα συνδεθεί η
ΜΟΜΚΑ µε τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Αυτά
είναι ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν και να υπάρχουν και
κάποιες διευκρινίσεις. 

Πάµε τώρα στο Kεφάλαιο Γ’, όπου συστήνεται Υπηρεσία Αξιο-
ποίησης της Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Εύη-
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χος τίτλος, αλλά εδώ µιλάµε για την περιουσία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Ανεξάρτητη υπηρεσία. Για να δούµε λίγο στην αιτιολο-
γική έκθεση τι λέει: Είναι «ανεξάρτητη υπηρεσία, της οποίας τον
έλεγχο θα έχει απευθείας ο Υπουργός και µετά τα Μετοχικά Τα-
µεία», όπως το διορθώσατε, και «ο Πρόεδρός της θα είναι Νοµικό
Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου». Να το παραβλέψουµε αυτό; 

Πάµε παρακάτω: «Δεν είναι πώληση». Όντως, το γράφει µέσα.
Δεν είναι πώληση. Αξιοποίηση είναι. Αξιοποίηση για ενενήντα
εννιά χρόνια; Δεν υπάρχει αξιοποίηση. Χονγκ Κονγκ είναι. «Τα
έσοδα από την αξιοποίηση των ακινήτων θα δίνονται στις Ένο-
πλες Δυνάµεις». Αφού δεν υπάρχουν έσοδα; Αυτό που θέλανε
παλιότερα να κάνουν επί ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, αναγ-
καστήκατε, επειδή έχει µειωθεί 50% ο προϋπολογισµός των Ενό-
πλων Δυνάµεων, να το κάνετε τώρα. 

Και αφού µιλάµε για τα µετοχικά ταµεία και µιλάµε για τα
έσοδά τους, τίθεται και ένα άλλο ερώτηµα: Τι έχει γίνει µε το PSI.
Αξίζει εξεταστικής επιτροπής. Αξίζει να διερευνηθεί από όλα τα
κόµµατα. Το PSI που βούλιαξε όλα τα ταµεία. ΠΑΣΟΚ έτσι; Μην
το ξεχνάµε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Συµφωνούµε απόλυτα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κάτι πρέπει να γίνει εκεί, να δούµε
πώς έφυγαν αυτά τα χρήµατα από τα ταµεία, ποιος έδωσε την
εντολή, εάν ήταν παράνοµη η εντολή για τα ταµεία. Εκεί πιστεύω
ότι είναι ένα πολύ µεγάλο σκάνδαλο. 

Επίσης, τίθενται και κάποια άλλα ζητήµατα. Λέτε ότι ο διαγω-
νισµός θα γίνει ηλεκτρονικά και θα υπάρχει διαφάνεια. Είχατε πει
στην επιτροπή, θα είναι on line, θα υπάρχει διαφάνεια, δεν θα
µπορεί κανείς να παρέµβει, δεν θα υπάρχει τίποτα κλειστό. Να
θέσουµε ένα άλλο ζήτηµα; Λέει µέσα ότι θα είναι από Ευρωπαϊκή
Ένωση και ΕΖΕΣ, ελεύθερες οικονοµικές ζώνες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Μέσα στην ΕΖΕΣ είναι και η Αλβανία. Ποιος µας δια-
σφαλίζει ότι δεν θα υπάρχει µια offshore τούρκικη και θα µπει
µέσα στον διαγωνισµό; Δεν µπορούµε να το ελέγξουµε αυτό. 

Επίσης, στο συγκεκριµένο κεφάλαιο τίθενται και κάποια άλλα
θέµατα: Φλέβες. Είναι ηθικό το θέµα για τις Φλέβες. Αν θυµόµα-
στε παλαιότερα η Νέα Δηµοκρατία προσπαθούσε να το πουλή-
σει, δεκαετία ’90, και όλο εκεί πέρα το παράκτιο µέτωπο. Στις
Φλέβες, όµως, αυτήν τη στιγµή και σε όλο το κοµµάτι εκεί εκπαι-
δεύονται ειδικές µονάδες των Ενόπλων Δυνάµεων και έχει ηθική
σηµασία. Είναι ηθικό το θέµα. 

Ας πάµε τώρα στη θητεία των Αρχηγών των Ενόπλων Δυνά-
µεων του Α/ΓΕΕΘΑ. Είµαστε κάθετα αντίθετοι. Πρέπει να είναι
τα δύο χρόνια ή κάντε το τρία, να µην επαφίεται στην εκάστοτε
πολιτική ηγεσία εάν θα δώσει έναν χρόνο παράταση στον εκά-
στοτε αρχηγό. 

Άρθρο 18. Το συγκεκριµένο άρθρο µιλάει για θέµατα του προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Όλο αυτό το άρθρο µπορεί
κάλλιστα να είναι κι ένα νοµοσχέδιο. Εµείς αυτό που θέλουµε και
ζητάµε, επειδή υπάρχει µια πολυνοµία αυτήν τη στιγµή στον
χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων αλλά και των Σωµάτων Ασφαλείας,
είναι να εξεταστούν όλοι οι συγκεκριµένοι νόµοι. Υπάρχουν
πολλά παραθυράκια. 

Θα σας δώσω µερικά παραδείγµατα, γιατί υπάρχει και µια νο-
µοτεχνική στο συγκεκριµένο και θα σας πω πού διαφωνούµε: Για
τους αξιωµατικούς κυβερνήτες των πολεµικών πλοίων. Δηλαδή,
αυτοί που είναι σε ένα γραφείο και οι κυβερνήτες που έχουν πάει
από αρµαταγωγό, φρεγάτες κ.λπ., θα έχουν την ίδια αντιµετώ-
πιση; Αυτό είναι αντικίνητρο, στην ουσία.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για δύο χρονιές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Για δύο χρονιές, συγκεκριµένα, το
ξεκαθαρίσατε και στην επιτροπή, αλλά δεν θα είναι αδικία για
τους συγκεκριµένους; Δεν θα µπορέσει να βρεθεί κάποια άλλη
λύση; Γιατί ο στόλος δεν έχει µόνο φρεγάτες, έχει αρµαταγωγά,
έχει άλλα πλοία. Φυσικά, σε πιο µικρά πλοία δεν µπορεί να πάει
για τους συγκεκριµένους βαθµούς που µιλάµε, το γνωρίζω.

Επίσης, φέρνετε τη νοµοτεχνική για τους υπαξιωµατικούς της
Πολεµικής Αεροπορίας, οι οποίοι φοιτήσαν σε ένα ΑΕΙ, οι οποίοι
πόσοι είναι; Δέκα; Είκοσι; Παραπάνω δεν είναι. Δεν είναι ένα κί-
νητρο αυτό για τους υπαξιωµατικούς να φοιτούν, να έχουν κά-

ποιες περισσότερες γνώσεις; Έχετε και ένα κεφάλαιο µέσα,
υπάρχει άρθρο συγκεκριµένα µέσα για να µπορεί να υπάρχει συ-
νεργασία αξιωµατικών. Σας έχουµε ζητήσει να υπάρχουν και
υπαξιωµατικοί για ΤΕΙ. Δηλαδή, στην ουσία τι τους κάνετε; Τους
τιµωρείτε µε αυτό που βάζετε µέσα και γράφετε; Στη νοµοτε-
χνική που φέρατε γράφει ότι καταργούνται οι φράσεις «ελάχι-
στα», «ανεξαρτήτως κενών οργανικών θέσεων».

Γενικά, όσον αφορά τους ΕΠΟΠ του Πολεµικού Ναυτικού
όντως υπήρχαν αδικίες σε βάρος τους και θα πρέπει να υπάρ-
χουν κίνητρα για όσους υπηρετούν στον Στόλο και στις Ειδικές
Δυνάµεις.

Επίσης, µε το άρθρο 18, ενώ υπήρχε και παλιότερα και στη
διαβούλευση για θέµατα ανακληθέντων -και το θέµα είναι ηθικό
και εκεί σε αυτό το σηµείο- βλέπουµε ότι πλέον δεν υπάρχει. Και
είναι πολύ απλό, γιατί υπάρχει τροποποίηση του ν.3883/2010,
ώστε να υπάρχει ίση βαθµολογική αντιµετώπιση για όσους υπα-
ξιωµατικούς ανακλήθηκαν.

Ας περάσουµε τώρα στο άρθρο 27. Δεν συµφωνούµε µε την
αλλαγή. Υποβαθµίζετε στην ουσία τη Στρατολογία. Και στην
ουσία δεν µπορούµε να καταλάβουµε τι κάνετε.

Με το άρθρο 30 λύνεται όντως ένα πρόβληµα των Ειδικών Δυ-
νάµεων. 

Ας περάσουµε στο Κεφάλαιο Ε’: Συµβάσεις στον τοµέα της
Άµυνας και της Ασφάλειας. Εδώ έχουµε θέσει τα ερωτήµατα ότι
ναι µεν, αλλά. Συµφωνούµε να υπάρχει µια ευελιξία στους αρχη-
γούς και των τριών Όπλων, ώστε να µπορούν να διαχειρίζονται
κάποια χρήµατα για τις άµεσες ανάγκες. Δηλαδή, χρειάζονται
άµεσα δέκα λάστιχα. Δεν µπορούµε να πάρουµε, θα πρέπει να
γίνει διαγωνισµός, πρέπει να περιµένουµε έξι µήνες. Και όντως
δίνεται µια σχετική ευελιξία στους αρχηγούς.

Είµαστε αντίθετοι µε το άρθρο 34, την αξιοποίηση µη επιχει-
ρησιακά αναγκαίου στρατιωτικού εξοπλισµού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων για την κάλυψη, λέτε µέσα, των εξοπλιστικών αναγκών.
Αφού έχει µειωθεί κατά 50% ο προϋπολογισµός, πρέπει να βρείτε
έσοδα.

Υπάρχουν, όµως, και άλλα ερωτήµατα στο συγκεκριµένο
άρθρο. Τι εννοείτε «εξοπλισµό»; Δηλαδή, ρυµουλκούµενα πυρο-
βόλα µακράς αποθήκευσης πωλούνται; Αυτό είναι ένα απλό πα-
ράδειγµα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μιλάµε για µη επιχειρη-
σιακά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Δεν διευκρινίζεται ακριβώς µέσα, γι’
αυτό σας το λέω.

Με το Κεφάλαιο ΣΤ’ και τα άρθρα 35, 36, 37 και 39 φυσικά και
συµφωνούµε. Και µιλάµε τώρα για τα αυτονόητα, που δεν είχαν
γίνει τόσα χρόνια. 

Για το άρθρο 40, την παρακολούθηση πειθαρχικών διαδικα-
σιών του στρατιωτικού προσωπικού από το Σώµα Επιθεωρητών
- Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης, διαφωνούµε φυσικά.

Να σταθούµε λιγάκι στο άρθρο 41, Μονάδα Εσωτερικού Ελέγ-
χου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Υπάρχουν δύο προτάσεις
για το συγκεκριµένο: Πρώτον, εκτός από τον Υπουργό να έχουν
σύµφωνη γνώµη και τα ανώτατα στρατιωτικά συµβούλια. Και η
δεύτερή µας πρόταση είναι να µην εµπλέκονται πολιτικοί δικα-
στές, να µην εµπλέκεται η πολιτική δικαιοσύνη. Είναι εξαιρετικό
το Σώµα των Στρατιωτικών Δικαστών. Αφήστε τους να κάνουν τη
δουλειά τους. 

Συµφωνούµε µε την ακαδηµαϊκή συνεργασία των Σχολών των
Ενόπλων Δυνάµεων. Εδώ σας έχουµε τονίσει ότι πρέπει να προ-
σθέσετε και µε συνεργασία µε ΤΕΙ για τους υπαξιωµατικούς. Με
το άρθρο 42, όσον αφορά την ακαδηµαϊκή συνεργασία των σχο-
λών συµφωνούµε. 

Με το άρθρο 43, επιτέλους, λύνεται ένα πρόβληµα το οποίο
τόσα χρόνια δεν είχε λυθεί –πάλι- κι έπρεπε να έρθουµε στο 2016
για να λυθεί. Κι εδώ θα θέλαµε να τονίσουµε ότι  όσον αφορά το
θέµα της θητείας των µοναχών, αυτό ήταν και πάγια θέση του
µακαριστού Χριστόδουλου. 

Ας περάσουµε τώρα σε κάποια άλλα θέµατα. Υπάρχουν, όπως
είπαµε, κάποια θέµατα µε το προσωπικό, αλλά δεν είναι µόνο
αυτά, είναι και κάποια ηθικής τάξεως. Ο Πανελλήνιος Σύλλογος
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Οικογενειών Πεσόντων της Πολεµικής Αεροπορίας, ενώ δεν
υπάρχει οικονοµική επιβάρυνση, ζητά κάτι πολύ απλό: Στους πε-
σόντες έως και το 1980 να δώσετε παράσηµα, µετάλλια, βραβεία,
που τα δικαιούνται.

Έχουµε καταθέσει µία τροπολογία -αναφέρθηκαν και προ-
ηγούµενοι οµιλητές- για το εάν συνάδει, εάν γίνεται, εάν επιτρέ-
πεται να συµµετέχουν οι Ένοπλες Δυνάµεις στο θέµα της
λαθροµετανάστευσης. Κι εµείς φέραµε µία πολύ ωραία τροπο-
λογία -το έθεσαν όλοι «τι δουλειά έχουν οι Ένοπλες Δυνάµεις;»-
η οποία λέει: «Το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων αποδε-
σµεύεται από κάθε εµπλοκή την οποία είχε µέχρι πρότινος στα
κέντρα υποδοχής λαθροµεταναστών». Με ένα πολύ ωραίο
άρθρο, µε δυο-τρεις γραµµές αποδεσµεύετε τις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Φυσικά, δεν την έχετε κάνει δεκτή. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι σε γενικές γραµµές δεν βλέ-
πουµε να λύνετε, ουσιαστικά, κάποια προβλήµατα. Βλέπουµε -
αυτό που συνεχίζεται και σε άλλα νοµοσχέδια- να υπάρχουν
µπαλώµατα και φαίνονται όλες οι επιπτώσεις από τη µείωση του
προϋπολογισµού του Υπουργείου Άµυνας. Στην ουσία, αυτό που
κάνετε είναι να πουλάτε, να νοικιάζετε και γενικά να µαζέψετε
χρήµατα. 

Για εµάς, δεν είναι Ένοπλες Δυνάµεις αυτό που πάτε να κά-
νετε, αυτό που προσπαθείτε.  

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αναφορικά µε ό,τι έχει πει µέχρι
σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ φυσικά. Τόσα χρόνια
τι έκαναν; Κυβέρνηση ήταν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε τη µικρή επισήµανση ότι είναι ένα γιγάντιο νοµοσχέ-

διο -θα συµφωνήσουν όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές- το οποίο
είναι δέκα-δεκαπέντε νοµοσχέδια µαζεµένα, διαφορετικών ζητη-
µάτων και θεµατολογίας, κύριε Υπουργέ. Δύο τροπολογίες, του-
λάχιστον, του κ. Κουρουµπλή είναι αυτοτελή νοµοσχέδια τοπικής
αυτοδιοίκησης. Είναι τυπικά νοµοσχέδια, µε άρθρα 1, 2, 3, 4, 5,
6, 7, 8. Ξέρετε, όταν έρχονται µε τη µορφή τροπολογίας σε ζη-
τήµατα αµύνης, ζητήµατα επί των ΟΤΑ, εκ των πραγµάτων, µας
υποχρεώνει σε µια εντελώς διαφορετική τοποθέτηση. 

Επειδή, λοιπόν, θέλω να είµαι διευκρινιστική, για να συζητή-
σουµε πενήντα άρθρα, καµµιά δεκαπενταριά τροπολογίες και
δύο τροπολογίες από αυτές να είναι δύο ανεξάρτητα νοµοσχέδια
άλλου περιεχοµένου, επιδιορθωτικά ή βαθιάς πολιτικής τοµής,
είναι ακατόρθωτο στα δεκαπέντε λεπτά να κρατήσει κάποιος τη
στοιχειώδη κοινοβουλευτική του αξιοπρέπεια, θα είµαι σαφής,
µε τίτλους και µε τυπωµένες τις τοποθετήσεις.

Τοποθετηθήκαµε ως κόµµα εξαιρετικά αναλυτικά για ζητήµατα
-θα σας αναγνωρίσω ότι κάποια πράγµατα τα δεχθήκατε µε τις
διορθώσεις σας- δεν θα παραβλέψω την καλή διάθεση για όλα
αυτά, αλλά αυτό δεν µου επιτρέπει να πω «ναι» στο νοµοσχέδιο.
Και δεν µου επιτρέπει να πω «ναι» στο νοµοσχέδιο επί της αρχής
για πολύ ουσιαστικούς λόγους. Άµα θέλαµε να κάνουµε αλλαγές
στο επίπεδο της παιδείας, για παράδειγµα των Ενόπλων Δυνά-
µεων και του εκπαιδευτικού συστήµατος που αφορά στις Ένο-
πλες Δυνάµεις -και να δεχθώ και την καλή σας πρόθεση να
φέρετε ένα νοµοσχέδιο εν τω µέλλοντι- γιατί σπεύδουµε τώρα
να κάνουµε την ενοποίηση; Για λόγους οικονοµικούς. Άµα θέ-
λαµε να αλλάξουµε το κοµµάτι για τα µικρού βεληνεκούς ποσά
στο επίπεδο –κατά τα κεφάλαια λέω τώρα- των προµηθειών και
των εξοπλισµών, θα µπορούσαµε αυτό να το έχουµε κάνει µε µια
πλατιά συζήτηση για το τι σηµαίνουν οι εξοπλισµοί στις Ένοπλες
Δυνάµεις και ποιος τους αποφασίζει. 

Όλα αυτά, όµως, είναι αγαπητοί συνάδελφοι, υπό την αίρεση
των ηµερών, της γεωστρατηγικής θέσης της περιοχής και των
κεντρικών επιλογών των κυβερνήσεων µέχρι σήµερα. Ευρωπαϊκή
Ένωση και ΝΑΤΟ. Ας ρίξει κάποιος µια µατιά στο τι συζητάµε
εµείς εδώ και τι συµβαίνει γύρω µας. Ας µιλήσουµε για εθνική
κυριαρχία, πατριωτικές Ένοπλες Δυνάµεις, πατριωτική εκπαί-
δευση, προτάσεις του ΚΚΕ, για παράδειγµα ενιαίος κατασκευα-
στικός τοµέας κρατικός, ώστε να µην υπάρχει πολιτική

εκµετάλλευση του τύπου «θα έρθουν οι Ένοπλες Δυνάµεις να
φτιάξουν τη γέφυρα εκεί που δεν πάει ο εργολάβος ή εκεί που
το ζητάει ο δήµος ή εκεί που προκύπτει ανάγκη», ποιος θα πει
όχι; Αλλά αυτά σε καιρό ειρήνης δεν είναι παρά πολιτικά χαρτιά
που µπορούν να παιχτούν σε τοπικό επίπεδο. Πολιτικά χαρτιά
είναι είτε το θέλετε είτε όχι. Ακόµη και αν δεχθώ την εξήγηση
που µας δώσατε στην επιτροπή για τις εργολαβίες. 

Όταν πάµε τώρα να αλλάξουµε τις σχολές της Αεροπορίας,
αφήνοντας άθικτες τις ονοµασίες και τα σύµβολα, αλλά µόνο στο
µέτρο των συµβόλων, αλλάζοντας το κεντρικό όνοµα των σχολών
που ενοποιούνται στην Αεροπορία, αφήνοντας άθικτα τα ονό-
µατα των άλλων σχολών στα άλλα δύο Όπλα, αρχίζει κάποιος
και αναρωτιέται γιατί. Πού είµαστε αυτή τη στιγµή; Έχουµε το
ΝΑΤΟ να κάνει βόλτες -και είµαστε µέλος του ΝΑΤΟ- στο Αιγαίο. 

Το φωνάξαµε, κύριε Υπουργέ, να έρθει να µας κάνει τον υπο-
στηρικτή στην περιοχή. Και είναι και οι µέρες οι ρηµάδες του Ιου-
λίου, µε την Κύπρο κοµµένη στα δύο, µε την εισβολή και κατοχή
εν ισχύ, πρόβληµα που προέκυψε –πρόβληµα; Εθνική πληγή- µε
νατοϊκή πρωτοβουλία, στήριξη και υποψία. Και καθόµαστε και
συζητάµε σήµερα αν βοήθησε ή αν δεν βοήθησε η CIA το περί-
που πραξικόπηµα-στάση εναντίον του Ερντογάν, όταν έχουµε
την απόδειξη για τη συµµετοχή των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ
στο έγκληµα της Κύπρου, που δεν λύθηκε µε τη συµµετοχή στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, για να συζητάµε τώρα για την Τουρκία και
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και εµείς να συζητάµε τώρα αν θα το λέµε ΣΤΥΑ και πώς ακρι-
βώς θα το πείτε και αν είναι έτσι, χωρίς να µιλάµε ούτε για το πε-
ριεχόµενο των σπουδών, ούτε για το περιεχόµενο των
προµηθειών. Ποιος τις υπαγορεύει αυτές; Εθνικές ανάγκες πα-
τριωτικές; Κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας εδώ µέσα µεγάλοι άν-
θρωποι και κοροϊδεύουµε και τους απέξω; Οι νατοϊκές ανάγκες
είναι νατοϊκές ανάγκες, προηγούνται, ιεραρχούνται. Οι ευρωπαϊ-
κές ανάγκες είναι ευρωπαϊκές ανάγκες, ιεραρχούνται. Οι µνηµο-
νιακές διατηρήσεις είναι ευρωπαϊκές προοπτικές και ανάγκες και
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και όλων των συµπαροµαρ-
τούντων εξαθλιωµένων αντιλαϊκών µέτρων και ιεραρχούνται
µπροστά. 

Κακοπροαίρετοι εµείς; Γιατί; Άµα έρχονται εδώ και επιλύονται
κάποια ζητήµατα, βεβαίως θα πούµε «ναι» και θα τα επιλύσουµε.
Επί της αρχής πώς να πούµε «ναι»; Ποιος θα µας πει ότι αυτό το
πράγµα τακτοποιεί τις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις, καθορίζει
µια σειρά από πράγµατα;

Και κοιτάξτε, στέλνουµε πλοία µπας και το σκάσει κάποιος,
δήθεν πραξικοµατίας, για να έρθει από εδώ και είµαστε σε συ-
ναγερµό. Την ίδια στιγµή µαζεύουµε νεκρούς από τις βάρκες και
την ίδια στιγµή τα σύνορά µας από τη Δύση προς την Ευρώπη
είναι κλειστά. Για ποια χώρα µιλάµε; Για ποια πατριωτικά ουσια-
στικά βαθιά πράγµατα µιλάµε εδώ µέσα; Τι θα βγει καλό από όλα
τούτα; Είναι σαν να ασχολιόµαστε µε τη φοροαποφυγή ή τη φο-
ροαπαλλαγή ενός που έχει ένα περίπτερο ή ένα τυροπιτάδικο και
φεύγει όλο το µεγάλο κοµµάτι, µα όλο το µεγάλο κοµµάτι, υπέρ
αλλότριων συµφερόντων στο επίπεδο των καπιταλιστικών αντα-
γωνισµών και του ιµπεριαλισµού. 

Και µια επισήµανση –ειλικρινά σας το λέω- επειδή κάθε φορά
ακούω ότι είναι «ξύλινο το λεξιλόγιο και δεν λέγεται ιµπεριαλι-
σµός», πες, πες, πες, ξέφυγε και από τους καταπληκτικούς γραµ-
µατείς εδώ και τις γραµµατίνες µας, που σκίζονται για να µας
τακτοποιήσουν, στα Πρακτικά η λέξη «ιµπεριαλισµός» ως «υπερ-
ρεαλισµός». Και επειδή καµµία φορά γλώσσα λανθάνουσα την
αλήθεια λέγει, εκ των πραγµάτων έχετε µια υπερρεαλιστική προ-
σέγγιση του ιµπεριαλισµού και την παρουσιάζετε σαν προσγεί-
ωση στην πραγµατικότητα.

Θα µας προσγειώσω, λοιπόν, στην πραγµατικότητα. Δεν αλ-
λάζει τίποτα από την ψηφοφορία στα άρθρα. Να µην επαναλάβω
τι λέει το κάθε κεφάλαιο. Το ξέρουν οι συνάδελφοι, το ξέρει και
ο κόσµος που µας ακούει, σάµατις και καταλαβαίνει να του
πούµε ότι αφορά την ΜΟΜΚΑ. Θυµάται την ΜΟΜΑ, έχει µια θε-
τική αντίληψη για τη ΜΟΜΑ σε δυσκολότερους καιρούς, όπου
δεν υπήρχαν άλλοι τρόποι και άλλες µέθοδοι και δεν υπήρχαν
και οι εργολαβίες, που συζητιούνται σε σχέση µε κανάλια, άδειες,
ΔΕΗ, ΟΤΕ, ηλεκτρικά. Τίποτα. Αυτά ήταν εντελώς διαφορετικά
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τοποθετηµένα και ούτως ή άλλως έχουν πάρει την άγουσα για
την ιδιωτικοποίηση, γιατί πρέπει να επιζήσει το κεφάλαιο, ακόµη
και αν πεθάνουν οι Έλληνες τα επόµενα ενενήντα εννιά χρόνια. 

Δεν αλλάζει τίποτα στην ψηφοφορία µας. Έχω δύο εκκρεµό-
τητες. Η µία εκκρεµότητα ήταν για τα άρθρα 31 έως και 34, για
τα οποία σας όφειλα µια εξήγηση. Εκεί µιλάµε για τις προµή-
θειες, για έναν τρόπο που πρέπει να ρυθµιστούν πράγµατα όταν
είναι χαµηλά, είτε αφορά ανταλλακτικά, είτε αφορά πυροµαχικά,
είτε αφορά µια σειρά από πράγµατα. Το διευκρινίζω και σας λέω
ότι η στάση µας θα είναι «παρών». 

Όπως επίσης και στις διαδικαστικές, διαρθρωτικές διαδικασίες
του άρθρου 46, για το οποίο είχα επιφυλαχθεί, σας λέω ότι θα
ψηφίσουµε «παρών». Στα υπόλοιπα θα αναφερθώ στο τέλος της
οµιλίας µου αναλυτικά.

Πάµε τώρα σε δύο-τρία πολύ ουσιαστικά ζητήµατα. Ενοποιείτε
τις τρεις παιδαγωγικές σχολές. Έχετε ένα πρόβληµα να αλλά-
ξετε το όνοµα. Κατανοητό. Δεν έχει γίνει ζύµωση, δεν έχει γίνει
ουσία. Όµως, έτσι όπως µένει, για τη Σχολή Υπαξιωµατικών, αν
διατηρήσετε τους τίτλους από κάτω, στην πραγµατικότητα τους
καταργείτε. Δηλαδή, θα µείνουν οι τίτλοι και τα σύµβολα µόνο
για να διατηρήσουν µια εβδοµηντάχρονη µακρά, εξαιρετικής σε
ποιότητα, ιστορία από αυτή την πλευρά των ανθρώπων.

Η παιδεία έχει σηµασία όταν µιλάς επί της ουσίας, όχι µόνο
επί της διάρθρωσης. Αυτή τη στιγµή σας περισσεύουν κρεβάτια
και υποδοµές στη Σχολή Ικάρων, στη Σχολή Δοκίµων. Είναι πάνω
από χίλια κρεβάτια. Μου το είπατε µάλιστα και εσείς και το δεχ-
θήκατε. Εκεί θα µπορούσαµε να είχαµε εγκαταστάσεις άλλου
τύπου. 

Στην αξιοποίηση της περιουσίας, ό,τι δεν πηγαίνει για την
άµυνα -ήµασταν κάθετοι και σας το είπαµε- πρέπει να πάει για
τις λαϊκές ανάγκες, οι οποίες είναι αφόρητες, είτε αυτό είναι φοι-
τητική εστία, είτε είναι πάρκο αναψυχής, είτε είναι πράσινο µέσα
στους πνεύµονες, είτε είναι τρόποι για να αξιοποιηθεί αυτή για
τη λαϊκή πρόσβαση. Δεν µπορεί να έχουν αντιµετώπιση τα ζητή-
µατα της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων και για να ενισχυθεί
το µετοχικό ταµείο και οι µέτοχοι και ό,τι άλλο θέλετε, µε διαδι-
κασίες Ελληνικού ή άλλων πραγµάτων. Είδαµε πού κατέληξαν
και πώς κατέληξαν µια σειρά από ολυµπιακά έργα, τα οποία πλή-
ρωσε µε το αίµα του ο ελληνικός λαός. Κούναγε σηµαιάκια της
«Samsung», της τάδε εταιρείας κ.ο.κ.. Του έλεγαν ότι αυτό είναι
πολύ µεγάλο και πολύ σπουδαίο και πολύ πατριωτικό. Και τώρα
µην αρχίσω να µιλάω για τον Μαραθώνα µέχρι και εγώ δεν ξέρω
πού αλλού. 

Δεν µπορεί να έχει παρόµοια µεταχείριση µε τίποτα η περιου-
σία των Ενόπλων Δυνάµεων, η οποία ακόµα και αν θέλετε να το
τραβήξετε από τα µαλλιά, δεν παύει να είναι περιουσία του ελ-
ληνικού λαού. Τυπικά και ουσιαστικά µπορεί να είναι των µετό-
χων, αλλά είναι του ελληνικού λαού, εκτός εάν κάποιος πιστεύει
ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι του ελληνικού λαού και υπη-
ρετούν αλλότρια συµφέροντα, πράγµα πολύ µακριά από εµάς
και από το ΚΚΕ και από οποιοδήποτε άλλον να το σκεφθεί. Γι’
αυτό και πρέπει σε ζητήµατα τέτοια να είµαστε πάρα πολύ προ-
σεκτικοί στη διατύπωση, γιατί αν δεν είµαστε προσεκτικοί στη
διατύπωση, γεννιούνται εύλογες απορίες αµαρτωλών παρελθόν-
των.

Να µείνω στις τροπολογίες, γιατί έχει πολύ µεγάλη σηµασία.
Μας φέρατε τώρα και µία για τους γιατρούς. Δεν προλάβαµε να
τη δούµε για να τοποθετηθώ. Είναι για το επικουρικό ιατρικό προ-
σωπικό, την οποία θα δούµε για να µπορέσουµε να τοποθετη-
θούµε στη συνέχεια.

Πάµε στις τροπολογίες. Θα σας πω, λοιπόν, ότι δεν έχουµε
καµµία αντίρρηση για την τροπολογία των κ. Βίτσα και Φίλη, δη-
λαδή, θα πούµε «παρών», για την κατάταξη των αξιωµατικών που
έχουν πτυχίο ΑΕΙ. Θα ψηφίσουµε την τροπολογία για τους Ικά-
ρους, την 559. Η πρώτη είναι η 558. Θα πούµε «κατά» στην επώ-
νυµη έδρα ΓΕΕΘΑ σε πανεπιστήµια, την 566. Χρειάζεται τώρα να
το αναλύσω γιατί λέµε «κατά»; Μόλις τώρα σας έκανα µια ανά-
λυση για το ποια είναι υποχρεωτικά η κατεύθυνση των Ενόπλων
Δυνάµεων. Ωρυόµαστε χρόνια τώρα. Δεν έχετε δει, για παρά-
δειγµα, προς τα πού κατευθύνονται οι νατοϊκές υποτροφίες; Ξέ-
ρετε πόσα χρόνια υπάρχουν νατοϊκές υποτροφίες στην Ελλάδα

και ξέρετε τι είδους νοοτροπίες κατασκευάζονται;
Είσαστε βέβαιοι για τον πατριωτισµό αυτών των υποτροφιών

για παράδειγµα και τις υπεράσπισης των συµφερόντων µας από
το ΝΑΤΟ, ώστε να φτάσουµε να διακοσµήσουµε τα πανεπιστή-
µια, όταν εµάς η πρότασή µας είναι να κρατήσετε µια ισορροπία
ακαδηµαϊκών και στρατιωτικών στο επίπεδο της επιµόρφωσης
και της εκπαίδευσης των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί αυτό προάγει
τις Ένοπλες Δυνάµεις;

Στην τροπολογία για την πολιτική προστασία θα αναφερθώ
αναλυτικά. Σας λέω ότι θα πάµε στο «παρών». 

Θα πάµε στο «παρών» στην τροπολογία του κ. Κουρουµπλή,
γιατί δεν µπορούµε να κάνουµε αλλιώς Δηλαδή υπάρχουν κανά
δυο µικρά ζητήµατα, για εργαζόµενους εξαθλιωµένους που ρυθ-
µίζονται εκεί µέσα, αλλιώς θα έπρεπε να στηλιτεύουµε τα πράγ-
µατα που περνάνε µέσα και µας έχουν σηκώσει την τρίχα.

Βεβαίως «ναι» στην τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ για την αποκατά-
σταση της ισότητας των γυναικών στο επίπεδο των εθελοντριών.
Μείνανε πάρα πολύ καιρό έξω από τη διαδικασία. Βεβαίως θα
πούµε «ναι», γιατί άλλο πράγµα είναι να λέει κάποιος στα λόγια
ότι υπάρχει ισότητα και άλλο στην πράξη. Ισότητα µεταξύ των
δύο φύλων στην πράξη δεν υπάρχει και εκτός στρατού. Βγείτε
έξω, δείτε τη µισθολογικά, δείτε την ουσιαστικά. Δεν υπάρχει.

Βεβαίως, θα πούµε «ναι» στην τροπολογία για την πολεµική
διαθεσιµότητα των αναπήρων που κατατέθηκε.

Πάµε και στα Ναυπηγεία Ελευσίνας που θα σας πούµε ένα
«παρών». Γιατί; Αρχίζω από αυτή. Ένα διευκρινιστικό «παρών»
χρειάζεστε εδώ. Είναι η πρώτη φορά που κατατίθεται; Εγώ θυ-
µάµαι και τον Φλεβάρη, µε απλήρωτο κόσµο. Έτσι όπως ήταν κα-
τατεθειµένη και έτσι όπως κατατίθεται τώρα, τα λεφτά είσαστε
σίγουροι ότι θα πάνε στους εργαζοµένους; Εγώ σας λέω ότι δεν
θα πάνε στους εργαζόµενους. Θα πάνε µερικά από αυτά που
χρωστάτε στους εργαζόµενους, στην πραγµατικότητα διευκολύ-
νεται ο Ταβουλάρης και οι υπόλοιποι, όπως συµβαίνει και αλλού.

Μένουν, όµως, πολύ καιρό οι εργαζόµενοι απλήρωτοι και µετά,
µπαίνοντας οι εργαζόµενοι µπροστά ως γιγάντια ανάγκη, πιε-
στική, που µοιάζει ωραία, λογική, κατανοητή και φιλάνθρωπη, να
σου αυτός που τους εκµεταλλεύεται µέχρι σήµερα, τόσα χρόνια,
να µπορεί να επωφελείται και αυτός τα µάλα, όπως συµβαίνει
πάντα σε καθεστώτα ελεύθερης οικονοµίας και αστικής διακυ-
βέρνησης, όπως είµαστε εδώ.

Πάµε στην τροπολογία του Υπουργείου για την πολιτική προ-
στασία. Θυµάµαι τον κ. Δένδια να λέει το 2013 µιλώντας για την
πολιτική προστασία, κάτι πολύ χαρακτηριστικό. Και µάλιστα τον
έχω µε εισαγωγικά να λέει: «Τρέξαµε πάρα πολύ αυτό το οποίο
θα είναι το δόγµα πυρόσβεσης από εδώ και πέρα, τον εθελοντι-
σµό, τη συµµετοχή του Έλληνα πολίτη». 

Εδώ αρχίζουµε εµείς και έχουµε προβλήµατα σε τέτοιες τρο-
πολογίες. Έχουµε τις ΜΚΟ να παίρνουν εκατοµµύρια. Να ρω-
τάµε τον Υπουργό τον αρµόδιο για τις ΜΚΟ ποιες είναι στην
Ελλάδα και τι εκατοµµύρια παίρνουν και να µας λέει «δεν ξέρω».
Επίσηµα µας το απάντησε. 

Πάµε στην Ευρωβουλή, η ευρωβουλευτική οµάδα ρωτάει:
«Ποιες είναι αυτές οι ΜΚΟ που παίρνουν λεφτά για τους πρό-
σφυγες;», και κατεβαίνει ένας κατάλογος και τα λεφτά. Ή εσείς
δεν ξέρετε ή εκείνοι δεν ξέρουν ή κάποιος κάτι δεν ξέρει, πάντως
εµείς βρήκαµε πού πάνε τα λεφτά. Πάνε σε ΜΚΟ και είναι πολλά. 

Θα πάµε στην πολιτική προστασία, βοηθώντας επενδυτικά
σχέδια στην πραγµατικότητα µονοπωλιακών οµίλων και ενισχύον-
τας εθελοντικές εργασίες. Εµείς θέλουµε να υπάρχει εθελοντι-
σµός. Πότε; Όταν είναι ένα πλήρες Πυροσβεστικό Σώµα, όταν
έχει πλήρη επάρκεια σε προσωπικό, έχει καλά εκπαιδευµένο
προσωπικό, έχει όλα τα µέσα στα χέρια του και από δίπλα και
πέρα έχει την αλληλέγγυα ανάγκη των Ελλήνων να βοηθήσουν
στην πυρόσβεση. Αυτό δεν καλύπτεται στην ουσία του µε την
τροπολογία, ενώ καλύπτει τις τρύπες που υπάρχουν στον Πυρο-
σβεστικό Σώµα. Μέσα στην αντιπυρική περίοδο δεν καλύφθηκαν
από αλλού, πάντοτε πρόσχηµα είναι τα οικονοµικά, µε αποτέλε-
σµα το πράγµα να καταντάει έτσι όπως καταντάει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν µπορώ να τοποθετηθώ στις τροπολογίες -και θα το απο-
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φύγω- του κ. Κουρουµπλή, θα το κάνουµε όταν θα έρθει ο κ. Κου-
ρουµπλής να τις παρουσιάσει. Γιατί εκεί έχουµε ζητήµατα, για
παράδειγµα τετράµηνης µη λειτουργίας των υπηρεσιακών συµ-
βουλίων, την οποία προσπαθούµε να λύσουµε µε το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Και για να διευκρινίσουµε, για να µην υπάρχει καµµία παρεξή-
γηση, επί της αρχής είµαστε κατά, επί των άρθρων, όπως ψηφί-
σαµε, µε τις δύο διευκρινήσεις. Θα δώσω και γραπτά τα άρθρα.
Μίλησα και για τις τροπολογίες. Επιφυλάσσοµαι στη δευτερολο-
γία µου, και µε την παρουσία του κ. Κουρουµπλή, να µιλήσω για
όλα αυτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Για το άρθρο 50, για τον συνδι-
καλισµό;

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για το άρθρο 50 και τον συνδικαλισµό, θα
σας πω αν µου το επιτρέπει το Προεδρείο, διότι το να µε ρωτάει
κάποιος από κάτω και να απαντώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού όλοι πήρανε,
κυρία Κανέλλη, λίγο παραπάνω χρόνο και εσείς έχετε δύο λεπτά
παραπάνω.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εγώ είµαι τυπική επί των διαδικασιών. Θα
επιφυλασσόµουν στη δευτερολογία µου, γιατί θέλω να τοποθε-
τηθώ αναλυτικά. 

Σας λέω µόνο το εξής: Εµείς θα πούµε αυτό που πρέπει να
πούµε, αλλά το άρθρο είναι λειψό. Είναι λειψό σε πάρα πολλά
πράγµατα. Σας τα λέω µόνο επιγραµµατικά για να µην κάνω κα-
τάχρηση, γιατί υπάρχουν είκοσι ένας συνάδελφοι που είναι γραµ-
µένοι εδώ και παρά τη συκοφάντηση, καταφέρνω να είµαι πολύ
καλύτερη από αυτούς που µε συκοφαντούν όταν µιλάω εδώ. Σας
λέω, λοιπόν, ότι είναι λειψό. Περιλαµβάνει ρυθµίσεις κρατώντας
το 30, το 31, το 32, το 33, το 34 και παραλλαγές του 281, που πε-
ριορίζουν το δικαίωµα επί της ουσίας.

Εµείς δεν είµαστε εναντίον, είµαστε υπέρ. Θα τοποθετηθώ
αναλυτικά για να µε ακούσετε, για να έχει και κάποια σηµασία.
Δεν πρόκειται βεβαίως να το καταψηφίσουµε. Σας έχουµε πει ότι
θα το ψηφίσουµε το 50. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή θα είναι υπέρ

της διευκόλυνσης της διαδικασίας, θα δώσω τον λόγο πρώτα
στον κύριο Υπουργό για ένα λεπτό ,που θέλει να κάνει µια ανα-
κοίνωση που αφορά τη δηµόσια υγεία στις Ένοπλες Δυνάµεις
και µετά θα δώσω τον λόγο για δυο-τρία λεπτά στον κ. Βίτσα,
σχετικά µε τρεις τροπολογίες συναδέλφων, ώστε να είναι γνωστή
η θέση της Κυβέρνησης και επ’ αυτών. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Ζητώ συγγνώµη, κύριοι συνάδελφοι, που παρεµβαίνω, αλλά
έχουµε µια ανακοίνωση πάλι της Ενώσεως Στρατιωτικών Περι-
φερείας Ηπείρου για το θέµα στρατιωτικών στο Κέντρο Φιλοξε-
νίας Προσφύγων στο Τσεπέλοβο, θέµα που είχε φέρει και ο κ.
Δαβάκης και η Χρυσή Αυγή και το απάντησα πριν από δεκαπέντε
ηµέρες. 

Η απάντηση που έδωσα τότε στη Βουλή ήταν ότι δεν υπάρχει
κανένας στρατιωτικός ο οποίος να έχει ασθενήσει από φυµα-
τίωση. Το ότι έρχεται πάλι µια ανακοίνωση και επαναλαµβάνεται
και στις ιστοσελίδες, µας βάζει σε σκέψεις για το ποιοι προσπα-
θούν να δηµιουργήσουν τέτοιου είδους προβλήµατα. Για να τε-
λειώνει λοιπόν αυτή η ιστορία, θα ελεγχθούν πειθαρχικά κατ’
αρχάς όσοι διαδίδουν τέτοιες ειδήσεις από τη στιγµή που δηµι-
ουργείται πλέον µια εντύπωση για ένα θέµα που δεν υφίσταται. 

Διαβάζω στη Βουλή την απάντηση του Προέδρου του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ, παρ’ ότι δεν ήθελα να το κάνω µέχρι τώρα, γιατί ζητήθηκε
στα θέµατα αυτά να υπάρχει το απόρρητο. Αναγκάζοµαι και το
διαβάσω για να τελειώνει αυτό το θέµα. Και από εδώ και πέρα
θα διαταχθεί προκαταρκτική έρευνα, µία ΕΔΕ, για να δούµε ποιοι
προσπαθούν να διαδώσουν τέτοιες ειδήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βεβαίως, να τη δια-
βάσετε και να την καταθέσετε στα Πρακτικά για να διανεµηθεί. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα µου επι-

τρέψετε να διαβάσω ένα µέρος, να µην το καταθέσω, γιατί είναι
θέµατα για τα οποία το ΚΕΕΛΠΝΟ ζητάει να κρατήσουµε το
απόρρητο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχουµε τη δυνα-
τότητα πρόσβασης και να την διαβάσει όποιος θέλει από τους
εισηγητές. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η επιστολή είναι από το
γραφείο του Προέδρου του ΚΕΕΛΠΝΟ, υπογράφεται από τον
Αναπληρωτή Καθηγητή Παθολογίας Λοιµώξεων, τον κ. Τσιόδρα
και λέει: «Το ΚΕΕΛΠΝΟ ενηµερώθηκε σχετικά µε τη διενέργεια
προσυµπτωµατικού ελέγχου µε φυµατοαντίδραση σε στρατιώτες
από τις µονάδες της Ηπείρου.  Έχουµε στείλει όλα τα στοιχεία
στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Τονίζεται ότι η ανεύρεση θετικής φυµατοαντί-
δρασης σε καµµία περίπτωση δεν ισοδυναµεί µε διάγνωση ενερ-
γού νόσου από φυµατίωση και µόλυνση από συγκεκριµένο άλλο
άτοµο».

Δεν υπάρχει κανείς ασθενής. Όλοι έχουν κάνει το εµβόλιο.
Πριν πάνε να υπηρετήσουν σε µια µονάδα, που µπορεί να υπάρ-
χει τέτοια ασθένεια, έχουν κάνει εµβόλιο. Όσοι έχουν κάνει εµ-
βόλιο και γίνεται το test Mantoux, έχουν πιθανώς θετική
αντίδραση λόγω του εµβολίου, διότι δηµιουργούν αντισώµατα ή
κάποιοι έχουν αντισώµατα από πολύ πιο πριν. 

Δεν υπάρχει κανένας ασθενής και το διευκρινίζω για τελευταία
φορά. Λυπάµαι που το λέω, αλλά αναγκάζοµαι από εδώ και πέρα
να ερευνήσω ποιοι κάνουν αυτή τη διαρροή ειδήσεων, που προ-
καλεί ανησυχίες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Βίτσα, επειδή τυχαίνει και είµαι γιατρός, κύριε Υπουργέ,
είναι σίγουρο ότι είναι έτσι όπως το γράφει ο κ. Τσιόδρας. Άλλο
είναι είµαι θετικός στο test Mantoux και άλλο νοσώ από φυµα-
τίωση. Αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να ψαχθούν οι άν-
θρωποι που είναι στο στρατόπεδο, όχι οι στρατιωτικοί, µην τυχόν
και υπάρχει πρόβληµα, που έκαναν θετικό το test Mantoux, έξω
από τον εµβολιασµό. Αλλιώς είναι έτσι όπως το είπατε, άλλο
«είµαι θετικός στο test Mantoux» και άλλο «έχω φυµατίωση». Πρέ-
πει, όµως, ο πληθυσµός της εγκατάστασης εκεί να ελεγχθεί.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όλοι ελέγχθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Απλά και γι’ αυτό το ζήτηµα, θα ήθελα να πω ότι επειδή
γίνεται πλήρης έλεγχος και συνεχής έλεγχος, δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος κάθε φορά που βγαίνει, να βγαίνει και µια ανακοίνωση.
Αυτό είναι το κεντρικό πρόβληµα, δηλαδή δεν είναι αυτό το
πράγµα δυνατόν και δηµιουργεί ανησυχίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε την ανακοί-
νωση του ΚΕΕΛΠΝΟ, µπείτε στις τροπολογίες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεν µένω σε αυτό. 

Υπάρχουν τρεις βουλευτικές τροπολογίες, τις οποίες κάνουµε
δεκτές. Υπάρχει η βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 569
και ειδικό 55.Αφορά συµβάσεις οι οποίες έχουν να κάνουν µε τις
ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων και οι οποίες ήταν πριν τον
νόµο του 2011, αλλά ακολουθήθηκε µια λάθος διαδικασία και σή-
µερα χρειάζεται να τις αναζωογονήσουµε και νοµοθετικά. Έχει
δοθεί και υπάρχει ένα κατ’ αρχάς «ναι» πλήρες από εµάς.

Δεύτερον, υπάρχει η βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό
532 και ειδικό 38. Κάνουµε αποδεκτή, και µετά από συνεννόηση,
την τροπολογία που κατέθεσε η Δηµοκρατική Συµπαράταξη µαζί
µε την Ένωση Κεντρώων, µε τις εξής νοµοτεχνικές αλλαγές, τις
οποίες συµφωνήσαµε µε τον κ. Λοβέρδο και τον κ. Καρρά. Δια-
γράφεται η φράση: «για οποιαδήποτε αιτία» και στο τέλος του α’
εδαφίου προστίθεται η φράση «καθώς επίσης και των καταβολών
του Πολεµικού Ναυτικού για την υλοποίηση των προγραµµάτων
του».

Με αυτόν τον τρόπο, ξεπερνάµε –όσον αφορά το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας- αυτό που επεσήµανε ως κίνδυνο η κ. Κανέλλη.
Εµείς δηλαδή δεν δίνουµε καθόλου χρήµατα, µε µία έννοια, στην
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ιδιοκτησία, όσον αφορά κέρδος. Δίνουµε στους εργαζόµενους,
στις ανάγκες που έχουν για τη ναυπήγηση πλοίων.

Η τρίτη τροπολογία που κάνουµε δεκτή είναι αυτή µε γενικό
αριθµό 564 και ειδικό 51, όπου αίρουµε τους περιορισµούς στη
συµµετοχή δηµοσίων υπαλλήλων στη διοίκηση Κέντρων Δια Βίου
Μάθησης, που αποτελούν νοµικά πρόσωπα, ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθ-
µού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Σπύ-

ρος Δανέλλης.
Όταν ολοκληρωθούν οι εισηγήσεις, θα πάρει τον λόγο, για να

υπερασπιστεί την τροπολογία του ο κ. Βερναρδάκης. Μετά θα
µπούµε στον κατάλογο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, ως δυτική ευρωπαϊκή δηµοκρατία, που σέ-

βεται το κράτος δικαίου και τις διεθνείς συµβάσεις, δεν έχουµε
δεύτερη οδό διαχείρισης του εξαιρετικά ακανθώδους βεβαίως
θέµατος των οκτώ Τούρκων στρατιωτικών, παρά αυτών που ρητά
προβλέπονται από το Διεθνές Δίκαιο και το Εθνικό Δίκαιο.

Ως εκ τούτου, είναι υπόθεση της δικαιοσύνης απολύτως και
αποκλειστικά και όχι της εκτελεστικής εξουσίας. Κάθε άλλη δια-
χείριση αυτού του εξαιρετικά δύσκολου προβλήµατος θα µας δη-
µιουργήσει ανυπέρβλητα προβλήµατα στο µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο µε τίτλο: «Ρύθ-
µιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και
άλλες διατάξεις» αναπτύσσονται επτά κεφάλαια τα οποία ανα-
φέρονται σε εντελώς διαφορετικά, αλλά και οµολογουµένως ανι-
σοβαρή µεταξύ τους θέµατα. Αντιµετωπίζονται ζητήµατα που
αφορούν από την εξέλιξη του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων, θέµατα οπλικών συµβάσεων, µέχρι µεγαλεπήβολα σχέδια
αξιοποίησης της περιουσίας των ταµείων και των τριών Όπλων.

Μέσα σε αυτήν τη σωρεία διαφορετικών µεταξύ τους ρυθµί-
σεων, όπως είναι φυσικό, υπάρχουν κεφάλαια τα οποία, κατ’
εµάς, βρίσκονται σε θετική κατεύθυνση και συµφωνούµε. Υπάρ-
χουν, όµως, και θέµατα τα οποία µας βρίσκουν αντίθετους.

Ας τα πάρουµε, όµως, από την αρχή.
Στο Κεφάλαιο Α’ και στα άρθρα 1 έως 4 προβλέπεται η ενο-

ποίηση των τριών παραγωγικών Σχολών Υπαξιωµατικών της Πο-
λεµικής Αεροπορίας σε µία σχολή. Μέχρι σήµερα είχαµε τρεις:
τη ΣΤΥΑ, τη ΣΥΔ και τη ΣΜΥ. Αυτές γίνονται τώρα µία σχολή, τη
Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών Αεροπορίας, η οποία ενσωµατώ-
νει, χωρίς να καταργεί, τις επιµέρους ειδικότητες στα αντίστοιχα
αντικείµενα των καταργούµενων σχολών. Οι διατάξεις αυτές βρί-
σκονται κοντά στις δικές µας αντιλήψεις περί  εξορθολογισµού
και κατάργησης της πολυδιάσπασης οµοειδών φορέων. Βε-
βαίως, το Κεφάλαιο Α’, στο οποίο συµφωνούµε, το υπερψηφί-
ζουµε. 

Στο Κεφάλαιο Β’ στα άρθρα 5 έως 8 συστήνεται νέα Υπηρεσία
του ΓΕΕΘΑ µε την ονοµασία Μονάδα Μελετών και Κατασκευών,
ΜΟΜΚΑ, που θα αναλαµβάνει να κάνει µελέτες και κατασκευές.

Η επανασύσταση της ΜΟΜΑ υπό την επωνυµία ΜΟΜΚΑ, θεω-
ρούµε ότι είναι προβληµατική τόσο ως σύλληψη όσο και διαχει-
ριστικά. Η ίδρυση της νέας µονάδας παρουσιάζει, κατά την
άποψή µας, ασυµβατότητα µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες περί
ανταγωνισµού στον τοµέα των κατασκευών.

Είναι γνωστό ότι δεν επιτρέπεται, σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία, η δραστηριοποίηση κρατικών φορέων, όταν υπάρ-
χουν αντίστοιχες και οµοειδείς εργοληπτικές εταιρείες, για λό-
γους ανταγωνισµού. Υπάρχει άλλωστε ρητή απαγόρευση από
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία περί ανταγωνισµού. Συγκεκριµένα
είναι οι οδηγίες 17/2004, 18/2004 και 81/2009 για ανάµειξη των
Ενόπλων Δυνάµεων στα δηµόσια έργα.

Φοβάµαι πως η ανασύσταση της ΜΟΜΑ, έτσι όπως την προ-
τείνετε, υπηρετεί απλά ένα όραµα για διεύρυνση και διόγκωση
του κράτους, χωρίς βεβαίως να ξεχνάµε πως αναφέρεται σε πα-
λαιότερες εποχές µε άλλα χαρακτηριστικά.

Σήµερα, µιας και µας δίνεται η ευκαιρία, η Κυβέρνηση θα
έπρεπε να θεωρεί απόλυτη προτεραιότητα, κύριοι Υπουργοί, την
ολοκλήρωση της επεξεργασίας και την κατάθεση προς δηµόσια
συζήτηση και βεβαίως συζήτηση στη Βουλή του νοµοσχεδίου για

τις δηµόσιες συµβάσεις. Θα έπρεπε να συζητούµε για τις προ-
ϋποθέσεις συµµετοχής εργοληπτικών εταιρειών στις δηµόσιες
συµβάσεις. Θα έπρεπε να προσπαθούµε να εξυγιάνουµε ένα
προβληµατικό, κατά κοινή οµολογία, τοµέα, διασφαλίζοντας τη
διαφάνεια και τον έλεγχο, προκειµένου να καταπολεµήσουµε τις
γνωστές παθογένειες του χώρου, δηλαδή τη διαφθορά, την
απάτη, τη διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος και όχι να κατα-
σκευάζουµε έναν νέο εργολάβο υπό την αιγίδα του ΥΠΕΘΑ.

Άλλωστε, δεν πρέπει να ξεχνούµε τις συγκεκριµένες ιστορικές
συνθήκες που είχαν οδηγήσει στη δηµιουργία τότε της ΜΟΜΑ,
µιας δοµής που αναµφίβολα άφησε ένα θετικό στίγµα και έργο
κατά τις περασµένες δεκαετίες. Ούτε έχουµε βγει από έναν πό-
λεµο –δόξα τω Θεώ- ούτε έχουν καταστραφεί οι υποδοµές της
χώρας. Έτσι, η απάντηση των σύγχρονων προβληµάτων είναι βέ-
βαιο πως δεν περνάει µέσα από την περιχαράκωση σε ξεπερα-
σµένες στενές κρατικές και γραφειοκρατικές δοµές.

Επίσης, τη στιγµή που δεν θα µπορεί να διαχειριστεί τους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους µια τέτοια υπηρεσία, µιας και οι µόνοι διαθέ-
σιµοι πόροι για πολλά χρόνια δυστυχώς θα είναι οι ευρωπαϊκοί
πόροι, δεν καταλαβαίνουµε και τη σκοπιµότητα δηµιουργίας µιας
τέτοιας υπηρεσίας και επίσης της δηµιουργίας τέτοιων φιλόδο-
ξων σχεδιασµών.

Παράλληλα, δεν υπάρχει µια σοβαρή και επεξεργασµένη έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους που να εκτιµά τις
δαπάνες για τη δηµιουργία και υποστήριξη της ΜΟΜΚΑ. Άρα, εκ-
κρεµεί αναπάντητο το ερώτηµα κατά πόσο είναι συµφέρουσα και
οικονοµικά και αν µια τέτοια επιλογή θα µπορούσε να σταθεί νο-
µικά.

Επιπλέον, δεν αντιλαµβανόµαστε το επιχείρηµα της αναγκαιό-
τητας της ΜΟΜΚΑ, όπως αναφέρεστε, σε περιπτώσεις επείγου-
σας εθνικής ανάγκης µετά από απόφαση του ΚΥΣΕΑ. Δεν έχουµε
καµµιά περιγραφή και κανέναν ορισµό του τι εννοούµε «επεί-
γουσα εθνική ανάγκη» και πότε ενεργοποιείται αυτή η διαδικα-
σία.

Εξ άλλου θέλω να υπενθυµίσω ότι το Μηχανικό του Στρατού
δεν σταµάτησε ποτέ να παράγει έργα µικρής κλίµακας και έργα
υποδοµής επ’ ωφελεία των τοπικών κοινωνιών, τα οποία βρίσκον-
ται βεβαίως εκτός του στενού αµυντικού πλαισίου. Και σε δυ-
σπρόσιτες περιοχές και σε νησιωτικές περιοχές υπάρχει µια
συνεχής παραγωγή µικρής κλίµακας θετικότατων για τις τοπικές
κοινωνίες έργων. Και βεβαίως, όσον αφορά την αντιµετώπιση
εκτάκτων αναγκών, είναι πάντα παρόν.

Στο Κεφάλαιο Γ’, που περιλαµβάνει τα άρθρα 9 έως 16, κάνετε
µια καινοτοµία. Συστήνετε µια νέα υπηρεσία του ΥΠΕΘΑ για την
αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων,
υπό την επωνυµία ΥΠΑΑΠΕΔ. Σκοπός της υπηρεσίας είναι να
αναλάβει τις διαδικασίες εκµετάλλευσης της περιουσίας των
Ενόπλων Δυνάµεων που θα παραχωρείται σε ιδιώτες µέχρι και
για ενενήντα εννέα χρόνια.

Προφανώς και δεν είναι άσκοπο το να υπάρξει µια σοβαρή
προσπάθεια αξιοποίησης και απόδοσης αυτής της περιουσίας
που το Υπουργείο διαθέτει και διαχειρίζεται. Όµως, παρ’ ότι αν-
τιλαµβανόµαστε τις ιδιαιτερότητες του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας σε σχέση µε τα λοιπά Υπουργεία, δεν κατανοούµε γιατί αυτό
το όλο σχέδιο δεν εντάσσεται µέσα σε έναν κεντρικό και γενικό-
τερο συνολικό σχεδιασµό. Φαντάζεστε κάθε Υπουργείο να συγ-
κροτεί µια δική του δοµή για την αξιοποίηση της περιουσίας του;
Δεν το θεωρούµε ούτε ορθόδοξο ούτε αποτελεσµατικό και ορ-
θολογικό.

Επιπλέον, διαφωνούµε και στη µεθοδολογία, στη διαδικασία
επιλογής του διευθυντή της εν λόγω υπηρεσίας, εφόσον αυτή
θα γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν
πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος που θα αναρτάται µόνο
στην επίσηµη ιστοσελίδα του ΥΠΕΘΑ.Γιατί όχι στο open gov, έτσι
ώστε να είναι περισσότερο ανοικτή, να τηρείται η διαφάνεια και
βεβαίως να έχουµε µία καλύτερη, ευρύτερη αντιπροσωπευτικό-
τητα; 

Παράλληλα, θεωρούµε ότι το Οικονοµικό Σώµα των Ενόπλων
Δυνάµεων διαθέτει στελέχη που θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν
σε µία τέτοια αρµοδιότητα. 

Στο άρθρο 15 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 2 περιγρά-
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φονται η διάρθρωση και οι αρµοδιότητες της ΥΠΑΑΠΕΔ. Συγκε-
κριµένα αναφέρεται ότι δύνανται να εντάσσονται και να προσφέ-
ρουν υπηρεσίες στα τµήµατα ειδικοί σύµβουλοι και ειδικοί
συνεργάτες, καθώς και µετακλητοί διοικητικοί υπάλληλοι που
υπηρετούν στο γραφείο του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. 

Θέλουµε, λοιπόν, σε µια τέτοια δοµή τους όποιους συµβούλους
και όχι τεχνοκράτες εξειδικευµένους στα θεµατικά αντικείµενα
που καλούνται να υποστηρίξουν; Νοµίζω ότι και εδώ θα πρέπει να
διασφαλιστεί η διαφάνεια και η αξιοκρατία και όχι η επιλογή των
«δικών µας ανθρώπων», των έµπιστών µας ανθρώπων. 

Επιπροσθέτως, για τα στρατόπεδα που βρίσκονται στα όρια
των πόλεων και τα οποία εφεξής θα διατίθενται σε ιδιώτες, θεω-
ρούµε πως θα έπρεπε να ληφθεί υπόψη η διαχρονική θέση και
το πάγιο αίτηµα των δήµων για παραχώρησή τους στην τοπική
αυτοδιοίκηση, παρ’ ότι βεβαίως όλοι γνωρίζουµε ότι η µέχρι
τώρα διαχείριση από πλευράς αυτοδιοίκησης των χώρων αυτών
δεν υπήρξε πάντα υποδειγµατική. Υπάρχουν ζητήµατα στην αυ-
τοδιοίκηση τα οποία θα πρέπει να τα διαχειριστεί, αλλά αυτό δεν
σηµαίνει ότι θα πρέπει να πάψει να ισχύει αυτή η αρχή.

Βεβαίως, προς αυτή την κατεύθυνση θα µπορούµε να δούµε
τη βελτίωση κανόνων, ρυθµιστικών όρων, δεσµεύσεων και πα-
ράλληλα θεωρώ ότι θα πρέπει να είναι αυτονόητο σε όποια δια-
χείριση σε αστικό περιβάλλον τέτοιων εκτάσεων, τέτοιων δοµών,
ότι θα πρέπει να γίνονται σεβαστές οι προβλέψεις του πολεοδο-
µικού σχεδιασµού, οι προβλέψεις των χρήσεων γης και ό,τι άλλο
ισχύει στην πολεοδόµηση των περιοχών στις οποίες βρίσκονται
αυτές οι εγκαταστάσεις.

Με τα άρθρα 17 έως 30 του Κεφαλαίου Δ’ έχουµε µία τροπο-
ποίηση του ν.3883/2011 όπου ρυθµίζονται ζητήµατα σταδιοδρο-
µίας, βαθµολογικής εξέλιξης, µετατάξεων, µεταθέσεων και
ιεραρχίας. Θεωρούµε ότι πέραν της αντιµετώπισης πολλών εκ-
κρεµοτήτων και πιθανόν αδικιών που αντιµετωπίζονται µε αυτά
τα άρθρα, υπάρχει αναγκαιότητα να ξεπεράσουµε όλες τις δυσ-
λειτουργίες και τις παθογένειες που έχουν έλθει ως αποτέλεσµα
µιας πολυνοµίας και µιας αποσπασµατικότητας στην αντιµετώ-
πιση των διαφόρων εκκρεµοτήτων που κατά καιρούς δηµιουρ-
γούνται. 

Αυτό συνέβαινε µε ρυθµίσεις που διαχρονικά ακολουθούσαν
διάφορες λογικές, αλλά ωστόσο δεν έφεραν το πολυπόθητο
αποτέλεσµα της αντιµετώπισης των διαφορετικών ταχυτήτων,
των αδικιών, των πολυδιασπάσεων και των εσωτερικών ανταγω-
νισµών που δυστυχώς δηµιούργησαν συνθήκες αναποτελεσµα-
τικότητας και µείωσης της λειτουργίας στο εσωτερικό των
Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι παθογένειες οι οποίες θα πρέπει να
αντιµετωπιστούν µε ένα µελετηµένο, συγκροτηµένο και ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο νόµου το οποίο νοµίζω ότι θα άξιζε τον κόπο, κύ-
ριοι Υπουργοί, να προσπαθήσετε να διαρθρώσετε. Έτσι, θα
ξεπεραστεί το πρόβληµα µέσα σε µια εναρµόνιση εκκρεµοτήτων
και αδικιών και θα διασφαλιστεί και ένα κλίµα συναγωνισµού και
υγιούς συνύπαρξης των κλάδων µεταξύ τους και όχι ενός αντα-
γωνισµού που σήµερα πολλές φορές δηµιουργεί εσωτερικά ζη-
τήµατα. 

Επιπλέον, στο άρθρο 18 του κεφαλαίου αυτού –νοµίζω ότι το
είχαµε συζητήσει και στην επιτροπή- είχαµε την ευκαιρία να
άρουµε µία διαχρονική αδικία που αφορά στην εξέλιξη των µηχα-
νικών της Σχολής Ικάρων και βεβαίως να αντιµετωπίσουµε το ζή-
τηµα της µη ισότιµης µεταχείρισής τους σε σχέση µε τους
συναδέλφους τους των άλλων όµοιων σχολών των ίδιων προσόν-
των, που αποτελεί µία εκκρεµότητα που πρέπει να αντιµετωπιστεί. 

Προς τούτο σας επανακαταθέτω το υπόµνηµα, κύριε Υπουργέ,
όπως και µία πρόταση, µία τροπολογία που είχαν οι ίδιοι ζητήσει
να ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο, προκειµένου να εξεταστεί αυτό
το πάγιο και δίκαιο αίτηµα, έστω για την αντιµετώπισή του σε µια
επόµενη χρονική στιγµή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Δανέλλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο Κεφάλαιο Ε’, µε τα άρθρα 31 έως 34, έχουµε διάφορες
διατάξεις που αφορούν στον τρόπο που συνάπτονται οι συµβά-
σεις για εξοπλισµούς, προµήθειες, υπηρεσίες, έργα κλπ.. 

Σε αυτό το σηµείο νοµίζω ότι απαιτείται µια αναφορά στην
αναγκαιότητα εξεύρεσης τρόπων άµεσα, προκειµένου να στη-
ριχθεί η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία. Οι αµυντικές µας βιοµη-
χανίες που χρόνια τώρα ταλανίζονται από πολυποίκιλα
προβλήµατα, που δεν αντιµετωπίστηκαν στον κατάλληλο χρόνο
-που σήµερα φαίνονται βεβαίως δυσεπίλυτα- και απειλούν την
ύπαρξη αυτών των δύο αµυντικών µας βιοµηχανιών που είναι,
κατά την άποψή µας, εξαιρετικά χρήσιµο να βρεθεί τρόπος νόµι-
µης διάσωσής τους. 

Ήρθε ο καιρός να δούµε από κοινού ορθολογικά πώς αντιµε-
τωπίζουµε αυτά τα επιµέρους ζητήµατα, έτσι ώστε λύνοντας τις
δυσκολίες που αντιµετωπίζουν τόσο τα ΕΑΣ όσο και η ΕΑΔ να
βγουν από την απαξίωση στην οποία οδηγούνται. Αυτή η απα-
ξίωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει να κάνει µονάχα
µε τις θέσεις εργασίας που απειλούνται, αλλά και µε την απώλεια
µιας πολύτιµης τεχνογνωσίας που δεν πρέπει να χαθεί, µιας τε-
χνογνωσίας που έχει στηριχθεί µέσα στον χρόνο. 

Με µια ορθολογική αναδιοργάνωση των αµυντικών βιοµηχα-
νιών όχι µόνο θα διασφαλίσουµε την κάλυψη των απαιτήσεων
τους, των οικονοµικών αναγκών, αλλά και την κερδοφορία τους. 

Στο Κεφάλαιο ΣΤ και στα άρθρα 35 µέχρι 45 έχουµε τη ρύθ-
µιση διαφόρων επιµέρους ζητηµάτων. 

Θεωρούµε ότι το άρθρο 35 που αφορά σε ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε θέµατα που απασχολούν και την ΕΣΑΜΕΑ θα µπο-
ρούσαν να ληφθούν υπ’ όψιν τα αιτήµατα και οι παρατηρήσεις
τους, οι οποίες και εύλογες είναι και θα απάλυναν προβλήµατα
ενός κόσµου που ούτως ή άλλως έχει βαριά ζητήµατα που τον
απασχολούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω την τοποθέτησή µου, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Στο τελευταίο κεφάλαιο και συγκε-

κριµένα στο άρθρο 43, παράγραφος 2 δικαιολογηµένα ίσως
απαλλάσσετε της στρατιωτικής θητείας τους ιεροµονάχους και
τους δόκιµους µοναχούς που µονάζουν στο Ορθόδοξο Πατριαρ-
χείο των Ιεροσολύµων. 

Όµως, πρέπει -το αναφέραµε και στη συζήτηση στην επι-
τροπή, κύριε Υπουργέ- µε την ευκαιρία αυτή να βρούµε τρόπους
να διευκολύνουµε και µια άλλη οµάδα, την οµάδα των νέων επι-
στηµόνων τόσο του εξωτερικού όσο και του εσωτερικού που
λόγω σπουδών δεν µπόρεσαν να ολοκληρώσουν κανονικά τις
στρατιωτικές τους υποθέσεις και να βοηθηθούν. 

Δεδοµένου του brain drain –που σαφώς συµφωνείτε και εσείς
ότι έχει συντελεστεί στην Ελλάδα αυτά τα τελευταία χρόνια της
κρίσης- και έχει πλήξει νέους υψηλών προσόντων και που αυτοί
οι συνέλληνες µας θα πρέπει να βοηθηθούν τουλάχιστον εκεί
που µπορούµε να τους βοηθήσουµε, νοµίζω ότι θα άξιζε τον
κόπο, κύριε Υπουργέ, να εκµεταλλευτείτε τη διάταξη του ν.
4361/2016 και συγκεκριµένα το άρθρο 39.

Σε αυτό είχαµε προβλέψει ότι µε κοινή απόφαση δική σας και
του Υπουργού Οικονοµικών –ξέρω ότι το πρόβληµα είναι δικό
του και όχι δικό σας, γιατί εσείς συµφωνείτε, αλλά νοµίζω ότι
µπορείτε να πάρετε µια πρωτοβουλία- να µπορεί να αναπροσαρ-
µοστεί το ποσό εξαγοράς της θητείας των ανυπότακτων υψηλών
ακαδηµαϊκών προσόντων, άνω των τριάντα πέντε ετών, έτσι ώστε
να βοηθηθούν σε αυτήν τη δύσκολη στιγµή, να κλείσουν αυτές
τις εκκρεµότητες και κάποιοι από αυτούς φαντάζοµαι θα βρουν
ευκαιρία να παρέχουν τις υπηρεσίες τους στη χώρα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δανέλλη, αν θέ-
λετε, ολοκληρώστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κλείνω. Δεν θα συνεχίσω. 
Να πω απλά ότι θα τοποθετηθούµε επί των άρθρων αναλυτι-

κότερα στη συνέχεια. 
Επίσης, στο άρθρο 50 και σχετικά µε την τροπολογία που κα-

τατέθηκε από τους συναδέλφους εµείς την υπερψηφίζουµε. 
Επί της αρχής θα ψηφίσουµε «παρών» στο νοµοσχέδιο, παρ’

ότι συµφωνούµε στις περισσότερες από τις διατάξεις. Όµως, η
διαφωνία µας στα δύο βασικά κεφάλαια που αφορούν τη
ΜΟΜΚΑ και την ΥΠΑΑΠΕΔ δεν µας επιτρέπει να τοποθετηθούµε
θετικά. 
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Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπαίνουµε στον προ-

τελευταίο ειδικό αγορητή τον κ. Κατσίκη και µετά θα κλείσουµε
µε τον κ. Σαρίδη. Έπειτα θα λάβει τον λόγο ο κύριος Υπουργός
ή ένας εκ των δύο, όποιος θέλει. 

Επίσης, τελειώνοντας οι ειδικοί αγορητές, για τρία λεπτά θα
υπερασπιστεί ο κ. Βερναδάκης την τροπολογία του, ασχέτως του
ότι έχει τοποθετηθεί ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα αστα-

θές, αβέβαιο και ρευστό διεθνές περιβάλλον, γεµάτο απειλές και
προκλήσεις για την ασφάλεια της χώρας, το παρόν νοµοσχέδιο
έρχεται ως η συνέχεια της µετεξέλιξης και της προσαρµογής των
Ενόπλων Δυνάµεων σε σύγχρονα δεδοµένα λαµβάνοντας υπ’
όψιν τα στρατηγικά συµφέροντα του Ελληνισµού. 

Η µέχρι τώρα συζήτηση για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας απεδείχθη λίαν εποικοδοµητική για την προ-
αγωγή του κοινοβουλευτικού διαλόγου. Το σύνολο των συναδέλ-
φων, µε συναίσθηση ευθύνης, διατήρησε σε υψηλό επίπεδο τη
συζήτηση, οι όποιες δε αντιπαραθέσεις είχαν ουσιώδες υπόβα-
θρο. Η ανταπόκριση δε του µεγαλύτερου µέρους των Βουλευ-
τών, έστω και µε τις αρνητικές τους επισηµάνσεις, είναι βέβαιο
ότι θα αποτελέσουν θετική συνεισφορά στη διαµόρφωση του τε-
λικού κειµένου της νοµοθέτησης. Σε αυτό δε συνέβαλε καθορι-
στικά και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας αποδεχόµενος τις όποιες
παρατηρήσεις κατετέθησαν και µετεξελίσσοντάς τις σε νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις οι οποίες ενσωµατώθηκαν στο παρόν νοµοσχέ-
διο.

Με λύπη µου όµως οφείλω να πω ότι διαπίστωσα πως οι
όποιες αρνητικές προσεγγίσεις που εξέφρασε ένας µικρός αριθ-
µός συναδέλφων, χαρακτηρίζονται από την κοµµατική τους και
µόνο προσήλωση. 

Θα ήθελα δε να σηµειώσω πως το νοµοσχέδιο αυτό πέτυχε,
τελικά, την πλήρη ταύτιση των προθέσεων της πολιτικής ηγεσίας
µε τις επιχειρησιακές προτάσεις της στρατιωτικής ηγεσίας. 

Αναλυτικότερα, το παρόν σχέδιο νόµου καταστρώνεται σε
τρεις βασικούς άξονες:

Ο πρώτος αφορά στη ρύθµιση βασικών αναγκών οργάνωσης
και δοµής των Ενόπλων Δυνάµεων µέσω της σύστασης νέων
υπηρεσιών και της συγχώνευσης άλλων.

Ο δεύτερος πυλώνας αφορά στη ρύθµιση ζητηµάτων ασφά-
λειας και εξοπλιστικής επάρκειας των Ενόπλων Δυνάµεων.

Ο τρίτος αφορά στη βελτίωση σηµαντικού αριθµού ρυθµίσεων
σταδιοδροµικής φύσεως, ιεραρχίας, εξέλιξης και υπηρεσιακής
αξιοποίησης στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το νοµοσχέδιο, µεταξύ των άλλων, ρυθµίζει θέµατα όπως η
ενοποίηση των τριών ανωτέρων στρατιωτικών Σχολών Υπαξιω-
µατικών της Πολεµικής Αεροπορίας σε µια ενιαία Σχολή Μονίµων
Υπαξιωµατικών Αεροπορίας, ΣΜΥΑ εφεξής αποκαλούµενη. Με
τη ρύθµιση αυτή επιχειρείται η αναβάθµιση της παρεχόµενης εκ-
παίδευσης στους υπαξιωµατικούς της Πολεµικής Αεροπορίας
και ταυτόχρονα η εξοικονόµηση προσωπικού και υλικών και οι-
κονοµικών πόρων. 

Επίσης, συστήνεται και ρυθµίζεται η λειτουργία µιας νέας υπη-
ρεσίας στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας, η ΜΟΜΚΑ, η οποία
θα έχει ως σκοπό αφ’ ενός τη συνεργασία µε φορείς του ευρύ-
τερου δηµοσίου τοµέα, στους τοµείς της εκπόνησης µελετών και
της κατασκευής έργων, διά της χρησιµοποίησης µέσων και προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και αφ’ ετέρου τον συντονισµό
των µέσων και του προσωπικού για την εκπλήρωση των αναλαµ-
βανόµενων έργων και µελετών. 

Παράλληλα, το πραγµατοποιούµενο όργανο προσδοκάται ότι
θα εξυπηρετεί γενικότερους σκοπούς εθνικής άµυνας. Με αυτόν
τον τρόπο υλοποιείται η υπόσχεση της Κυβέρνησης να αξιοποι-
ηθούν οι δυνατότητες των Ενόπλων Δυνάµεων και να τεθούν
στην υπηρεσία του ελληνικού λαού προς όφελος του κοινωνικού
συνόλου. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να υπενθυµίσω την αρωγή

των τεχνικών υπηρεσιών των Ενόπλων Δυνάµεων και τη συµβολή
τους ιδιαίτερα µετά τη λήξη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, όταν
το 1957 κλήθηκαν να συµβάλουν στην ανασυγκρότηση της
χώρας. Τότε συγκροτήθηκαν επτά Μικτές Οµάδες Μηχανηµάτων
Ανασυγκροτήσεως, επτά ΜΟΜΑ δηλαδή, οι οποίες ανέλαβαν και
εκτέλεσαν µε απόλυτη επιτυχία έργα ζωτικής σηµασίας. 

Σε περίοδο ειρήνης, µε λογικό κόστος εκτελούσε έργα που της
ανέθεταν µε διάφορα κυβερνητικά προγράµµατα και µάλιστα στη
νησιωτική και ορεινή Ελλάδα όπου δεν υπήρχε ενδιαφέρον των
εργοληπτών. Έτσι, συµµετείχε σε κατασκευές, βελτιώσεις και
αρχικές διανοίξεις εθνικών και επαρχιακών δρόµων περίπου δε-
καπέντε χιλιάδων χιλιοµέτρων. Κατασκεύασε εξ αρχής αεροδρό-
µια ή επέκτεινε διαδρόµους προσγείωσης σε δεκαεπτά από
αυτά, κυρίως της νησιωτικής Ελλάδας. Κατασκεύασε κτήρια νο-
σοκοµείων, σχολείων, πανεπιστηµίων, στρατοπέδων και εκατον-
τάδες άλλα, τα οποία δεν είναι δυνατόν να απαριθµιστούν γιατί
µόνο τα σπουδαιότερα εξ αυτών υπερβαίνουν τα επτακόσια. 

Και έτσι τίθεται το εύλογο ερώτηµα: Γιατί ο τεράστιος αυτός
κρατικός οργανισµός, µε την τόσο µεγάλη προσφορά, διαλύ-
θηκε; Η απάντηση θα πρέπει να αναζητηθεί στα διάφορα συγ-
κρουόµενα οικονοµικά συµφέροντα επαγγελµατικών οµάδων και
στην πολιτική της εκάστοτε κυβέρνησης. 

Η αντίστροφη µέτρηση για την κατάργηση της ΜΟΜΑ άρχισε
µετά τη Μεταπολίτευση, όταν τα συνδικαλιστικά όργανα των ερ-
γοληπτικών εταιρειών πίεζαν τις κυβερνήσεις για την περικοπή
των πιστώσεων προς τη ΜΟΜΑ για την εκτέλεση έργων. Στη συ-
νέχεια, στη δεκαετία του ’80 άρχισε να αναπτύσσεται µέσα στο
πολιτικό προσωπικό των ΜΟΜΑ ο αχαλίνωτος συνδικαλισµός και
ο υπέρµετρος διορισµός υπαλλήλων εις βάρος πιστώσεων των
έργων, µε αποτέλεσµα η εκτέλεση πολλών εξ αυτών να γίνεται
αντιοικονοµική. Τέλος, στη δεκαετία του ’90, µετά από έντονες
πιέσεις των συνδικαλιστικών οργάνων, µεγαλοεργολάβων και µε-
γαλοεκδοτών, η τότε Κυβέρνηση αποφάσισε µε τον ν.2026/92 τη
διάλυση των ΜΟΜΑ. Για µια ακόµα φορά το ιδιωτικό συµφέρον
τέθηκε πάνω από το δηµόσιο. 

Επιτρέψτε µου, σε αυτό το σηµείο, να αναφερθώ στο πρό-
σφατο γεγονός της εγκαινίασης γέφυρας, µόλις προχθές, στο
Άγιο Όρος, στην Ιερά Μονή Οσίου Γρηγορίου, από τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, γεγονός το οποίο πρόβαλαν µεταξύ των άλλων
και δύο εφηµερίδες, η «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» και το «ΕΘΝΟΣ», µη φίλα
προσκείµενες στη σηµερινή Κυβέρνηση.

Στο Κεφάλαιο Γ’.του παρόντος νοµοσχεδίου ρυθµίζεται η σύ-
σταση και η λειτουργία µιας νέας υπηρεσίας στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας, η οποία θα αναλάβει ρόλο οικονοµοτεχνικής και
νοµικής υποστήριξης, µε αποκλειστική αρµοδιότητα τη βέλτιστη
αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των τριών ταµείων των Ενό-
πλων Δυνάµεων, ήτοι του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του Ταµείου
Αεροπορικής Άµυνας και του Ταµείου Εθνικού Στόλου, που δεν
χρησιµοποιούνται για στρατιωτικούς σκοπούς, καθώς και των
ακινήτων του Μετοχικού Ταµείου Στρατού, του Μετοχικού Τα-
µείου Ναυτικού και του Μετοχικού Ταµείου Αεροπορίας, µε πα-
ράλληλη διατήρηση της αυτοτελούς νοµικής προσωπικότητας
των ταµείων αυτών σύµφωνα µε τους ιδρυτικούς τους νόµους. 

Η νέα Υπηρεσία Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας των Ενό-
πλων Δυνάµεων, µε την ονοµασία ΥΠΑΑΠΕΔ, θα επιλαµβάνεται
της προπαρασκευής των σχεδίων προς αξιοποίηση των ακινήτων
που δεν κρίνονται επιχειρησιακά αναγκαία, µέσα από την εκπό-
νηση κατάλληλων µελετών. Θα εισηγείται ολοκληρωµένα σχέδια
αξιοποίησης προς το ΥΠΕΘΑ, για την προσφορότερη διαχείριση
των ακινήτων των ταµείων του στρατεύµατος αποκλειόµενης -
και κατηγορηµατικά το λέµε αυτό- της µεταβίβασης της κυριό-
τητός τους. Το αντάλλαγµα θα αποτελεί έσοδο των οικείων
ταµείων, απηλλαγµένο από φόρο, εισφορά ή τέλος, αλλά παρέ-
χεται και η δυνατότητα στον Υπουργό να διαθέσει µέρος αυτού
στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Να ξεκαθαρίσουµε σε αυτό το σηµείο ότι δεν πρόκειται για ξε-
πούληµα των ακινήτων των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά για επεν-
δύσεις που θα γίνουν, οι οποίες θα έχουν οφέλη τόσο για τις
Ένοπλες Δυνάµεις όσο και για την οικονοµία γενικότερα.

Με το νοµοθέτηµα αυτό υλοποιείται η δέσµευση του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας και Προέδρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
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κ. Πάνου Καµµένου, για την αξιοποίηση µιας επί µακρόν λιµνά-
ζουσας ακίνητης περιουσίας ύψους 34 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
αξιοποίηση η οποία θα δηµιουργήσει συνθήκες ανάπτυξης για
την χώρα, νέες θέσεις εργασίας και παράλληλα εξυπηρέτηση
αναγκών των τοπικών κοινωνιών. Η βέλτιστη αξιοποίηση της ιδιω-
τικής αυτής περιουσίας των Ταµείων θα αποφέρει καρπούς προς
όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων, των στελεχών τους και των µε-
τόχων των Μετοχικών Ταµείων.

Με το άρθρο 17 ορίζεται τριετής η θητεία του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ
και διετής των Αρχηγών των Γενικών Επιτελείων, µε τη δυνατό-
τητα παράτασης κατά ένα ακόµη έτος αντίστοιχα. Με τον τρόπο
αυτό διασφαλίζεται η προοπτική της κατ’ αρχάς αδιατάρακτης
εκπλήρωσης των καθηκόντων και της αποστολής της στρατιωτι-
κής ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων µέσα σε εύλογα σταθερό
χρονοδιάγραµµα για την επαρκή εκπόνηση και υλοποίηση του
σχεδιασµού τους.

Με το άρθρο 18 θεραπεύεται µια νοµοθετική αστοχία και πα-
ρέχεται η δυνατότητα να µεταταγούν στο Σώµα των Αξιωµατικών
οι προερχόµενοι από ανθυπασπιστές και µόνιµους αξιωµατικούς,
οι οποίοι είναι απόφοιτοι Ανωτέρων Στρατιωτικών Σχολών Υπα-
ξιωµατικών και πτυχιούχοι Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων,
καθώς επίσης και οι ανθυπασπιστές που προέρχονται από τους
εθελοντές µακράς θητείας και ΕΠΟΠ και είναι πτυχιούχοι ανώ-
τατης εκπαίδευσης τεχνολογικού τοµέα, µετατάσσονται δε στο
Σώµα των Μονίµων Υπαξιωµατικών.

Επίσης, ρυθµίζεται µια αδικία χρόνων, καθώς οι αξιωµατικοί
που προέρχονται από τις Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπα-
ξιωµατικών των τάξεων ’90, ’91 καταταγέντες 1988-89, οι οποίοι
συµπλήρωσαν εικοσιπέντε έτη πραγµατικής στρατιωτικής υπη-
ρεσίας µέχρι την 31-12-2014, υπάγονται στις διατάξεις των
νόµων που αφορούν τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων που
συµπλήρωσαν εικοσιπενταετία στις 31-12-2012 και συνεπώς δι-
καιώνονται.

Επίσης, ρυθµίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη µετά-
ταξη των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων στο Σώµα των Στρα-
τιωτικών Ιερέων. Η ανάγκη αυτή προέκυψε αφ’ ενός λόγω των
δηµοσιονοµικών συνθηκών που δεν επιτρέπουν την προκήρυξη
διαγωνισµού για την κάλυψη σηµαντικού αριθµού κενών οργανι-
κών θέσεων στρατιωτικών ιερέων, οι οποίοι έχουν αποστρατευ-
τεί, αφ’ ετέρου προκειµένου να αξιοποιούνται τα άρρενα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων που υποβάλλουν αιτήσεις παραιτήσεως
ή αποστρατεία µε σκοπό να ενδυθούν το ιερατικό σχήµα. Επίσης,
καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις όσων επιθυµούν να
υποβάλουν αίτηση µετάταξης.

Στο Κεφάλαιο Ε’ του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται τα άρθρα
31 έως 34, µε τα οποία καθορίζεται το πλαίσιο της διαδικασίας
σύναψης συµβάσεων προµηθειών στρατιωτικού εξοπλισµού
κατά το οποίο η αναθέτουσα αρχή υποχρεούται να συνάψει ταυ-
τόχρονα µε την αρχική και σύµβαση, εν συνεχεία, υποστήριξης
του προς προµήθεια στρατιωτικού εξοπλισµού µε τον ίδιο ή άλλο
οικονοµικό φορέα. Η µέχρι τώρα δηλαδή µη υπογραφή υποστη-
ρικτικών συµβάσεων κατέστησε σε αχρηστία εξοπλισµούς επι-
χειρησιακά αναγκαίους, µε τεράστιο οικονοµικό κόστος.

Στο πλαίσιο της αρχής της διαφάνειας και της ορθολογικής
διαχείρισης του κρατικού προϋπολογισµού, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρέχεται η δυνατότητα στα γενικά επιτελεία να συ-
νάπτουν αυτοτελώς συµβάσεις υποστήριξης για συµβάσεις
προµήθειας στρατιωτικού εξοπλισµού οι οποίες είχαν νοµίµως
συναφθεί µε προϊσχύουσες διατάξεις. Τα γενικά επιτελεία ορί-
ζονται αρµόδια για τη διενέργεια όλων των διαδικασιών που
απαιτούνται για τη σύναψη συµβάσεων προµηθειών και υπηρε-
σιών. Η εκτιµώµενη αξία των συµβάσεων αυτών θα πρέπει να
είναι κατώτερη του ποσού του κατώτατου ορίου από το οποίο
εφαρµόζεται η νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Με το άρθρο 36 επανέρχεται στην εποπτεία του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας η λειτουργία του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού
Μονίµων Αξιωµατικών του Ελληνικού Στρατού, προκειµένου να
επιλυθούν µείζονα χρονίζοντα ζητήµατα διαχειριστικής και οικο-
νοµικής φύσεως που αντιµετωπίζει ο εν λόγω συνεταιρισµός.

Η αρµοδιότητα, δηλαδή, ελέγχου του συνεταιρισµού είχε
δοθεί από το 2011 στο Υπουργείο Οικονοµικών µε τον ν.4030.

Ωστόσο, συσσώρευσε τεράστια προβλήµατα διαχειριστικής και
οικονοµικής φύσεως. 

Με το άρθρο 37 καθορίζεται ότι για το στρατιωτικό προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων που τέθηκε σε δυνητική ή αυτοδίκαιη
αργία, θα ισχύουν οι όροι και οι προϋποθέσεις που προβλέπονται
στις σχετικές ρυθµίσεις για τους δηµόσιους πολιτικούς υπαλλή-
λους, όσον αφορά την επιστροφή των παρακρατηθεισών αποδο-
χών τους.

Επίσης, µε το άρθρο 40 εξαιρείται από το πεδίο αρµοδιοτήτων
του Σώµατος Επιθεωρητών - Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης η
παρακολούθηση των πειθαρχικών διαδικασιών στρατιωτικού
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων.

Με το άρθρο 41 επέρχονται οργανωτικές µεταβολές σε σχέση
µε τη Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, µε σκοπό την αποδοτικότερη λειτουργία της. Συγκεκρι-
µένα, συστήνεται επιτροπή για τον έλεγχο των ευρηµάτων της
Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου. Η συγκρότηση της επιτροπής µε
προεξάρχοντα εφέτη δικαστή, ο οποίος θα απολαµβάνει προσω-
πικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας, παρέχει εγγυήσεις αµερό-
ληπτης κρίσης και εγγυάται την αποτελεσµατικότερη ενέργεια
και την αξιολόγηση ευρηµάτων, µε στόχο την καταπολέµηση φαι-
νοµένων διαφθοράς στο χώρο της Εθνικής Άµυνας και της από-
δοσης δικαιοσύνης.

Στο Κεφάλαιο Ζ’και τελευταίο περιλαµβάνονται εξουσιοδοτι-
κές διατάξεις για την έκδοση κανονιστικών πράξεων και άλλες.
Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να αναφερθώ στις αλλαγές που
προέκυψαν µετά την ολοκλήρωση των συζητήσεων στην επι-
τροπή, οι οποίες αποτυπώνονται σε δύο ακόµη άρθρα. 

Θα αναφερθώ µόνο στο άρθρο 49, όπου αντικαταστάθηκε η
παράγραφος 3 του άρθρου 119 του ν.4249 και ορίστηκε ως
έναρξη του χρονικού διαστήµατος των δύο ετών που απαιτείται
για την ολοκλήρωση των διαδικασιών πιστοποίησης και ένταξης
των εξειδικευµένων εθελοντών και εθελοντών οργανώσεων πο-
λιτικής προστασίας στο µητρώο εθελοντών η έναρξη υλοποίησης
των εκπαιδεύσεών τους, µέσω της Εθνικής Σχολής Πολιτικής
Προστασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Κλείνοντας θέλω να πω ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψη-
φίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου. Καθ’ ηµάς, το σχέδιο αυτό θα
συµβάλει ουσιαστικά στην επίλυση σηµαντικών και χρόνιων προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζουν οι Ένοπλες Δυνάµεις, καθώς ανα-
µένεται να αναβαθµίσει τόσο τις υπάρχουσες δοµές όσο και το
αξιόµαχο των στελεχών. 

Επίσης, διασφαλίζεται η αξιοπιστία των Ενόπλων Δυνάµεων, η
αξιοκρατία και η διαφάνεια των λειτουργιών τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ κι

εγώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Τροποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς
ενίσχυση της καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας καπνού
και βιοµηχανοποιηµένων καπνών και ίδρυση Συντονιστικού Κέν-
τρου για την Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου, εναρµόνιση της
ελληνικής νοµοθεσίας προς την Απόφαση 2009/917/ΔΕΥ του
Συµβουλίου, της 30ης Νοεµβρίου 2009, για τη χρήση της πλη-
ροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς και άλλες διατάξεις αρ-
µοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών και ενσωµάτωση στην
εθνική νοµοθεσία των άρθρων 15, 16 και 18 της Οδηγίας
2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 3ης Απριλίου 2014, για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κα-
νονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά
µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων
καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας
2001/37/ΕΚ».

Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, όταν ξεκίνησε

η συζήτηση στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας, µε αντικείµενο την
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επεξεργασία του παρόντος νοµοσχεδίου, έγινε γρήγορα αντιλη-
πτό πώς επρόκειτο για ένα σχέδιο νόµου µε ειδικό βάρος για την
κοινωνία, για τους πολίτες και για την Ελληνική Δηµοκρατία.

Ο τίτλος του «Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας .» δεν αποδίδει το µέγεθος και την αξία των αλ-
λαγών που επέρχονται στις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις µε την
έναρξη της ισχύος του παρόντος. 

Οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες αυτή τη φορά τηρήθηκαν.
Δεν νοµοθετούµε σήµερα µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Αυτό
µας έδωσε την ευκαιρία να συνεργαστούµε, µε κοινό σκοπό τη
βελτίωση του προτεινόµενου νόµου προς όφελος του ελληνικού
λαού.   

Πράγµατι κατορθώσαµε να αλλάξουµε µεγάλο µέρος του αρ-
χικού νοµοσχεδίου. Συνδιαµορφώσαµε το νοµοσχέδιο που φθά-
νει σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής. Η επιτροπή ζήτησε να
γίνουν σεβαστές οι παρατηρήσεις της και η ανησυχία της σε µια
σειρά από ζητήµατα. Πράγµατι, τα περισσότερα από αυτά διευ-
θετήθηκαν. Από την πλευρά τους ο κ. Καµµένος και ο κ. Βίτσας
ζήτησαν πολιτική στήριξη για κάποιες θαρραλέες και απαραίτη-
τες µεταρρυθµίσεις. Η Ένωση Κεντρώων, έχοντας επανειληµµέ-
νως επιχειρηµατολογήσει για την αξία της συναίνεσης και της
συνεννόησης, δεν θα µπορούσε παρά να στηρίξει αυτήν την προ-
σπάθεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να
επιχειρήσω µία παρουσίαση της έκτασης της συνδιαµόρφωσης
του παρόντος νοµοσχεδίου. Κρίσιµο σηµείο της συζήτησής µας
αποτέλεσε η αναγνώριση εκ µέρους όλων των πολιτικών παρα-
τάξεων της αναγκαιότητας διατήρησης των ονοµασιών και των
συµβόλων των ιστορικών σχολών ΣΤΥΑ, ΣΥΔ και ΣΙΡ. Δεν επρό-
κειτο για κάτι το επιφανειακό, όπως διαπιστώνουν όλοι όσοι γνω-
ρίζουν την αξία των συµβόλων και των ιδεών που απεικονίζουν.
Και η σηµαία µας ένα σύµβολο είναι.

Πράγµατι, λοιπόν, η προσθήκη της παραγράφου 3 και η διόρ-
θωση στην παράγραφο 2, µε την επιφύλαξη να δούµε και το προ-
εδρικό διάταγµα του άρθρου 46, ικανοποιεί την Ένωση
Κεντρώων. Υπάρχουν βεβαίως και τα µελανά σηµεία. Δυστυχώς.
Για παράδειγµα, δεν µπορείτε να µε πείσετε, διότι δεν καταφέ-
ρατε να παρουσιάσετε κάποιο πειστικό επιχείρηµα πως ο συνδι-
καλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις είναι θέµα που µπορεί να λυθεί
µε µία βουλευτική τροπολογία, χωρίς να προηγηθεί δηµόσια δια-
βούλευση.

Επαναφέρω την πρότασή µου, αν και πλέον έχει περάσει σαν
άρθρο, και σας καλώ από το Βήµα της Ολοµέλειας να αποσύρετε
την τροπολογία της σεβαστού συναδέλφου κ. Κοζοµπόλη και να
φέρετε το θέµα του συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνάµεις ως
αυτοτελές νοµοσχέδιο για συζήτηση στην επιτροπή, µε τις προ-
βλεπόµενες διαδικασίες.

Έχοντας διατυπώσει το αίτηµα της Ένωσης Κεντρώων για την
απόσυρση της συγκεκριµένης τροπολογίας, επανέρχοµαι στην
τεκµηρίωση της επιλογής µας να στηρίξουµε το βασικό νοµοσχέ-
διο. Δεν θα µπορούσα παρά να ξεκινήσω µε τα ζητήµατα που
προκύπτουν από την επιχειρούµενη προσπάθεια αναβάθµισης
των σχολών της Πολεµικής Αεροπορίας. Ακούστηκε πως η πρω-
τοβουλία αυτή είναι πιο πολύ συγχώνευση παρά αναβάθµιση.

Πιστεύω πως αυτή η κριτική κρύβει µία αλήθεια. Υπάρχει
πράγµατι ο κίνδυνος αυτά που σήµερα αποφασίζουµε εδώ, πι-
στεύοντας πως ενισχύουµε την παρεχόµενη εκπαίδευση στα στε-
λέχη της Πολεµικής µας Αεροπορίας, να µείνουν κενό γράµµα,
εάν το περιεχόµενο και η ουσία της στρατιωτικής αγωγής που
θα παρέχει η νέα σχολή δεν αποτελέσει αντικείµενο προσεκτικής
επιστηµονικής µελέτης.

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν κατάφερε να ξεφύγει από την πα-
ράδοση τού να αφήνουµε ανοικτά θέµατα για τον Υπουργό,
όπως και στα προεδρικά διατάγµατα. Πολλά θα κριθούν, λοιπόν,
από την πρόταση που θα καταθέσει το Υπουργείο για τη σύνταξη
του σχετικού προεδρικού διατάγµατος που θα προβλέπει τη λει-
τουργία της νέας σχολής, κύριε Υπουργέ.

Στο Κεφάλαιο Β’ του νοµοσχεδίου, µετά και τις απαραίτητες
βελτιώσεις, παραµένει αναπάντητη µια κρίσιµη ερώτηση για µας.
Υπάρχει περίπτωση, µε απόφαση ΚΥΣΕΑ, να βρεθεί η ΜΟΜΚΑ
να κατασκευάζει προσφυγικούς καταυλισµούς; Αν, για παρά-

δειγµα, ξεκινήσουν να έρχονται µαζικά πρόσφυγες από την
Τουρκία, ζητώντας άσυλο, καθώς θα κινδυνεύουν από το καθε-
στώς Ερντογάν, θα µπορούσε το ΚΥΣΕΑ να το θεωρήσει κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης και να αναθέσει στη ΜΟΜΚΑ να
κατασκευάσει τις απαιτούµενες δοµές;

Πέρα από αυτό, θα επαναλάβω τα λόγια µου από την τοποθέ-
τησή µου στις συζητήσεις που έγιναν στην Επιτροπή Άµυνας, κα-
λώντας τον Υπουργό να µην επιτρέψει πουθενά την
προχειρότητα, γιατί η ΜΟΜΚΑ θα µείνει εκτεθειµένη σε µικρο-
πολιτικές σκοπιµότητες και βεβαίως ο ελληνικός λαός θα έχει
χάσει από αυτά που δεν έχει. Και εκεί είναι το ζητούµενο για την
Ένωση Κεντρώων. Χάθηκαν πάρα πολλοί πόροι τις τελευταίες
δεκαετίες εξαιτίας αποτυχηµένων πολιτικών πρωτοβουλιών.

Να γιατί ζητάµε τη συναίνεση στον πολιτικό κόσµο και την ανά-
ληψη της συνευθύνης εµείς στην Ένωση Κεντρώων. Όλες οι
πρωτοβουλίες που παίρνονται σήµερα, παραµένουν εκτεθειµέ-
νες στη µικροκοµµατική εκµετάλλευση. Αυτό δεν θα συνέβαινε
σε µία συνεργατική κυβέρνηση.

Στο Κεφάλαιο Γ’ εντοπίζουµε τη φιλότιµη προσπάθεια που ξε-
κινά για την αξιοποίηση της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων.
Επαναλαµβάνω τη χαρά µας ως Ένωση Κεντρώων, που η περι-
ουσία των Ενόπλων Δυνάµεων γλίτωσε από το υπερταµείο Σόιµ-
πλε.Είναι σε ελληνικά χέρια η ευθύνη της αξιοποίησης της
περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Οι βελτιώσεις που έγιναν στο Κεφάλαιο Γ’, πράγµατι καθησύ-
χασαν αρκετές από τις ανησυχίες µας και µπορούµε να πούµε
πως πλέον περιµένουµε να κρίνουµε εκ του αποτελέσµατος το
αν θα µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε ή τελικά θα ξεπουλήσουµε
µια περιουσία που σήµερα κάθεται και παραµένει αναξιοποίητη.
Να συµπληρώσουµε εδώ ότι η εµπορική της αξία αυτή τη στιγµή
είναι µηδέν. Όµως, οι διαδικασίες που προβλέπει ο νόµος είναι
πράγµατι διαφανείς και επιδιώκουν να εξασφαλίσουν µια λει-
τουργικότητα ως άµυνα στην αναµενόµενη γραφειοκρατία. Η δυ-
νατότητα αξιοποίησης των στρατοπέδων, που πληρούν κάποιες
προδιαγραφές και παραµένουν αναξιοποίητα, µε το άρθρο 13
του παρόντος και τη σωστή εξαίρεση των ΟΤΑ από τις διαδικα-
σίες που ισχύουν για τις ιδιωτικές επενδύσεις, θα µπορέσουν να
αποτελέσουν πηγή ανάπτυξης.

Διατηρούµε µια επιφύλαξη, έχοντας στο νου µας το παρά-
δειγµα του Δήµου Σερρών πάνω στο οποίο θα τοποθετηθεί και ο
συνάδελφός µου, Βουλευτής της Ένωσης Κεντρώων κ. Μεγαλο-
µύστακας. Ίσως θα έπρεπε να υπάρξει µια ρύθµιση για περιπτώ-
σεις που µε ενέργειες του δήµου έχει ήδη δοθεί κάποια υπεραξία
στο ακίνητο που ζητά να αξιοποιήσει. Ίσως σε αυτές τις περιπτώ-
σεις θα πρέπει να προβλεφθεί µια έκπτωση στο λεγόµενο 5%. 

Μη λησµονούµε ότι ο Δήµος Σερρών και το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας συµφώνησαν, δυνάµει των διατάξεων του ν.2745/1999,
ότι από τα συνολικά τριακόσια σαράντα πέντε στρέµµατα των
στρατοπέδων θα περιέλθουν στην κυριότητα του δήµου τα τρια-
κόσια στρέµµατα και τα υπόλοιπα σαράντα πέντε, ήδη ρυθµι-
σµένα πολεοδοµικά, θα παραµείνουν στο Υπουργείο. Προ µηνός
δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ η έγκριση πολεοδόµησης των στρατοπέ-
δων βάσει της συµφωνίας και πρέπει να ακολουθήσει µια υπουρ-
γική απόφαση. Η συµφωνία δόθηκε και ο δήµος προχώρησε σε
τροποποίηση του σχεδίου και πολεοδοµικές µελέτες. Έδωσε
πέντε χρόνια αυτόν τον αγώνα απέναντι στη γραφειοκρατία.
Άποψή µας είναι εκεί που το Υπουργείο έχει δεσµευθεί να κρα-
τήσει και να υλοποιήσει τις δεσµεύσεις του.

Το Κεφάλαιο Δ’ που αφορά σε υπηρεσιακές µεταβολές των
στελεχών µας και περιέχει ρυθµίσεις για τα κοινά σώµατα,
υπήρξε και συνεχίζει να είναι το πλέον προβληµατικό. Σε έναν
βαθµό αυτό είναι λογικό και αναµενόµενο, καθώς τα ζητήµατα
που επιχειρεί να επιλύσει είναι πιθανόν κατά τη λύση τους να δη-
µιουργήσουν νέα ζητήµατα και νέα κενά. Δεν κατάφερα και εγώ,
για να είµαι και ειλικρινής, να βρω έναν τρόπο να γίνουν αναίµα-
κτα κάποιες αλλαγές.

Το άρθρο 18 ειδικότερα, έτσι όπως είχε αρχικά κατατεθεί δυ-
σκόλευε και την εφαρµογή των επιδιωκόµενων αλλαγών. 

Θα πούµε ότι στα άρθρα 20 και 21 είναι ίσως το µόνο σηµείο
που η επιχειρηµατολογία του Υπουργείου δεν µας έπεισε. Αντι-
θέτως, οι παρατηρήσεις του κ. Λοβέρδου από τη Δηµοκρατική
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Συµπαράταξη σχετικά µε τους ιερείς, που θα συνεχίσουν να φτά-
νουν στο βαθµό του ταξίαρχου, µας βρίσκουν σύµφωνους. Θα
ψηφίσουµε και εµείς «παρών» σε αυτά τα άρθρα.

Δεν µπορέσαµε να άρουµε την αδικία των µηχανικών, όπως
πολύ σωστά είχε προταθεί από το Ποτάµι. Ελπίζουµε να λυθεί
µέσα στον χρονικό ορίζοντα που πιστεύουµε ότι δεσµευθήκατε
ότι θα τηρήσετε. 

Η τροποποίηση στο άρθρο 18 παράγραφος 10, δηλαδή η κα-
τάργηση των λέξεων «ανεξαρτήτως κενών οργανικών θέσεων»,
πιστεύουµε εµείς στην Ένωση Κεντρώων ότι ουσιαστικά αναιρεί
ολόκληρη την παράγραφο.

Στο Κεφάλαιο Ε’ προβλέπονται σηµαντικές διορθώσεις, που
ενισχύουν τη διαφάνεια και αποδυναµώνουν τη γραφειοκρατία,
σχετικά µε τις διαδικασίες ικανοποίησης των αναγκών των Ενό-
πλων Δυνάµεων και της σύναψης των προβλεποµένων συµβά-
σεων προµηθειών του αµυντικού τοµέα.Ιδιαίτερη αναφορά αξίζει
το άρθρο 33, σύµφωνα µε το οποίο ξεκαθαρίζεται πια πως τα
χρήµατα από τυχόν επωφελείς για το δηµόσιο εξώδικους συµβι-
βασµούς δεν µπορούν να χρησιµοποιηθούν παρά µόνο για την
κάλυψη αναγκών εξοπλιστικών προγραµµάτων. Δεν θα τα
βρούµε, λοιπόν, τα ισοδύναµα για τα ειδικά µισθολόγια από εδώ.

Είναι θετική η πρόβλεψη για τη διάρκεια της θητείας των αρ-
χηγών. 

Μας βρίσκει σύµφωνους το ζήτηµα του σεβασµού της ισότη-
τας των δύο φύλων, ο οποίος αποκαθίσταται µετά και την απο-
δοχή της σχετικής τροπολογίας από τον Υπουργό. 

Σηµαντικό ήταν για εµάς και το θέµα µε τα ταµεία. Ορθώς έγι-
ναν αποδεκτές οι διορθώσεις, ώστε πράγµατι οι διοικήσεις των
ταµείων να έχουν τον τελευταίο λόγο και να λειτουργούν υπέρ
του συµφέροντος και των µετόχων τους. 

Μια αναφορά θα κάνω για το κρίσιµο θέµα των Ναυπηγείων
της Ελευσίνας, το οποίο θέµα έχει, φυσικά, λυθεί µετά και την
τροπολογία της Ένωσης Κεντρώων και της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης την οποία κάνατε αποδεκτή. Η αψυχολόγητη κίνηση
της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων να παγώσει τους
σχετικούς τραπεζικούς λογαριασµούς και να θέσει σε κίνδυνο
ένα κρίσιµο πρόγραµµα του Πολεµικού Ναυτικού και τη ναυπή-
γηση των δύο απαραίτητων πυραυλακάτων, δεν πρέπει να περά-
σει απαρατήρητη. Η κινητοποίηση της Αντιπολίτευσης και η
άµεση ανταπόκριση του Υπουργείου οδήγησαν σε µια προσω-
ρινή λύση. 

Με τη σύνταξη της σχετικής τροπολογίας δίνουµε µια ανάσα.
Θα πρέπει να εξετάσουµε σύντοµα και τη συνολικότερη πολιτική
γύρω από την αξιοποίηση των εν λόγω ναυπηγείων, µε σκοπό τη
διατήρηση της τεχνογνωσίας και τη µείωση του κόστους των
αναγκών του Πολεµικού Ναυτικού.

Κλείνοντας την εισήγησή µου, τη θετική επί του νοµοσχεδίου
τοποθέτηση της Ένωσης Κεντρώων, οφείλω να προσθέσω στη
συζήτηση και ορισµένα ακόµη θέµατα. 

Μας ενδιαφέρει πολύ να αποκατασταθεί η αδικία που αφορά
τους φαρµακοποιούς των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό για εµάς να γίνει ειδικός διάλο-
γος για την εύρεση περαιτέρω αξιοποίησης του πολύτιµου αν-
θρώπινου δυναµικού, που αποτελούν τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Τέλος, θέλω να ξεκαθαρίσω πως κάθε νόµος κρίνεται από την
εφαρµογή του. Η θετική µας ψήφος δεν είναι «λευκή επιταγή».
Θα παρακολουθήσουµε στενά την εφαρµογή του παρόντος. Θα
πολεµήσουµε την εφαρµογή της τροπολογίας Κοζοµπόλη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Τροπολογία των Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ είναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: …και θα αναδείξουµε, στο πλαίσιο της
άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου, όλες τις πράξεις ή πα-
ραλείψεις της Κυβέρνησης που θα εναντιώνονται στις καλές προ-
θέσεις του παρόντος νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Σαρίδη.
Ο κ. Βερναρδάκης, Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης, έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πολύ λιγότερο
χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

Έχω καταθέσει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 565 και ει-
δικό 52 και αφορά το προσωπικό της Αρχής Καταπολέµησης της
Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και
Χρηµατοδότησης της Τροµοκρατίας και Ελέγχου της Περιουσια-
κής Κατάστασης.

Το προσωπικό αυτό δουλεύει ως αποσπασµένο. Η υπηρεσία
δεν διαθέτει κονδύλια για την καταβολή της µισθοδοσίας των
υπαλλήλων, παρά µόνο για τα λειτουργικά της. Με την τροπολο-
γία αυτή λύνεται το ζήτηµα της συνέχισης, γιατί µέχρι τώρα αυτό
συµβαίνει, δηλαδή οι καταβολές της µισθοδοσίας εξακολουθούν
να βαραίνουν τις υπηρεσίες προέλευσης των αποσπασµένων
υπαλλήλων της, για την εύρυθµη λειτουργία της και τη ρύθµιση
των θεµάτων της µισθοδοσίας της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Βερναρδάκη.
Η κ. Αυλωνίτου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για επτά

λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τα απόνερα του αποτυχόντος πραξικοπήµατος στην Τουρκία

δεν µπορεί παρά να επηρεάσουν και τη χώρα µας. 
Μπορεί η γεωγραφική γειτνίαση µε την Ελλάδα να διευκολύνει

τη διαφυγή Τούρκων πραξικοπηµατιών στη χώρα µας –βεβαίως,
εδώ τον λόγο έχει η δικαιοσύνη, η οποία θα προσδιορίσει και θα
αποδώσει τις ευθύνες για το καθένα από τα πρόσωπα χωριστά-
δεν γίνεται όµως, η ελληνική δηµοκρατία να παρέχει πολιτικό
άσυλο σε άτοµα που αποδεδειγµένα –το τονίζω, εφ’ όσον απο-
δειχθούν, υπάρχουν αποδείξεις- βοµβάρδιζαν, πολυβολούσαν
αδιάκριτα πολίτες δια αέρος, µέσα σε αστικές περιοχές πριν από
µία εβδοµάδα. Τέτοιες πράξεις έχουν καταγραφεί σε βίντεο,
αποτελούν εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας και µε κανέναν
τρόπο, µε κανένα πρόσχηµα, δεν πρέπει να τύχουν οιασδήποτε
κάλυψης. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Προσωπική σας άποψη είναι αυτή ή της Κυ-
βέρνησης;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Προσωπική.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ο Βουλευτής εκφράζει την άποψή του.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι πάντα. Και όχι εδώ µέσα.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο: «Ρυθµίσεις θεµάτων Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας» επιδιώκει τη ρύθµιση διαφόρων θεµάτων, µε στόχο την
άρτια τεχνική λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων µέσα πάντα
στο πλαίσιο της σηµερινής οικονοµικής στενότητας. Οριοθετεί,
ακόµη, σε ορισµένα θέµατα µία περίφραξη ανάµεσα στις Ένο-
πλες Δυνάµεις και σε µνηµονιακές υποχρεώσεις της χώρας.

Μία τέτοια οριοθέτηση γίνεται µε τη σύσταση Υπηρεσίας Αξιο-
ποίησης της Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, που
σκοπό έχει την αξιοποίηση ακινήτων, Ταµείων και Μετοχικών Τα-
µείων, αρµοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας προς όφε-
λος των Ενόπλων Δυνάµεων, των στελεχών τους και των µετόχων
των Μετοχικών Ταµείων, όπως επί λέξει αναφέρει το νοµοσχέδιο.
Προβλέπεται ακόµα η δυνατότητα της κατ’ εξαίρεση και χωρίς
διαγωνισµό αξιοποίησης ακινήτων από νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου και οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης. Έτσι τα
ακίνητα αυτά παραµένουν εκτός ελέγχου του ΤΑΙΠΕΔ και η δια-
χείρισή τους δεν συναρτάται µε το δηµόσιο χρέος. 

Θεωρώ ότι η διάταξη αυτή διαψεύδει όσους κινδυνολογούσαν
εδώ µέσα πριν από δύο µήνες ότι ακόµη και τα στρατόπεδα τί-
θενται υπό τον έλεγχο των ξένων για ενενήντα εννιά χρόνια και
άλλα παραµύθια για δράκους. 

Αυτό, όµως, που µου έκανε εντύπωση είναι ότι στη συζήτηση
του νοµοσχεδίου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εθνικής Άµυ-
νας και Εξωτερικών Υποθέσεων, οι ίδιοι οι άνθρωποι που µας κα-
τηγορούσαν πριν από δύο µήνες ότι παραχωρούµε τα
στρατόπεδα για 99 χρόνια ήθελαν να κουβαλήσουν στην υπό-
θεση αυτή το ΤΑΙΠΕΔ, λες και τους ενοχλούσε που τα ακίνητα
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας δεν υπάγονται εκεί. Ε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάγονται και δεν θα υπαχθούν.
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Άλλη οριοθέτηση αποτελεί η υπό σύσταση στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας Μονάδα Μελετών και Κατασκευών, η ΜΟΜΚΑ,
µε δυνατότητα εκτέλεσης έργων τοπικού ενδιαφέροντος µε φο-
ρείς του δηµοσίου και της τοπικής αυτοδιοίκησης, εφόσον αυτά
τα έργα αυξάνουν τις επιχειρησιακές δυνατότητες των Ενόπλων
Δυνάµεων στην περιοχή. Η υπηρεσία αυτή, µε τις διευρυµένες
αρµοδιότητες, µπορεί να συµβάλει καθοριστικά στην κάλυψη βα-
σικών αναγκών, υποδοµών, σε παραµεθόριες περιοχές, που
έχουν πληγεί από την κρίση. Έτσι εξασφαλίζουµε, µε ελληνικά
µέσα, τη στήριξη των πιο ευαίσθητων περιοχών της χώρας πιθα-
νώς, προς µεγάλη ενόχληση κάποιων εθνικών και υπερεθνικών
εργοληπτών, αλλά προς ανακούφιση του ελληνικού ακριτικού
πληθυσµού.

Οι δύο αυτές παρεµβάσεις είναι ουσιαστικές για τη διαφύλαξη
των Ενόπλων Δυνάµεων από τις παρεµβάσεις των πιστωτών και
για τη βοήθεια και συµπαράσταση του κράτους στις παραµεθό-
ριες περιοχές και κινούνται στο γενικό πνεύµα των προτεραιοτή-
των της Κυβέρνησης, όπως θα φανεί και τους επόµενους µήνες.

Το νοµοσχέδιο ακόµα ρυθµίζει θέµατα προµήθειας στρατιωτι-
κού εξοπλισµού µε τρόπο που εξασφαλίζει τη λειτουργικότητα
των οπλικών συστηµάτων που αγοράζουµε, αφού θέµατα προ-
µήθειας πυροµαχικών, συντήρησης, εκπαίδευσης, αναβάθµισης,
κ.λπ., θα ρυθµίζονται από τη στιγµή προµήθειας του οπλικού συ-
στήµατος, µε την υποχρεωτικά ταυτόχρονη σύναψη -για κάθε σύ-
στηµα- συµβάσεων, εν συνεχεία υποστήριξης, των follow on
support. 

Έτσι, θα εκλείψει το φαινόµενο να αγοράζουµε κάποιο ακριβό
οπλικό σύστηµα χωρίς τα πυροµαχικά του, πράγµα που έχει συµ-
βεί στο παρελθόν. Οπλικά συστήµατα που δεν βρίσκονται σε λει-
τουργική κατάσταση είναι σαν να µην υπάρχουν κι εµείς δεν
πρόκειται να διαιωνίσουµε αυτήν την κατάσταση.

Μερικές φορές στο παρελθόν, όµως, οι στρατιωτικές προµή-
θειες πήγαιναν ανάλογα µε το ύψος της µίζας. Έδινε καλή µίζα
η εταιρεία που πούλαγε τα τανκς, αγοράζαµε τανκς. Αν τώρα δεν
έδινε καλή µίζα αυτός που πουλούσε τα πυροµαχικά τους, έµε-
ναν τα τανκς χωρίς πυροµαχικά. Αυτά τελειώνουν εδώ.

Υπάρχει ακόµα µία ρύθµιση στα θέµατα στρατολογικής
φύσης, που δεν µπορώ να µην τα αναφέρω, γιατί αποκαλύπτει
όσο τίποτα άλλο την κακοδαιµονία του παρελθόντος. Το νοµο-
σχέδιο προβλέπει για τους κληρικούς ότι οι πτυχιούχοι Ακαδη-
µιών Εµπορικού Ναυτικού µεταφέρονται στο Πολεµικό Ναυτικό
και οι πτυχιούχοι χειριστές αεροπλάνων και ελικοπτέρων µετα-
φέρονται αντίστοιχα στην Πολεµική Αεροπορία και στην Αερο-
πορία Στρατού.

Αυτό το αυτονόητο για να γίνει στην Ελλάδα χρειαζόταν ειδικό
νόµο, αφού οι σχετικές κατανοµές στρατευσίµων αποτελούσαν
παραδοσιακά πολιτικό προνόµιο.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αν θέλουµε τη µεγιστοποίηση των αµυντικών δυνατοτήτων της

χώρας, πρέπει, επιτέλους, να επικρατεί σε τέτοια θέµατα η αξιο-
κρατία, όχι µόνον για λόγους δικαιοσύνης αλλά και για λόγους
αποτελεσµατικότητας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο καλύπτει και βελτιώνει πολλά ανα-
γκαία θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Άµυνας. Θεωρώ ότι
τα καλύπτει ικανοποιητικά. Επειδή πρέπει να συναινούµε σε τέ-
τοια θέµατα, σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.
Κρατώ τη δέσµευση του κυρίου Υπουργού για όλα τα θέµατα τα
οποία ανέφερε, ότι θα δώσει οριστική απάντηση, γιατί εκκρεµούν
για καιρό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Αυλωνίτου.
Ο κ. Καλαφάτης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον

λόγο για επτά λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τούµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, που
αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις, σε µία χρονική περίοδο η οποία
είναι ιδιαίτερα λεπτή και ευαίσθητη και ιδιαίτερα κρίσιµη.

Δράττοµαι της ευκαιρίας να κάνω µία πολύ µικρή αναφορά
στις εξελίξεις που γίνονται στη γειτονία µου, στη γειτονιά µας,

και να επισηµάνω τρία σηµεία τα οποία πιστεύω ότι αξίζει να ει-
πωθούν:

Το πρώτο είναι ότι θα πρέπει σε αυτήν την πολύ λεπτή καµπή
οι επικεφαλής των αρµόδιων Υπουργείων, Εθνικής Άµυνας,
Υπουργείο Εξωτερικών, στις τοποθετήσεις τους, ιδιαίτερα όταν
βρίσκονται εξελίξεις οι οποίες τρέχουν, να είναι ιδιαίτερα προ-
σεκτικοί. Είναι πολύ σηµαντικό το µήνυµα που εκπέµπεται για τη
χώρα µας, µέσα από τοποθετήσεις, τη στιγµή που οι κρίσεις βρί-
σκονται στην κορύφωσή τους. Άρα είναι σηµαντικό να προσέ-
χουν πάρα πολύ τη διατύπωση των λόγων τους οι επικεφαλής
της Κυβέρνησης, του ίδιου του Πρωθυπουργού και βεβαίως και
των αρµόδιων Υπουργών.

Το δεύτερο είναι ότι υπάρχει ένα σαφές διεθνές και εσωτερικό
δικαιικό πλαίσιο, το οποίο δεν αφήνει πολλά περιθώρια για τη
διαχείριση συγκεκριµένων ζητηµάτων, όπως αυτά τα οποία τρέ-
χουν αυτήν τη στιγµή στην περιοχή µας και για τα οποία εκ των
πραγµάτων έχουµε κι εµείς έναν λόγο. Άρα αυτό είναι κάτι το δε-
δοµένο. Η επίκληση και µόνο της εφαρµογής του διεθνούς και
του εσωτερικού δικαίου νοµίζω ότι είναι µια θέση η οποία µας
καλύπτει όλους.

Το τρίτο είναι ότι εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία και εγώ προσω-
πικά, κατ’ εξοχήν στα εθνικά θέµατα, φοράµε τη φανέλα της
Εθνικής Ελλάδος. Σε αυτά τα ζητήµατα που διακυβεύεται –αν θέ-
λετε- και το κύρος αλλά και τα συµφέροντα της χώρας είµαστε
ιδιαίτερα προσεκτικοί και µιλάµε ελληνικά, συνθετικά, ενωτικά.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο τώρα, κύριε Υπουργέ, αν θα θέ-
λαµε να µιλήσουµε για ένα νοµοσχέδιο, που είναι η επιτοµή της
καλής νοµοθέτησης, σίγουρα δεν θα µιλούσαµε για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. Θα έλεγα µάλλον το αντίθετο. 

Έχουµε εδώ µία συρραφή πολλών µικρών νοµοσχεδίων, ένα κεί-
µενο χωρίς αρχή και τέλος. Έχουµε πάρα πολλές τροπολογίες.
Περιττό να πω ότι έχουµε πει άπειρες φορές ότι αυτό το θέµα των
τροπολογιών θα πρέπει να το συµµαζέψουµε κατά κάποιον τρόπο.
Κάποιες από αυτές τις τροπολογίες αποτελούν ξεχωριστά νοµο-
θετήµατα από µόνες τους. Μάλιστα, µε αναφορά σε θέµατα που
δεν έχουν καµµία σχέση µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως για πα-
ράδειγµα η τροπολογία που είναι ένα νοµοθέτηµα από µόνη της,
για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Το ένα είναι αυτό.

Το δεύτερο κοµµάτι που πρέπει να επισηµάνουµε είναι το ζή-
τηµα των κοστολογήσεων. Ξέρετε, σε κάθε διάταξη νόµου, σε
κάθε νοµοθέτηµα πρέπει να υπάρχει και µία κοστολόγηση της
εφαρµογής των ρυθµίσεων. Τα νοµοθετικά κείµενα δεν είναι
απλώς κείµενα αναφοράς ή κείµενα λεκτικά. Είναι ο χάρτης, ο
καµβάς στον οποίο θα υπάρξουν πολιτικές εφαρµογής. Και οι
πολιτικές εφαρµογής έχουν, βεβαίως, ένα κόστος.

Εδώ, λοιπόν, στις ρυθµίσεις αυτές, που είναι ρυθµίσεις που
αφορούν µια σειρά θεµάτων, βλέπουµε ότι δεν υπάρχει η παρα-
µικρή κοστολόγηση. Είναι σηµαντικό αυτό. Παραδείγµατος
χάριν, δεν υπάρχει καθαρή εικόνα. Τι θα γίνει; Όλα αυτά τα ζη-
τήµατα που τίθενται στο νοµοθέτηµα θα πέσουν επάνω στον ήδη
καθηµαγµένο προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας;
Θα ζητήσετε να ανέβει ο προϋπολογισµός από την Κυβέρνηση,
δηλαδή να διατεθούν ακόµη περισσότερα λεφτά, ενώ γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά ότι είναι δεινή η οικονοµική κατάσταση
της χώρας µας; Άρα θέλω να πω µην βάζουµε στο νοµοθετικό
κείµενο ζητήµατα τα οποία όταν πάµε να τα εφαρµόσουµε εκ των
πραγµάτων, λόγω της οικονοµικής πραγµατικότητας, δεν µπο-
ρούν να υλοποιηθούν.

Τρίτο σηµείο, αναφερόµαστε στη ΜΟΜΚΑ η οποία είναι µετε-
ξέλιξη της ΜΟΜΑ. Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει µία πολύ θετική
εικόνα σε σχέση µε τη ΜΟΜΑ από το έργο το οποίο ουσιαστικά
παρήγαγε τις δεκαετίες ’50, ’60 και ’70 κυρίως. Υπάρχουν πάρα
πολλά ερωτηµατικά, όµως, και ετέθησαν και από άλλους συνα-
δέλφους. Παραδείγµατος χάριν, ποια θα είναι η επιβάρυνση του
στρατεύµατος πάνω σε αυτό; Υπάρχει πιθανότητα µεγάλη –και
εγώ νοµίζω ότι υπάρχει- να δώσουµε κάτι ακόµα, ένα ξεχωριστό
έργο απ’ αυτό το οποίο υποχρεούται και εκ των νόµων και του
Συντάγµατος να επιτελεί ο Ελληνικός Στρατός. Υπάρχουν ζητή-
µατα µελετών. Υποκαθίσταται ο ρόλος άλλων µελετών κατα-
σκευαστικών ή µελετητικών; Σε τι βαθµό θα φτάσει το
outsourcing;
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Είναι ζητήµατα τα οποία θα πρέπει να τεθούν και θέλουν απαν-
τήσεις, για να διευκρινιστεί πραγµατικά ο ρόλος. Γιατί η ιδέα –
αν θέλετε- στην πρωτόλειά της έκφραση ακούγεται πολύ
ενδιαφέρουσα. Το ζήτηµα είναι τι κόστος θα επιφέρει και στο
στράτευµα και πόσο πραγµατικά µπορεί να λειτουργήσει. Εµείς
έχουµε πάρα πολλές –κι εγώ προσωπικά έχω πάρα πολλές- αν-
τιρρήσεις για αυτό.

Το τέταρτο σηµείο είναι η αξιοποίηση της περιουσίας. Σας το
είπε και ο εισηγητής µας ο κ. Δαβάκης. Παραβιάζεται ανοιχτές
πόρτες, όσον αφορά αυτό. Εµείς έχουµε συγκεκριµένη άποψη.
Την έχουµε εκφράσει. Είναι κείµενο –ας πούµε- καταγεγραµµένο,
νοµοθετηµένο θα έλεγα. Φυσικά, είµαστε οι πρώτοι που πι-
στεύουµε ότι θα πρέπει να γίνει αξιοποίηση δηµόσιας περιου-
σίας, όµως, µε έναν τρόπο που να διασφαλίζει 100% τα
συµφέροντα της δηµόσιας περιουσίας του στρατού, της στρα-
τιωτικής περιουσίας. Αυτό µπορεί να γίνει µε τη σύσταση ενός
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, όπου εκεί πέρα θα υπά-
γονται και τα τρία ταµεία. Νοµίζουµε ότι αυτός είναι ο πιο καθα-
ρός, ο πιο ξεκάθαρος τρόπος για να αποφύγουµε οποιαδήποτε
άλλη –αν θέλετε- επιπλοκή.

Τέλος, είναι το περίφηµο ζήτηµα του συνδικαλισµού, που ήρθε
µε τη µορφή τροπολογίας, εντάσσεται και τελικά έρχεται να ψη-
φιστεί ως µέρος του νοµοσχεδίου. Υπάρχει µεγάλο ερωτηµατικό
-για να µην σας πω άρνηση- από ένα µεγάλο κοµµάτι και των Ενό-
πλων Δυνάµεων, των ανθρώπων οι οποίοι στελεχώνουν τις Ένο-
πλες Δυνάµεις, αλλά και γενικότερα, αν θέλετε, από κάποιον ο
οποίος δεν έχει στενή ενασχόληση µε τις Ένοπλες Δυνάµεις και
θέλει να χρησιµοποιήσει µόνο την κοινή λογική και τον κοινό νου.

Δηλαδή, θα υποκατασταθεί ουσιαστικά η ιεραρχία µε αυτό;
Υπάρχει µεγάλος κίνδυνος, για να µην πω βεβαιότητα, ότι εάν
µπει ο συνδικαλισµός µε τη µορφή την οποία θέλετε να εισάγετε,
στις Ένοπλες Δυνάµεις, το πρώτο πρόβληµα που θα αντιµετω-
πίσουµε θα είναι η υποκατάσταση της ιεραρχίας. Θα µπορεί ο
άλφα, ο βήτα, ο γάµα αξιωµατικός να πηγαίνει στον κοµµατικό
του προϊστάµενο, να µην υπακούει στην ιεραρχία τη στρατιωτική
και στην πειθαρχία, που είναι και το κύριο χαρακτηριστικό –αν
θέλετε- που υπάρχει στις Ένοπλες Δυνάµεις. Βεβαίως, αυτό θα
οδηγήσει σταδιακά στην αποσάθρωση αυτού που όλοι µας, όλοι
οι Έλληνες και οι Ελληνίδες έχουν σαν µοντέλο διοίκησης και
διαχείρισης -και αν θέλετε βασικού θεµατοφύλακα των συµφε-
ρόντων της Ελληνικής Δηµοκρατίας-, σε ένα πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό και είναι κάτι που δεν το θέλουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καλαφάτη.
Ο κ. Γρέγος, Βουλευτής της Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά είναι τραγικό, αλλά συνηθισµένο για την Τουρκία

να βλέπουµε απόπειρες πραξικοπηµάτων, να βλέπουµε στίφη πο-
λιτών να λυντσάρουν και να βασανίζουν στρατιώτες, στρατιώτες
να πυροβολούν πολίτες, αλλά δυστυχώς θα υπάρξει και συνέχεια
µε απρόβλεπτες καταστάσεις. Ήδη έχουν αυξηθεί οι ροές λα-
θροµεταναστών και οι προκλήσεις σε βάρος της πατρίδας µας
συνεχίζονται.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μηδέν είναι οι ροές.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Αυτά τα στοιχεία είναι επίσηµα; Τα
έχουµε; Είναι µηδέν;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Βέβαια. Επίσηµα είναι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Χωρίς στοιχεία κιν-
δυνολογούν, ως συνήθως.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι, γιατί τα στοιχεία σας µεταβάλλονται
ανάλογα µε τις καταστάσεις. 

Είτε είναι ο Ερντογάν είτε είναι κάποιος άλλος, ο κίνδυνος θα
συνεχίσει να είναι ο ίδιος. Αν τώρα, όπως είπατε, οι ροές είναι
µηδενικές, φοβόµαστε ότι αν αλλάξουν τα πράγµατα, θα αυξη-
θούν και φυσικά ο Ερντογάν συνεχίζει να απειλεί.

Είµαστε κατά της συνήθους τακτικής να κατατίθενται τροπο-
λογίες σε άσχετα νοµοσχέδια. Το λέµε συνέχεια αυτό και δεν τη-

ρείται ποτέ, όµως το σηµερινό µπορώ να πω ότι αποτελεί µία
εξαίρεση. Αυτό το νοµοσχέδιο, όµως, είναι αρκετά σοβαρό για
να τεθεί σαν «σφήνα» σήµερα. Κάθε νοµοσχέδιο που αφορά τις
Ένοπλες Δυνάµεις και το αρµόδιο Υπουργείο είναι ιδιαίτερα σο-
βαρό. Είναι εξάλλου γνωστό ότι ο Στρατός αποτελεί το τµήµα
εκείνο για το οποίο ο ελληνικός λαός έχει τη µεγαλύτερη εκτί-
µηση και αγάπη, σε αντίθεση µε πολιτικούς και δηµοσιογράφους. 

Οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα προσπαθούσαν να εκµεταλλευ-
τούν για ψηφοθηρικούς λόγους αυτή την αίγλη, αυτό το κύρος,
αυτό τον αριθµό των άξιων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων,
ανδρών και γυναικών, µόνο που στην πραγµατικότητα ίσχυε ο
τίτλος της λάµπουσας πενίας για όλους αυτούς. 

Ο κύριος Υπουργός δεσµεύτηκε επανειληµµένα ότι έχουν εξα-
σφαλιστεί τα κονδύλια που αφορούν τις Ένοπλες Δυνάµεις. Προ-
φανώς έχουν εγγραφεί και στους σχετικούς κωδικούς αριθµούς,
τους ΚΑ. Στο νοµοσχέδιο έγιναν κάποιες αλλαγές προς το καλύ-
τερο και µερικά άρθρα κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Εξάλλου, χιλιάδες στρατιωτικοί όλων των κλάδων είναι υπο-
στηρικτές της Χρυσής Αυγής και µάλιστα δύο στρατηγοί κο-
σµούν το Ευρωκοινοβούλιο εκλεγµένοι µε τη Χρυσή Αυγή. 

Είµαστε επίσης σε καθηµερινή επαφή µε ανώτερους και ανώ-
τατους αξιωµατικούς, υπαξιωµατικούς αλλά και οπλίτες, οι
οποίοι µας ενηµερώνουν για τα προβλήµατα και τις λύσεις που
µπορούν να δοθούν. 

Ειδικότερα για τις συντάξεις µακράς θητείας εθελοντών κρα-
τάµε τη δέσµευση του Υπουργού ότι το θέµα θα λυθεί µέσα στο
2016. Αν κατάλαβα καλά, µιλάµε για 40 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι
οικονοµικό το θέµα, φυσικά, αλλά πρωτίστως είναι θέµα επιβίω-
σης για όλους αυτούς και τις οικογένειές τους. 

Οι υπηρετούντες στις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφα-
λείας δεν είναι απλοί δηµόσιοι υπάλληλοι. Υπάρχουν σ’ όλη τη
χώρα µνηµεία πεσόντων και φυσικά –το έχουµε καταγγείλει άπει-
ρες φορές- δεν µπορούν να είναι στην Υπηρεσία Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής που εγκληµατικά εφαρµόζεται. Αυτό τους
εξοργίζει ιδιαίτερα και εγκυµονεί και τεράστιους κινδύνους για
την υγεία τους. 

Για όλα τα άρθρα και τις τροπολογίες ψηφίζουµε πάντα µε
βάση το ειδικό συµφέρον κατ’ επέκταση και έχουµε πει ότι δεν
πρέπει να κοπεί ούτε 1 ευρώ από τις Ένοπλες Δυνάµεις. Τα µι-
σθολογικά θέµατα, όπως και τα ασφαλιστικά, δεν πρέπει να τί-
θενται σε συναλλαγή µε τους διεθνείς τοκογλύφους. Μία χώρα
είναι ισχυρή όταν έχει ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις και αυτή η
χώρα µόνο µπορεί να εγγυηθεί τη συνέχεια του έθνους. 

Ο ειδικός αγορητής µας αναφέρθηκε στα άρθρα και στις τρο-
πολογίες σχετικά µε τη στάση µας και ειδικότερα για το άρθρο
50 και τη σηµασία του. Αυτό θα έπρεπε να είναι ξεχωριστό νοµο-
σχέδιο ή καλύτερα να µην κατατεθεί καθόλου. 

Η χώρα µας περιβάλλεται από εχθρικά κράτη, Τουρκία, Αλβα-
νία, Σκόπια, κράτη που επιβουλεύονται την εθνική µας κυριαρχία,
κράτη µε τα οποία µάς χωρίζουν ποταµοί αίµατος, κράτη που δεν
έχουν δώσει λόγο για τα εγκλήµατά τους, που δεν έχουν εκδώσει
τους δολοφόνους του Ισαάκ και του Σολωµού, που δεν έχουν
επιστρέψει αιχµαλώτους πολέµου, που παραβιάζουν καθηµερινά
τα σύνορά µας και απειλούν µε πόλεµο, αν ασκήσουµε τα κυ-
ριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Μάλιστα, κάποια νοσηρά µυαλά είναι και υπέρµαχοι µιας ελ-
ληνοτουρκικής φιλίας και επιθυµούν και την ένταξη της Τουρκίας
στην Ευρώπη. Από πουθενά φυσικά δεν προκύπτει οποιαδήποτε
τέτοια σχέση και, ευτυχώς, το έχουν αντιληφθεί αυτό και οι λαοί
της Ευρώπης. 

Επειδή αναφέρθηκαν και οι προηγούµενοι οµιλητές στη χθε-
σινή «µαύρη» επέτειο, η Χρυσή Αυγή έχει τονίσει επανειληµµέ-
νως ότι έπρεπε και πρέπει να ανοίξει άµεσα ο φάκελος της
Κύπρου και να µάθει ο ελληνικός λαός όλα τα στοιχεία για τη µε-
γάλη προδοσία, γιατί φυσικά για µας η Κύπρος δεν κείται καθό-
λου µακράν, ούτε θα έπρεπε να κληθεί ποτέ η Τουρκία σαν
εγγυήτρια δύναµη για να επέµβει στα εσωτερικά της Κύπρου.

Επειδή δεν υπάρχει χρόνος για µαθήµατα ιστορίας, παρα-
πέµπω τον ελληνικό λαό στο χθεσινό φύλλο της εφηµερίδας της
Χρυσής Αυγής όπου γράφονται όλες οι µεγάλες αλήθειες: «Ισ-
λαµικός τρόµος πάνω από την Ευρώπη». Μέσα γράφει όλα τα
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στοιχεία, «Οι προδότες του 1974». Η επικεφαλίδα είναι η εξής:
«Με νόµο του 1975 αναβλήθηκε η ποινική δίωξη για κάθε αδίκηµα
σχετικό µε την υπόθεση της Κύπρου». Θα µπορούσαµε να πούµε
και άλλα πολλά. 

Τέλος, απαιτούµε να αρθεί κάθε αδικία σε βάρος των υπηρε-
τούντων στις Ένοπλες Δυνάµεις και ζητάµε διαφάνεια και δικαιο-
σύνη. Ζητάµε αναβάθµιση των υπηρεσιών, ορθή αξιοποίηση του
προσωπικού και όλων των υλικών και τεχνικών µέσων. Ο ρόλος
των Ενόπλων Δυνάµεων καθορίζεται σαφέστατα και κανείς δεν
νοµιµοποιείται για οτιδήποτε αντίθετο. 

Είµαστε και θα είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε κάθε δί-
καιο αίτηµα τους. Γιατί µε ενωµένο και δυνατό λαό και Στρατό
µπορούµε να αντιµετωπίσουµε όλους τους µεγάλους κινδύνους
που µας απειλούν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ κ. Γρέγο. 
Ο κ. Τζελέπης, Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Μιας και εχθές συµπληρώθηκαν σα-

ράντα δύο χρόνια από την κυπριακή τραγωδία, καλό είναι να θυ-
µηθούµε ότι η κυπριακή τραγωδία έγινε µετά από το προδοτικό
πραξικόπηµα εναντίον του Μακαρίου από την απριλιανή δικτα-
τορία. Αυτή είναι η ιστορία και δεν πρέπει να τη ξεχνάµε. 

Αυτό το οποίο πρέπει να γίνει, όµως -και αυτό πρέπει να µας
αφορά πρωτίστως- είναι ότι είναι αδιανόητο σήµερα κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να βρίσκεται κάτω από στρατιω-
τική κατοχή και θα πρέπει άµεσα να δοθεί δηµοκρατική και
βιώσιµη λύση για µια ενιαία Κύπρο. 

Σε σχέση µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, έχει εξειδικευµένα
τοποθετηθεί ο ειδικός αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, ο κ. Λοβέρδος, όπως και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
που θα ακολουθήσει. 

Κύριε Υπουργέ, ένα διαχρονικό και πάγιο αίτηµα της Αυτοδι-
οίκησης ήταν η παραχώρηση των ανενεργών στρατοπέδων µέσα
στον αστικό ιστό των πόλεων στην τοπική αυτοδιοίκηση για κοι-
νωφελείς σκοπούς, για δηµιουργία πρασίνου, για πολιτιστικούς
χώρους. Φοβάµαι, όµως, ότι στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο ανα-
τρέπονται αυτές οι διαδικασίες και αυτό το πάγιο αίτηµα της αυ-
τοδιοίκησης για την εκχώρηση στρατοπέδων, όπου και εκεί που
ήδη έχει προχωρήσει η διαδικασία και έχουν δροµολογηθεί εξε-
λίξεις εδώ και πολλά χρόνια, όπως γίνεται ακριβώς µε τα στρα-
τόπεδα του Δήµου των Σερρών και για την ακρίβεια, το
στρατόπεδο «Εµµανουήλ Παπά», «Παπαλουκά» και την «Αποθήκη
Πυροµαχικών», που δεν χρησιµοποιείται, στον Λευκώνα. 

Θα ήθελα ιδιαίτερα να επισηµάνω ότι στο άρθρο 10 και 11,
όπως ορίζεται η Υπηρεσία Αξιοποίησης της Ακίνητης Περιουσίας
των Ενόπλων Δυνάµεων, λέει ότι στόχος της είναι η αξιοποίηση
των ακινήτων ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του Τα-
µείου Εθνικού Στόλου, του Ταµείο Αεροπορικής Άµυνας που δεν
χρησιµοποιούνται για στρατιωτικούς σκοπούς προς όφελος των
Ενόπλων Δυνάµεων και των στελεχών τους, καθώς και η αξιοποί-
ηση του Μετοχικού Ταµείου του Στρατού και του Ναυτικού. 

Στο άρθρο 11 λέει ότι η αξιοποίηση αυτή µπορεί να γίνει και
από τους δήµους, αλλά µε µία προϋπόθεση: Εφόσον καταβά-
λουν ετήσιο τίµηµα το 5% της αντικειµενικής αξίας. Ποιος δήµος
µπορεί να τα καταβάλει αυτά σήµερα, όταν έχουν περικοπή 60%
σε αυτά τα οποία όφειλε να δώσει η πολιτεία;

Έρχοµαι τώρα συγκεκριµένα στα στρατόπεδα του Νοµού Σερ-
ρών. Σε αυτήν την κατηγορία είναι και άλλοι δήµοι στη χώρα, που
υπάρχουν αποφάσεις –και θα τις καταθέσω στα Πρακτικά- όπου
ήδη υπάρχει «αρραβώνας»  από την πλευρά του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας και των δήµων και αυτές οι διαδικασίες έχουν
δροµολογηθεί. Υπάρχουν και υπογραφές από τους αντίστοιχους
Υπουργούς αυτό το χρονικό διάστηµα. Θα ήθελα να καταθέσω
την απόφαση του Δήµου από το 2011, την 866/2011, που ζη-
τούσε την εκχώρηση αυτών των στρατοπέδων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-

γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Στη συνέχεια, µε πρώτο τον τότε Υπουργό Άµυνας κ. Βενιζέλο

το 2011 έγινε δεκτό αυτό το αίτηµα. 
Ακολούθησε αποδοχή και από τον µετέπειτα Υπουργό, τον κ.

Μπεγλίτη. Προχώρησε η διαδικασία και έγινε δεκτό από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για το στρατόπεδο «Παπαλουκά» να
µετατραπεί σε «πολιτιστικό κέντρο και µουσείο Κωνσταντίνου Ξε-
νάκη» µε την υπ’ αριθµ. 900.08/95320 στις 20 Μαΐου 2011, όπως
έγινε αποδεκτή και από την ταξιαρχία Πεζικού Ρούπελ αυτή η
απόφαση. 

Στη συνέχεια έρχεται το έγγραφο του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας, κ. Αβραµόπουλου, µε ηµεροµηνία 15 Μαρτίου 2012 µε θέµα:
«Αποδοχή τελικής απόφασης-πρότασης του ΔΣ του Δήµου Σερ-
ρών για την αξιοποίηση των στρατοπέδων «Εµµανουήλ Παππά»,
«Παπαλουκά» και «Αποθήκες Πυροµαχικών Λευκώνα». 

Καταθέτω την απόφαση του τότε Υπουργού κ. Αβραµόπουλου
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα να τονίσω ότι ο Δήµος Σερρών είναι ο µόνος δήµος
ο οποίος επέλεξε να πολεοδοµήσει έκταση πρώην στρατοπέδου
πολλαπλασιάζοντας την αξία, κίνηση που ευνοεί το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας από πολλές απόψεις. 

Για να µην µακρηγορώ, παράλληλα ο δήµος προχώρησε στη
σύνταξη απαραίτητων πολεοδοµικών µελετών αναβάθµισης και
αξιοποίησης των επί µέρους εκτάσεων των στρατοπέδων, όπως
προβλέπεται από τον ν.2745/1999, έτσι ώστε οι τελικές µελέτες
να ικανοποιούν τόσο τις ανάγκες του δήµου σε κοινωφελείς σκο-
πούς και πράσινο, όσο και τη στρατιωτική υπηρεσία µε την πο-
λεοδόµηση του ποσοστού που θα παραµείνει στην ιδιοκτησία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Μάλιστα, έχουν βγει γι’ αυτό
τα ΦΕΚ για την έγκριση πολεοδόµησης στο στρατόπεδο «Εµµα-
νουήλ Παππά» και «Παπαλουκά». Είναι το υπ’ αριθµ. ΦΕΚ 110 της
17ης Ιουνίου 2016 και το ΦΕΚ 95 της 26ης Μαΐου 2016 για το στρα-
τόπεδο «Εµµανουήλ Παππά». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Προηγουµένως, στην αρχή της τοποθέτησης του ειδικού αγο-
ρητή κ. Λοβέρδου, είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν ισχύει αυτό,
δεν θα γίνει αυτό. Τα στρατόπεδα ανήκουν στους δηµότες του
Νοµού Σερρών. Οι χώροι των πρώην στρατοπέδων είναι απαραί-
τητοι και αναγκαίοι για την επιβίωση και το µέλλον των αστικών
πόλεων, όπου είναι ανενεργά τα στρατόπεδα για την ενίσχυση,
όπως είπα, του πρασίνου, αλλά και τη δηµιουργία άλλων υποδο-
µών.

Μάλιστα, ο Δήµος Σερρών έχει αναλάβει πρωτοβουλίες και
έχει εντάξει τα συγκεκριµένα στρατόπεδα στο δίκτυο MAPS,
στρατιωτικές περιοχές όπου δηµόσιοι χώροι αξιοποιούνται, το
οποίο χρηµατοδοτείται από το πρόγραµµα URBACT 3 και επίσης
κατέθεσε και πρόταση στο πρόγραµµα INTERREG Ελλάδος-
Βουλγαρίας, αφού προηγουµένως εκπόνησε όλες τις απαραίτη-
τες στατιστικές, αρχιτεκτονικές και ηλεκτροµηχανολογικές
µελέτες. 

Πιστεύω ότι κατανοείτε το δίκαιο αίτηµα σε σχέση µε το να πα-
ραµείνουν αυτά τα στρατόπεδα όπου έχουν προχωρήσει διαδι-
κασίες σε όσους δήµους, όπως στον Δήµο Σερρών. Γι’ αυτό και
ζητάω νοµοτεχνική βελτίωση για την αξιοποίηση των ανενεργών
στρατοπέδων στο άρθρο 10, ώστε να εξαιρεθούν από τη µετα-
φορά στην συγκεκριµένη Υπηρεσία Αξιοποίησης Ακινήτων Ενό-
πλων Δυνάµεων τα ανενεργά στρατόπεδα, για τα οποία
υπάρχουν ήδη συµφωνίες µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και
έχουν εγκριθεί οι σχετικές πολεοδοµήσεις.

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι καταλαβαίνετε πολύ καλά πως
αυτοί οι δηµόσιοι χώροι ανήκουν τον λαό και δεν πρέπει σε καµ-
µία περίπτωση να περάσουµε από τη λογική «τα ανενεργά στρα-
τόπεδα ανήκουν στον λαό» στη λογική ότι «τα ανενεργά
στρατόπεδα εκποιούνται, ξεπουλιούνται για τις Ένοπλες Δυνά-
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µεις και τα στελέχη τους». Υπάρχει περιουσία για να ικανοποι-
ηθούν οι ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ. Έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Επειδή αναφέρθηκαν οι Σέρρες
δύο φορές και από τον συνάδελφο τον προλαλήσαντα αλλά και
από άλλον συνάδελφο, θα ήθελα να πω ότι δεν περιλαµβάνονται
τα στρατόπεδα αυτά. Είναι ξεκάθαρο. Το έχουµε ξεκαθαρίσει
πολλές φορές. Εκεί που υπάρχουν συµφωνίες υφιστάµενες…

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Γιατί δεν το βάζετε…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μα, σας δώσαµε και το CD.
Δεν υπάρχει για τις Σέρρες.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Γιατί δεν κάνετε µία πρόταση, ώστε
όπου υπάρχουν αυτές…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μα, είναι δυνατόν να παραβιά-
σουµε ποτέ τη συνέχεια του κράτους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζελέπη,
σας παρακαλώ, όχι διάλογος.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα σας το ξεκαθαρίσω. Μεταβα-
τική διάταξη θα χρειαζόταν αν αυτό το νοµοσχέδιο προέβλεπε
κατάργηση κάποιων συµφωνιών. Δεν υπάρχει κατάργηση. Εκεί
που υπάρχουν συµφωνίες µε τα ταµεία και οι συµφωνίες αυτές
έχουν υπογραφεί από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, εµείς δεν
θα διαρρήξουµε τη συνέχεια του κράτους. Θα σας πω, δε, το
εξής.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Χωρίς τίµηµα;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το τίµηµα, το οποίο υπολογίζεται
στο 5%, µπορεί να ανταποκρίνεται σε πολεοδοµηµένη περιοχή.
Δηλαδή, αν τα σαράντα πέντε στρέµµατα, παραδείγµατος χάριν,
των Σερρών είναι πολεοδοµηµένη περιοχή, από τη µεριά του
δήµου είναι ένα αντάλλαγµα στο να φτιάξουµε κατοικίες για τους
στρατιωτικούς εκεί. 

Μην ανησυχείτε, λοιπόν, εκεί που υπάρχουν συµφωνίες, θα
ισχύσουν. Αν παράλληλα υπάρξουν προτάσεις σε άλλες περιο-
χές από την µεριά της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, που θα ικανοποι-
ούν αντίστοιχο τίµηµα µε τέτοιου είδους αντιπαροχές, θα τις
εξετάσουµε και θα τις δούµε µε προτεραιότητα έναντι προτά-
σεων από την ιδιωτική πρωτοβουλία. Δεν πάµε εµείς να νοικιά-
σουµε όλα τα στρατόπεδα. Μακάρι να υπάρξουν συνέργειες µε
τους δήµους, µακάρι να φτιάξουµε τόπους πρασίνου και αντί-
στοιχα να έχουµε ένα αντάλλαγµα για τη δηµιουργία οικισµών
προς όφελος του προσωπικού. Αυτό είναι το νόηµα του νοµο-
σχεδίου. 

Θέλω να σας πω ότι είµαστε ανοιχτοί και σε συναδέλφους από
όλες τις περιοχές της Ελλάδος, να έρθετε –και οι συνάδελφοι
των Σερρών- µία µέρα στο Υπουργείο να το συζητήσουµε µαζί.
Είµαστε ανοιχτοί. Δεν θέλουµε εµείς να δηµιουργήσουµε επιχεί-
ρηση των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Θέλω, όµως, να σας πω ότι από τα 35 δισεκατοµµύρια περι-
ουσία των Ενόπλων Δυνάµεων, τα έσοδα µέχρι τώρα ήταν 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ τον χρόνο. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί.
Πρέπει αυτήν την περιουσία να την εκµεταλλευτούµε, µε πρώτο
το συµφέρον της τοπικής κοινωνίας, το συµφέρον των πολιτών,
τόπους πρασίνου. Μακάρι να υπάρχουν τέτοιες προτάσεις. 

Στον «Ρήγα Φερραίο» στη Θεσσαλονίκη, παραδείγµατος χάριν,
κι εκεί που υπήρχε µία συµφωνία, καθίσαµε µε τον δήµο, µε την
περιφέρεια, µε τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων και είµαστε
ανοιχτοί να τα συζητήσουµε. Δεν είναι δεσµευτικό το 5%, µε την
έννοια ότι θα πρέπει να δοθούν 5% µετρητά τον χρόνο για το οι-
κόπεδο αυτό. Το 5% αυτό θα το εκτιµήσουµε, αν η αντιπαροχή

προς τις Ένοπλες Δυνάµεις είναι αντίστοιχη. Εάν φτιάξουµε στις
πολεοδοµηµένες περιοχές πολυκατοικίες ή µικρά σπίτια –εµείς,
όπως ξέρετε, προτιµούµε να είναι διώροφα σπίτια, τα οποία θα
στεγάζουν µια οικογένεια- και κάποιες άλλες εγκαταστάσεις για
τους αξιωµατικούς και τους υπαξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνά-
µεων, θα το κάνουµε κι αυτό. Σας διαβεβαιώ γι’ αυτό. Μην ανη-
συχείτε για τις Σέρρες. Δεν είναι καν στον προγραµµατισµό και
ισχύει η συµφωνία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
για µισό λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, κύριε Τζε-
λέπη. Παρακαλώ όχι διάλογο. Αν κάνετε διάλογο, θα απαντήσει
ο Υπουργός µετά. Ο Κανονισµός το απαγορεύει. Μην επιµένετε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Εγώ άκουσα µε ικανοποίηση τον κύριο
Υπουργό, αλλά ζήτησα να υπάρξει µία πρόταση…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ισχύει η δήλωσή µου. Σας το λέω.
Είναι στα Πρακτικά η δήλωσή µου και δεν πρόκειται να την πα-
ραβιάσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, όχι
διάλογος!

Κυρία Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κατ’

αρχάς να εξάρω τον τρόπο µε τον οποίο έγινε η επεξεργασία
αυτού του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Θεωρώ ότι είναι υπο-
δειγµατικός τρόπος νοµοθέτησης. Κατά τη διάρκεια της συνε-
δρίασης των επιτροπών και οι δύο Υπουργοί παρευρισκόµενοι
έτειναν ευήκοον ους, συζητήσαµε τροπολογίες, ακούστηκαν
απόψεις και τελικά έχουµε ένα κείµενο που έρχεται εδώ προς
συζήτηση και προς ψήφιση, το οποίο έχει εµπλουτιστεί µε τις
απόψεις όλων των Βουλευτών από όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής.

Για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, θέλω να πω ότι όλες
του οι διατάξεις έχουν θετικό πρόσηµο. Αναβαθµίζεται η στρα-
τιωτική εκπαίδευση µε την συγχώνευση των τριών Σχολών σε µία. 

Συστήνεται νέα Υπηρεσία στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυ-
νας, µε σκοπό την εκπόνηση και υλοποίηση κατασκευαστικών µε-
λετών σε συνεργασία µε τους δήµους, η ΜΟΜΚΑ, που έρχεται
σε συνέχεια της ΜΟΜΑ, η οποία πια δεν υπάρχει και είχε τόσο
πολύ συνεισφέρει στο παρελθόν, όπως ξέρουµε.

Ενοποιούνται τα τρία ταµεία, µε σκοπό την αξιοποίηση της πε-
ριουσίας τους και ορίζεται µάλιστα ο τρόπος που θα αξιοποιηθεί
αυτή η περιουσία, έτσι ώστε να υπάρχει διαφάνεια, να είναι προς
όφελος των µετόχων των Ταµείων.

Ρυθµίζονται θέµατα υπηρεσιακής εξέλιξης των υπηρετούντων
στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Ρυθµίζονται θέµατα προµηθειών, έτσι ώστε οι συµβάσεις να
γίνονται µε ακόµη µεγαλύτερη διαφάνεια. 

Εγώ, όµως, θα ήθελα να σταθώ στη διάταξη του άρθρου 50
του σχεδίου νόµου, µε την οποία θεσπίζεται η δυνατότητα των
εν ενεργεία στρατιωτικών να δηµιουργούν ενώσεις.

Κυρίες και κύριοι, είναι πιστεύω σε όλους γνωστό ότι µε τις
διατάξεις του άρθρου 12, παράγραφος 1 του Συντάγµατος και
του άρθρου 11 της ΕΣΔΑ κατοχυρώνεται η ελευθερία της συνε-
νώσεως των πολιτών, όπως αναφερόταν στα προϊσχύσαντα Συν-
τάγµατα το δικαίωµα του συνεταιρίζεσθαι και της συστάσεως
σωµατείων που αποβλέπουν σε µη κερδοσκοπικούς σκοπούς. Το
ατοµικό αυτό δικαίωµα παρέχεται αδιακρίτως σε όλους τους Έλ-
ληνες πολίτες, ανεξαρτήτως κοινωνικής ή επαγγελµατικής τά-
ξεως, η δε άσκησή του τελεί υπό την ειδική επιφύλαξη του
νόµου, δηλαδή να µην παραβαίνει η συγκεκριµένη δραστηριό-
τητα των πολιτών άλλες διατάξεις νόµων. Αυτή η συγκεκριµένη
επιφύλαξη τίθεται φυσικά σε όλες τις δραστηριότητες των πολι-
τών, δέσµευση που υποχρεούται να τηρεί κάθε πολίτης στα πλαί-
σια της οποιασδήποτε δράσης του στα κοινά.

Οι υπηρετούντες στις Ένοπλες Δυνάµεις είναι Έλληνες πολί-
τες, οι οποίοι τελούν σε ηθεληµένη ειδική σχέση εξουσιάσεως
προς το κράτος και σε ειδικό καθεστώς πειθαρχίας. Από καµµία,
όµως, διάταξη δεν προβλέπεται ότι η συγκεκριµένη οµάδα των
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πολιτών δεν µπορεί να απολαµβάνει συγκεκριµένα δικαιώµατα,
δεν µπορεί να ασκεί συγκεκριµένα δικαιώµατα. Μάλιστα, στο
άρθρο 4 του Συντάγµατος ορίζεται ότι όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι
ενώπιον του νόµου και απολαµβάνουν ίσα δικαιώµατα.

Αυτή, λοιπόν, η συγκεκριµένη τελευταία διάταξη που προανέ-
φερα επιβάλει στον νοµοθέτη να µην δηµιουργεί ρήγµατα στην
καθολικότητα των ατοµικών δικαιωµάτων. Οι υπηρετούντες στις
Ένοπλες Δυνάµεις δεν αποτελούν ειδική κατηγορία Ελλήνων πο-
λιτών που βρίσκονται εκτός του πεδίου των συνταγµατικών εγ-
γυήσεων, ούτε µπορεί να ισχύσει για αυτούς ένα τεκµήριο
διαφοροποιήσεως ως προς την απόλαυση όλων ανεξαρτήτως
των ατοµικών δικαιωµάτων που προβλέπονται από το Σύνταγµα
για όλους τους Έλληνες ανεξαρτήτως φύλου, κοινωνικής ή οι-
κονοµικής τάξεως.

Είναι, εποµένως, συνταγµατικό δικαίωµα των υπηρετούντων
στις Ένοπλες Δυνάµεις να δηµιουργήσουν ενώσεις σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στο νόµο και η πολιτεία έχει δικαίωµα να θεσπίσει
εκείνες τις διατάξεις, που θα τους δώσουν τη δυνατότητα να
ασκήσουν το δικαίωµα τους αυτό σωστά.

Για να µην υποκρινόµαστε, το δικαίωµα αυτό ασκείται ήδη από
την συγκεκριµένη οµάδα των πολιτών. Όλοι ξέρουµε τις ενώσεις
που λειτουργούν στις Ένοπλες Δυνάµεις. Ας µας υποκρινόµα-
στε, λοιπόν. Ασκείται τυπικά αυτή η δράση τους παράνοµα.

Αυτό ακριβώς το κενό έρχεται σήµερα να καλύψει η διάταξη
του άρθρου 50. Λέω ότι είναι το άρθρο 50, διότι κατ’ αρχάς είχε
εισαχθεί ως τροπολογία κατά την επεξεργασία του σχεδίου
νόµου στις επιτροπές και εν συνεχεία, αφού έγινε αποδεκτό από
την πλευρά του κυρίου Υπουργού, αποτελεί πλέον την διάταξη
του άρθρου 50.

Με τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση, οι εν ενεργεία στρα-
τιωτικοί όλων των κλάδων και βαθµών των Ενόπλων Δυνάµεων
έχουν τη δυνατότητα να συγκροτούν ενώσεις Α’ βαθµού σε κάθε
περιφέρεια ή περιφερειακή ενότητα, όπως και οµοσπονδίες σε
Β’ βαθµό, την Πανελλήνια Οµοσπονδία Πρωτοβάθµιων Περιφε-
ρειακών Ενώσεων.

Στο συγκεκριµένο άρθρο ρυθµίζεται ο τρόπος λειτουργίας των
ενώσεων και  ο τρόπος εκλογής των οργάνων τους, που συνέρ-
χονται υποχρεωτικά σε µη εργάσιµες ηµέρες και ώρες και ο τρό-
πος λειτουργίας των οργάνων τους.

Καθορίζει, επίσης, κατά παρέκκλιση των οριζοµένων για τα
επαγγελµατικά σωµατεία στον ν.1264/1982, τις ενέργειες στις
οποίες απαγορεύεται να προβαίνουν οι συγκεκριµένες ενώσεις
των υπηρετούντων στις Ένοπλες Δυνάµεις. Ενδεικτικά, αναφέ-
ρονται στις απαγορευµένες ενέργειες η κήρυξη της απεργίας, η
συµµετοχή σε κάθε είδους πολιτικές εκδηλώσεις, η ανάµειξη µε
οποιονδήποτε τρόπο σε θέµατα διοίκησης µονάδων, οργάνωσης,
δοµής των Ενόπλων Δυνάµεων κ.λπ..

Κατόπιν τούτου, δεν µπορώ να κατανοήσω την αντίδραση ορι-
σµένων Βουλευτών, κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας, στη συγκε-
κριµένη νοµοθέτηση. Μάλιστα, κάποιοι διαµηνύουν ότι, δοθείσης
της ευκαιρίας, θα καταργήσουν τη συγκεκριµένη διάταξη. 

Η θεσµοθέτηση ενός δικαιώµατος που ορίζεται από το Σύν-
ταγµα, που κρίθηκε από τον Άρειο Πάγο ως επιβεβληµένη, είναι
θέµα ισοτιµίας µεταξύ των Ελλήνων πολιτών, είναι θέµα δηµο-
κρατίας εν τέλει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κ. Κοζοµπόλη.

Η κ. Μεγαλοοικονόµου, Βουλευτής της Ένωσης Κεντρώων,
έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι µας συµ-
φωνούµε ότι η εθνική άµυνα της χώρας είναι πολύ σοβαρή υπό-
θεση και πως σε καµµιά περίπτωση δεν θα πρέπει να παίζουµε
µικροπολιτικά παιχνίδια όταν µιλάµε για την άµυνα της χώρας,
ειδικά για τη χώρα µας που λόγω της θέσεως της είναι σε τέτοια
κατάσταση και πρέπει να την προφυλάσσουµε. 

Έτσι, το παρόν νοµοσχέδιο θεωρώ ότι παρουσιάζει ορισµένα
σκιερά σηµεία, τα οποία θέλουν ιδιαίτερη προσοχή. 

Εξετάζοντας και αξιολογώντας τα άρθρα, µε το άρθρο 5
ιδρύεται µονάδα µελετών και κατασκευών. Όντως, θεωρητικά,
ακούγεται πάρα πολύ σωστό, είναι εξαιρετικό, να προχωράει ο
Ελληνικός Στρατός σε κατασκευές έργων και είναι σηµαντικό για
τις τοπικές κοινωνίες.

Έρχεται, όµως, το άρθρο 7, όπου όλες οι εξουσίες κι όλες οι
αποφάσεις δίνονται στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Μας δηµι-
ουργεί ιδιαίτερους προβληµατισµούς. Μην ξεχνάτε, κύριε
Υπουργέ, ότι πρέπει να µαθαίνουµε από τα λάθη του παρελθόν-
τος. Μην ξεχνάτε ότι προκάτοχοί σας βρέθηκαν να ελέγχονται,
να καταδικάζονται, για τις αυθαιρεσίες που έκαναν. Οπότε, µάλ-
λον την τελική απόφαση θα έπρεπε να την παίρνει ο Υπουργός
µε ένα συλλογικό όργανο κι όχι µόνο ο εκάστοτε Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας. 

Ως προς τα άρθρα 23 και 24, που αφορούν τους ένστολους
ιατρούς-νοσηλευτές, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι τα ελληνικά
νησιά αντιµετωπίζουν σοβαρό πρόβληµα από ελλείψεις προσω-
πικού στα νοσοκοµεία. Γνωρίζω πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα
αυτά από τις καταγγελίες που φτάνουν στο γραφείο µου, αλλά
και από προσωπική εµπειρία από το νησί µου, τα Κύθηρα.  

Θα ήθελα να εξετάσετε πάρα πολύ σοβαρά το γεγονός της
αξιοποίησης των στρατιωτικών ιατρών για να εξετάζουν τους
ακρίτες. Γιατί πιστεύω ότι οι στρατιωτικοί δεν υπηρετούν µόνο
το στράτευµα, αλλά και ολόκληρο το έθνος. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι δεκαέξι γιατροί στα νησιά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι, το ξέρω.
Χαίροµαι, ειδικά, που ο Υπουργός, ο κ. Βίτσας, στις 30 Ιουλίου

θα έρθει στα Κύθηρα για τη γιορτή για τον Ναύαρχο Φιλοσοφώφ,
οπότε θα το διαπιστώσει και ιδίοις όµµασι. Θα είµαι κι εγώ εκεί
στους εορτασµούς. Ευτυχώς που το Νοσοκοµείο Κυθήρων είναι
ίδρυµα και δεν είναι κρατικό νοσοκοµείο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πότε είναι οι εορτασµοί; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Στις 30-31 Ιουλίου. Θα

είναι και η µπάντα του Πολεµικού Ναυτικού. Θα είναι µεγάλος
εορτασµός.  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα είµαστε απέναντι και θα έρθουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν θα σας φτάσει

ο χρόνος. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Συγγνώµη, κύριε Πρό-

εδρε, αλλά να κάνουµε και λίγο διαφήµιση στα Κύθηρα, για να
έχουµε και τουρισµό.

Ως προς το άρθρο 28, ορίζεται αλλαγή των δικαστών που µε-
τείχαν σε διάφορες επιτροπές. Όµως, δεν ορίζονται καθόλου τα
κριτήρια και οι διαφανείς διαδικασίες αντικατάστασης των δικα-
στών. Αυτό πάλι µας προβληµατίζει.

Τέλος, στο άρθρο 46 ορίζονται εξουσιοδοτήσεις. Θα εκδοθεί
ένα προεδρικό διάταγµα. Αυτό είναι ζωτικής σηµασίας. Μάλιστα,
κύριε Υπουργέ, όπως τόνισε ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Σαρί-
δης στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, το θέµα είναι πολύ-
πλοκο και πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη σηµασία.

Επίσης, χαίροµαι ιδιαίτερα εγώ προσωπικά που τα δύο µου
αγόρια –και δεν ξέρω αν τηρείται αυτό- υπηρέτησαν στην παρα-
µεθόριο και κυρίως στον Έβρο. Δεν ήµουν τότε Βουλευτής και
χαίροµαι γι’ αυτό που υπηρέτησαν στον Έβρο. Είχατε δώσει µία
υπόσχεση να τηρείται αυτό. Δεν ξέρω αν την κρατάτε. 

Ως εκ τούτου, θα ήταν καλό να υπάρξει µία εκτεταµένη συζή-
τηση από όλα τα κόµµατα, όπως προείπαµε, για να πάρουµε µία
απόφαση όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Μεγαλοοικονόµου.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Βίτσας έχει τον

λόγο για επτά λεπτά. Είναι αρκετά, κύριε Υπουργέ; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Φαντάζοµαι, ναι. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ-ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ: Πείτε τη σειρά

µετά, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
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νας): Κατ’ αρχάς να λύσουµε ένα ζήτηµα. Θα κάνω κάτι που συ-
νήθως δεν συνηθίζεται, αλλά επειδή µε ευγενή τρόπο, τόσο ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
όσο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού έκαναν
µία παρατήρηση, θα κάνω το εξής: Θα δώσω την πιστή αποµαγνη-
τοφώνηση της συνέντευξής µου στο MEGA στις 17 του µήνα,
ώστε να αποφεύγονται ατυχείς και άστοχες, θα έλεγα, κρίσεις και
βεβαίως να αποφεύγονται –όχι από τους συναδέλφους- από ηλε-
κτρονικές εκδόσεις, οι οποίες έχουν και κυριακάτικη εφηµερίδα
να κάνουν πρώτο θέµα ή τίτλο λόγια που ποτέ δεν ειπώθηκαν,
όπως ο εκπληκτικός τίτλος ότι εγώ είπα «ο Ερντογάν έχει δίκιο».
Η σπέκουλα δηλαδή σε όλο της το µεγαλείο! Μόλις το βρουν, να
έρθουν να το πουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Δηµήτριος Βίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής) 

Βέβαια έως τώρα ήταν µία πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση σε
νοµικό επίπεδο –όχι στη Βουλή βέβαια- περί διεθνούς και εσω-
τερικού δικαίου. Γιατί και εκεί λέγονται πράγµατα, τα οποία τέ-
µνουν το διεθνές δίκαιο. Όσον αφορά αυτό, µπορείτε να πάρετε
την αποµαγνητοφωνηµένη µου συνέντευξη –πιστή αποµαγνητο-
φώνηση- ώστε να το δείτε. Όµως, πάλι πρέπει να χαρακτηρίσω
ότι ήταν ευγενής η κρίση των δυο συναδέλφων.

Τώρα, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, θέλω να σας πω ότι είναι
το δεύτερο νοµοσχέδιο που έρχεται από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας και µας συµβαίνει το εξής, το οποίο πρέπει να το κρατή-
σουµε στον βαθµό που µπορούµε µέσα στην ελληνική Βουλή. Τα
δυο αυτά νοµοσχέδια έτυχαν ιδιαίτερης συζήτησης µέσα στις
επιτροπές καθώς και διορθώσεων, ανοικτού πνεύµατος από τις
πολιτικές δυνάµεις και ανοικτού πνεύµατος από την ηγεσία του
Υπουργείου. Γι’ αυτό καταφέραµε ορισµένα πράγµατα να τα
διορθώσουµε, κάποια να συναινέσουµε και σε κάποια να υπάρ-
χουν διαφορές -αλίµονο, αν δεν υπάρχουν- και µε αυτόν τον
τρόπο να πάµε παραπέρα.

Στο παρόν νοµοσχέδιο κατ’ αρχάς διορθώνονται αδικίες που
αφορούν την ιεραρχία και στρατολογικές αδικίες. Όχι όλες. Άλ-
λωστε για τους εθελοντές µακράς θητείας τοποθετήθηκε ο
Υπουργός και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα -και όταν λέω σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα εννοώ µέσα στους επόµενους δύο ή
τρεις µήνες- αφού ξεπεράσουµε -όταν δηλαδή λύσουµε και όχι
να το αφήσουµε στο απώτερο µέλλον- ζητήµατα που αφορούν
τα δηµοσιονοµικά, νοµίζω ότι και αυτό θα αντιµετωπιστεί.

Υπάρχουν λοιπόν και ζητήµατα, τα οποία δεν αφορούν πιθανά
αδικίες, για να είµαστε και σωστοί και δίκαιοι κι εµείς, αλλά αφο-
ρούν το γεγονός ότι η ζωή προχωράει. Η ζωή δηµιουργεί και-
νούργια προβλήµατα και πάνω σε αυτά τα προβλήµατα πρέπει
να αρθούµε και να διορθώσουµε το τι συνέβαινε παλιά.

Δεύτερον, γίνονται σηµαντικά βήµατα σε ζητήµατα εκπαίδευ-
σης στις Ένοπλες Δυνάµεις. Παραµένουν και εκεί ανοικτά, γιατί
ιδιαίτερα στο ζήτηµα της εκπαίδευσης η ζωή προχωράει και παγ-
κοσµίως και στη χώρα.

Τρίτο ζήτηµα και µπαίνω στις ευρύτερες, θα έλεγε κανένας,
τοµές. Διαµορφώνεται µία υπηρεσία και όχι κατασκευαστική εται-
ρεία, η οποία µπορεί να παρεµβαίνει εκεί που υπάρχει ενδιαφέ-
ρον τοπικό και επιχειρησιακό συνάµα. Αυτό είναι σηµαντικό.
Επίσης, είναι σηµαντικό το ότι δεν εκδηλώνεται ενδιαφέρον κατά
κύριο λόγο από –ας το ονοµάσω έτσι- την ελεύθερη αγορά, από
τεχνικές εταιρείες κ.λπ.. 

Ξέρετε, ήταν κάτι που γενικά γινόταν τώρα, αλλά εδώ µπαίνει
και µία διαδικασία, µία ιεράρχηση, µία µελέτη. Αυτή τη στιγµή
στα Γενικά Επιτελεία υπάρχουν αιτήµατα από δήµους, τα οποία
αφορούν χωριά. Ξέρετε, στο δικό µου το χωριό δεν πηγαίνει
ακόµα δρόµος το 2016. Είναι το Πέρκο της ορεινής Ναυπακτίας.
Δεν πηγαίνει δρόµος. Όταν έγινε διαγωνισµός για να πάει δρό-
µος, έγινε φανερό ότι θέλει πάνω από 1 εκατοµµύριο ευρώ. Εκεί
και έχοντας επιχειρησιακό ενδιαφέρον, στο βαθµό που έχει και
που το ελέγχεις, κάνεις µία µελέτη και λες «εµείς µε δικές µας
δυνάµεις µπορούµε να το κάνουµε µε 200 χιλιάδες».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα πάει η ΜΟΜΚΑ τώρα; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Δεν ξέρω, γιατί απ’ ό,τι είδα, για να το ελαφρύνω λίγο, στην
ιεράρχηση των αιτηµάτων είναι εικοστό όγδοο. Οπότε, δεν ξέρω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πρέπει να ανέβει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Όµως, πρέπει να σας πω το εξής: Υπάρχουν ορισµένα έργα
στα οποία -δεν θέλω να τα αναφέρω, τα ξέρετε, κύριε Δαβάκη- οι
Ένοπλες Δυνάµεις θα µπορούσαν –αλλά δεν µπορούν να το κά-
νουν και ούτε θα το κάνουν- µε 35 χιλιάδες ευρώ να τα φτιάξουν
και να διαρκέσουν χρόνια και όµως κάθε χρόνο γίνεται έργο πάνω
σε αυτό και είναι 150 χιλιάδες ευρώ –κάθε χρόνο!- και υπάρχουν
πολλά ζητήµατα. 

Δεν λέω ότι θα κάνουµε αυτό. Δεν είναι κατασκευαστική εται-
ρεία οι Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι ξεκάθαρο αυτό το πράγµα. Θα
χρειαστεί µελέτη, θα χρειαστούν δυνατότητες και το τι θα κά-
νουµε ώστε να βοηθήσουµε αυτά τα –µε συγχωρείτε- έρµα χωριά
µας, αυτές τις έρµες λιγοστές µας δυνατότητες να τις κάνουµε,
αφού έχουµε τη δυνατότητα.

Τρίτον, η µεγάλη τοµή της αξιοποίησης της ακίνητης περιου-
σίας των Ενόπλων Δυνάµεων υπέρ της άµυνας και υπέρ των στε-
λεχών. 

Εδώ θα ήθελα να πω ένα ζήτηµα. Παραδείγµατος χάριν, ήλθε
και τώρα ξανά από δύο περιπτώσεις το ζήτηµα των Σερρών. Εγώ
πρώτη φορά βλέπω να λες σε κάποιον ότι δεν σας αφορά το νο-
µοσχέδιο, δεν έχει να κάνει µε εσάς, υπάρχει ήδη συµφωνία,
υπάρχει κάτι που προχωράει ήδη και να έρχονται οι ίδιοι και να
λένε «όχι, µας αφορά». Να τους καλείς να επικεντρωθούµε και
να βρούµε όχι σαν Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά σαν κυβέρνηση τη
χρηµατοδότηση για να γίνει το πολιτιστικό κέντρο, να βρούµε τη
χρηµατοδότηση µέσα σε αυτές τις δυσκολίες, που έχει η τοπική
αυτοδιοίκηση –γιατί αυτό είναι το κύριο και δεν είναι το άλλο- να
τους καλείς να βοηθηθούµε όλοι για να το κάνουµε, για να απο-
κτήσει κάτι τέτοιο η πόλη των Σερρών και να λένε «όχι, µας
αφορά». Πρέπει να ξεφύγουµε από αυτή τη λογική. 

Ας πούµε ότι µεθαύριο και µε τη συµβολή ήδη διαµορφώσαµε
µία καλή κατάσταση στο Μπλοκ 15, τον τόπο µαρτυρίου στο
Στρατόπεδο Καραϊσκάκη Α’ και Β’, ώστε να διαµορφωθεί εκεί ένα
Μουσείο Εθνικής Αντίστασης και να ξεπεραστούν, να αρθούν εµ-
πόδια για την παραχώρηση ενός χώρου και στο Δήµο Περιστε-
ρίου, ώστε να υπάρχει λαϊκή πρόσβαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα-δύο λεπτά και τελειώνω.
Δεν έχει να κάνει µε το νοµοσχέδιο. Συγχρόνως, θέλω να πω

ότι τα ταµεία θα εξακολουθήσουν να λειτουργούν. Θα αξιοποι-
ήσουµε εκείνο το κοµµάτι της περιουσίας προς όφελος –ξανα-
λέω- που έχει αξιοποιήσιµο χαρακτήρα. Δεν θα πάµε να
αξιοποιήσουµε όποιο στρατόπεδο είναι ανενεργό, όποια περιου-
σία έχουµε ανενεργή. Πρέπει να γίνεται κατανοητό, ότι πρέπει
να γίνεται εκεί που υπάρχει κάποιο ενδιαφέρον. Μπροστά σε
αυτό η τοπική αυτοδιοίκηση έχει τον πρώτο λόγο, την πρώτη δυ-
νατότητα για να βρούµε µαζί λύσεις και να βοηθήσουµε και το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας στην αξιοποίηση.

Μία τοµή ακόµα υπάρχει σε σχέση µε τον περίφηµο συνδικα-
λισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. Εδώ δεν έχουµε καµµία εκπλη-
κτική τοµή. Εκσυγχρονισµός είναι, κυρίες και κύριοι, αυτό που
ισχύει σε πάµπολλες χώρες σε όλη την Ευρώπη σε όλο τον
κόσµο, ότι δηλαδή ο στρατός, οι στρατιωτικοί, οι αξιωµατικοί µας
είναι πολίτες και έχουν δικαιώµατα και µπορούν µέσα σε αυτή
διαδικασία να έχουν συζήτηση, να λύνονται δικαιώµατα τους,
χωρίς να παραβιάζεται ούτε η ιεραρχία ούτε οι υπηρεσιακές
ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι, όµως, µία τοµή εκσυγ-
χρονισµού στη χώρα. Με αυτόν τον τρόπο θα πρέπει να το
δούµε.

Συγχρόνως –για να απαντήσω και σε κάτι που ειπώθηκε- δεν
καταργούµε τίποτα. Έτσι και αλλιώς δεν µπορούµε να καταργή-
σουµε τίποτα. Είκοσι επτά ενώσεις καλέσαµε στις επιτροπές. Δεν
τις καταργούµε, τακτοποιούµε την κατάσταση και αναγνωρί-
ζουµε την κατάσταση. Τώρα αν ο άλλος θέλει να υπάρχει σαν
πολιτιστικός σύλλογος –ξέρω εγώ- ή οτιδήποτε, αν δείτε τα κα-
ταστατικά του θα δείτε ποιο είναι το στρεβλό που φτιάχτηκε-,
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στο τέλος µπορεί να υπάρχει.
Για την τροπολογία που κατατέθηκε, σε σχέση µε τα Ναυπη-

γεία της Ελευσίνας, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, για να είναι σε
γνώση, ότι για εκείνο το κοµµάτι που ψηφίσαµε τον Φεβρουάριο
–αν δεν κάνω λάθος- δεν δεσµεύθηκε κανένας λογαριασµός. Εί-
χαµε φροντίσει ώστε το 70% να πηγαίνει στους εργαζόµενους
και το αντίστοιχο που αφορά το ΙΚΑ, το ηλεκτρικό και πάει λέ-
γοντας να πηγαίνει εκεί που πρέπει.

Όµως, θέλω εδώ να σας πω κάτι, που το είπα και σε απάντηση
στον κ. Δαβάκη, νοµίζω. Δεν θυµάµαι, κύριε Δαβάκη, αν ήταν σε
εσάς µία απάντηση ή στον κ. Καρρά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Να το ακούσουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Γίνεται ένα λάθος το οποίο το αίρουµε αυτή τη στιγµή.
Πρώτον, δύο ΤΝΚ δεν κοστίζουν 40 εκατοµµύρια -40 εκατοµ-

µύρια βάλαµε εµείς- κοστίζουν πολύ περισσότερα. Δεν θέλω να
πω αριθµούς κ.λπ.. Άρα αυτό θα πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν.

Δεύτερον, το Πολεµικό Ναυτικό, όσον αφορά τα συγκεκριµένα
Ναυπηγεία, έχει και άλλα προγράµµατα. Άρα µε την τροπολογία
και τη νοµοτεχνική βελτίωση, και σε συνεννόηση –θα έλεγα- µε
τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, δίνουµε τη δυνατότητα
ώστε να αποδεσµευτούν αυτοί οι λογαριασµοί υπέρ κατά κύριο
λόγο των εργαζοµένων και όχι υπέρ της ιδιοκτησίας. Γιατί εδώ
δεν µπορούµε να νοµοθετούµε επιλεκτικά υπέρ κάποιων ιδιοκτη-
σιών. Εκεί θα εφαρµόζεται ο νόµος κανονικότατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν έγινε καλός συντονισµός, κύριε
Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Τώρα ελπίζω ότι τελείωσε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μακάρι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Τέλος, θα ήθελα να πω ότι έρχονται στη Βουλή σε σύν-

τοµο χρονικό διάστηµα και τρεις άλλες πρωτοβουλίες του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Κατ’ αρχάς, στην επιτροπή σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα
-µία και έχει ολοκληρωθεί από τη δική µας µεριά- θα έρθει το κεί-
µενο για την εθνική αµυντική βιοµηχανική στρατηγική, εκείνο το
κοµµάτι δηλαδή που στον προηγούµενο νόµο περί προµηθειών
η «καρδιά» του έλειπε, δεν είχε γίνει. Δεύτερον, ζητήµατα υγει-
ονοµικής πολιτικής στις Ένοπλες Δυνάµεις. Τρίτον, αλλαγές-
τοµές στον νόµο περί προµηθειών στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Όλοι θέλουµε να πηγαίνουµε οπωσδήποτε στη διαφάνεια,
οπωσδήποτε στη δηµοκρατικότητα, αλλά έχει πολύ µεγάλη ση-
µασία και η αποτελεσµατικότητα για να µπορούµε να πούµε ότι
και το κράτος τα καταφέρνει και όχι µόνο κάποια συµφέροντα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Ο κ. Καµµένος, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, έχει ζητήσει τον
λόγο να αναγνώσει κάτι.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θέλω να ανακοινώσω µία
νοµοτεχνική βελτίωση που κάναµε δεκτή από τις παρατηρήσεις
των συναδέλφων, σχετικά µε το άρθρο 50.

Λοιπόν, στο προστιθέµενο µε το άρθρο 50 του σχεδίου νόµου
νέο άρθρο 30γ στον ν. 1264/1982 και συγκεκριµένα στο τέλος
του τελευταίου εδαφίου της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 8,
απαλείφεται το σηµείο στίξης της τελείας και προστίθεται η
φράση «µπορεί να απευθύνεται µόνο η Πανελλήνια Οµοσπονδία
των πρωτοβάθµιων Περιφερειακών Ενώσεων.».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δηλαδή φεύγει η φράση «Τα Διοικητικά
Συµβούλια των Περιφερειακών Ενώσεων»;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι. Απαλείφεται το σηµείο στίξης
της τελείας και βάζουµε «µπορεί να απευθύνεται µόνο η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία των πρωτοβάθµιων Περιφερειακών Ενώ-
σεων.».

Στο προστιθέµενο µε το άρθρο 50 του σχεδίου νόµου νέο
άρθρο 30γ στον ν.1264/1982 και συγκεκριµένα στο πρώτο εδά-
φιο της παραγράφου 14 του εν λόγω άρθρου η φράση «η Πα-
νελλήνια Οµοσπονδία εν ενεργεία Στρατιωτικών των Ενόπλων
Δυνάµεων» αντικαθίσταται από τη φράση «το σωµατείο µε την
επωνυµία «Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών»».
Για να είµαστε απόλυτα ακριβείς.

Ανακοινώνω ότι γίνεται αποδεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 550 και ειδικό 45 που κατατέθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ µε τις
κάτωθι αλλαγές. Έχουν γίνει κάποιες αλλαγές που αφορούν την
ισότητα. Να µην τις διαβάσω τώρα όλες. Τις καταθέτω στην Ολο-
µέλεια και θα διαβαστούν από τα κόµµατα. Είναι καθαρά για λό-
γους τυπικούς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Για τις εθελόντριες;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για τις εθελόντριες. Βάζουµε δη-
λαδή τον βαθµό του Επισµηναγού, βάζουµε µέχρι τον βαθµό του
Σµηνάρχου, για να είµαστε απόλυτα σαφείς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Ο κ. Δένδιας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-

κρατίας έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, δεν έχει ληφθεί απόφαση να µιλήσουν και οι συνάδελφοι;
Μιλούν µόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεννοηθείτε µε
τον κ. Δένδια, κ. Παπακώστα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχει να
κάνει µε τον κ. Δένδια, εσείς προεδρεύετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κοιτάξτε. Ο Κανο-
νισµός λέει ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι όταν ζητήσουν
τον λόγο, τον έχουν. Βεβαίως, κάναµε µία συµφωνία. Εάν δεν την
τηρήσουν οι ίδιοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τη συµφωνία,
τι να κάνω εγώ; Να τους απαγορεύσω να µιλήσουν; Εγώ θα
εφαρµόσω τον Κανονισµό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητή η διά-
θεση της κυρίας συναδέλφου να αντιµετωπίσει τα επιχειρήµατα
των Υπουργών, αλλά δυστυχώς εφόσον πήρε τον λόγο ο κ. Βί-
τσας, πρέπει κάτι να συζητήσουµε, το οποίο δεν ήταν και στις
προθέσεις µας. Θα ξεκινήσω από αυτό.

Κύριε Υπουργέ, δεν κάνατε καλά. Δεν κάνατε καλά, κύριε
Υπουργέ, που επαναφέρατε το θέµα των δηλώσεών σας. Εν
πάση περιπτώσει, πάντως δεν κάνατε καλά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεν το επανέφερα εγώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εδώ να πάρουµε λίγο τα πράγµατα από
την αρχή και να συζητήσουµε τι έχει συµβεί, αν θέλετε, αλλά εν
πάση περιπτώσει να συµφωνήσουµε ποιο είναι το καθεστώς. 

Υπάρχουν τρεις διαδικασίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το
πρώτο θέµα είναι η διαδικασία του ποινικού δικαστηρίου, δηλαδή
της παράνοµης εισόδου στη χώρα, το οποίο δικάζεται και εν
πάση περιπτώσει είναι αρµοδιότητα της δικαιοσύνης να κρίνει.
Σας το λέω ότι δεν έχει, όπως θεωρώ εγώ, τα αντικειµενικά στοι-
χεία υποστάσεως του εγκλήµατος, αλλά εν πάση περιπτώσει.

Το δεύτερο θέµα είναι η διαδικασία ασύλου. Η διαδικασία ασύ-
λου, αφού έχει υποβληθεί αίτηµα ασύλου, κρίνεται από την πρω-
τοβάθµια Υπηρεσία Ασύλου και σε δεύτερο βαθµό κρίνεται από
την Αρχή Προσφυγών, η οποία έχει καθεστώς ανεξάρτητης
αρχής, και -δικαστικά- από το Διοικητικό Εφετείο, εάν υπάρξει
αρνητική απόφαση. 

Η τρίτη διαδικασία είναι η διαδικασία που αφορά το αίτηµα έκ-
δοσης. Το αίτηµα έκδοσης κρίνεται από δύο συµβούλια δικαστι-
κών λειτουργών. Κρίνεται, πρώτον, από το τριµελές Συµβούλιο
Εφετών και σε δεύτερο βαθµό, εάν υπάρξει αρνητική απάντηση,
από το Συµβούλιο του Αρείου Πάγου. Μόνο εφόσον υπάρχει κα-
ταφατική απάντηση στο αίτηµα έκδοσης από αυτά τα Συµβούλια,
µόνο τότε µπορεί ο Υπουργός της Δικαιοσύνης να ασκήσει δια-
κριτική ευχέρεια. Αυτό είναι το καθεστώς, όσον αφορά τις διαδι-
κασίες. 

Ως προς την ουσία τώρα, ως προς το καθεστώς ασύλου κρί-
νεται από το ελληνικό και από το διεθνές δίκαιο -τα γνωρίζετε
αυτά- τη Σύµβαση της Γενεύης για τους πρόσφυγες, το Πρωτό-
κολλο της Νέας Υόρκης. Όσον αφορά δε το αίτηµα έκδοσης, κρί-
νεται σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή συνθήκη για την έκδοση, του
1957, την οποία έχει κυρώσει και η Ελλάδα και η Τουρκία. 

Εσείς τώρα, κύριε Υπουργέ, έρχεστε και λέτε «ισχυρό το τουρ-
κικό αίτηµα έκδοσης». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Μα, διαβάζετε το κείµενο! Δεν διαβάζετε τις δηλώσεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μη µε διακόπτετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κάνετε το ίδιο λάθος για το άρθρο, για το οποίο σας
είπα να το άρουµε. Σας δίνω την πιστή αποµαγνητοφώνηση των
δηλώσεών µου και µου διαβάζετε ρεπορτάζ! Τι είναι αυτό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε. Αυτό το οποίο θα δε-
χόµουν από εσάς -θα σας το έλεγα στο τέλος- είναι να πείτε ευ-
θέως εδώ… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Μα, το έχω πει από την αρχή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Με συγχω-

ρείτε! Είστε πολύ λίγους µήνες στο Υπουργείο για να διακόπτετε
συνέχεια. Μην αποκτάτε στρατιωτική νοοτροπία. Αφήστε µε να
τελειώσω. Δεν µπορεί να µε διακόπτετε τρεις φορές!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Να µε συγχωρείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μα, δεν µπορείτε να µε διακόπτετε από
τον Κανονισµό. Ηρεµήστε και ακούστε µε. Και µετά πείτε ό,τι θέ-
λετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεν σας διακόπτω. Θα µιλήσω µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίστε, κύριε
Δένδια, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εδώ υπάρχουν τα εξής θέµατα και θα
σας τα καταθέσω. Λέτε «ισχυρό και πάρα πολύ ισχυρό». Την άλλη
µέρα στο «MEGA�» λέτε µεν οι δικαστές θα αποφασίσουν για
τους οκτώ Τούρκους στρατιωτικούς, αλλά πάλι χαρακτηρίζετε
το αίτηµα της Τουρκία ως «ισχυρό και πάρα πολύ ισχυρό».

Ερωτώ: Αυτό το οποίο θα µας έπειθε είναι να σηκωθείτε και
να πείτε –και να το καταθέσετε, βεβαίως- ότι εγώ ουδέποτε ανα-
φέρθηκα σε οποιοδήποτε αίτηµα και ουδέποτε έκανα οποιαδή-
ποτε συζήτηση, σε οποιοδήποτε σταθµό για το αίτηµα έκδοσης.
Αυτό θα ήταν µία πειστική απάντηση. 

Εάν µπήκατε σε σχολιασµό πιθανού αιτήµατος της Τουρκίας,
τότε το ατόπηµα διενεργήθη ανεξαρτήτως του περιεχοµένου,
διότι κατ’ αρχήν δεν δικαιούστε να ξέρετε το αίτηµα της Τουρ-
κίας. Υποβάλλεται στις δικαστικές Αρχές. Κατά συνέπεια, δεν
µπορείτε να ξέρετε το περιεχόµενο του αιτήµατος της Τουρκίας,
διότι ουδέποτε σας υπεβλήθη. Δεν µπορείτε να εκφράζεστε και
προκαταβολικά, όταν υπάρχουν δύο δικαστικά συµβούλια, διότι
είστε αναρµόδιος ως Υπουργός και αναρµόδιος συνολικά, διότι
είναι δικαστικό θέµα. 

Άρα εάν σηκωθείτε και µου πείτε τώρα ότι εγώ ουδέποτε ανα-
φέρθηκα σε αίτηµα έκδοσης –µε οποιονδήποτε χαρακτηρισµό,
ισχυρό, ανίσχυρο, καλό, όµορφο, ωραίο, άσχηµο-, τότε καλώς.
Εάν αναφερθήκατε µε οποιονδήποτε τρόπο –έστω και αν παρα-
ποιούνται οι δηλώσεις σας, που πιθανότατα δεν παραποιούνται
- τότε σφάλατε. Και το µόνο πράγµα που έχετε να κάνετε, κύριε
Υπουργέ –και σας παρακαλώ γι’ αυτό- είναι να πείτε «έσφαλα»
και αυτό θα σας τιµά. Άλλο πράγµα δεν υπάρχει εδώ.

Γιατί θέλω να προσθέσω -και δεν ήθελα σε αυτό που λέτε- ότι
εµφανίζεται ο κ. Τσαβούσογλου, ο οποίος λέει ότι τον διαβεβαί-
ωσε ο κ. Κοτζιάς. Μπορεί να ψεύδεται και ο κ. Τσαβούσογλου –
εγώ τον ξέρω πάρα πολλά χρόνια τον κ. Τσαβούσογλου, υπήρξα
Αντιπρόεδρός του για πέντε χρόνια σε επιτροπή του Συµβουλίου
της Ευρώπης, δεν τον θυµάµαι να ψεύδεται συχνά αλλά, εν πάση
περιπτώσει, εµάς µας συµφέρει, το εθνικό µας συµφέρον είναι
και η ευχή που διατυπώνω είναι να ψεύδεται- αλλά το είπε και ο
κ. Τσαβούσογλου. Λοιπόν, τι γίνεται εδώ; Όλοι λένε το ίδιο πα-
ραµύθι;

Πάµε τώρα στα ευρύτερα του νοµοθετήµατος, γιατί δεν θέλω
να ταλαιπωρώ τους συναδέλφους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς ως προς τα ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε τα µισθολογικά των αντρών και των
γυναικών των Ενόπλων Δυνάµεων, τα οποία µας αφορούν πάρα
πολύ, θα πούµε πρώτα –γιατί καλό είναι ο καθένας να ξεκινάει
µιλώντας πρώτα για τον εαυτό του- τα δικά µας πεπραγµένα ή,
εν πάση περιπτώσει, τον τρόπο που προσπαθήσαµε να αντιµε-
τωπίσουµε τις µεγάλες µισθολογικές µειώσεις ή να εφαρµό-
σουµε τις αποφάσεις της ελληνικής δικαιοσύνης, γιατί είναι και
αυτό. 

Εκτός του ότι από το 2014 δόθηκαν 450 εκατοµµύρια σε 700
χιλιάδες νοικοκυριά, αυτό που έγινε το 2015 είναι ότι αυξήθηκε
ο µισθός των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων περίπου 6,37%.
Αυτό έγινε µε διάταξη του ν.4307/2014, τον οποίο συνυπέγραφα
τότε ως Υπουργός Ανάπτυξης, ήταν µία ηµέρα πριν µεταπηδήσω
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και µε µία απόφαση της 17-11-
2014 που υπέγραψα πλέον ως Υπουργός Εθνικής Άµυνας και
αφορά την αναπροσαρµογή επί τη βάσει των δικαστικών αποφά-
σεων που είχαν εκδοθεί. 

Στην πραγµατικότητα, δηλαδή, αρχίσαµε να δίνουµε χρήµατα
που τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων εδικαιούντο. Δεν τους
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κάναµε κάποια αύξηση την οποία δεν εδικαιούντο ή δεν µπορού-
σαν να διεκδικήσουν. Όµως, αυτή η αναπροσαρµογή, επί τη
βάσει των δικαστικών αποφάσεων διεκόπη, δεν συνεχίστηκε,
έµεινε στο 2015 ό,τι είχαµε υπογράψει εµείς ή είχαµε ψηφίσει το
2014. 

Επίσης -αυτό που ξέρετε όλοι- από 1-1-2017 η µισθολογική
ωρίµανση των ειδικών µισθολογίων διεκόπη και αναµένουµε το
εάν και κατά πόσον επ’ αυτού θα υπάρξει οποιαδήποτε θετική
εξέλιξη.

Εµείς το λέµε ξεκάθαρα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, στον
Υπουργό, στον Αναπληρωτή Υπουργό σε όλους: Πιστεύουµε
στην προσπάθεια αποκατάστασης και είµαστε εδώ για να βοη-
θήσουµε αυτή την προσπάθεια αποκατάστασης. Πιστεύουµε, δη-
λαδή, ότι αυτή η αποκατάσταση είναι κάτι που δικαιούνται τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας,
για να ολοκληρώσουµε την κουβέντα.

Μπαίνω σε ένα άλλο θέµα, στο οποίο, κύριε Υπουργέ, θέλω
µία απάντηση. Τον Ιούνιο του 2016 κατέθεσα µία ερώτηση για τη
λειτουργία των Υπηρεσιών Ασύλου, Πρώτης Υποδοχής, Διαχεί-
ρισης Προγραµµάτων και για την κάλυψη των δαπανών και ζή-
τησα από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να µου οριοθετήσει τη
συµµετοχή του. Διότι εγώ πιστεύω πράγµατι ότι έχει επωµισθεί
έργο το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το οποίο τουλάχιστον δεν
ήταν στον βασικό κορµό των καθηκόντων του και κατά συνέπεια,
θέλω να ξέρω, θέλουµε να ξέρουµε εµείς στη Νέα Δηµοκρατία,
ποια είναι η επιβάρυνση, που έχουν υποστεί οι ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις από το χειρισµό του µεταναστευτικού. Επ’ αυτού
έχει περάσει ένας µήνας, απάντηση ακόµη δεν έχω λάβει.

Καταλήγω στα θέµατα που έχουν να κάνουν µε το άρθρο 50.
Γενικά, το νοµοθέτηµα, ο επιµελής εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης κ. Δαβάκης, το ανέλυσε διεξοδικά και σε όλα τα
άρθρα τοποθετήθηκε, όπως και στην επιτροπή µαζί µε τους άλ-
λους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και στην Ολοµέλεια,
επί των απόψεών µας.

Όµως, για εµάς το ζήτηµα παραµένει. Έκανε ο Υπουργός κ.
Καµµένος µία παρέµβαση, όσον αφορά τη διατύπωση µιας συγ-
κεκριµένης παραγράφου. Δεν στερείται ενδιαφέροντος αυτή η
παράγραφος, γι’ αυτό παρακαλώ να γίνει ενσωµάτωση της νο-
µοτεχνικής µεταβολής και να τη δούµε στο σύνολό της πριν από
την ψήφιση. Δεν στερείται ενδιαφέροντος, διότι αφορά την
επαφή των ενώσεων αυτών µε τις φυσικές περιφερειακές ηγε-
σίες των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων.

Εµείς, όµως, για να είµαστε σαφείς, δεν πιστεύουµε σε αυτό
το άρθρο. Κατ’ αρχάς, είναι πρόχειρο, απολύτως πρόχειρο. Εδώ
γίνεται κάτι το οποίο αποτελεί ρηξικέλευθη αλλαγή στις Ένοπλες
Δυνάµεις. Δεν µπορεί αυτό να έρχεται µε µία βουλευτική τροπο-
λογία, η οποία µάλιστα παραπέµπει στον ν.1264/1982 και αναγ-
κάζεται και αντικαθιστά µε παραποµπή στην παράγραφο 2, όπου
«εργοδότης» διάβαζε έτσι, όπου «εργαζόµενος» διάβαζε αλλιώς.
Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. 

Εάν η Κυβέρνηση το πιστεύει, είναι θεµιτό να είναι µέσα στο
αξιακό της σύνολο. Απορώ για τους Ανεξάρτητους Έλληνες,
αυτό όµως είναι δικό τους θέµα. Εν πάση περιπτώσει, µπορεί η
Κυβέρνηση να ασκήσει τη νοµοτεχνική της πρωτοβουλία, να
φέρει ένα σοβαρό νοµοθέτηµα, µε αρχή, µέση και τέλος, µε
στάθµιση των συν και των πλην, να το φέρει στην επιτροπή, να
το συζητήσουµε, διαφωνούντες έστω, να προσθέσουµε την
άποψή µας και να µπορέσει η Κυβέρνηση να καταλήξει σε µία
άξια λόγου νοµοτεχνικά –πέραν των άλλων- αλλά και ουσιαστικά
νοµοθετική πρωτοβουλία. Τέτοια θέµατα να εισάγονται µε µία
βουλευτική τροπολογία, στην οποία αναγκάζεται ο καθένας να
προσαρµόσει και τις λέξεις για να ανταποκρίνεται σε υπάρχον
νοµικό πλαίσιο που αφορά καθολικά άλλες περιπτώσεις, δεν νο-
µίζω ότι είναι χρήσιµο.

Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά τα θέµατα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων είµαστε όλοι πάντοτε πάρα πολύ προσεκτικοί. Επίσης,
είµαστε πάρα πολύ έτοιµοι να υποστηρίξουµε οτιδήποτε αφορά
τη βελτίωση των όρων της ζωής και τη διαδικασία υπηρεσίας των
γυναικών και των ανδρών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµά-
των Ασφαλείας.

Θα θέλαµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτή

Υπουργέ, ιδίως στο συνδικαλιστικό θέµα µια σοβαρότερη νοµο-
τεχνική προσπάθεια. Δεν υπήρχε κανένας λόγος –έστω και αν το
πιστεύετε- να γίνει µε τη διαδικασία της βουλευτικής τροπολο-
γίας την οποία φέρνετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βίτσα, ο Κα-

νονισµός λέει πόσο θα µιλήσετε. Το λέω γιατί έχουµε περάσει
τον χρόνο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δύο λεπτά θέλω, γιατί αναφέρθηκε ο κ. Δένδιας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί προσωπικού
δηλαδή ζητάτε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Όπως θέλετε. Ως Υπουργός θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για να είµαστε
σύµφωνοι µε τον Κανονισµό.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι δεν µπορώ να καταλάβω
τη λογική, που ανέφερε ο κ. Δένδιας, ότι θα πρέπει να ζητάµε
τον λόγο και µετά από ένα ορισµένο χρονικό διάστηµα όποιος
είναι Υπουργός θα µπορεί να λαµβάνει τον λόγο ή να διακόπτει.
Αυτό ισχύει για τις διακοπές για όλους µας. Δεν είναι χρονικό το
διάστηµα. Δεν το καταλαβαίνω αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό αφορά το συγκεκριµένο Υπουρ-
γείο, που το συνηθίζει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεύτερο ζήτηµα, κύριε Δένδια, επειδή ξανακάνατε το
ίδιο που σας προέτρεψα να µην το κάνετε, όχι εσάς, όλους, από
πριν.

Ο δηµοσιογράφος Χασαπόπουλος γράφει: «Για αυτούς τους
οκτώ συλληφθέντες, πολιτικά θέλω να µου πείτε και όχι µε την
ιδιότητα του Αναπληρωτή Υπουργού Άµυνας, τι πρέπει κατά τη
γνώµη σας να γίνει;». Αυτή είναι η ερώτηση. Η απάντηση -και σας
διαβάζω όπως την είπα, µε τους σολοικισµούς και βαρβαρισµούς
που µπορεί να έχει ένας προφορικός λόγος- ήταν: «κοιτάξτε,
αυτό που θα πρέπει να εφαρµοστεί είναι το ελληνικό και το δη-
µόσιο διεθνές δίκαιο. Από ό,τι γνωρίζω, σε λίγη ώρα θα εξεταστεί
σε πρώτο βαθµό το αίτηµα του πολιτικού τους ασύλου...» δεν
ήταν σε λίγη ώρα «...αλλά πρέπει να πω ότι το επιχείρηµα έκδο-
σης...», και όχι το αίτηµα έκδοσης, «...από την πλευρά της Τουρ-
κίας είναι αρκετά ισχυρό, θα έλεγα πολύ ισχυρό. Δηλαδή το
γεγονός...», και εξηγώ ποιο είναι, «... ότι παραβιάστηκε η συνταγ-
µατική νοµιµότητα και υπήρξε απόπειρα κατάλυσης της δηµο-
κρατίας, αυτό είναι ένα ισχυρό επιχείρηµα.».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Γιατί το είπατε αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): «Άρα αυτό που θα γίνει αυτή τη στιγµή είναι ότι θα εξε-
ταστεί σε πρώτο βαθµό, θα εξεταστεί σε δεύτερο βαθµό και µετά
θα αρχίσει η διαδικασία της εξέτασης του αιτήµατος έκδοσης»,
δηλαδή όλα αυτά δηλαδή που είπατε.

Βεβαίως, ως νοµικός γνωρίζετε –το γνωρίζετε- ότι άλλο είναι
το θέµα της απέλασης και άλλο το ζήτηµα της έκδοσης. Άλλω-
στε, στην έκδοση συζητάνε στην ουσία –το λέω χοντρά- δυο δι-
καστήρια µεταξύ τους. Αυτό συµβαίνει. Ως νοµικός τα γνωρίζετε.
Δεν θα επανέλθω, ακόµη κι αν ζητήσετε τον λόγο. Νοµίζω ότι
πλέον είναι καθαρό. Ακούστηκε τι είπα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βάκη, είχε

γίνει µία συµφωνία, την οποία εξήγγειλε ο κ. Κακλαµάνης πριν
από µένα. Συµφώνησαν τα κόµµατα να µιλάνε τρεις Βουλευτές,
ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος στη συνέχεια κ.λπ..

Ο κ. Δένδιας ζήτησε τον λόγο, σύµφωνα µε τον Κανονισµό.
Εάν πάµε σύµφωνα µε τον Κανονισµό κι όχι µε τη συµφωνία, τότε
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι πρέπει να πάνε σύµφωνα µε
τον Κανονισµό, δηλαδή ζητούν τον λόγο, τον έχουν.

Οπότε, επειδή ζήτησε τον λόγο και ο κ. Παππάς, αποφασίστε
εάν θα πάµε σύµφωνα µε τον Κανονισµό ή αν θα πάµε βάσει της
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συµφωνίας. Δηλαδή οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι αποφασί-
στε αν θα πάµε σύµφωνα…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Να πάµε βάσει
της συµφωνίας, κύριε Πρόεδρε. Έτσι αποφάσισε η Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συµφωνία
λέει η κ. Παπακώστα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, ας µιλήσουν τρεις Βουλευ-
τές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Βάκη, αν
πάµε σύµφωνα µε τον Κανονισµό, τον λόγο θα τον έχουν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τότε να απο-
χωρήσουµε οι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε! Εάν καταστρατη-
γούµε εδώ µέσα τις συµφωνίες τις οποίες επικυρώνουµε αµέσως
µετά την επικύρωσή τους, τότε να αποχωρήσουµε, κύριε Πρό-
εδρε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της

διαδικασίας τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εσείς συµφωνείτε

να τηρήσουµε τη συµφωνία ή να εφαρµόσουµε τον Κανονισµό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Επί της διαδικασίας, ο Κα-

νονισµός λέει ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι παίρνουν τον
λόγο όποτε τον ζητήσουν και όχι µε τη σειρά της κοινοβουλευτι-
κής τάξεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σύµφωνοι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το λέω αυτό γιατί ο Κανο-

νισµός είναι συγκεκριµένος πάνω σε αυτό το θέµα. Αν αποφασί-
σουµε να µιλήσουν δύο-τρεις Βουλευτές ενδιάµεσα, το οποίο
είναι σωστό, να µιλούν δύο-τρεις Βουλευτές, για να σπάει η δια-
δικασία,… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εσείς δηλαδή
συµφωνείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά να πάει µε τη
σειρά που έχουν ζητήσει τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εγώ συµφωνώ για τους Βουλευτές...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. Η κ. Βάκη

συµφωνεί για τους Βουλευτές.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εγώ όµως έχω ζητήσει να πάρω τον λόγο

µετά τον κ. Δένδια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καρρά,

εσείς συµφωνείτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Συµφωνώ. Όµως όσον

αφορά τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να τηρηθεί η
σειρά ανάλογα µε το πότε ζήτησαν τον λόγο κι όχι να πάµε µε τη
σειρά των κοµµάτων, κύριε Πρόεδρε. Συµφωνώ, λοιπόν, να πά-
ρουν οι Βουλευτές τον λόγο ανά τρεις, αλλά για τους Κοινοβου-
λευτικούς να ισχύσει η σειρά εγγραφής µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παππά,
συµφωνήστε κι εσείς, γιατί όλοι συµφωνούν. Θα µιλάνε τρεις
Βουλευτές και θα µιλήσετε εσείς µετά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είπατε πριν ότι θα µιλήσει η κ. Παπακώ-
στα και ότι µετά θα µου δώσετε τον λόγο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ το είπα σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό. Εάν, λοιπόν, επιµένετε στον Κανονισµό,
θα µιλήσετε. 

Κυρία Βάκη, θέλετε να µιλήσετε;
(Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τη συµφωνία
να τηρήσουµε!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εγώ συναινώ να τηρηθεί η συµφωνία που
είχε γίνει µε τον κ. Κακλαµάνη, από σεβασµό στους Βουλευτές
που βεβαίως θέλουν να µιλήσουν. Να παρεµβληθούν λοιπόν
τρεις Βουλευτές και µετά να πάρω τον λόγο, όπως το έχω ζητή-
σει και έχω εγγραφεί στην κατάσταση. Αυτό προτείνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. Να πάρετε
τον λόγο εσείς µετά τους τρεις Βουλευτές και µετά να µιλήσει ο
κ. Παππάς, εάν δεν θέλει να συµφωνήσει σε αυτό που είπαµε, µε
την πρόταση για τους τρεις Βουλευτές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε να πάµε µε τη σειρά,
κύριε Πρόεδρε. Μετά τον κ. Παππά να δώσετε τον λόγο σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Παπακώ-
στα, έχετε τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρέπει η Βουλή να δίνει το παράδειγµα και όταν συµφωνεί, να
τηρεί τις συµφωνίες της, κύριε Πρόεδρε, και το Προεδρείο να
περιφρουρεί τη συµφωνία της Ολοµέλειας της Βουλής και όταν
παρατηρούνται αποκλίσεις, να ανακαλούνται στην τάξη, σύµ-
φωνα µε τα συµφωνηθέντα, όσοι την παραβιάζουν -αθέλητα
εκτιµώ και θέλω να πιστεύω, βεβαίως, µε καλή πρόθεση.

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω και στους αγαπητούς συναδέλ-
φους και στην πολιτική ηγεσία η οποία παρίσταται σήµερα εδώ,
αλλά και στην Κυβέρνηση συνολικά, ότι επειδή έγινε κι ένα µπα-
ράζ δηλώσεων-αντιδηλώσεων σχετικά µε το θέµα της έκδοσης
των οκτώ, αναγκάζοµαι και εγώ να πω το εξής.

Εµπλακήκατε, κύριοι της Κυβέρνησης, σ’ ένα δύσκολο διπλω-
µατικό θέµα, ως µη οφείλατε, κατ’ αρχάς µε τις αποφάσεις τις
οποίες λάβατε και στη συνέχεια µε τους χειρισµούς στους οποί-
ους επιδοθήκατε. Τώρα, βεβαίως, έχετε καταστήσει τη χώρα µε
τους χειρισµούς σας µέρος του προβλήµατος. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, αν δεν το αντιληφθήκατε, έχετε περι-
πλέξει τα πράγµατα πάρα πολύ και αυτό τι δείχνει; Δείχνει ότι
υπάρχει απειρία ή, αν δεν υπάρχει απειρία, εξηγήστε µας τι ακρι-
βώς συµβαίνει, διότι πολλά µπορεί κανείς να σκεφτεί µετά ως
εναλλακτική σκέψη, γιατί λειτουργήσατε µ’ αυτό τον τρόπο, ενώ
γνωρίζατε τα γεγονότα στη γειτονική χώρα.

Κατά συνέπεια, λοιπόν, θεωρώ ότι µας έχετε µπλέξει. Έχετε
µπλέξει την Ελλάδα σ’ έναν κυκεώνα ενός δύσκολου διπλωµατι-
κού θέµατος έτσι όπως το χειρίζεστε, το οποίο φοβάµαι ότι αν
συνεχίσετε να το χειρίζεστε µε τον τρόπο, που εξακολουθείτε να
το κάνετε και µέχρι τούτη την ώρα, θα περιπλέξει ακόµα περισ-
σότερο τα πράγµατα για τη χώρα.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο και στην παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία, θα ήθελα ειλικρινά να πω καλά πράγµατα, αλλά
δυστυχώς δεν µπορώ παρά να ασκήσω κριτική. Έχετε µία-δύο
διατάξεις οι οποίες κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά
η ουσία, η φιλοσοφία κατ’ αρχάς, η αρχή δηλαδή του νοµοσχε-
δίου, ο πυρήνας του νοµοσχεδίου, είναι σε εντελώς λανθασµένη
κατεύθυνση, η οποία επιδέχεται πολύ µεγάλης κριτικής. 

Εξηγούµαι αµέσως: Μίλησαν οι προλαλήσαντες, µίλησαν βε-
βαίως συνάδελφοι, µίλησαν και εισηγητές οι οποίοι απασχολή-
θηκαν µε το όλον του νοµοσχεδίου. Εγώ θέλω να εστιάσω την
προσοχή µου σε ένα-δύο ζητήµατα τα οποία θεωρώ ως µείζονα.

Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι ουδείς διαφωνεί σχετικά µε τη
ΜΟΜΚΑ. Ουδείς διαφωνεί µε την ιδέα σύµπραξης του δηµοσίου
και των Ενόπλων Δυνάµεων για την εκπόνηση µελετών και την
κατασκευή έργων. 

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι αυτή η ρύθµιση, που κάνετε δη-
µιουργεί µεγαλύτερα προβλήµατα απ’ αυτά τα οποία υποτίθεται
ότι καλείστε να λύσετε. Για παράδειγµα, αποψιλώνετε ή θα απο-
ψιλωθούν αν εφαρµοστεί αυτό το σχέδιο νόµου, εφόσον γίνει
νόµος, οι ήδη υποστελεχωµένες Μονάδες Μηχανικού του Στρα-
τού, µε αποτέλεσµα να αποµειούται και η επιχειρησιακή ικανό-
τητά του, µε µοναδικό σκοπό τη δηµιουργία ενός εργαλείου
-διότι έτσι κάνω την ανάγνωση, έτσι το αναγιγνώσκω- στα χέρια
του εκάστοτε Υπουργού Εθνικής Άµυνας για την εξυπηρέτηση
ψηφοθηρικών σκοπιµοτήτων «ηµέτερων» τοπικών παραγόντων,
παραδείγµατος χάριν διάνοιξη και συντήρηση οδών, εγγειοβελ-
τιωτικά έργα κ.λπ., την ώρα που ο Στρατός, οι Ένοπλες Δυνάµεις
διαθέτουν αυτή την ώρα που µιλάµε πολύ µεγάλο αριθµό µηχα-
νηµάτων, µέσων και προσωπικού σ’ όλη τη χώρα, µε συνολικό
κόστος το οποίο ανέρχεται σε εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ κάθε
χρονιά. Βεβαίως, εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι όλο αυτό το κάνετε για
να έχετε ένα εργαλείο στα χέρια σας, έναν µηχανισµό στα χέρια
σας, µε τις συνέπειες τις οποίες σας ανέφερα προηγουµένως. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι σχετικά µε τον συνδικαλισµό
στις Ένοπλες Δυνάµεις. Μου κάνει εντύπωση το γεγονός. Ο κ.
Καµµένος είναι έµπειρος. Ξέρει πάρα πολύ καλά ότι εδώ και µία
δεκαετία συζητείται το θέµα αυτό, δηλαδή, για το αν θα πρέπει
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να υπάρχει συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις ή όχι. Απορώ,
λοιπόν, πώς ένας έµπειρος πολιτικός, προϊστάµενος του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, αποδέχθηκε µία εκπρόθεσµη τροπολογία
πάρα πολύ πρόχειρη, «στο γόνατο» γραµµένη, η οποία, για να
µπορέσει να σταθεί και νοµοτεχνικά, χρήζει πολλών βελτιώσεων
και µάλιστα µε τον τρόπο µε τον οποίο αυτή εισήχθη. Εγώ απορώ
και εξηγούµαι γιατί απορώ.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να τα ξέρουν αυτά η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και –φαντάζοµαι- και οι νοµικοί σας
σύµβουλοι και οι στρατιωτικοί σύµβουλοι, αλλά και η φυσική ηγε-
σία, η οποία δεν νοµίζω να συµφωνεί µ’ αυτή την εκπρόθεσµη
βουλευτική τροπολογία, την πρόχειρη ως προς το νοµικό της πε-
ριεχόµενο αλλά πολύ ζηµιογόνα, κατά τη γνώµη µου, ως προς
το αποτέλεσµά της εάν την υιοθετήσετε και εφαρµοστεί και απ’
ό,τι φαίνεται, θέλετε να την υιοθετήσετε και να την εφαρµόσετε. 

Αν δεν το καταλάβατε, εδώ ξέρετε τι ακριβώς κάνετε; Εδώ, µε
αυτήν την τροπολογία κλυδωνίζετε και κλυδωνίζεται το οικοδό-
µηµα στο οποίο εδράζεται η συνοχή των Ενόπλων Δυνάµεων, δη-
λαδή, η ιεραρχία και η πειθαρχία. Και κλυδωνίζεται και κάτι άλλο,
κύριοι πολιτικοί προϊστάµενοι, Υπουργοί του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας. Κλυδωνίζεται η εµπιστοσύνη στους Αρχηγούς. Οι Αρχη-
γοί είναι επιφορτισµένοι µε όλα αυτά τα ζητήµατα διοικητικής µέ-
ριµνας, µε τα ζητήµατα που άπτονται του προσωπικού, µε τα
ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε τις συνθήκες διαβίωσής του.
Άρα, απαξιώνετε και τους Αρχηγούς όλων των Όπλων και λέτε
ότι τους θεωρείτε περίπου οιονεί ως ανικάνους ή ως ανύπαρ-
κτους στο να µπορέσουν να διασφαλίσουν τα εκάστοτε συµφέ-
ροντα του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων, εάν δεν το
καταλάβατε! Αυτό είναι το δεύτερο θέµα. 

Και ένα τρίτο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ και το θεωρώ
πάρα πολύ σηµαντικό και σοβαρό είναι το θέµα, που έχει να κάνει
µε την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πρέπει να σας πω -και θα κλείσω µε αυτό κύριε Πρόεδρε, ούτε
ένα λεπτό θα πάρω- ότι για να γίνει η αξιοποίηση µε ορθό και
αποτελεσµατικό τρόπο θα πρέπει να γίνει σαφής διαχωρισµός
µεταξύ της ακίνητης περιουσίας των Ταµείων ΤΕΘΑ, ΤΑΑ, ΤΑΣ
και των Μετοχικών Ταµείων Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας,
πράγµα το οποίο δεν κάνετε. 

Είµαστε υπέρ της αξιοποίησης της περιουσίας των Ενόπλων
Δυνάµεων, αλλά θα πρέπει να καταλάβετε ότι το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας εποπτεύει µόνο τα µετοχικά ταµεία και εγκρίνει ή όχι
τις αποφάσεις τους. Πρέπει να σας πω ότι τα έσοδα ανήκουν και
πρέπει να ανήκουν αποκλειστικά και µόνο στα µετοχικά ταµεία
και να µην διατίθενται σε οποιοδήποτε άλλο ταµείο, όπως για πα-
ράδειγµα για την ενίσχυση του ελλειµµατικού προϋπολογισµού
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το οποίο εσείς θέλετε να κά-
νετε. 

Θέλω να µου απαντήσετε και σε ένα ερώτηµα: Εάν δεν συµ-
φωνήσει το διοικητικό συµβούλιο µε αυτό το νέο εργαλείο, που
θέλετε εσείς να εισάγετε µε τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία, τι
θα συµβεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κυρία Παπακώστα. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Εάν δεν συµ-
φωνήσει το διοικητικό συµβούλιο µε αυτό το καινούργιο «όχηµα»,
τι θα γίνει; Δεν το ξέρετε το θέµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
όχι συζήτηση. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Μισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε, µε ρωτάει ο Υπουργός. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ήρθε το συµβούλιο και συµφώ-
νησε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Εάν διαφωνή-
σει το διοικητικό συµβούλιο µε την απόφαση, που θα πάρει αυτός
ο φορέας αξιοποίησης περιουσίας τι θα γίνει; Δεν το λέτε ρητά
πουθενά. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Την τελική απόφαση την
έχει το µετοχικό ταµείο. Δείτε τις νοµοτεχνικές. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν το λέτε
ρητά πουθενά. Να το πείτε ρητά. Άρα, διατηρείτε την προηγού-
µενη διάταξη, όπου υπήρχε το δικαίωµα του βέτο. Άρα, τι νοµο-
θετείται, προς ποια κατεύθυνση; Τι σκοπιµότητα έχει; 

Εάν κρατάτε το δικαίωµα βέτο, κύριε Υπουργέ, τότε δεν εισά-
γετε νέα ρύθµιση. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν υπάρχει δικαίωµα βέτο που-
θενά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Υπάρχει σή-
µερα. Ρωτήστε τους συµβούλους σας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Παπακώ-

στα, ο χρόνος σας έχει τελειώσει. Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει η κ. Αραπατζή, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ψηφίζεται σε µία µόλις
συνεδρίαση και «σάντουιτς» στο νοµοσχέδιο του εκλογικού
νόµου. Άλλη ανάγκη δεν είχε η ελληνική κοινωνία στην παρούσα
δύσκολη οικονοµική και κοινωνική συγκυρία από τον εκλογικό
νόµο! Έρχεται, λοιπόν και αυτό το νοµοσχέδιο των λίγων ωρών
στην Ολοµέλεια και επιχειρεί να παντρέψει την αντιµετώπιση
προβληµάτων, που θα έπρεπε να έχουν λυθεί εδώ και καιρό στις
Ένοπλες Δυνάµεις µαζί µε διατάξεις ψηφοθηρικής λογικής που
προσπαθούν πολύ απλά να βοηθήσουν την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ να βάλει χέρι και στον Στρατό. 

Είναι µια σωρεία διαφορετικών ρυθµίσεων κάτω από τις οποίες
καλύπτονται προκλητικές κοµµατικές λογικές, όπως οι ρυθµίσεις
περί ΜΟΜΚΑ, που αποτελούν µια εικονική, ψηφοθηρική ενέργεια
του Υπουργού για να πείσει ότι επανδρώνει την παλιά ΜΟΜΑ, και
αυτό, βεβαίως, γίνεται εις βάρος των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Βεβαίως το νοµοσχέδιο να µου επιτρέψετε να πω ότι υποσκά-
πτει µέσω «φωτογραφικών» διατάξεων τη λογική και την αξιοκρα-
τία, καθώς µε τις προτεινόµενες τροποποιήσεις ο Υπουργός έχει
δικαίωµα να προσλαµβάνει κατ’ έτος αριθµό αξιωµατικών ειδικής
µονιµότητας, τη στιγµή που κάτι τέτοιο δεν απαιτείται, εφόσον
οι χειριστές προέρχονταν τα τελευταία χρόνια από το ΑΣΕΙ και
το ΑΣΣΥ. 

Κυρίως, όµως, στις διατάξεις του νοµοσχεδίου µέσω µιας εκ-
πρόθεσµης τροπολογίας υπάρχει µια τουλάχιστον απαράδεκτη
προσπάθεια να χρησιµοποιηθούν οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις
ως πηγή ψηφοθηρίας και βεβαίως µικροκοµµατικών συµφερόν-
των. Υπάρχει µια προσπάθεια να δηµιουργηθεί ένα αντικραδα-
σµικό κοµµατικό µαξιλάρι για τις αντιδράσεις που προκαλούνται
και θα προκληθούν, βεβαίως, λόγω των περικοπών στις αµοιβές
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Η τροπολογία, που κατέ-
θεσαν στη Βουλή είκοσι εφτά Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ για τον συν-
δικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις και µε την οποία ζητούν την
επέκταση του ν.1264/1982 και στα εν ενεργεία στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, έχει σίγουρα υστερόβουλη κοµµατική λογική.
Και δεν είναι µόνο, βεβαίως, το ότι είκοσι εφτά Βουλευτές της
κυβερνώσας παράταξης αποφάσισαν να καταθέσουν αυτή την
τροπολογία. Είναι κυρίως το γεγονός ότι ασµένως αυτή η τρο-
πολογία υιοθετήθηκε τόσο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
όσο και από τον Αναπληρωτή Υπουργό, οι οποίοι τόνισαν ότι ο
συνδικαλισµός στον Στρατό είναι ένα δηµοκρατικό µέτρο, απο-
κτώντας πια και επίσηµο κυβερνητικό χρώµα.

Θυµάστε, άραγε, κύριε Υπουργέ, τους µύδρους που εξαπο-
λύατε κατά του ΠΑΣΟΚ όταν ως κυβέρνηση προσπαθούσε να εν-
τάξει τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις; Θυµάστε τότε τι
λέγατε εναντίον του συνδικαλισµού και του κοµµατισµού στις
Ένοπλες Δυνάµεις; Ελπίζω να µην τα έχετε ξεχάσει όπως έχετε
ξεχάσει και τι λέγατε ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας εναν-
τίον της Αριστεράς και του τότε Συνασπισµού.

Φοβάµαι να µην είναι αυτές µια ακόµα από τις συνέπειες της
λογικής, που λειτουργεί η εξουσία ως Κίρκη µαγεύοντας αυτούς
που κατέχουν τις καρέκλες. 
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Νέα ήθη και νέα έθιµα, λοιπόν, επιχειρεί να φέρει η Κυβέρνηση
στον Ελληνικό Στρατό. Μπορεί να επιχειρηµατολογούν ότι στα
µέλη των σωµατείων θα απαγορεύονται οι δηµόσιες δηλώσεις
στα ΜΜΕ, η απεργία ή η στάση εργασίας –φανταστείτε οι Ένο-
πλες Δυνάµεις να είχαν δικαίωµα να κάνουν και στάση εργασίας!-
ή και να αναµειγνύονται µε οποιονδήποτε τρόπο σε θέµατα διοί-
κησης των µονάδων και διοίκησης, οργάνωσης ή δοµής εν γένει
των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά ποιος µπορεί αλήθεια να διασφα-
λίσει ότι η κερκόπορτα δεν ανοίγει και µάλιστα διάπλατα; 

Σε κάθε περίπτωση είναι αδιανόητο ένα τόσο σοβαρό θέµα να
περάσει από τη Βουλή µε µια τροπολογία µέσα σε µόλις λίγες
ώρες, χωρίς διάλογο, χωρίς ακρόαση φορέων, χωρίς ενδελεχή
εξέταση όλων των παραµέτρων και των συνεπειών. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 10 του νοµοσχεδίου, που αφορά
στην αξιοποίηση της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Επειδή, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αισθάνθηκα ότι ο Αναπληρω-
τής Υπουργός κ. Βίτσας τρόπον τινά µας µάλωσε για την ανησυ-
χία µας που αφορά, βεβαίως, τα στρατόπεδα του νοµού από τον
οποίον προέρχοµαι, τα στρατόπεδα του Νοµού Σερρών, του Πα-
παλουκά, του Εµµανουήλ Παππά και της αποθήκης πυροµαχικών
Λευκώνα, τριακόσια σαράντα πέντε στρέµµατα στρατοπέδων, θα
παρακαλούσα, λοιπόν, για µια σαφή, ξεκάθαρη, έγγραφη τοπο-
θέτηση και εξαίρεση των συγκεκριµένων στρατοπέδων και όσων
υπάγονται σε ίδιο έννοµο καθεστώς από τις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου. Και τον παρακαλούµε να γίνει γραπτώς γιατί θα
µου επιτρέψετε να πω ότι έχουµε γίνει µάρτυρες και κοινωνοί
ενός δικού σας χαρακτηριστικού, ότι συνήθως οι δεσµεύσεις των
Υπουργών και των Υφυπουργών αυτής της Κυβέρνησης καταλή-
γουν να έχουν τα εντελώς αντίθετα αποτελέσµατα στην πράξη
απ’ αυτά τα οποία δηµοσίως διακηρύσσατε. Γι’ αυτό, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε εγγράφως στο κείµενο του παρόντος
νοµοσχεδίου να διατυπωθεί ξεκάθαρα η εξαίρεση του συγκεκρι-
µένων στρατοπέδων. 

Για την ιστορία να πω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι διαχρονική η
θέση και πάγιο το αίτηµα των δήµων για παραχώρησή τους στην
αυτοδιοίκηση, όπως άλλωστε αναφέρεται και στο έγγραφο της
7ης Απριλίου 2016 της Εκτελεστικής Επιτροπής Περιφερειακής
Ένωσης Δήµων της Κεντρικής Μακεδονίας, το οποίο απευθύνε-
ται προς εσάς. 

Είναι γνωστό ότι ο Δήµος Σερρών, από τον οποίον προέρχο-
µαι, έχει κάνει, σε συνέχεια των αποφάσεων των προκατόχων
σας, πλείστες όσες ενέργειες προκειµένου να αξιοποιηθούν µε
τον βέλτιστο δυνατό τρόπο οι συγκεκριµένες εκτάσεις. Είναι γνω-
στό ότι η συµφωνία λέει ότι από τα τριακόσια σαράντα πέντε
στρέµµατα τα σαράντα πέντε στρέµµατα οφείλει ο δήµος, ως τί-
µηµα, να τα αξιοποιήσει και να τα παραδώσει στο Υπουργείο
σας. 

Βεβαίως, να πούµε, τότε, ότι όταν έγινε αυτή η συµφωνία,
αυτός ο αρραβώνας, τα τότε στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ -και σήµερα η
µία εξ αυτών Βουλευτής- είχαν πει ότι πρόκειται για µια κατάπτυ-
στη συµφωνία, δηλαδή, να γίνουν αυτά τα σαράντα πέντε, και ότι
έπρεπε να γίνουν δωρεάν. Το θυµίζω απλά για την ιστορία.

Εν πάση περιπτώσει, επειδή το κράτος, κύριε Υπουργέ, πρέπει
να έχει -και ειδικά σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας-
συνέπεια και συνέχεια, σας καλώ να δεσµευτείτε εγγράφως σε
ό,τι αφορά τη διαµορφωθείσα έννοµη κατάσταση των στρατοπέ-
δων του Νοµού Σερρών και όσων άλλων δήµων ανά την Ελλάδα
είναι σε παρόµοια κατάσταση. Θα υπάρξει πλήρης σεβασµός της
προτέρας κατάστασης και σε τίποτα το άρθρο 10 και τα επόµενα
δεν θα επηρεάσουν επί το δυσµενέστερον την κατάσταση αυτή
η οποία έχει δηµιουργηθεί, δηλαδή, την παραχώρησή τους
στους δήµους µε νόµιµες προηγούµενες αποφάσεις και διαδικα-
σίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, για επτά λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για δύο

θέµατα θα µιλήσω όσον αφορά το νοµοσχέδιο. Το ένα αφορά
τον συνδικαλισµό και το άλλο την αξιοποίηση της περιουσίας των

Ενόπλων Δυνάµεων.
Θα ξεκινήσω µε το δεύτερο, για να πάω µετά στο πρώτο, που

είναι το πιο σοβαρό. 
Κατ’ αρχάς, εµείς είµαστε υπέρ της αξιοποίησης και δεν

έχουµε καµµία αντίρρηση να τα καταφέρετε και να φέρετε και
χρήµατα στη χώρα και θέσεις εργασίας να γίνουν. Κι ένα ευρώ
να µπει, εγώ θα σας πω µπράβο. Νοµίζω, όµως, ότι είναι µια
στιγµή καλή να αναγνωρίσετε κι εσείς ότι κατά το παρελθόν ήσα-
σταν εξαιρετικά αυστηρός µε την κυβέρνηση Σαµαρά, µε την κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας.

Όταν µιλάγαµε σε αυτήν τη Βουλή για την αξιοποίηση της πε-
ριουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων µε τον νόµο που φέραµε για
την ενοποίηση των ταµείων, ποια ήταν η θέση σας, κύριε
Υπουργέ Αµύνης; Δεν φώναζε ο κ. Καµµένος και όλοι οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες στα κανάλια για το ξεπούληµα της δηµόσιας πε-
ριουσίας; Τώρα τι έγινε; Δεν θα έχουµε ξεπούληµα της δηµόσιας
υπηρεσίας; Μάλιστα. Θα τα δούµε αυτά στην πορεία πώς θα γί-
νουν, γιατί αυτά θα φανούν στην πράξη. Εγώ θα επιµείνω. 

Σας δίνετε µια ευκαιρία –για να έρθω στο δεύτερο θέµα- να
κάνετε κι εσείς την αυτοκριτική σας. Και ξέρετε γιατί σας το λέω,
κύριε Υπουργέ; Προχθές, ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Αλέξης
Τσίπρας -ο οποίος είναι Πρωθυπουργός µε τη δική σας ψήφο κι
αν εσείς άρετε την εµπιστοσύνη στον κ. Τσίπρα, αύριο δεν είναι
Πρωθυπουργός- συναντήθηκε, λέει, επί δίωρο µε τον κ. Γιώργο
Παπανδρέου και συζήτησαν για το µέλλον της Ελλάδας και της
Ευρώπης. 

Δεν µου λέτε, κύριε Υπουργέ, επιµένετε ότι ο κ. Παπανδρέου
είναι broker; Έτσι τον είχατε πει στη Βουλή, εδώ.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τον αδερφό του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εξακολουθείτε να πι-
στεύτε ότι η οικογένεια Παπανδρέου µας πήγε επί σκοπώ στη
χρεοκοπία, για να εισπράξει τα CDS; Εάν τα πιστεύετε, να τα
πείτε στο Βήµα, παρακαλώ πολύ. Εάν τα πιστεύετε, τι είπατε
στον κ. Τσίπρα, τον οποίο στηρίζετε ως Πρωθυπουργό, για το ότι
έβαλε ξανά στο πολιτικό προσκήνιο και εδέχθη στο Μέγαρο Μα-
ξίµου έναν broker, ο οποίος πήγε τη χώρα επί σκοπώ στη χρεο-
κοπία; 

Διότι δύο τινά συµβαίνουν, κύριε Υπουργέ: Ή ο κ. Παπανδρέου
ήταν broker και πήγε τη χώρα στη χρεοκοπία και άρα ο κ. Τσί-
πρας, ο οποίος είναι ο Πρωθυπουργός σας, συναντιέται µε έναν
εγκληµατία κατά της πατρίδας ή αυτά που λέγατε εσείς ήταν όλα
παραµύθια της Χαλιµάς και τώρα το καταλάβατε γι’ αυτό και στη-
ρίζετε τον κ. Τσίπρα, ο οποίος συζητάει επί δίωρον µε τον κ. Πα-
πανδρέου για το µέλλον της Ελλάδας και της Ευρώπης. 

Όµως, προσέξτε, κύριε Υπουργέ. Δεν µπορούν να ισχύουν και
τα δύο. Μην γελάτε καθόλου. Γιατί µε αυτά τρελάνατε τους Έλ-
ληνες τόσα χρόνια. Επαναλαµβάνω: Προσέξτε, όσο κι αν χαµο-
γελάτε. Εάν αυτά που λέτε είναι αλήθεια, τότε ο Πρωθυπουργός
σας συνάντησε στο Μέγαρο Μαξίµου έναν εγκληµατία κατά της
χώρας κι εσείς, ως Υπουργός Αµύνης, για να κρατήσετε, προφα-
νώς, την καρέκλα σας, δεν είπατε κουβέντα. Άρα, διαλέξτε ποιο
από τα δύο ισχύει. Αλλά µε απλό χαµόγελο, δεν µπορείτε να προ-
σπεράσετε όσα είχατε πει στο παρελθόν.

Να έρθω λίγο και στο προκείµενο, κύριε Πρόεδρε. Δηλώσεις
του κυρίου Υπουργού, του κ. Καµµένου, άµα τη αναλήψει των
καθηκόντων του στην εφηµερίδα «REAL NEWS». Οι δηλώσεις
είναι για την άµεση καταβολή των αναδροµικών για τους στρα-
τιωτικούς, σύµφωνα µε την επιταγή της αποφάσεως του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. Για να καταλάβουµε τα µεγέθη, κύριε
Υπουργέ, σας διαβάζω την δήλωσή σας: «Τα 60 εκατοµµύρια για
τους εν ενεργεία στις Ένοπλες Δυνάµεις, που αφορούν στην
εκτέλεση της απόφασης των αναδροµικών του Συµβουλίου της
Επικρατείας είναι το 50% από όσα έδωσε ο κ. Σαµαράς µε µια
τροπολογία για το Μέγαρο Μουσικής». 

Για όσους δεν το γνωρίζουν η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα -αν
θυµάµαι καλά µε αρνητική ψήφο των Ανεξάρτητων Ελλήνων, για
να µην σας αδικήσω, αλλά αυτό ήταν προφανώς στο πλαίσιο της
συνεργασίας σας, κύριε Υπουργέ- εψήφισε για το Μέγαρο Μου-
σικής την ίδια ακριβώς τροπολογία µε την κυβέρνηση Σαµαρά. 

Πάρα ταύτα, όµως, τα αναδροµικά στους στρατιωτικούς, στα
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οποία υποσχόσασταν την άµεση καταβολή τους ακόµα σήµερα,
δύο χρόνια µετά, κύριε Βίτσα, δεν έχουν δοθεί. Βεβαίως, ακούω
συχνά τις δηλώσεις του κ. Καµµένου όπου κάνει έγγραφες δια-
µαρτυρίες στον κ. Χουλιαράκη, γιατί δεν έχουν καταβληθεί
ακόµα αυτά τα αναδροµικά. Πάρα ταύτα, παρά τις έγγραφες δια-
µαρτυρίες, τα αναδροµικά δεν έχουν δοθεί.

Θέλω να υπενθυµίσω ότι πάνω σε αυτά τα αναδροµικά και ο
ΣΥΡΙΖΑ και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, όταν εµείς ψηφίζαµε σε
αυτήν τη Βουλή την απόδοση του 50% µε τη δέσµευση τον επό-
µενο χρόνο να δώσουµε το άλλο 50%, είχατε ανέβει στα κεραµί-
δια, για το ότι έπρεπε να τα πληρώσουµε αµέσως και ότι δεν
ήµασταν εντάξει µε το Συµβούλιο της Επικρατείας και µε τους
στρατιωτικούς. 

Γιατί το αναφέρω, κύριε Πρόεδρε; Τι λέει τώρα ο κύριος
Υπουργός Εθνικής Αµύνης; Αποδέχεται, λέει, την τροπολογία
των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ για τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες
Δυνάµεις. Και γιατί το κάνει; Διότι πιστεύει -προσέξτε- ότι αυτό
είναι κάτι καλό και θα σεβαστεί τα δικαιώµατα των στρατιωτικών
και θα βελτιώσει τη ζωή τους µέσα στις µονάδες.

Συγγνώµη, η καταβολή των αναδροµικών τους δεν θα βελτίωνε
πολύ καλύτερα τη ζωή τους και στις µονάδες και έξω από τις µο-
νάδες; Προφανώς πολύ καλύτερα; Όµως, αυτό το ξεχάσαµε
τώρα, γιατί δεν µας αφήνει ο κ. Χουλιαράκης. 

Πάµε λίγο επί της ουσίας. Κύριε Υπουργέ, εµείς διαφωνούµε
µε τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις, το έχει αναλύσει
διεξοδικά ο εισηγητής µας. Όµως, ας υποθέταµε, λοιπόν, ότι ναι
η Κυβέρνηση σας, κ. Βίτσα και κ. Καµµένε, αποφασίσει να ανοίξει
αυτό το κεφάλαιο, γιατί πιστεύει ιδεολογικά, πολιτικά για τους
«χ» λόγους ότι αυτό πρέπει να γίνει. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι, γίνεται µε µια τροπολογία, γρήγορα–
γρήγορα να ξεφύγουµε, µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσουµε
τους φίλους του Υπουργού και τους συµβούλους του Υπουργού;
Έτσι γίνεται; Ή γίνεται µια πραγµατική συζήτηση, όταν µιλάµε
για συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις, µε τον οποίο εµείς δια-
φωνούµε και το ξεκαθαρίζω; Τι ακριβώς θέλουµε να κάνουµε; Τα
γραφεία τους να είναι µέσα στις µονάδες ή έξω από τις µονάδες,
παραδείγµατος χάριν; Ή είναι ήσσονος σηµασίας ζήτηµα αυτό;

Αυτή η συζήτηση δεν έχει γίνει. Μην γελάτε καθόλου, κύριε
συνάδελφε. Με αυτά που έχετε πει µέσα σε αυτήν τη Βουλή να
µην γελάτε καθόλου. Σας διάβασα µόνο δύο δηλώσεις -µόνο
δύο- για τον broker κ. Παπανδρέου και τα αναδροµικά των στρα-
τιωτικών, που τα έχετε φέρει και τα δύο τούµπα. Άρα, µη γελάτε
καθόλου!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Θέλετε να σας διαβάσουµε τι
έχετε πει για τον Σαµαρά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να µου τα διαβάσετε ένα
– ένα, βεβαίως. Και εγώ, όταν θα µου τα διαβάσετε, δεν θα µείνω
σιωπηλός, όπως ο κ. Καµµένος, θα απαντήσω κιόλας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ότι είναι ο µεγαλύτερος προδό-
της έχετε πει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καλά εντάξει. Αυτά για
εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ
πολύ να µη γίνεται διάλογος. Μην τον διακόπτετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επανέρχοµαι, κύριε
Πρόεδρε.

Άρα, γιατί γίνεται αυτή η τροπολογία για τον συνδικαλισµό,
κύριε Πρόεδρε; Γίνεται µόνο για ένα λόγο, διότι θέλουν να φτιά-
ξουν έναν κοµµατικό τους στρατό µέσα στις Ένοπλες Δυνάµεις,
για να εξυπηρετούν τα δικά τους συµφέροντα. Απόδειξη ότι εν-
τελώς τυχαία η ονοµασία, που βρήκαν είναι η ίδια µε του γνω-
στού κυρίου συµβούλου του κ. Καµµένου -ίδια εντελώς τυχαία-
ο οποίος θα µπορεί από αύριο κατ’ αποκλειστικότητα να γυρνάει
την Ελλάδα και να διατρανώνει την ανάγκη του συνδικαλισµού
στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Άρα στην πραγµατικότητα και εδώ δεν πάτε να κάνετε αυτό
που υποτίθεται ότι λέτε, αλλά πάτε για άλλη µια φορά να ελέγ-
ξετε το κράτος στις επιταγές των δικών σας κοµµατικών συµφε-
ρόντων. Όλα τα άλλα είναι άλλα λόγια να αγαπιόµαστε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Γεωργιάδη. 

Παρακαλώ, η κ. Βάκη, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, επιτρέψτε µου, πριν εισέλθω στο προς συζήτηση σχέδιο
νόµου, να κάνω ένα σχόλιο µε βάση τα όσα ακούσαµε. 

Η Αντιπολίτευση έχει υποχρέωση και καθήκον να κάνει κριτική
στην Κυβέρνηση, να προβάλει τις θέσεις και τα επιχειρήµατά της,
να προβάλει κι ένα εναλλακτικό σχέδιο διακυβέρνησης, έστω κι
αν αυτό ταυτίζεται και µε τις θέσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου και µια πολιτική περικοπής δαπανών. Δεν θα υπεισέλ-
θουµε σε αυτό. Το να ασκείτε, όµως, αντιπολίτευση µε όρους πα-
ραπολιτικού, καφενόβιου κουτσοµπολιού, µε βάση tweets και
αφασικές κραυγές, αυτό δεν περιποιεί τιµή σε εσάς. 

Κι όσον αφορά αυτά που είπατε, κύριε Γεωργιάδη, προηγου-
µένως για τη συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τον κ. Παπαν-
δρέου και τα CDS, κοιτάξτε καλύτερα να µας δώσετε κάποιες
εξηγήσεις για τη UBS και για τα θαλασσοδάνεια και αυτά που
οφείλει το κόµµα σας και για τα χρέη του Προέδρου σας στην
εφηµερίδα «ΚΗΡΥΚΑΣ» κι αφήστε τα υπόλοιπα.

Επίσης, πριν εισέλθω στο θέµα, επιτρέψτε µου να αναφερθώ
και σε ένα ιδιαίτερα σηµαντικό θέµα των τελευταίων ηµερών, στο
οποίο παρακολουθούµε, δυστυχώς, να παρεµβαίνουν, και από
το Βήµα της Βουλής, διάφοροι τηλεεισαγγελείς και πάσης φύ-
σεως αυτόκλητοι αναλυτές. 

Υπάρχει σε εξέλιξη, όπως όλοι γνωρίζουµε, τις τελευταίες
µέρες η πολύ σοβαρή υπόθεση των οκτώ Τούρκων στρατιωτικών,
οι οποίοι εισήλθαν παράνοµα στην Ελλάδα µετά τα γεγονότα του
περασµένου Σαββατοκύριακου στην Τουρκία και στη συνέχεια
αιτήθηκαν πολιτικό άσυλο. 

Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να σχολιάσω το επίπεδο της ανά-
λυσης ορισµένων συναδέλφων και να πω ότι θα έπρεπε να είναι
απείρως προσεκτικότεροι στις προσεγγίσεις τους σε τέτοια ζη-
τήµατα. Οφείλουµε να µην παρασυρόµαστε από κινδυνολογίες,
από ατεκµηρίωτες προσεγγίσεις των διαφόρων µπλογκ ή άλλων,
αµφιβόλου ποιότητας, ενηµερωτικών µέσων. 

Το συγκεκριµένο θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει δύο
πτυχές: Την πτυχή της εθνικής ασφάλειας και την πτυχή του σε-
βασµού στο κράτος δικαίου και στους θεσµούς του. 

Ως προς το πρώτο θέµα, είναι σαφές ότι η χώρα µας καλείται
σήµερα να διαδραµατίσει έναν σταθεροποιητικό ρόλο στην ευ-
ρύτερη περιοχή και να λειτουργήσει ως διεθνής παράγοντας ει-
ρήνης και σταθερότητας. Η εθνική ασφάλεια, σε αυτό το πλαίσιο,
επιτάσσει η χώρα να µην επιτρέψει σε κανέναν να την εµπλέξει
σε καταστάσεις αποσταθεροποίησης. Αυτό είναι σαφέστατο και
σε αυτόν τον άξονα κινείται και η εξωτερική µας πολιτική και η
πολιτική εθνικής άµυνας. 

Ως προς το δεύτερο θέµα, αυτό, δηλαδή, του σεβασµού στους
θεσµούς τους κράτους δικαίου, όπως είναι η δικαιοσύνη, αλλά
και ο σεβασµός στο διεθνές ανθρωπιστικό διεθνές δίκαιο, η
απάντηση είναι ξεκάθαρη. Η Συνθήκη της Γενεύης, ο Ευρωπαϊ-
κός Χάρτης των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και το Ελληνικό Σύν-
ταγµα επιβάλλουν τον σεβασµό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας,
την πρόσβαση σε δίκαιη δίκη και την εξατοµικευµένη εξέταση
των αιτηµάτων ασύλου που επιβάλλονται στην εθνική επικράτεια. 

Όσοι, λοιπόν, επιχειρούν να κινδυνολογήσουν ή να υποδυθούν
τους διπλωµατικούς αναλυτές, νοµίζοντας ότι έτσι θα φέρουν σε
δύσκολη θέση την Κυβέρνηση, θα πρέπει να γνωρίζουν ότι αυτός
είναι ένας πάρα πολύ αρνητικός ρόλος για τη χώρα. 

Υπάρχουν πολύ συγκεκριµένες προβλέψεις από το διεθνές δί-
καιο, όσον αφορά την προστασία ή µη προστασία σε όσους κα-
τηγορούνται για εγκλήµατα κατά της ειρήνης. Εντούτοις, κανείς
δεν µπορεί να ζητά από την Ελλάδα να µην λειτουργήσουν οι θε-
σµοί της και να µην εφαρµοστεί, στην οποιαδήποτε περίπτωση,
το διεθνές δίκαιο.  

Ας χαµηλώσουµε, λοιπόν, τους τόνους, γιατί αντίστοιχη αυτό-
κλητοι ειδήµονες στο παρελθόν είχαν ζηµιώσει τη χώρα πολλές
φορές. 

Θα µπω τώρα να πω δυο λόγια για το σχέδιο νόµου που συζη-
τούµε σήµερα. Ας ξεκινήσω από τα αυτονόητα. Το παρόν σχέδιο
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νόµου δεν αποτελεί κάποιο προαπαιτούµενο. Διότι πολλά ακού-
στηκαν και γράφτηκαν το τελευταίο διάστηµα, περί, δήθεν, δη-
µιουργίας ΤΑΙΠΕΔ των Ενόπλων Δυνάµεων, περί στρατιωτικών
υπερταµείων κ.λπ. και η πραγµατικότητα είναι πολύ διαφορετική. 

Η σύσταση, λοιπόν, της Υπηρεσίας Αξιοποίησης της Ακίνητης
Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, για την αξιοποίηση ακινή-
των ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του Ταµείου Εθνι-
κού Στόλου και του Ταµείου Αεροπορικής Άµυνας, καθώς και του
Μετοχικού Ταµείου Στρατού, Μετοχικού Ταµείου ναυτικού και
του Μετοχικού Ταµείου Αεροπορίας, γίνεται υπό πολύ συγκεκρι-
µένες προϋποθέσεις και όρους.

Πρώτον, γίνεται προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων και των
στελεχών τους και αντίστοιχα των µετόχων των µετοχικών τα-
µείων. 

Τα έσοδα, δηλαδή, που θα προκύπτουν από την αξιοποίηση
των ακινήτων των ταµείων, θα διατίθενται στα ίδια και τους σκο-
πούς τους. Δίνεται µεν η δυνατότητα µέρους των εσόδων να πη-
γαίνουν στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
πάντοτε, όµως, επ’ ωφελεία του συνόλου των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Δεύτερον, στα προς αξιοποίηση ακίνητα περιλαµβάνονται
µόνο όσα δεν χρησιµοποιούνται για στρατιωτικούς σκοπούς.
Απορεί κανείς, λοιπόν, µε την επιµονή της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, κατά τη διάρκεια των επιτροπών, να κληθεί εκπρόσωπος
του ΤΑΙΠΕΔ στην αρµόδια επιτροπή, στο πλαίσιο της ακρόασης
των εξωκοινοβουλευτικών φορέων, προκειµένου να εκφράσει
άποψη για τη συγκεκριµένη επιλογή της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου. Για ποιο λόγο; Δεν επιθυµούµε όλοι το αντάλλαγµα
από την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας να αποτελεί έσοδο
των οικείων ταµείων προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων και
του προσωπικού τους; Ή µήπως κάποιοι από εµάς προτιµούν την
απόδοση των εσόδων στην αποπληρωµή του χρέους; Ποια είναι
η πρότασή σας;

Και κάτι ακόµα. Η δηµιουργία της Υπηρεσίας Αξιοποίησης της
Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων συνεπάγεται τη
διατήρηση του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, του Ταµείου Αεροπορι-
κής Άµυνας και του Ταµείου Εθνικού Στόλου, των οποίων η κα-
τάργηση, όπως θυµόµαστε, είχε προβλεφθεί στο άρθρο 18 του
ν.4520/2014 και δεν υλοποιήθηκε. Ουδέποτε εκδόθηκε το σχε-
τικό προεδρικό διάταγµα.

Με το παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου τα προαναφερθέντα τα-
µεία διατηρούνται, προκειµένου η λειτουργία τους να αποφέρει
οφέλη στην ανάπτυξη των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Εκφράστηκαν, επίσης, αιτιάσεις για το ετήσιο τίµηµα 5% επί
της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου, ότι είναι µικρό ποσοστό.
Να υπενθυµίσουµε ότι το 5% είναι το ελάχιστο όριο, το οποίο
µπορεί να δοθεί ως τιµή αξιοποίησης µιας εγκατάστασης για την
εκµετάλλευση αυτών των περιουσιακών στοιχείων, καθώς θα
ακολουθεί ηλεκτρονικός διαγωνισµός. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τη διάταξη για τη δυνατότητα συνδικαλι-
σµού των Ενόπλων Δυνάµεων, οι θέσεις της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης είναι παραπάνω από σαφείς: όχι συνδικαλισµός στις
Ένοπλες Δυνάµεις.

Προφανώς διαφωνείτε και µε τη σχετική απόφαση του Αρείου
Πάγου του 2012, σύµφωνα µε την οποία «του ατοµικού δικαιώ-
µατος της συνενώσεως, απολαµβάνουν αδιακρίτως όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες, µεταξύ δε αυτών και οι υπηρετούντες στις
Ένοπλες Δυνάµεις, οι οποίοι τελούν σε ηθεληµένη ειδική σχέση
εξουσιάσεως προς το κράτος και σε ειδικό καθεστώς πειθαρχίας,
µη συναγοµένου του αντιθέτου ούτε εκ του γράµµατος ούτε εκ
του πνεύµατος των σχετικών συνταγµατικών διατάξεων».

Μήπως διαφωνείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, και µε την αρχή της ισότητας, που κατο-
χυρώνεται από το Σύνταγµα και επιβάλλει στον νοµοθέτη να µη
δηµιουργούνται ρήγµατα στην καθολικότητα των ατοµικών αν-
θρώπινων δικαιωµάτων;

Επαναλαµβάνω: Με την εν λόγω διάταξη παρέχεται στα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων η δυνατότητα να οργανώνονται
συνδικαλιστικά, χωρίς να παραβιάζουν τα όρια του εθνικού, κοι-
νωνικού και υπερκοµµατικού τους ρόλου. Δεν πρόκειται, λοιπόν,
ο συνδικαλισµός στο στράτευµα να αναιρέσει τους όρους των

στρατιωτικών. Το είδαµε άλλωστε αυτό και στην επιτυχή παροχή
του δικαιώµατος του συνδικαλίζεσθαι στα Σώµατα Ασφαλείας.

Επίσης, τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα των εν ενεργεία µελών
των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν κατοχυρωθεί και στις περισσότε-
ρες χώρες της Ευρώπης. 

Πηγαίνω τώρα στη ΜΟΜΚΑ. Σχετικά, λοιπόν, µε τη συγκρό-
τηση της ΜΟΜΚΑ για την εκπόνηση µελετών και για την κατα-
σκευή έργων τοπικού ενδιαφέροντος, που αναλαµβάνονται από
το Υπουργείο, το οποίο θα συµπράττει µε φορείς του δηµόσιου
τοµέα και της τοπικής αυτοδιοίκησης για την υλοποίησή τους,
έχουν, επίσης, εκφραστεί αντιρρήσεις και αµφιβολίες για το κατά
πόσο υπάρχει η απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή ή ακόµα για
το αν σύσταση της ΜΟΜΚΑ αντιβαίνει την ευρωπαϊκή νοµοθεσία,
σχετικά µε τον ανταγωνισµό τεχνικών εταιρειών.

Αυτές οι επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν στερούνται πραγµα-
τικής βάσης, διότι πρόκειται για έργα τοπικού ενδιαφέροντος
συχνά σε δυσπρόσιτες περιοχές ή για έργα δήµων, που δεν δια-
θέτουν επαρκές προσωπικό για την αποπεράτωσή τους, ενώ πα-
ράλληλα η ΜΟΜΚΑ θα έχει τη δυνατότητα να συνεπικουρεί σε
περιπτώσεις, παραδείγµατος χάριν, φυσικών καταστροφών. Δεν
πρόκειται, λοιπόν, για την ίδρυση µιας νέας δηµόσιας υπηρεσίας
προς αντικατάσταση κατασκευαστικών εταιρειών.

Στη συνέχεια, θα ήθελα να αναφερθώ και στη σύσταση επιτρο-
πής για τον έλεγχο των ευρηµάτων της Μονάδας Εσωτερικού
Ελέγχου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Θεωρώ ότι είναι εξαι-
ρετικά σηµαντική η ρύθµιση, διότι η συγκρότηση της επιτροπής
µε προεξάρχοντα εφέτη δικαστή εγγυάται την αποτελεσµατικό-
τερη ενέργεια και την αξιολόγηση ευρηµάτων, µε στόχο την κα-
ταπολέµηση φαινοµένων διαφθοράς στον χώρο της εθνικής
άµυνας και, επιτέλους, απόδοση δικαιοσύνης.

Με άλλη διάταξη η θητεία του Α/ΓΕΕΘΑ ορίζεται τριετής και
των Αρχηγών των Γενικών Επιτελείων διετής µε τη δυνατότητα
παράτασης κατά ακόµη ένα έτος. Έτσι µπαίνει ένα τέλος σε µία
προσφιλή πρακτική προηγούµενων κυβερνήσεων να ξηλώνουν
τους Αρχηγούς πολύ νωρίτερα ή να παρατείνουν επ’ αόριστον
τη θητεία τους.

Τέλος, µόνο ως θετική µπορεί να αποτιµηθεί και η διάταξη σύµ-
φωνα µε την οποία στον τόπο της προτίµησής τους θα υπηρε-
τούν υποχρεωτικά µετά από αναφορά τους στελέχη, που τελούν
σε χηρεία ή έχουν τουλάχιστον ένα ανήλικο τέκνο, στελέχη που
έχουν σύζυγο µε αναπηρία και στελέχη που επιµελούνται τέκνο
µε αναπηρία.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας τα έσοδα από την αξιο-
ποίηση ακίνητων περιουσιακών στοιχείων των ταµείων των Ενό-
πλων Δυνάµεων επιστρέφουν στις ίδιες τις Ένοπλες Δυνάµεις
και στο προσωπικό τους και δεν χρησιµοποιούνται για να κλει-
στούν οι τρύπες του χρέους. Επαυξάνεται η αποδοτικότητα και
η αποτελεσµατικότητα των Γενικών Επιτελείων, ρυθµίζονται βα-
σικά ζητήµατα ασφάλειας και εξοπλιστικής επάρκειας και δια-
µορφώνονται οι προϋποθέσεις συνεργασίας των Ενόπλων
Δυνάµεων µε τους λοιπούς φορείς του δηµοσίου. 

Επίσης, µπαίνουν κάποιες στέρεες βάσεις για την καταπολέ-
µηση της διαφθοράς στο εσωτερικό των Ενόπλων Δυνάµεων και
βελτιώνονται οι όροι εργασίας του προσωπικού τους. Πρόκειται,
λοιπόν, για ένα σχέδιο νόµου που συµβαδίζει µε τις σύγχρονες
ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων και βαίνει τελικά επ’ ωφελεία
και του κοινωνικού συνόλου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και
εγώ, κυρία Βάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων «Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε
την Οδηγία 2012/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 21ης Νοεµβρίου 2012 για τη δηµιουργία ενιαίου
ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού χώρου (ΕΕ L343/32 της
14.12.2012) και άλλες διατάξεις».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
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τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Λυπούµαι, κύριε

Κεφαλογιάννη, αλλά αν ο κ. Παππάς θελήσει να ζητήσει τον λόγο
σύµφωνα µε τον Κανονισµό και όχι τη συµφωνία, υποχρεωτικά
θα τον έχει. Εάν θέλει ο κ. Παππάς, όπως οι άλλοι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι, να σας παραχωρήσει τη θέση του, ευχαρί-
στως.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο κ. Παππάς θέλει να απευθυνθεί στον
κύριο Υπουργό σήµερα για το…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. Κύριε
Παππά, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ας πάµε σύµφωνα µε την τάξη, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι,
θα αναφερθούµε στο κατάπτυστο, για εµάς, σηµερινό νοµοσχέ-
διο. Σας έγινε γνωστό από του Βήµατος αυτού µέσω του ειση-
γητού µας, του κ. Κούζηλου, ότι η Χρυσή Αυγή θα καταψηφίσει
το απαράδεκτο αυτό νοµοσχέδιο. 

Εµείς προτείνουµε, κύριε Υπουργέ, να το πάρετε αυτή τη
στιγµή πίσω, να διακοπεί η συζήτηση, η συνεδρίαση και να το ει-
σάγετε ιεραρχικά, όπως προβλέπεται. Υπάρχει η δυνατότητα
αυτή. Δεν µπορεί το Υπουργείο να συντάσσει νόµους σε βάρος
των Ενόπλων Δυνάµεων και συγχρόνως να εκµεταλλεύεται την
πειθαρχία, που υπάρχει στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Εµείς έχουµε συγκεκριµένη πρόταση στο πρόγραµµά µας για
τις Ένοπλες Δυνάµεις, καθώς επίσης έχουµε λάβει πολλές προ-
τάσεις στελεχών τους, τις οποίες επεξεργαζόµαστε. Δεν πρέπει
να παίζουµε µε τις Ένοπλες Δυνάµεις!

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας κάνω µια ερώτηση και θα σας
δοθεί η δυνατότητα να απαντήσετε. Θέλω να σας ρωτήσω αν
εσείς γνωρίζετε τι εισάγεται σήµερα µε το νοµοσχέδιο τούτο,
που χάριν της κυβερνητικής πλειοψηφίας, δηλαδή, των εκατόν
πενήντα συν, θα ψηφιστεί το απόγευµα στην Αίθουσα αυτή µαζί
µε µια τροπολογία είκοσι τριών –αν θυµάµαι καλά- Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ, που ένας Θεός ξέρει αν αντιλαµβάνονται τι σηµαίνει
Ελληνικός Στρατός, τροπολογία, που εσείς δεχθήκατε -τη γνω-
στή «τροπολογία Κοζοµπόλη», από το όνοµα της πρώτης υπο-
γράφουσας Βουλευτού- και την εντάξατε, όπως είπατε το πρωί
και το είδαµε, ως άρθρο στο νοµοσχέδιο. Το αιτιολογικό της τρο-
πολογίας είναι ότι ο θεσµικός συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις είναι απαραίτητος -ακούσαµε προηγουµένως και την κ.
Βάκη. 

Για τους ανίδεους και διαφόρους υπεύθυνους και ανεύθυνους,
να τονίσω ότι κάτι τέτοιο δεν προβλέπεται ούτε από τους στρα-
τιωτικούς κανονισµούς ούτε από τους ισχύοντες νόµους, αλλά
ούτε κι απ’ αυτό καθαυτό το Σύνταγµα. Και µην βιαστείτε, κύριε
Υπουργέ, να εκνευριστείτε και µετά να µας κάνετε και καµµιά επί-
θεση στην πολιτική µας παράταξη, γιατί εσείς σήµερα θεσµοθε-
τείτε τον κοµµατισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Εµείς εδώ, κύριε Καµµένε, δεν οµιλούµε προσωπικά, δεν οµι-
λούµε ούτε µε συµπάθειες ούτε µε αντιπάθειες, πολύ περισσό-
τερο σεβόµαστε τον δικό µας θεσµικό ρόλο. Άλλοι απαξιώνουν
το πολίτευµα, τον ρόλο του Κοινοβουλίου και άλλοι φέρονται αν-
τιδηµοκρατικά και αντιδεοντολογικά και δεν απαντούν στις ερω-
τήσεις της Χρυσής Αυγής. Δεν τύπωσα παραπάνω, πήγα µόνο
µέχρι τον Απρίλιο, είναι ένα σωρό ερωτήσεις και τις καταθέτω
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λέγω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς µπορεί να είστε συµ-
παθής, ως άνθρωπος, να είστε ένας ευχάριστος άνθρωπος ως
παρέα σε ένα τραπέζι µε λίγο ψάρι, λίγο ουζάκι, αλλά µε αυτές
τις διαλυτικές σας για τις Ένοπλες Δυνάµεις προτάσεις, πολιτικά
σας λέω ότι δεν είστε µόνο ανεπαρκής, αλλά είστε και εθνικά επι-
ζήµιος. Από πλευράς µας θα έχετε τη συνεχή πολιτική αντιπαρά-
θεση γι’ αυτό το τεράστιο άγος, που φέρνετε µε το σηµερινό σας
νοµοσχέδιο περί συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Για εσάς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να πω ότι η µόνη συνένωση στις
Ένοπλες Δυνάµεις είναι το εθνόσηµο και ας λέει οτιδήποτε ο

οποιοσδήποτε φορέας οποιασδήποτε εξουσίας, εκτελεστικής,
δικαστικής ή οποιοσδήποτε τυχάρπαστος. Η µόνη συνένωση για
τις Ένοπλες Δυνάµεις είναι η ελληνική σηµαία. Φανταστείτε
λευκή απεργία εν ώρα θερµού επεισοδίου. 

Τι περιµένετε σήµερα, κύριε Υπουργέ; Να θεσµοθετήσετε τον
συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις, την κοµµατικοποίηση και
µετά –το ξέρουµε το story, την ξέρουµε την ιστορία- θα τις ανα-
κηρύξετε ως «Ένοπλες Δυνάµεις Α.Ε.», µια Α.Ε. κρατική ή προ-
βληµατική, λόγω της οικονοµικής δυσπραγίας των µνηµονίων,
που εσείς ψηφίσατε και ακολούθως θα προχωρήσετε στην πτώ-
χευση αυτής της Α.Ε. και το ξεπούληµα! 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Κλείνω αυτή την πρώτη αναφορά µου µε µια παραίνεση, που
έκανα και από το Βήµα αυτό στις 27 Σεπτεµβρίου του 2013, προ-
τού λειτουργήσει το άθλιο παραδικαστικό κύκλωµα του Σαµαρά,
µε τις γνωστές συλλήψεις του Αρχηγού της Χρυσής Αυγής και
των υπολοίπων Βουλευτών του κόµµατός µας. Είχα πει τότε και
το λέω και σήµερα, κάτω τα χέρια από τις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Αναφέρθηκε και προηγούµενος οµιλητής στο θέµα των οκτώ
κρατουµένων στρατιωτικών στην Αλεξανδρούπολη. Αλήθεια,
ερωτώ ποια είναι η δική σας προσωπική άποψη, η άποψη του
συγκυβερνήτη της παρούσης Κυβέρνησης, για το θέµα; Θυµάµαι
όταν η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ «γονάτισε» στις απαιτήσεις των
Τούρκων και των Αµερικανών και παρέδωσε µε κινηµατογραφικό
τρόπο στην ΜΙΤ τον ηγέτη των Κούρδων Αµπντουλάχ Οτσαλάν,
είχατε σηκώσει θύελλα αντιδράσεων. Τώρα τι λέτε; Θα βοηθή-
σετε τον ΣΥΡΙΖΑ να αποκτήσει κι αυτός τους δικούς του Οτσα-
λάν; 

Και αλήθεια -απευθύνοµαι προς τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος κόπτεται, µοιράζει άσυλο και εκλογικό βιβλιάριο σε
κάθε λογής λαθροµετανάστη- εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, θα ζηλέψετε και
ζηλεύετε τη δόξα του Πάγκαλου; Και αναφέροµαι στον πρώην
πολιτικό, τον εγγονό του δικτάτορα, τον Θεόδωρο Πάγκαλο. 

Και µια απάντηση στον κ. Βίτσα, που µίλησε προηγουµένως
για το θέµα αυτό, για τους οκτώ κρατούµενους στρατιωτικούς
Τούρκους. Οι Κούρδοι πώς γίνονται δεκτοί και παίρνουν πολιτικό
άσυλο; Αυτοί δεν εναντιώνονται στη συνταγµατική νοµιµότητα
της Τουρκίας; Δεν εναντιώνονται στο Σύνταγµα της Τουρκίας;
Γιατί παίρνουν άσυλο οι Κούρδοι τότε;

Θα αναφερθώ τώρα στο µείζον ζήτηµα, το οποίο έχει προκύψει
εδώ και καιρό, στο θέµα των θετικών ευρηµάτων, στην εξέταση
Mantoux, στην οποία αναφερθήκατε κι εσείς το πρωί, κύριε
Υπουργέ, το πρωί. Ήσασταν κάθετος στο ζήτηµα. Για καθαρά
επιστηµονικούς λόγους, σας προτείνω να µην το ξανακάνετε
αυτό. Μη ζηλεύετε τη δόξα των γιατρών. Δεν είστε γιατρός. Μη
ζηλεύετε τη δόξα άλλων, που έκαναν τους γιατρούς από Βήµα-
τος αυτού. Μην παρασύρεστε στους παρατρεχάµενους και αυ-
λοκόλακες, κύριε Καµµένε. Θέλουν να σας παρουσιάσουν τα
πράγµατα διαφορετικά από αυτά που είναι. Θέλουν να σας τα
παρουσιάσουν όλα ρόδινα. Έχετε εµπειρία. Ήσασταν επί σειρά
ετών Υπουργός κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας.

Επικοινώνησα πριν από λίγο µε τον Διοικητή του Πανεπιστη-
µιακού Νοσοκοµείου Ιωαννίνων. Μου ανέφερε µεταξύ άλλων ότι
οι απαντήσεις αναµένονται. Ας τις περιµένετε κι εσείς, κύριε
Υπουργέ. Μη βιάζεστε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τις έχουµε ονοµαστικά.
Αυτό που κάνετε είναι απαράδεκτο. Άρα εσείς το προκαλείτε µε
την Ένωση Αξιωµατικών Ηπείρου. Πολύ ωραία! Μπράβο!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με τον διοικητή µίλησα. Μη µε διακό-
πτετε σας παρακαλώ.

Θα σας πω και ακούστε µε. Μου ανέφερε, µεταξύ άλλων, στο
έγγραφο που σας παρέδωσε Βουλευτής της Συµπολίτευσης, ο
διοικητής ότι οι απαντήσεις αναµένονται. Ας τις περιµένετε, λοι-
πόν, κι εσείς και µην βιάζεστε.

Υπήρχε, κύριε Καµµένε, περιστατικό φυµατίωση στον εν λόγω
καταυλισµό, hot spots τα λέτε εσείς. Ήταν οικογένεια λαθροµε-
ταναστών, η οποία νοσηλεύτηκε και νοµίζω κάποιο µέλος της
ακόµα νοσηλεύεται, στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο. Μου
έκανε ιδιαίτερη εντύπωση, και τώρα το λέτε, ότι χθεσινό έγγραφο
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–και αντιδράσατε αµέσως, σήµερα το πρωί- ενός σωµατείου εν
ενεργεία αξιωµατικών, το οποίο δεν θέλει να έχει ουδεµία σχέση
µε συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις -δηλαδή συνδικαλισµό
όπως εσείς τον αντιλαµβάνεστε, όπως ο εκλεκτός σας κ. Τσουγ-
καράκης- δεν αναφέρει περί κρουσµάτων φυµατίωσης, αλλά µε-
ταφέρει εύλογα ερωτήµατα και την αγωνία των στρατιωτικών της
Ηπείρου και των οικογενειών τους.

Γιατί θορυβηθήκατε και θορυβήστε, κύριε Καµµένε;
Λέει: «Πόσοι στρατιωτικοί έχουν υποβληθεί στην εξέταση Man-

toux και πόσοι από αυτούς βρέθηκαν θετικοί στην υπ’ όψιν εξέ-
ταση; Ποιος είναι ο αριθµός των συναδέλφων, που ενώ βρέθηκαν
θετικοί στην εξέταση Mantoux, έκαναν και την επιπλέον δεύτερη
εξέταση Ingra; Θα πραγµατοποιηθεί και επιπλέον εξέταση από
την Ingra; Γεννιούνται τα ερωτήµατα: Οι συνάδελφοι που έχουν
κριθεί ως θετικοί στις υπ’ όψιν εξετάσεις γιατί συνεχίζουν να ερ-
γάζονται και δεν βρίσκονται σε χώρους ανάρρωσης; Ποια µέρι-
µνα θα ληφθεί για αυτούς και τις οικογένειες τους που
ταλανίζονται από αγωνία και άγχος;» Σε αυτούς να απαντήσετε.
Όχι πολιτικά εδώ στους συναδέλφους σας.

Και συνεχίζει: «Οι στρατιωτικοί θα συνεχίσουν να εκτελούν
υπηρεσίες στο κέντρο φιλοξενίας προσφύγων; Οι συνάδελφοι
που εκτελούν υπηρεσίες –εργασίες στα λοιπά κέντρα φιλοξενίας
προσφύγων, που έχουν αναπτυχθεί στην Περιφέρεια Ηπείρου-
θα τύχουν ιατρικών εξετάσεων προκειµένου να υπάρξει εκτίµηση
και της ιατρικής κατάστασης αυτών;» 

Θα απαντήσετε, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τη θέση, κύριε Υπουργέ, αυτών των
στρατιωτικών, απέναντι στα παιδιά και στις οικογένειές τους; Αν-
τιλαµβάνεστε και γνωρίζετε –θα σας πω εγώ πράγµατα, που δεν
σας λένε οι σύµβουλοί σας- ότι ο διοικητής του µέχρι πρότινος
hot spot διέταζε στρατιώτες να καθαρίζουν και να ξεστήνουν τις
σκηνές -να καθαρίζουν, δηλαδή, τα περιττώµατα, γιατί αφόδευαν
µέσα στις σκηνές οι λαθροµετανάστες- αυτών των ανθρώπων
των εντελώς διαφορετικών σε άποψη, κώδικα ηθικής, πρακτι-
κούς, κώδικα ζωής από εµάς τους Έλληνες; 

Ο ίδιος διοικητής, λοιπόν, που τους έβαζε να καθαρίζουν, ο
ίδιος διοικητής τώρα τους λέει: «εσείς µείνετε κλεισµένοι στο
κοντέινερ, σας παρακαλώ, µε τα κλιµατιστικά, µην βγαίνετε έξω.
Είστε υπεύθυνοι µόνο για το φαγητό». Γιατί, άραγε, τα λέει αυτά
ο διοικητής στο hot spot;    

Και να σηµειώσουµε ότι για τα hot spots δεν έφερε καµµία αν-
τίρρηση ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. Είπε συγκεκριµένα
ότι έτσι που τα έχετε κάνει, έτσι που τα φέρατε οικονοµικά, τι να
κάνουµε; Εξάλλου και για τα hot spots, για τα κέντρα φιλοξενίας,
οι πρώτοι διδάξαντες ήταν οι «δεξιοί». Αυτοί σας άνοιξαν τον
δρόµο.

Και µια που µιλάµε για τα hot spots, κύριε Υπουργέ, που απο-
χωρήσατε, –δεν καθίσατε να τα ακούσετε- το πρωί αναφερθή-
κατε σε όλες τις τροπολογίες, ποιες κάνετε δεκτές, ποιες δεν
κάνατε δεκτές και είπατε για ποιες επιφυλάσσεστε για το µέλλον.
Δεν αναφερθήκατε, όµως, σε µια τροπολογία. Παραλείψατε -και
δεν γνωρίζω αν το κάνατε επίτηδες για να µην ακουστεί σε αυτή
την Αίθουσα, για να µην το δει ο κόσµος στην τηλεόραση- την
τροπολογία, που υπογράφεται από τον Αρχηγό της Χρυσής
Αυγής και από όλους τους Βουλευτές της και αφορά την αποδέ-
σµευση του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων από τα κέντρα
υποδοχής λαθροµεταναστών. Ούτε καν ακούστηκε. Ορίστε, την
καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς θέλουµε Ένοπλες Δυνάµεις για να φυλάνε την πατρίδα
και όχι για να καθαρίζουν τις σκηνές των λαθροµεταναστών και
οι στρατιώτες να γίνονται υπηρέτες των λαθροµεταναστών. Οι
στρατιώτες, που υπηρετούν στα ΚΑΑΥ τα καλοκαίρια, όπου πάνε
-και καλά κάνουν- οι Έλληνες Αξιωµατικοί είναι σε πολύ καλύ-

τερη θέση από τους στρατιώτες που είναι στα hot spots. Αυτό
είναι µια ντροπή. Για αυτό φέραµε την τροπολογία. Αν έχετε τα
κότσια, κάντε την δεκτή.

Είπατε, επίσης, κύριε Καµµένε, τελευταίως δηλώσατε ότι εσείς
είστε η ασφαλιστική δικλίδα στα εθνικά θέµατα. Αλήθεια, δεν εκ-
θέτετε έτσι τον συγκυβερνήτη σας; Εσείς είστε η δικλίδα; Δη-
λαδή, ο Τσίπρας τι είναι, ο επικίνδυνος για τα εθνικά θέµατα; Για
σκεφτείτε το. Είστε, λοιπόν, δικλίδα ή θρυαλλίδα τελικά για τα
εθνικά µας θέµατα;

Εσείς φέρατε το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο, ανοίγετε την όρεξη των
Αµερικανών για περαιτέρω συνεργασίες και βάσεις –Αµοργό
κ.λπ.-, συνυπογράφετε το ξεπούληµα των πάντων, ακόµα και των
Ενόπλων Δυνάµεων. Ζηλέψατε τον Τσίπρα και φτιάχνετε ταµείο
όπου θα ξεπουλάτε την περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων –
«ενοικίαση» τη λέτε για ενενήντα εννέα χρόνια, δεν το λέτε ξε-
πούληµα-, ταϊβανοποίηση δηλαδή, των στρατοπέδων
παραδείγµατος χάριν του Ελληνικού Στρατού, στρατόπεδα που
βοηθούσαν την τοπική κοινωνία, της δηµιουργούσαν αίσθηµα
ασφαλείας. Τα κάνατε hot spots, τα υποβαθµίζετε, θα τα περά-
σετε στα χέρια ντόπιων και ξένων «κορακιών» της πλουτοκρατίας
έναντι πινακίου φακής και είπατε και στην επιτροπή ότι τα έσοδα
αυτά θα τα δώσετε στους Αξιωµατικούς, στα ταµεία, για να γί-
νουν σπίτια για τους Έλληνες Αξιωµατικούς.

Κύριε Καµµένε, οι στρατιωτικοί, οι Έλληνες Αξιωµατικοί δεν
έχουν ανάγκη από σπίτια. Τους αρκεί το επίδοµα ενοικίου. Έχουν
ανάγκη από εµπιστοσύνη, από αφοσίωση και αναγνώριση του
έργου τους. Οι Ένοπλες Δυνάµεις θα πρέπει να αποκτήσουν και
πάλι τον πραγµατικό τους ρόλο, που είναι η διά των όπλων υπε-
ράσπιση των συνόρων της ελληνικής πατρίδας. Ας αποκτήσουν
και πάλι τον σεβασµό και την τιµή της εκτελεστικής εξουσίας,
των πολιτικών, τον σεβασµό και την τιµή στην ιστορική, βαριά και
τιµηµένη στολή του Έλληνα Αξιωµατικού, που θα πρέπει να τη
φορούν υπερήφανοι αυτοί και µόνον αυτοί.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ξαναλέω ότι η Χρυσή Αυγή κα-
ταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο. Η ψήφισή του σε αριθµό ολίγων
Βουλευτών σε µια Ολοµέλεια άδεια θυµίζει κατάπτυστα νοµο-
σχέδιο παλαιοτέρων ετών, όπως αυτό το νοµοσχέδιο της βίαιης
αλλαγής της ελληνικής γλώσσης, της καθιέρωσης, δηλαδή, του
µονοτονικού, που ήταν ένα έγκληµα ενάντια σε ένα από τα συ-
στατικά του έθνους, όπως τα θέτει ο Ηρόδοτος, δηλαδή, το όµαι-
µον, το ελληνικό αίµα που πλήττεται από την εισβολή των
λαθροµεταναστών και της «ελληνοποίησης», το οµόγλωσσον, η
αθάνατη ελληνική γλώσσα, µητέρα όλων των γλωσσών, το οµό-
δοξον, η ελληνική ορθοδοξία, η θρησκεία µας και το οµότροπον,
δηλαδή, τα ελληνικά ήθη, οι ελληνικές αξίες και οι ελληνικές πα-
ραδόσεις.

Εµείς για αυτά θα αγωνιστούµε, όλοι οι Έλληνες, από κάθε µε-
τερίζι, για αυτά αγωνίζεται η Χρυσή Αυγή, για µια νέα ελληνική
πατρίδα, για µια νέα Ελλάδα, γιατί εµείς οι Έλληνες θέλουµε την
πατρίδα µας πίσω και θα την πάρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Κεφαλογιάν-

νης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τη δεύτερη

ουσιαστικά νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης στον
τοµέα της άµυνας τον τελευταίο ενάµιση χρόνο, ένα νοµοσχέδιο
το οποίο µπορεί να µην έχει έναν «κορµό», δηλαδή, να µην έχει
αρχή, µέση και τέλος, αλλά αυτό δεν σηµαίνει κατ’ ανάγκη ότι
δεν θίγει πολύ σηµαντικά ζητήµατα. 

Το παράδοξο, βέβαια, είναι ότι το πιο σηµαντικό από αυτά, το
οποίο µάλιστα συνιστά, αν το δει κανείς, και µια πραγµατική τοµή
στον τοµέα της άµυνας, δεν προέρχεται καν από την ηγεσία του
Υπουργείου. Προέρχεται, αντίθετα, από µια πρωτοβουλία Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ την οποία η Κυβέρνηση έσπευσε να υιοθετή-
σει. Αναφέροµαι φυσικά στην πρόταση για εισαγωγή του
συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αυτό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, είναι πραγµατικά κάτι που αξίζει
να το πιστωθείτε ως «πρώτη φορά αριστερά». 

Το προφανές, βέβαια, ερώτηµα προς τους συναδέλφους της
Συµπολίτευσης και κατ’ επέκταση προς την ηγεσία του Υπουρ-

13152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γείου Εθνικής Άµυνας, είναι µε ποιους ακριβώς διαβουλεύτηκαν,
ώστε η συγκεκριµένη τροπολογία να αποκτήσει αυτό το περιε-
χόµενο. Με τα Γενικά Επιτελεία; Με τους Αρχηγούς; Με τις ενώ-
σεις αποστράτων ή µε τις «ενώσεις» και την «οµοσπονδία», που
διεκδικεί εδώ και καιρό αυτό το στάτους; Επιπλέον, το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας δεν έχει καν άποψη για το θέµα, ώστε έσπευσε
να υιοθετήσει τη συγκεκριµένη τροπολογία αυτολεξεί; 

Η απάντηση είναι προφανής. Η τροπολογία αυτή δεν σκοπεύει
να δηµιουργήσει κάτι. Αντίθετα, έρχεται να προσδώσει ένα δήθεν
νοµιµοποιητικό µανδύα σ’ ένα υφιστάµενο καθεστώς «ενώσεων»,
«σωµατείων» και «οµοσπονδιών», «ενώσεις», που η µέχρι σήµερα
πορεία τους έχει καταδείξει τεράστια προβλήµατα στη λειτουρ-
γία τους, µε φαινόµενα έντονης κοµµατικοποίησης, αλλά και
οµαδοποίησης, κοινώς «κλίκες», που είχαν ως αποτέλεσµα φαι-
νόµενα εκτόξευσης αλληλοκατηγοριών, ύβρεων και καταγγελιών
για µια σειρά από θέµατα. 

Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, ΣΥΡΙΖΑ, Ανεξάρτητοι Έλληνες και
ΠΟΕΣ έγραψαν µαζί αυτή την τροπολογία και µαζί µεθόδευσαν
το πώς θα εισαχθεί στη Βουλή, χωρίς απολύτως καµµία διαβού-
λευση, κανένα οργανωµένο διάλογο ούτε µε τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, ούτε βεβαίως και µε τους άµεσα ενδιαφερόµενους.
Φέρατε, µάλιστα, αυτές τις ενώσεις και στην επιτροπή της Βου-
λής για να τους προσδώσετε και την αναγκαία νοµιµοποίηση πριν
καλά-καλά ψηφιστεί η τροπολογία. Πραγµατικά, σας αξίζουν
συγχαρητήρια γιατί µαζί µε τον συνδικαλισµό βάλατε από την
κεντρική πόρτα του Υπουργείου και επισήµως την κοµµατικοποί-
ηση του στρατεύµατος. 

Το δεύτερο ζήτηµα, όσον αφορά την τροπολογία, έχει να κάνει
µε την αιτιολογική της έκθεση. Στην ουσία το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας υιοθέτησε ένα αίτηµα για εκδηµοκρατισµό των Ενόπλων
Δυνάµεων. 

Πραγµατικά αναρωτιέµαι: Υπήρχε καµµία αµφιβολία, κύριε
Υπουργέ, ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις δεν δρουν µε δηµοκρατικό
τρόπο; Αυτό πρέπει να µας το πείτε, γιατί αν διαβάσετε την αι-
τιολογία, πραγµατικά µας δηµιουργεί πάρα πολλά ερωτηµατικά.
Είναι πραγµατικά θλιβερό το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να υιο-
θετεί µία τέτοια λογική, γιατί πρωτίστως θα πρέπει να γνωρίζετε
ότι αποστολή των Ενόπλων Δυνάµεων είναι ακριβώς η προστασία
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος της χώρας και ότι τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων, αν ποτέ κληθούν να δείξουν την απο-
τρεπτική τους ισχύ προς κάθε εξωτερικό εχθρό, θα το κάνουν
για να υπερασπιστούν τα συµφέροντα όλων των Ελλήνων, ανε-
ξαρτήτως της κοµµατικής τους προέλευσης. 

Δύο επιµέρους σχόλια για την τροπολογία: Θα έπρεπε πραγ-
µατικά να ψάξετε, αν µη τι άλλο, για να δείτε τι ισχύει στα υπό-
λοιπα κράτη. Σε άλλες χώρες δεν περιγράφεται µόνο το τι δεν
πρέπει να κάνουν οι στρατιωτικές ενώσεις, αλλά τι κάνουν ακρι-
βώς, ποιος είναι ο λόγος ύπαρξής τους και κυρίως ποια µέσα
χρησιµοποιούν για να το πετύχουν. 

Πραγµατικά, ποιος είναι ο σκοπός αυτών των ενώσεων; Να
βελτιώσουν τις συνθήκες εργασίας και λειτουργίας των στρατο-
πέδων, όπως ακούστηκε; Τότε µε αυτόν τον τρόπο, κύριε
Υπουργέ, καταργείτε κάθε έννοια στρατιωτικής ιεραρχίας εντός
αυτών, βάσει της οποίας υπεύθυνος για το προσωπικό είναι ο
εκάστοτε διοικητής. 

Το πιο σοβαρό, όµως, είναι ότι βάζετε αυτές τις ενώσεις εντός
των στρατοπέδων, ξεχνώντας ότι το στρατόπεδο, εκτός από
χώρος εργασίας, είναι και χώρος προετοιµασίας της άµυνας της
πατρίδας µας. Μήπως, όµως, ο ρόλος ύπαρξής τους είναι η βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης γενικά ή τα συνταξιοδοτικά τους
ζητήµατα; Τότε αυτό θα έπρεπε να το πείτε καθαρά και µε πολύ
συγκεκριµένο τρόπο, διαφορετικά ο καθένας εκεί µέσα µπορεί
να βρει και από ένα λόγο ύπαρξης και να κάνει ό,τι νοµίζει, ακόµα
και να «θρέψει» το «αβγό του φιδιού», αν καταλαβαίνετε τι εννοώ.

Όσον φορά τα µέσα, που χρησιµοποιούν για να εκφράσουν τα
αιτήµατά τους, πολύ φοβάµαι ότι ο συντάκτης της τροπολογίας
έχει µείνει στην εποχή της Β’ Σοσιαλιστικής Διεθνούς. Δεν είναι
µόνο οι απεργίες και η συµµετοχή σε πορείες. Ειδικά σήµερα µε
τη σύγχρονη τεχνολογία και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης,
υπάρχουν δεκάδες τρόποι για να εκφράσει κάποιος τα αιτήµατά
του και βεβαίως δεν είναι όλοι αυτοί οι τρόποι θεµιτοί. Θα έπρεπε

αυτοί να περιγραφούν ρητά, όπως συµβαίνει σε όλες τις σύγχρο-
νες ενώσεις στον δυτικό κόσµο. Το ότι δεν το κάνετε αυτό δεί-
χνει, βεβαίως, ότι ερµηνεύει ο καθένας τον ρόλο του όπως
νοµίζει.

Και ολοκληρώνω µε δύο σύντοµα σχόλια για την αξιοποίηση
της ακίνητης περιουσίας των ταµείων και τη δηµιουργία της
ΜΟΜΚΑ. Εµείς προσωπικά δεν είµαστε αντίθετοι -το είπε και ο
εισηγητής µας µε ξεκάθαρο τρόπο- για την αξιοποίηση της ακί-
νητης περιουσίας των ταµείων. Διαφωνούµε, όµως, µε τον
τρόπο, την προχειρότητα και την αποσπασµατικότητα της ρύθ-
µισης. 

Σας δίνω ένα παράδειγµα: Ποια είναι η νοµική µορφή αυτής
της υπηρεσίας; Λέτε ότι ανήκει στην κεντρική υπηρεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Αν είναι έτσι, τότε θα πρέπει να στε-
λεχώνεται από ανώτατο κρατικό λειτουργό –ένστολο ή µη- αλλά
πάντως όχι από την αγορά. Από την αγορά µπορεί να στελεχωθεί
µόνο εάν είναι µία ανώνυµη εταιρεία ή νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου. Γνωρίζετε εσείς, κύριε Υπουργέ, κάποια άλλη κεντρική
υπηρεσία του Υπουργείου που στελεχώνεται από ιδιώτη και όχι
από δηµόσιο υπάλληλο; Εγώ προσωπικά δεν το γνωρίζω. 

Ποιος κώδικας ρυθµίζει τη σχέση αυτού του προσώπου µε την
υπηρεσία; Ο Δηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας, ο Κώδικας των Νο-
µικών Προσώπων Ιδιωτικού Δικαίου, η νοµοθεσία σχετικά µε τις
ανώνυµες εταιρείες; 

Δεύτερον, τα ταµεία είναι αυτοτελή νοµικά πρόσωπα. Δεν µπο-
ρεί να επιβάλλεται τη διαχείρισή τους από έναν άλλον και µόνο
φορέα, παρά µόνο οικειοθελώς, δηλαδή, µε απόφαση του διοι-
κητικού συµβουλίου, παραχωρήσουν συγκεκριµένη περιουσία µε
προγραµµατικές συµβάσεις για την αξιοποίησή τους. Με τη διά-
ταξη αυτή στην ουσία καταργείτε την αυτοτέλειά τους. 

Τρίτον, η αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας είναι µια πάρα
πολύ δύσκολη υπόθεση, που εµπλέκει µια σειρά επιστηµόνων, οι
οποίοι απαιτείται να διαθέτουν µεγάλη εµπειρία και τεχνογνωσία.
Εσείς θα το στελεχώσετε µε οπλίτες εννεάµηνης θητείας, δηλαδή,
συνήθως παιδιά που µόλις έχουν τελειώσει το πανεπιστήµιο και
το πιο ωραίο είναι το ότι το στελεχώνετε και µε συµβούλους του
Υπουργού. Εάν σκεφτεί κανείς µέχρι στιγµής την κακή πρακτική
όλων ανεξαρτήτως των κυβερνήσεων, δηλαδή, ότι ένας Υπουργός
Εθνικής Άµυνας δεν παραµένει στον θώκο του για παραπάνω από
δεκαπέντε µήνες, τότε µπορούµε να αντιληφθούµε ποια θα είναι
η συνέχεια και η θεσµική µνήµη αυτής της υπηρεσίας. 

Όσον αφορά τη ΜΟΜΚΑ και εδώ ακόµη µια καινοτοµία. Ίσως
είναι η πρώτη υπηρεσία ενός Υπουργείου της οποίας η αποστολή
–όπως την περιγράφετε- δεν είναι συµβατή µε την αποστολή του
συγκεκριµένου Υπουργείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Η αποστολή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας είναι η διασφά-

λιση της αποτρεπτικής ισχύς της χώρας. Αν µπορεί εκτός από
αυτή να βοηθήσει και σε άλλες αποστολές, βεβαίως, καλώς να
το πράξει. Αλλά δεν µπορεί ο λόγος ύπαρξης να είναι αλλότριος
από την αποστολή του Υπουργείου, ούτε να σπαταλιούνται οι πε-
ριορισµένοι πόροι του Υπουργείου αυτού σε έργα µη αµυντικής
σκοπιµότητας. 

Ακόµα και έτσι να ήταν εσείς, κύριε Υπουργέ, αναδείξατε στην
επιτροπή µε τα τρία παραδείγµατα που αναφέρατε, το κοινωνικό
έργο που επιτέλεσαν οι Ένοπλες Δυνάµεις, όσον αφορά την κα-
τασκευή υποδοµών. 

Ποιος, λοιπόν, ο λόγος να δηµιουργηθεί µια νέα δοµή; Το
υπάρχον θεσµικό πλαίσιο δεν ήταν αρκετό και εκείνο, που σας
επέτρεψε να πραγµατοποιήσετε αυτά τα έργα; Έγινε κάτι παρά-
τυπα ή ακόµα και παράνοµα; Δεν το νοµίζω, γιατί φαντάζοµαι ότι
δεν θα το προχωρούσατε. Άρα τι παραπάνω προσφέρει αυτή η
υπηρεσία; Η απάντηση είναι ότι ουσιαστικά δεν προσφέρει τί-
ποτα. 

Όποτε χρειάστηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ένοπλες
Δυνάµεις προσέφεραν µε ανθρώπινο δυναµικό, µέσα και τεχνο-
γνωσίες στις ανάγκες της χώρας. Το ίδιο έκαναν και στις περι-
πτώσεις, που αναφέρατε, το ίδιο θα ξανακάνουν εάν χρειαστεί. 

Το δικό σας χρέος και η αποστολή, βεβαίως, είναι οι Ένοπλες
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Δυνάµεις να το κάνουν αυτό από το περίσσευµά τους και όχι από
το υστέρηµά τους. Στο τέλος της ηµέρας νοµίζω ότι για αυτό θα
κριθείτε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συναδέλφισσες

και συνάδελφοι, σε οποιαδήποτε συλλογική έκφραση -και µάλι-
στα νοµοθετηµένη- προσωπικά στέκοµαι ο ίδιος µε ιδιαίτερο σε-
βασµό. Άρα σε µια τέτοια προσπάθεια συλλογικής έκφρασης σε
οργανωµένα σύνολα, όπως είναι αυτό των Ενόπλων Δυνάµεων,
οφείλει κανείς να στέκεται µε ιδιαίτερη προσοχή. Δεν είναι δυ-
νατόν να ρυθµίζει ζητήµατα µε ιδιαίτερο και βαρύ περιεχόµενο,
µε διάσταση και προεκτάσεις, οι οποίες, δυστυχώς, έρχονται µε
µια τροπολογία της πλάκας, η οποία στη συνέχεια ενσωµατώνε-
ται –άγνωστο πώς- στο νοµοσχέδιο για να δώσει µια ιδιαίτερη
βαρύτητα, να έρθει να καλύψει, να επικαλύψει ένα τέτοιο τερά-
στιο γεγονός. Δεν είναι µια απλή υπόθεση. Είναι πολύ βαθιά -
αναφέρθηκε και στην αρχή- και δεν µπορούµε έτσι, επιδερµικά
και µε αυτήν την προχειρότητα να αντιµετωπίζουµε ένα τέτοιο
ζήτηµα. Βεβαίως, θα το βρούµε µπροστά µας. 

Οφείλουµε σε αυτή την πραγµατικότητα να σταθούµε από
αύριο. 

Κύριε Υπουργέ της Άµυνας, πάρα πολλές φορές κατά την προ-
ηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία, που ήµασταν, βεβαίως, κυ-
βέρνηση, σας συνάντησα µπροστά µου ως ένα τεράστιο εµπόδιο
απολογούµενος σε αστυνοµικούς, πυροσβέστες, λιµενικούς και
στρατιωτικούς, βεβαίως, διότι ειδικά τα οικονοµικά δεδοµένα
ισχύουν και για τις Ένοπλες Δυνάµεις και για τα Σώµατα Ασφα-
λείας. 

Έτσι, ήµουν υποχρεωµένος να απολογούµαι, γιατί εσείς «όλα
τα µαχαιρώνατε», όλα τα υιοθετούσατε. Ήµασταν υποχρεωµένοι
να απολογούµαστε και ο ίδιος να απολογούµαι, προερχόµενος
από τα Σώµατα Ασφαλείας, ακριβώς γι’ αυτές τις θέσεις σας. 

Σε ό,τι αφορά στην υιοθέτηση της απόφασης του Συµβουλίου
της Επικρατείας για τα αναδροµικά, µολονότι από πλευράς της
κυβέρνησής µου δόθηκε το 50% και στη συνέχεια είχε δεσµευθεί
για το υπόλοιπο ποσό, εσείς λέγατε ότι αµέσως θα υιοθετήσετε
αυτή την απόφαση και θα δώσετε τα αναδροµικά. Και πέρυσι
προεκλογικά ακούγαµε ακριβώς αυτές τις θέσεις, ότι δεν θα συµ-
πράττατε σε οποιαδήποτε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αν αυτό δεν
γινόταν πραγµατικότητα. Το επαναλάβατε και στη συνέχεια. Δυ-
στυχώς κάτι τέτοιο δεν έγινε. Και θα παραιτούσασταν κιόλας.
Δεν είδαµε καµµία παραίτηση. 

Πάλι πρόσφατα, κατά την τροπολογία εκείνη που αφορούσε
τις µισθολογικές διαβαθµίσεις, προαγωγές, µισθολογικά κλιµά-
κια για να καταλαβαινόµαστε, πάλι δηλώσατε ότι, αν δεν υπάρχει
µια βελτίωση-τροποποίηση, πάλι θα υποβάλατε παραίτηση. Δεν
την είδαµε και πάλι. Βεβαίως ήρθατε να ισοσκελίσετε αυτή την
αναφορά σας, τη µη παραίτησή σας, µε µια άλλη τροπολογία ότι
θα βρεθούν τα ισοδύναµα, έτσι ώστε να καλυφθεί αυτό το κενό. 

Μου απαντάτε, κύριε Υπουργέ, στις 28 Ιουνίου ότι έχετε βρει
αυτά τα ισοδύναµα, έχετε βρει τους κωδικούς και τα έχετε κατα-
θέσει στο Υπουργείο Οικονοµικών.

Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση του Υπουργού Άµυνας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτρης Κυριαζίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στην στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Την 1η Ιουλίου, µετά, δηλαδή, από τρεις µέρες, σε επίκαιρη
ερώτηση του συναδέλφου και  υπευθύνου του τοµέα των Ενό-
πλων Δυνάµεων του κ. Δαβάκη, ο κ. Χουλιαράκης απαντά: «Θα
είµαι πιο σύντοµος. Εγώ δεν έχω κανένα λόγο να αµφιβάλλω το
αντίθετο στην ερώτηση του κ. Δαβάκη. Τόσο ο Υπουργός Άµυνας
όσο και ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Παιδείας θα µεριµνήσουν.
Έχουν άφθονο χρόνο να καταθέσουν όσο πιο σύντοµα γίνεται
τις δικές τους ισοδύναµες προτάσεις. Έχουν µπροστά τους ένα
τρίµηνο. Μέχρι στιγµής δεν έχω λάβει καµµία τέτοια θέση». 

Μετά από τρεις µέρες ήρθε αυτή η απάντηση. Ποιος από τους
δυο ψεύδεται; Ο κύριος Υπουργός Άµυνας ή ο κ. Χουλιαράκης,

ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών; Άρα, εδώ εµπαίζετε,
κύριε Υπουργέ, και τις Ένοπλες Δυνάµεις, και τα Σώµατα Ασφα-
λείας, αλλά και τη δική µας νοηµοσύνη. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά την απάντηση στην επίκαιρη ερώ-
τηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτρης Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στην στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο σε µια συγκεκριµένη τροπολογία που
αφορά στους εθελοντές πολιτικής προστασίας. Βάσει µιας τρο-
πολογίας που προτείνετε, η οποία θα έλεγα έρχεται να τροπο-
ποιήσει την παράγραφο 3 του άρθρου 119 του ν.4249,
προβλέπεται η αυτοδίκαιη διαγραφή των εθελοντών πολιτικής
προστασίας από τα µητρώα της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας µετά την πάροδο δυο ετών. Δηλαδή, έχει λήξει αυτό
από τις 24-3-2014.

Θα µπορούσε να ισχυριστεί κάποιος ότι σωστά προτείνεται η
εν λόγω τροπολογία, γιατί διαφορετικά από 24-3-2016 θα έπρεπε
να έχουν διαγραφεί οι εθελοντικές οµάδες. Όµως, δεν το κάνετε
αυτό. Υπάρχει µια τεράστια αδράνεια για το ζήτηµα και µεταφέ-
ρετε στο άγνωστο µέλλον τη µη νοµοθέτηση, τη ρύθµιση αυτών
των εθελοντικών οµάδων. 

Υπάρχουν άνθρωποι εκεί, που ενδεχοµένως να έχουν καταδι-
καστεί, να µην είναι έµπειροι ή από πλευράς υγείας να µην µπο-
ρούν να προσφέρουν αυτό το οποίο θα µπορούσαν να
προσφέρουν και τους παρέχετε µια δυνατότητα παραµονής
άλλων δύο ετών, χωρίς –αν θέλετε- να µπορείτε να κάνετε και
µια χρήση της εξουσιοδοτικής διάταξης που προβλέπει ο νόµος,
έτσι ώστε να υπάρχουν συγκεκριµένες ρυθµίσεις, τουλάχιστον
µέχρις ότου υπάρξει αυτή η λειτουργία της εθνικής σχολής των
εθελοντών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυστυχώς, δεν προλαβαίνω λόγω λήξης του χρόνου. Θα κα-
ταθέσω την πρότασή µου για το ζήτηµα αυτό. Ενώ είχατε τον
χρόνο, παρατείνετε αυτήν την αοριστία και θα έλεγα όχι µόνο
την αοριστία αλλά κι ένα ζοφερό παρόν των εθελοντών, χωρίς
καµµία διασφάλιση και των ιδίων αλλά και του έργου που επιτε-
λούν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παφίλης, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, έχει τον λόγο.  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να κάνω µια παρατήρηση διαδικα-
στική, κύριε Πρόεδρε. Φαντάζοµαι ότι θα δοθεί χρόνος -έτσι πρέ-
πει τουλάχιστον να οργανωθεί η συνεδρίαση- για να υπάρξουν
και δευτερολογίες από τους εισηγητές, ώστε να απαντήσουν σε
ορισµένα θέµατα. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, έχουµε κάνει αναλυτική
τοποθέτηση στην επιτροπή γιατί ο χρόνος εδώ, τα δεκαπέντε
λεπτά, είναι ελάχιστος. Έχουµε καταθέσει πολλές προτάσεις,
έχουµε τοποθετηθεί και συνολικά. Και για µας είναι σηµαντικό
και εξαιρετικά «επικίνδυνα» επίκαιρο να τοποθετηθούµε στις εξε-
λίξεις που υπάρχουν το τελευταίο διάστηµα και στο συνολικό
πλαίσιο, δηλαδή, που καλούνται και οι Ένοπλες Δυνάµεις της
χώρας να δράσουν. 

Θα ξεκινήσω από την απόφαση της Συνόδου του ΝΑΤΟ στη
Βαρσοβία. Και σας ρωτάω, αλήθεια: Γιατί κανένα άλλο κόµµα,
πλην του ΚΚΕ, δεν ενηµερώνει τον ελληνικό λαό για το τι απο-
φάσισε το ΝΑΤΟ στη Βαρσοβία και κάτω από ποιες αποφάσεις
έβαλε την υπογραφή η ελληνική Κυβέρνηση, µε τη συναίνεση φυ-
σικά όλων των υπολοίπων κοµµάτων; Γιατί άραγε δεν ενηµερώ-
νετε τον κόσµο; 

Γιατί αυτές οι αποφάσεις επιβεβαιώνουν για άλλη µια φορά
ακόµα τον εγκληµατικό ρόλο του ΝΑΤΟ. Η ιστορία του είναι βου-
τηγµένη στο αίµα δεκάδων εκατοµµυρίων ανθρώπων και λαών
ολόκληρων και όχι µόνο στο απώτερο παρελθόν, αλλά και στο
πρόσφατο, τα τελευταία χρόνια, που υποτίθεται ότι έφυγε ο κοµ-
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µουνιστικός κίνδυνος. Γιατί, αλήθεια, δεν ενηµερώνετε; 
Εµείς έχουµε υποχρέωση να πούµε στον ελληνικό λαό ότι η

απόφαση της Συνόδου της Βαρσοβίας µοιάζει µε πολεµικό ανα-
κοινωθέν, για να είµαι πιο ακριβής, µοιάζει µε πολεµική προετοι-
µασία στο τελευταίο στάδιο. Και οι στρατιωτικοί το κατανοούν
και φτάνει µόνο να τις διαβάσουν. Μόνο να δουν τη διάταξη και
τις δύο αποφάσεις που παίρνει το ΝΑΤΟ. 

Θέλουµε να καλέσουµε τον ελληνικό λαό –και τους άλλους
λαούς, αλλά τώρα µιλάµε για τον δικό µας τον λαό- να βρίσκεται
σε ετοιµότητα, να έχει ανοιχτά τα µάτια του γιατί ο ήχος των τυµ-
πάνων του πολέµου γίνεται πιο δυνατός για όλους όσους αντι-
λαµβάνονται και όχι αυτούς που στρουθοκαµηλίζουν και κρύβουν
το κεφάλι τους µέσα στην άµµο κάνοντας πως δεν καταλαβαί-
νουν το τι έρχεται στην περιοχή µας. Και θα κάνουµε προσπάθεια
–και κάνουµε προσπάθεια- να ενηµερώσουµε τον ελληνικό λαό
τι αποφάσισε το ΝΑΤΟ και τι υπέγραψε –αβλεπί, θα έλεγα- η ελ-
ληνική Κυβέρνηση χωρίς να φέρει καµµία µα καµµία αντίρρηση.

Πρώτον, µετακίνηση ετοιµοπόλεµων στρατιωτικών δυνάµεων
προς όλες τις χώρες, που συνορεύουν µε τη Ρωσία. Η Ρωσία µι-
λάει ανοιχτά µε τον όρο «περικύκλωση της Ρωσίας». Και φυσικά
δεν έχει άδικο, πέρα από τα υπόλοιπα στα οποία µπορεί να δια-
φωνούµε.

Δεύτερον, ολοκλήρωση της εγκατάστασης και λειτουργία της
λεγόµενης πυραυλικής ασπίδας µε βάση στη Ρουµανία, στην Πο-
λωνία και µε ναυτική στήριξη και γενικότερες υποδοµές που συν-
δέονται µε τη χρήση πυρηνικών όπλων. Μάλιστα, η ανακοίνωση
των συµπερασµάτων λέει µε σαφήνεια τα εξής ακριβώς: «Δηλώ-
νεται η ετοιµότητα του ΝΑΤΟ να χρησιµοποιήσει και πυρηνικά
όπλα». Ας σκεφτεί κανένας ότι αν πατήσει κάποιος το κουµπί των
πυρηνικών όπλων, η ανταπάντηση είναι αυτόµατη. Έτσι δεν είναι;
Δεν λογαριάζει ένα πυρηνικό ολοκαύτωµα στην Ευρώπη.

Μα, καλά και αυτό υπογράψατε; Ούτε εκεί δεν µπορούσατε να
πείτε «όχι» στα πυρηνικά; Τόσο πολύ δηλαδή; Τι θα πείτε στον
κόσµο; Ούτε σε αυτό δεν είχατε µια ένσταση, ούτε αστερίσκο
που έβαζε ο Παπανδρέου; Κορόιδευε, βέβαια, αλλά έβαζε αστε-
ρίσκο τέλος πάντων. Και αυτό το δέχεστε, δηλαδή, τη χρησιµο-
ποίηση πυρηνικών όπλων; Θα γίνει κόλαση στην Ευρώπη και
παντού. Δεν ξέρουµε τι γίνεται, το τι συµβαίνει και το πόσα όπλα
υπάρχουν ικανά να καταστρέψουν δέκα πλανήτες και όχι µόνο
τη Γη;

Τρίτον, µονιµοποίηση, ενίσχυση της παρουσίας του ΝΑΤΟ στη
Μαύρη Θάλασσα, Βαλτική, Βόρειο Ατλαντικό, Αιγαίο και Μεσό-
γειο µε πρόσχηµα τις προσφυγικές ροές. 

Καλά, σε ηλίθιους απευθύνονται; Υπάρχει κανένας αφελής, κα-
νένας που να είναι µειωµένης ικανότητας σκέψης που να πιστεύει
ότι όλες οι αρµάδες, που παρατάσσονται από τον Βόρειο Ατλαν-
τικό σε όλο το τόξο το επικίνδυνο που φτάνει στη Βόρεια Αφρική
ήρθαν για να προστατεύσουν τους πρόσφυγες; Μα, αυτοί δεν
τους δηµιουργούν τους πρόσφυγες; Και βγαίνετε και καµαρώ-
νετε και από πάνω ότι καλείτε το ΝΑΤΟ, τον σφαγέα, δηλαδή,
των λαών, που στέλνει τον κόσµο στην προσφυγιά, καταστρέφει
χώρες, να προστατέψει για τους πρόσφυγες και υπερηφανεύε-
στε κιόλας ο Υπουργός Άµυνας;

Τέταρτον, ενίσχυση παρουσίας σε Αφγανιστάν, Ιράκ, Βαλκά-
νια, Καύκασο, Βόρεια Αφρική. Μήπως πάνε στη Βόρεια Αφρική
για να σταµατήσουν τους πρόσφυγες ή γιατί ετοιµάζονται να χτυ-
πήσουν τη Λιβύη ή γιατί παίρνουν µέρος στον πόλεµο κατά της
Συρίας; Ο καθένας το αντιλαµβάνεται.

Πέµπτον, για τους ευρωπαϊστές, που ξεχωρίζουν -και ιδιαίτερα
για εσάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ- που έλεγαν άλλο Ευρωπαϊκή Ένωση
άλλο το ΝΑΤΟ. Έτσι δεν έλεγαν; Βέβαια, το σύνθηµα έλεγε «ΕΟΚ
και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο» και ήταν αληθινό. Τι αποφάσισε, λοι-
πόν, τώρα; Εµβάθυνση συνεργασίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
και δόθηκε κοινή συνέντευξη για αυτό το θέµα ακριβώς από τον
Στόλντεµπεργκ, τον Γενικό Γραµµατέα του ΝΑΤΟ και την Κοµι-
σιόν, η οποία και στη Σύνοδο κάλεσε το ΝΑΤΟ και στη Σύνοδο
του ΝΑΤΟ συµµετείχε κανονικά. 

Αυτές είναι οι αποφάσεις, που παίρνει και σας ρωτάµε και
απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό: Όλα αυτά τι σηµατοδοτούν;
Τι σηµατοδοτεί η δήλωση του Στόλντεµπεργκ, που λέει ότι
έχουµε τη µεγαλύτερη πολεµική ετοιµότητα και τη µεγαλύτερη

στρατιωτική ικανότητα και κινητοποίηση ακόµα και από τον
ψυχρό πόλεµο; Τι είναι αυτό το πράγµα, εάν δεν είναι προετοι-
µασία ενός γενικευµένου πολέµου λόγω των ανταγωνισµών, των
συγκρούσεων που γίνονται στην περιοχή ιδιαίτερα την δική µας,
λόγω των ανταγωνισµών µε τη Ρωσία, λόγω γεωστρατηγικών
συµφερόντων, ελέγχου, αγορών, αγωγών, πηγών ενέργειας,
κ.λπ.;

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση αναλαµβάνει τερά-
στιες ευθύνες ευθυγραµµιζόµενη µε αυτήν την επιθετική πολιτική
του ΝΑΤΟ, που δεν ήταν ποτέ και διαφορετική και ότι δεν έχει δι-
καίωµα, σε τελευταία ανάλυση, να κρατάει και τον λαό σε
ύπνωση να µην σηκώνει αυτά τα θέµατα πέρα από το ότι δεν αν-
τιδράει όπως και όλες οι υπόλοιπες δυνάµεις. Το αντίθετο, η Κυ-
βέρνηση συµµετέχει στο ΝΑΤΟ, υπερηφανεύεται, πάνε τα παλιά,
να διαλυθεί και όλα αυτά. Τι έγινε το ΝΑΤΟ τώρα; Επειδή ήρθατε
εσείς στην Κυβέρνηση έγινε αριστερό; Έχουµε τώρα «νατοϊκή
Αριστερά». Μήπως όπως αλλάξατε την Ευρώπη αλλάζετε και το
ΝΑΤΟ; Μόνο αυτό έλειπε να πείτε στον ελληνικό λαό.

Θα κάνουµε, λοιπόν, ορισµένες ερωτήσεις εδώ, για να απαν-
τήσει και ο Υπουργός µετά. Πέρα από τη συµµετοχή στο ΝΑΤΟ,
οι στρατιωτικές ασκήσεις, που γίνονται έχουν απίστευτο ρυθµό
το τελευταίο διάστηµα, κάθε εβδοµάδα σχεδόν, ήταν η µια µετά
την άλλη. Και ρωτάµε, λοιπόν -και να µας πείτε- ποιος είναι ο αν-
τίπαλος. Για ποιον αντίπαλο εκπαιδεύονται µαζί µε τους Αµερι-
κάνους, το Ισραήλ, µε άλλες πολυεθνικές δυνάµεις οι Ένοπλες
Δυνάµεις της χώρας που έχουν µια και µόνο αποστολή να υπε-
ρασπίζονται τα σύνορα και την εθνική κυριαρχία της χώρας;

Πείτε µας, βγάλτε µας τα σενάρια των ασκήσεων. Δώστε τα
σε δηµοσιότητα. Είναι ΕΤΝΑ, άκρως απόρρητα; Να µας πείτε
γιατί οι Έλληνες πιλότοι, οι Έλληνες του Ναυτικού, οι ειδικές δυ-
νάµεις συµµετέχουν σε τέτοιες ασκήσεις; Ποιον θα πολεµή-
σουµε; Την Τουρκία; Αφού είναι συνέταιρος στο ΝΑΤΟ. Να µας
το δώσετε να ξέρει ο ελληνικός λαός.

Δεύτερον, για ποιο σκοπό διαθέτουµε εκατοµµύρια –όταν ο
λαός πεινάει- για αυτές τις ασκήσεις; Ή δεν διαθέτουµε εκατοµ-
µύρια; Για ποιον λόγο; Να πληρώνει µε το αίµα του ο ελληνικός
λαός τι; Τον ιµπεριαλισµό, τις επιθέσεις, το να πάρει τις πηγές
ενέργειας, το να χτυπήσει άλλους λαούς; Και γι’ αυτό, λοιπόν,
φορολογείται ο ελληνικός λαός; Γιατί θα πρέπει, λοιπόν, να ξο-
δεύουµε αυτά τα δισεκατοµµύρια; 

Και να προχωρήσουµε και πιο πέρα. Ποια συµφέροντα εξυπη-
ρετεί η συµφωνία, όλων σας, το 40% του αριθµού των Ενόπλων
Δυνάµεων να εντάσσεται σε δυνάµεις ταχείας επέµβασης του
ΝΑΤΟ; Το έχετε δεχθεί ή όχι το νέο στρατιωτικό δόγµα; Το έχετε
δεχθεί. Το 40%, δηλαδή, των Ελληνόπουλων θα πάνε να πολεµή-
σουν, όταν χρειαστεί, για τους πετρελαιάδες, για τα συµφέροντα
των µονοπωλίων και των ιµπεριαλιστών; Στην πράξη, αυτό δέχε-
στε σήµερα. Έτσι είναι η πραγµατικότητα και δεν βγάζετε κου-
βέντα. 

Για ποιον λόγο το 2,25% του ελληνικού ΑΕΠ –δεύτεροι στον
κόσµο είµαστε µετά τους Αµερικάνους- πάει σε στρατιωτικές δα-
πάνες, που δεν είναι όλες, αλλά είναι και ΝΑΤΟϊκές. Είναι πολλές
ΝΑΤΟϊκές κι ας είναι συγκαλυµµένες. Πόσα έχουν δοθεί από το
2009 έως το 2016 για τις στρατιωτικές δαπάνες; Έχουν δοθεί 39
δισεκατοµµύρια και για ΝΑΤΟϊκές υποχρεώσεις. 

Είπα ορισµένα παραδείγµατα, µπορώ να πω κι άλλα περισσό-
τερα. Γιατί συµµετέχει η Ελλάδα σε είκοσι τρεις περιπτώσεις
στρατιωτικών αποστολών του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης; Ποιανού συµφέροντα εξυπηρετεί; Του εργάτη, του αγρότη,
του αυτοαπασχολούµενου, της νεολαίας ή τα επιθετικά σχέδια
του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ολόκληρο τον κόσµο;

Από αυτό το πλαίσιο δεν µπορούµε να φύγουµε, όταν συζη-
τάµε θέµατα, που τακτοποιούν κάποια ζητήµατα –σε µερικά από
τα οποία συµφωνούµε- των Ενόπλων Δυνάµεων. Ούτε είναι ξε-
κοµµένο από όλο αυτό το πλαίσιο που λειτουργούν οι Ένοπλες
Δυνάµεις και που πρώτοι θα την πληρώσουν οι στρατιωτικοί σε
περίπτωση πολέµου και µετά θα την πληρώσει και ο υπόλοιπος
ελληνικός λαός.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, εµείς ξαναλέµε ότι δεν είναι δυνα-
τόν η Κυβέρνηση και τα κόµµατα, που είναι ευθυγραµµισµένα µε
αυτή την πολιτική, να κρατάνε στο σκοτάδι τον ελληνικό λαό. 
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Εµείς θα τον ενηµερώσουµε και θα ξαναπούµε ότι ούτε ένας
Έλληνας δεν θα χύσει το αίµα του για τα τυχοδιωκτικά σχέδια
και για εµπλοκή της Ελλάδας σε πολέµους κατά άλλων λαών και
θα το παλέψουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. Θα υπερασπιστεί τα
σύνορά του, την εδαφική του ανεξαρτησία, τα πάντα, αλλά δεν
πρόκειται να αποδεχθούµε και δεν πρέπει να αποδεχθεί κανένας
να σκοτωθούν για τα ιµπεριαλιστικά σχέδια. 

Επιγραµµατικά -τα είπε η Λιάνα Κανέλλη λεπτοµερώς και είναι
γνωστά όλα- ένα θέµα που θέλουµε να θέσουµε είναι η στρατιω-
τική εκπαίδευση. Τι στόχο θα έχει η στρατιωτική εκπαίδευση; Τι,
αλήθεια, κάνουν στα φροντιστήρια του ΝΑΤΟ, για να µιλήσουµε
µε άλλη γλώσσα; Όταν πάνε στην Αµερική, στις Βρυξέλλες, εδώ,
εκεί, αλλού, τι τους µαθαίνουν, πέρα από την καθαρά τεχνική,
που έχει να κάνει µε οπλισµούς, µε κοµπιούτερ κ.λπ.; Τι τους µα-
θαίνουν; Τι τους πιπιλάνε το κεφάλι; «Ο εχθρός λαός»! Τι τους
διδάσκουν; Δεν κάνουν ασκήσεις χτυπήµατος λαϊκών εκδηλώ-
σεων; Δεν έγινε στο Πολύκαστρο του Κιλκίς και δηµοσιεύθηκαν;

Εποµένως τι λέµε εµείς; Λέµε ότι πρέπει να διαπαιδαγωγηθούν
σε φιλολαϊκό, δηµοκρατικό, πατριωτικό πνεύµα, να προετοιµα-
στούν για την αντιµετώπιση του αµυντικού προβλήµατος της
χώρας, µακριά από τη λογική µισθοφόρου. 

Κι αν θέλετε µπορώ να πω, κι έχω µιλήσει µε στρατιωτικούς,
που πάνε στο Αφγανιστάν για λόγους οικονοµικούς, γιατί πλη-
ρώνονται περισσότερα, γιατί δεν µπορούν να επιβιώσουν εδώ.
Όµως, αυτή η αντίληψη είναι καταστροφική, όπως και η συνολική
αντίληψη του µισθοφορικού στρατού. Κανένας µισθοφορικός
στρατός δεν νίκησε στην ιστορία, ποτέ! Θα πάει µε εκείνον που
τον πληρώνει περισσότερα. Εκτός εάν έχετε κανένα άλλο παρά-
δειγµα, αλλά δεν υπάρχει, µην ψάχνετε να το βρείτε. 

Επίσης, πρέπει να διαπαιδαγωγηθούν στο πνεύµα «όχι ενάντια
στους άλλους λαούς».  

Τέλος, για τον συνδικαλισµό -πού είναι ο κ. Κυριαζίδης, έφυγε-
όταν πάλευαν οι αστυνοµικοί για τον συνδικαλισµό τότε, εµείς
ήµασταν µαζί τους και ήταν από τους επικεφαλής. Τώρα τι έγινε
και είστε αντίθετοι; Γιατί δεν έχουν δικαίωµα; 

Εµείς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θεωρούµε ότι οι
στρατιωτικοί έχουν το δικαίωµα να συστήνουν ενώσεις, να προ-
βάλλουν τα αιτήµατά τους, να διεκδικούν τη λύση τους. Και είναι
ένα βήµα αυτό που γίνεται σήµερα, γι’ αυτό και το ψηφίζουµε.
Έχουµε, όµως, σοβαρές και µεγάλες ενστάσεις που δεν έχω
χρόνο για να τις υποστηρίξω.

Ωστόσο, έχουµε αυτή την υποκρισία και από άλλους, που λένε
«τι θα γίνει στις Ένοπλες Δυνάµεις και θα καταστραφούν οι Ένο-
πλες Δυνάµεις», λες και οι στρατιωτικοί δεν έχουν πολιτική
άποψη και δεν γνωρίζουν ή λες και είναι ανεύθυνοι και θα τους
µετατρέψουν σε καφενείο του Ζαππείου. Από τη µία τους υµνείτε
και από την άλλη τους θεωρείτε αφελείς ότι θα καταστρέψουν
όλο τον στρατό αν αρχίσουν και συνδικαλίζονται. 

Αυτά και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Καραγιαννίδης

από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο εισαγωγικά σχόλια, µιας και άνοιξε τη συζήτηση ο κ. Πα-

φίλης. Το ΝΑΤΟ κλιµακώνει την κατάσταση στη Βαλτική πολύ επι-
κίνδυνα. Υπερασπίζεται χώρες µε ακροδεξιές και ναζιστικές
κυβερνήσεις, θεωρεί ότι αν στρατικοποιήσει µία ζώνη γύρω-γύρω
από τη Ρωσία θα λύσει το πρόβληµα και το µόνο που θα επιτύχει
είναι ένας πόλεµος. Το έχουµε ζήσει στο παρελθόν και ελπίζω να
µην το ξαναζήσουµε ποτέ στο µέλλον.

Άρα εδώ πρέπει να παρθεί µία θέση και να ακουστεί µία άποψη
στο τι ακριβώς κάνουµε εµείς µέσα στο ΝΑΤΟ. Και το λέω αυτό,
έχοντας και την ευθύνη της κοινοβουλευτικής αντιπροσώπευσης
στην Κοινοβουλευτική Αντιπροσωπεία του ΝΑΤΟ.

Δεν µπορούµε να δεχθούµε έτσι εύκολα να κόβουν βόλτες στη
Μαύρη Θάλασσα νατοϊκά πλοία, δηλαδή, αµερικάνικα και να εγ-
κατασταθούν κάποιες χιλιάδες στρατιώτες, µαζί µε πυραύλους,
γύρω-γύρω από τη Ρωσία.

Το δεύτερο σχόλιο έχει να κάνει µε την Ένωση Στρατιωτικών
Ηπείρου. Η ανακοίνωσή τους αγγίζει τα όρια της ποινικής ευθύ-
νης. Όταν διακινείται ένα κείµενο από τη συγκεκριµένη ένωση,
που ζητά να µάθει πόσοι έχουν προσβληθεί από φυµατίωση και

προκαλεί τον πανικό στις οικογένειες των αξιωµατικών και των
στρατιωτών, που υπηρετούν στα συγκεκριµένα µέρη, ε κάποια
στιγµή πρέπει να επέµβει είτε ο στρατιωτικός δικαστής είτε ο πο-
λιτικός δικαστής, δεν γίνεται διαφορετικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τους θεσµοθετείτε, όµως αυτούς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Αυτοί δεν είναι θεσµοθετηµένοι.

Αν πάρουν την άδεια, θα γίνουν σωµατείο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τι «αν πάρουν την άδεια»; Αφού τους

θεσµοθετείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Πάµε, λοιπόν, τώρα στα κύρια

του νοµοσχεδίου.
Δύο ζητήµατα ήταν από την Αντιπολίτευση -υπάρχουν ενστά-

σεις µεγάλες από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, εννοώ- ο συν-
δικαλισµός στον Στρατό και φυσικά η ΜΟΜΚΑ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και ο κύριος συνδικαλισµό κάνει!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Να πούµε, λοιπόν, για τον συν-

δικαλισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δαβάκη, είχατε

το προνόµιο του περισσότερου χρόνου, αφήστε τον συνάδελφο
να µιλήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Αφήστε µε να τα πω και µετά θα
κάνετε κριτική σε αυτά που θα πω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι, δεν θέλω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Η Νέα Δηµοκρατία δεν καλεί

αυτές τις ενώσεις αξιωµατικών και συζητάει µαζί; Υπάρχει µέσα
στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικής Πολιτικής η πρό-
σκληση προς αυτές τις ενώσεις στρατιωτικών; Ποιοι άνθρωποι
ήρθαν και συζήτησαν…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο στρατηγός τούς κάλεσε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι, αλλά δεν µε αφήνετε.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μη διακόπτετε. Και εµείς µπορούµε να δια-

κόψουµε, εάν θέλετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το κάνετε!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σταµατήστε να προχωρήσουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Να ολοκληρώσω, κύριε συνά-

δελφε, γιατί όταν µιλάτε επάνω σε αυτά που λέω µε διακόπτετε.
Δεν γίνεται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Λέτε ανακρίβειες, γι’ αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δαβάκη, σας

παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο στρατηγός τους κάλεσε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε Κα-

ραγιαννίδη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Πάρτε τον λόγο και πείτε µετά…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θεσµοθετηµένες ενώσεις κάλεσε,

δεν κάλεσε τα σωµατεία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Κλήθηκαν από τα κόµµατα της

Αντιπολιτεύσεως θεσµικά να παρουσιαστούν και να µιλήσουν στη
δεύτερη συνεδρίαση οι ενώσεις στρατιωτικών; Κλήθηκαν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Η Νέα Δηµοκρατία δεν τις κάλεσε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ωραία, τις κάλεσαν οι υπόλοιποι.

Άρα οι ενώσεις αυτές υπάρχουν. Θέλουµε να κλείσουµε τα
µάτια; Η Νέα Δηµοκρατία θέλει να τα κλείσει τα µάτια, εµείς δεν
θέλουµε να τα κλείσουµε τα µάτια. Έχουν δικαίωµα οι άνθρωποι
που δουλεύουν στις Ένοπλες Δυνάµεις να συνδικαλιστούν υπε-
ρασπιζόµενοι τα δικά τους συµφέροντα, χωρίς να προκαλούν
πρόβληµα στην πολιτική και στρατιωτική τάξη; Το προβλέπει
αυτό ο νόµος; Εµείς λέµε ότι το προβλέπει. Έχετε κάποια άλλη
απάντηση σε αυτή την ιστορία; Όχι. Λέτε «εµείς δεν δεχόµαστε
τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις». Ωραία, εµείς τον δε-
χόµαστε και θα γίνει. Τι να κάνουµε; Έτσι πάει αυτή η ιστορία,
δεν πάει διαφορετικά. Έχετε κάποιο επιχείρηµα; Όχι! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πολλά!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Θέλετε να τους συναντάτε σε

άλλα γραφεία, σε σκοτεινά δωµάτια και να γίνονται διαβουλεύ-
σεις; Μέχρι στιγµής αυτό έχει γίνει και µη µου το αρνηθείτε. Θέ-
λετε να υπάρχουν επιρροές στους αξιωµατικούς και στην εξέλιξή
τους; Και µη µου πείτε ότι δεν υπήρξαν επιρροές στους αξιωµα-
τικούς και στην εξέλιξή τους. Από τους απλούς φαντάρους µέχρι
τους αρχηγούς των Σωµάτων. 

Άρα, θέλουµε να βγάλουµε στο φως µία ιστορία που µέχρι
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τώρα κινείται στο σκοτάδι, εννοώντας ότι δεν νοµιµοποιούνται οι
άνθρωποι να υπάρχουν, ώστε όλοι διαφανώς να ξέρουµε κάποια
πράγµατα.

Παίρνω, απλώς για να κάνω δυο παρατηρήσεις, το συγκεκρι-
µένο άρθρο διότι µετά από κουβέντα που έχουµε κάνει, όντως,
διαπιστώνω κάποια ζητήµατα. Υπάρχει το περιθώριο πολλαπλών
εκπροσωπήσεων –λέει- στο σωµατείο, στην Ένωση Στρατιωτι-
κών, όταν ένα µέλος αυτής της Ένωσης, της πρωτοβάθµιας, δεν
µπορεί να παρίσταται εκεί. Και υπάρχει το δικαίωµα ένας αξιω-
µατικός να εκπροσωπεί µέχρι και δυο. Νοµίζω ότι είναι λίγο τρα-
βηγµένο, γιατί θα παίξει ένα παιχνίδι περίεργο.

Επίσης, στο δεύτερο, στο οποίο έχω µια διαφωνία, ένσταση
να την πω, είναι ότι όσον αφορά τις συνδροµές των µελών των
πρωτοβάθµιων σωµατείων το ύψος τους το καθορίζει το διοικη-
τικό συµβούλιο της Οµοσπονδίας. Ε, µπορεί να έχει το δικαίωµα
το κάθε πρωτοβάθµιο σωµατείο να καθορίζει το ίδιο αυτά τα
πράγµατα. Δεν είναι τώρα ζήτηµα η δευτεροβάθµια ένωση να κα-
θορίζει την εκάστοτε συνδροµή. Ας δοθεί το δικαίωµα στα πρω-
τοβάθµια σωµατεία.

Πάµε λοιπόν στην ΜΟΜΚΑ. Φαντάζοµαι -και το είπα και θα το
ξαναπώ, γιατί δεν γίνεται- ότι δεν θα υπάρξει κάποιος επαγγελ-
µατίας µηχανικός εργολάβος, που θα ανέβει στον Έβρο, στην
Ξάνθη, στο Νευροκόπι της Δράµας ή στο Παρανέστι µέσα στον
χειµώνα για να ανοίξει έναν δασικό δρόµο ή έναν κανονικό
δρόµο, όταν έχει κοπεί το ρεύµα σε αυτούς τους οικισµούς ή σε
αυτούς τους δήµους. Αυτό, λοιπόν, το κάνει ο στρατός. Δεν θέ-
λουµε να το κάνει; Εµείς λέµε ότι πρέπει να το κάνει µε έναν
τρόπο. Υπάρχει άλλος τρόπος µε τον οποίο µπορούν να δουλέ-
ψουν αυτά τα πράγµατα; Από ό,τι ξέρετε οι µηχανικοί και οι ερ-
γολάβοι και οι εταιρείες δεν θα ενδιαφερθούν για αυτά τα έργα.
Γίνεται, λοιπόν, µια προσπάθεια, σε συνάρτηση και σε συνεργα-
σία και µε την τοπική αυτοδιοίκηση, όταν προκύπτουν ζητήµατα
και κόβεται το ρεύµα σε ένα χωριό για µια εβδοµάδα να µην λέµε
ότι θα κάνουµε µελέτη, διαγωνισµό και ανάθεση έργου, γιατί θα
έχουν πεθάνει άνθρωποι. Πολύ απλά. 

Πρέπει να βρεθεί µια λύση. Διαφωνείτε σε επιµέρους ζητή-
µατα; Να τα συζητήσουµε. Εσείς απορρίπτετε τη ΜΟΜΚΑ εξαρ-
χής και δεν είναι ότι έχουµε κάποιες τεχνικές βελτιώσεις που θα
µπορούσαµε να τις κάνουµε. Να τις κάνουµε. Όµως, εσείς δια-
φωνείτε µε το συνολικό πλαίσιο. Να δούµε, λοιπόν, πώς µπορεί
να βελτιωθεί αυτό το πράγµα, αν υπάρχουν ζητήµατα βελτίωσης.

Κλείνω, γιατί ίσως τράβηξε πολύ αυτή η ιστορία µε το νοµο-
σχέδιο, γιατί έγινε λόγος και περί δηλώσεων εδώ πέρα. Διαβάζω
µια δήλωση για να σας τη θυµίσω, µιας και είναι µέλος της Νέας
Δηµοκρατίας ο κ. Γεωργιάδης. Έχει πει ότι ο Σαµαράς είναι ο
αχρηστότερος Υπουργός Εξωτερικών από καταβολής ελληνικού
κράτους. Αν θέλετε να σας το δώσω και βίντεο, είναι το top 10
των καλύτερων δηλώσεων του Άδωνι Γεωργιάδη, να σας το
δώσω. Όµως, ο τελευταίος που πρέπει να µιλάει για δηλώσεις
του παρελθόντος είναι ο κ. Γεωργιάδης, γιατί είναι και ασυγκρά-
τητος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Καββαδάς έχει

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπειτα από τέσ-

σερις συνεδριάσεις στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή Εθνικής Άµυ-
νας και Εξωτερικών Υποθέσεων συζητάµε σήµερα αυτό το πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας σε µόλις µια συ-
νεδρίαση. 

Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσαµε να µη συζητήσουµε αυτό το
νοµοσχέδιο γρήγορα, υπό πίεση και στη σκιά του εκλογικού
νόµου. Κύριοι της Συγκυβέρνησης, δείξατε ιδιαίτερο ενδιαφέρον
για να φέρετε µέσα στο καλοκαίρι τον εκλογικό νόµο, που µόνο
στόχο έχει να καλύψει τις µικροκοµµατικές σας σκοπιµότητες.
Φέρατε έναν νόµο που δεν υπηρετεί τη χώρα και δεν βοηθά στο
σχηµατισµό µιας σταθερής κυβέρνησης. Δυστυχώς, δεν βλέ-
πουµε να δείχνετε το ίδιο ενδιαφέρον για την περιφέρεια και για
την επίλυση των προβληµάτων που εµείς αντιµετωπίζουµε. 

Και τι εννοώ; Ειδικά στη Λευκάδα, οκτώ µήνες µετά από τον
σεισµό που έπληξε το νησί µας, τα έργα αποκατάστασης των

προσβάσεων στις παραλίες παγκοσµίου φήµης των Εγκρεµνών
και του Γιαλού δεν έχουν καν ξεκινήσει. Παρά τις κυβερνητικές
υποσχέσεις ότι ως το τέλος του Ιουνίου θα είχαν ξεκινήσει οι δια-
δικασίες αποκατάστασης, δυο από τις διασηµότερες παραλίες
της Λευκάδας, που είναι ζωτικής σηµασίας για τον τουρισµό και
την οικονοµία του νησιού, δεν είναι προσβάσιµες. Μάλιστα, οι
κάτοικοι έχουν φτάσει σε τέτοιο σηµείο απόγνωσης από την
αδιαφορία της Κυβέρνησης, που πήραν την κατάσταση στα
χέρια τους, έκαναν έρανο και µάζεψαν χρήµατα για να ανοίξουν
µε δικά τους µέσα τους δρόµους για τις παραλίες. 

Ακούσατε καλά! Οι οικονοµικές επιπτώσεις στη νότια Λευκάδα
είναι τόσο δραµατικές, που οι άνθρωποι έφτασαν στο αµήν και
πήραν τα φτυάρια, πλήρωσαν σκαπτικά µηχανήµατα και προσπα-
θούν µόνοι τους να ανοίξουν τον δρόµο, µε όποιες επιπτώσεις
µπορεί αυτό να έχει για την ασφάλεια των υποδοµών και των αν-
θρώπων που θα χρησιµοποιήσουν τους δρόµους αυτούς. 

Αυτό είναι κάτι που πρέπει να ακουστεί από το Βήµα της Βου-
λής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να γνωρίζει ο κόσµος τι
συµβαίνει και ποια είναι η στάση της Κυβέρνησης απέναντι στα
πραγµατικά προβλήµατα που βιώνουν οι πολίτες, ειδικά στην πε-
ριφέρεια. 

Τώρα, όσον αφορά το αντικείµενο του παρόντος νοµοσχεδίου,
επιτρέψτε µου να κάνω συγκεκριµένες επισηµάνσεις. 

Πρώτον, αναφορικά µε τη σύσταση της νέας Σχολής της Αε-
ροπορίας, ζητήσαµε στις συνεδριάσεις της Διαρκούς Επιτροπής,
για λόγους ιστορικής συνέχειας, να διατηρηθεί το έµβληµα, ο
θυρεός, και το όνοµα των σχολών σε κάθε κατεύθυνση, να ανα-
φέρονται δηλαδή οι σχολές: ΣΤΥΑ, Σχολή Τεχνικών Υπαξιωµατι-
κών Αεροπορίας, ΣΥΔ, Σχολή Υπαξιωµατικών Διοικητικών και ΣΙΡ,
Σχολή Ιπταµένων Ραδιοναυτίλων.

Χαίροµαι ιδιαίτερα, και ως πρώην στρατιωτικός, που ακολου-
θήσατε και υιοθετήσατε την πρότασή µας, κύριε Υπουργέ. Είναι
σηµαντικό που διατηρείται η ιστορική συνέχεια των σχολών
αυτών. 

Δεύτερον, τονίζετε ότι στόχος σας είναι η ουσιαστική αναβάθ-
µιση της νέας σχολής. Σε αυτό συµφωνούµε. Όµως, κατά την
άποψή µας, δεν νοείται αναβάθµιση της σχολής, βελτίωση της
παρεχόµενης εκπαίδευσης, επιµήκυνση του χρόνου σπουδών,
χωρίς και την απαραίτητη αναβάθµιση του βαθµού αποφοίτησης
των σπουδαστών. Επιµένω, λοιπόν, όπως επέµεινα και στις προ-
ηγούµενες συνεδριάσεις, οι σπουδαστές ή να αποφοιτούν ως
επισµηνίες ή τουλάχιστον να παραµένουν µόνο για έναν χρόνο
στον βαθµό του σµηνία και µετά να γίνονται επισµηνίες.

Τρίτον, µε προβληµατίζει η ρύθµιση που εισάγετε για τους
στρατιωτικούς Ιερείς και τους δικαστικούς γραµµατείς στο
άρθρο 18 παράγραφος 8 του παρόντος σχεδίου νόµου, οι οποίοι
µπορούν να φτάσουν στον καταληκτικό βαθµό του Ταξιάρχου,
εάν είναι πτυχιούχοι ΑΕΙ. Εδώ δηµιουργείτε φαινόµενα ανισότη-
τας και άνισης µεταχείρισης µεταξύ των υπαξιωµατικών.

Κύριε Υπουργέ, το ξέρετε καλά ότι ο νόµος είναι ίδιος για
όλους. Αν, όµως, επιµένετε για τους στρατιωτικούς Ιερείς και
τους δικαστικούς γραµµατείς να φτάνουν στον βαθµό του Τα-
ξιάρχου, προτείνουµε να µπορεί τουλάχιστον ένας, ο πρώτος της
σχολής, κάθε σειράς, να µπορεί να λάβει τον βαθµό του Ταξιάρ-
χου, και µελλοντικά να µπορεί να γίνει και ο διοικητής της σχο-
λής. Αυτό θα ήταν ένα ισχυρό παράδειγµα πραγµατικής
αναβάθµισης και ένα ηχηρό θετικό µήνυµα προς όλους τους
σπουδαστές.

Τέταρτον, στο πλαίσιο της αναβάθµισης της νέας σχολής, θα
πρέπει να δούµε µε προσοχή τη σχέση της µε τα ΤΕΙ και την ισο-
τιµία των πτυχιούχων της µε αυτήν των αποφοίτων των ΤΕΙ.

Εξίσου σηµαντικό είναι να εξετάσετε µαζί µε τον συναρµόδιο
Υπουργό Παιδείας, το δικαίωµα των αποφοίτων να κάνουν µετα-
πτυχιακές σπουδές στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό.

Τέλος, αναφορικά µε τη νέα υπηρεσία αξιοποίησης της ακίνη-
της περιουσίας, επιτρέψτε µου να επιµείνω στις ενστάσεις που
διατύπωσα στη σχετική συνεδρίαση της επιτροπής, για την τιµή
εκκίνησης του ετήσιου ανταλλάγµατος που προβλέπεται στην
παράγραφο 4 του άρθρου 11 και ορίζεται στο 5% της αντικειµε-
νικής αξίας του ακινήτου. Η τιµή αυτή είναι εξαιρετικά χαµηλή,
εάν µάλιστα συνεκτιµήσουµε το γεγονός ότι µέσα στα ακίνητα
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που θα πάρει η νέα υπηρεσία συγκαταλέγονται και ακίνητα-«φι-
λέτα» σε προνοµιακές τοποθεσίες και παραθαλάσσιες ζώνες. 

Επίσης, αναφορικά µε τις διαδικασίες που προβλέπονται στο
άρθρο 11, τι θα γίνει αν υπάρχει ένας υποψήφιος; Θα παίρνει το
ακίνητο στο 5% της αντικειµενικής; 

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε να µην είναι υποχρεωτικό αυτό το
5%, κύριε Υπουργέ, αλλά η τιµή εκκίνησης να καθορίζεται κατά
περίπτωση, µε βάση το ακίνητο, διότι άλλο είναι ένα ακίνητο στο
βουνό και άλλο είναι ένα ακίνητο-«φιλέτο» στη θάλασσα.

Το ξέρετε καλά, κύριε Υπουργέ, ότι πολλές φορές η αντικει-
µενική αξία ενός ακινήτου αποκλίνει σηµαντικά από την εµπορική
του αξία και την υπεραξία του, η οποία µπορεί να αποτελεί ση-
µαντικό κίνητρο για έναν επιχειρηµατία για την αξιοποίηση του
ακινήτου του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς. 
Τα έργα για τους Εγκρεµνούς νοµίζω ότι δηµοπρατήθηκαν.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος.
Όµως, εν τω µεταξύ, θα κάνω την εξής πρόταση, να µει-

ώσουµε τον χρόνο στα πέντε λεπτά για τους οµιλητές και στα
δέκα λεπτά για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Το κάνετε κατ’ επα-
νάληψη σ’ εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, τώρα. Εσείς,
κύριε Δηµοσχάκη, εσείς είστε για να επιβάλετε την τάξη, όχι για
να την παραβιάζετε. Έτσι αποφασίσαµε και έτσι θα συνεχίσουµε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Δηµοκρατικά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Θεοχα-

ρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο του
οποίου, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, οι βασικοί άξονες
είναι η ρύθµιση ζητηµάτων ασφαλείας και εξοπλιστικής επάρ-
κειας των Ενόπλων Δυνάµεων, µέσω της σύστασης νέων υπηρε-
σιών και της συγχώνευσης άλλων και η βελτίωση σηµαντικού
αριθµού ρυθµίσεων που αφορούν τη σταδιοδροµία, την ιεραρ-
χία, την εξέλιξη και την υπηρεσιακή αξιοποίηση των στελεχών
των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Υποστηρίζεται, δε, ότι το σύνολο των προτεινόµενων ρυθµίσεων
εξυπηρετεί τις ανάγκες των Γενικών Επιτελείων των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, ότι συνεισφέρει στην επαύξηση της αποδοτικότητας και
της αποτελεσµατικότητας αυτών, στη βελτίωση των όρων εργα-
σίας του προσωπικού τους, καθώς και στη διαµόρφωση των προ-
ϋποθέσεων συνεργασίας µε τους λοιπούς φορείς του δηµοσίου. 

Δεν αµφισβητούµε τις προθέσεις, αλλά δεν µπορούµε παρά
να αναρωτηθούµε: Δηλαδή, η ασφάλεια και η εξοπλιστική επάρ-
κεια των Ενόπλων Δυνάµεων διασφαλίζεται από τη συγχώνευση
υπηρεσιών και ειδικότερα από τη συγχώνευση σχολών και τη σύ-
σταση νέας σχολής ή από τη σύσταση της Υπηρεσίας Αξιοποί-
ησης της Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων ή από
την ανασύσταση της Μονάδας Μελετών και Κατασκευών; Και
επιπλέον, αυτά µόνο αρκούν για την κάλυψη των αναγκών των
Γενικών Επιτελείων των Ενόπλων Δυνάµεων και την επαύξηση
της αποδοτικότητας και της αποτελεσµατικότητάς τους και βέ-
βαια τη βελτίωση των όρων εργασίας του προσωπικού τους;
Προφανώς και όχι. 

Κανένας νοήµων άνθρωπος δεν θα µπορούσε να υποστηρίζει
το συγκεκριµένο και βέβαια ούτε οι ίδιοι οι Υπουργοί. Οπότε προ-
κύπτει το ερώτηµα: γιατί συνεχίζεται η τόσο προσφιλής τακτική
της Κυβέρνησης να φέρνει αποσπασµατικές ρυθµίσεις και όχι
ένα ενιαίο σύνολο ρυθµίσεων, ό,τι και αν αφορούν αυτές, όποια
και αν είναι τα νοµοσχέδια; Γιατί σε αυτόν τον ειδικού βάρους -
από πολλές απόψεις- τοµέα παρατηρείται βιασύνη να έρθουν
ρυθµίσεις σοβαρές µεν –και ενδεχοµένως ορισµένες θετικές,
όπως είπε και στην αρχή της συζήτησης ο εισηγητής της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης κ. Λοβέρδος- αλλά αποσπασµατικές;
Δεν κατανοείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι ο αποσπασµατικός
χαρακτήρας των ρυθµίσεων υποθηκεύει τους ίδιους τους στό-
χους που θέλετε εντέλει να πετύχετε;

Αναγνωρίζουµε βέβαια –και το είπαµε αυτό- ότι έχουν ληφθεί

υπ’ όψιν παρατηρήσεις που έχουν γίνει και έχουν διορθωθεί
πολλά σηµεία στο νοµοσχέδιο, όπως για παράδειγµα στην περί-
πτωση του ταµείου, οι επενδύσεις επί των ακινήτων των ταµείων
θα χαρακτηρίζονται πλέον ως στρατηγικές, όχι µόνο από τον
Υπουργό αλλά και από την διυπουργική Επιτροπή Στρατηγικών
Επενδύσεων, διορθώνοντας έτσι τον αρχικό, ακραίο συγκεντρω-
τισµό της διάταξης, που όµως διατηρείται σε ορισµένα άλλα ση-
µεία. 

Σε γενικές γραµµές αρκετές ρυθµίσεις εν πολλοίς είναι θετι-
κές. Όµως, παραµένει το γεγονός ότι πρόκειται για ένα µίνι πο-
λυνοµοσχέδιο, µακράν των δικών σας εξαγγελιών, του οποίου ο
αποσπασµατικός χαρακτήρας των ρυθµίσεων προκαλεί ανησυ-
χία.

Για παράδειγµα, αφού έχετε σκοπό να προχωρήσετε στη συ-
νολική αναθεώρηση του εκπαιδευτικού συστήµατος στις Ένο-
πλες Δυνάµεις, όπως δηλώσατε, γιατί φέρνετε τώρα
αποσπασµατικά το θέµα της συγχώνευσης των Σχολών Υπαξιω-
µατικών και τη σύσταση νέας σχολής; Έτσι και αλλιώς, δεν πρό-
κειται για κανένα προαπαιτούµενο από το οποίο να εξαρτάται
κάποια αξιολόγηση ή εκταµίευση. Προς τι λοιπόν η βιασύνη; 

Ένα άλλο κεφάλαιο, το οποίο αφήνει ορισµένα ερωτηµατικά,
είναι το τρίτο κεφάλαιο, που αφορά τη σύσταση Υπηρεσίας Αξιο-
ποίησης της Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Μας
είπατε ότι προχωρήσατε σε αυτή την ενέργεια για να αποφύγετε
να πάει αυτή η περιουσία στον µεγάλο «κουβά» του ΤΑΙΠΕΔ. Ανα-
ρωτιόµαστε: γιατί; Αναφέρεται σε κανένα µνηµόνιο ή τεχνικό
υπόµνηµα ή κάτι τέτοιο; Προβλέπεται πουθενά ότι οι δανειστές
θα µπορούσαν να ζητήσουν την περιουσία των Ταµείων των Ενό-
πλων Δυνάµεων, που ανήκει στους µετόχους και στους µερισµα-
τούχους; 

Ας δεχθούµε, όµως, για την οικονοµία της συζήτησης, ότι θε-
λήσατε µε αυτόν τον τρόπο να την προστατεύσετε αυτή την πε-
ριουσία, να την αξιοποιήσετε και να αυξήσετε τα έσοδα των
Ταµείων.

Αν και συµφωνούµε επί της αρχής, και το είπαµε, στο συγκε-
κριµένο θέµα εγείρονται κάποια ερωτηµατικά όσον αφορά στη
στελέχωση της νέας Υπηρεσίας της οποίας οι ανάγκες θα καλυ-
φθούν από στελέχη των Γενικών Επιτελείων, από οπλίτες, από
ειδικούς συµβούλους, συνεργάτες και µετακλητούς διοικητικούς
υπαλλήλους, που υπηρετούν στο γραφείο του Υπουργού.

Θέλετε δηλαδή να πείτε ότι οι µετακλητοί που υπηρετούν στο
γραφείο του έχουν την τεχνογνωσία και την εµπειρία χειρισµού
τέτοιων υποθέσεων; Ή µήπως έχουν το δέσιµο µε τις Ένοπλες
Δυνάµεις, µε την υπηρεσία και το ενδιαφέρον γι’ αυτήν; Και να
δεχθούµε ότι τα έχουν όλα αυτά. Υπάρχει καµµιά διασφάλιση ότι
θα είναι µονίµως οι ίδιοι Υπουργοί και θα έχετε τους ίδιους αν-
θρώπους;

Επίσης, µας λέτε ότι µε ΚΥΑ µπορεί να ανατίθεται σε ιδιώτες,
νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία περί δη-
µοσίων συµβάσεων, η εκπόνηση συγκεκριµένων έργων για την
υποβοήθηση της επίτευξης των σκοπών της υπηρεσίας.

Για αυτήν τη διάταξη θα µπορούσατε να µας δώσετε κάποια
παραδείγµατα; Όσον αφορά τον διευθυντή της υπηρεσίας,
αυτός θα είναι της δικής σας αποκλειστικά επιλογής; Οπότε να
υποθέσουµε ότι σε περίπτωση ζηµίας θα έχετε εσείς την ευθύνη
της επιλογής σας ή ότι σε κάθε περίπτωση, ακριβώς λόγω αυτού
του γεγονότος, δεν θα αποδοθούν ποτέ ευθύνες;

Ας πάµε σε ένα άλλο θέµα. Μας λέτε ότι στη σχετική εγκριτική
απόφαση του Συµβουλίου Άµυνας µπορεί να καθορίζεται ότι
µέρος των εσόδων διατίθεται προς ενίσχυση του προϋπολογι-
σµού του ΥΠΕΘΑ. Το ζήτηµα είναι πολύ σοβαρό για να χαρακτη-
ρίζεται από µία ασάφεια. Σε τι ποσοστό θα γίνεται αυτό; Από
ποιους παράγοντες θα εξαρτάται; Τα έσοδα από την αξιοποίηση
θα πρέπει να πηγαίνουν στα ταµεία, που έχουν στην κυριολεξία
τσακιστεί και µαζί µε αυτά και οι µέτοχοι και οι µερισµατούχοι.
Έστω και έτσι, ποιες ακριβώς ανάγκες του Υπουργείου θα κάλυ-
πταν; Δεν πρέπει να οριστεί αυτό; Τι σκοπούς εξυπηρετεί η τόση
ασάφεια; Για ποια διάρκεια µιλάµε; 

Και κάτι άλλο. Σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 16,
η αδειοδότηση των ακινήτων θα γίνεται µε την έκδοση ειδικού
πλαισίου χωρικής ανάπτυξης στρατηγικών επενδύσεων, όπως
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ισχύει για τα ακίνητα ιδιοκτησίας ιδιώτη, και όχι µε την έκδοση
ειδικού σχεδίου χωρικής ανάπτυξης του δηµοσίου ακινήτου
όπως ισχύει για ιδιωτικές επενδύσεις επί δηµοσίων ακινήτων.
Υπάρχει κάποιος ειδικός λόγος για αυτό;

Η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής λέει τα
εξής: «Για τον καθορισµό του χωρικού προορισµού των δηµο-
σίων ακινήτων, που προβλέπονται στο άρθρο 10 του παρόντος
κεφαλαίου, καταρτίζονται και εγκρίνονται ειδικά σχέδια χωρικής
ανάπτυξης δηµοσίων ακινήτων, ΕΣΧΑΔΑ». Στη συνέχεια αναφέ-
ρει: «Υπό το φως των ανωτέρω, η προτεινόµενη αξιοποίηση των
εν λόγω ακινήτων του υπό ψήφιση άρθρου 16 τελεί υπό τις προ-
αναφερθείσες προϋποθέσεις». Έχει βάλει δηλαδή αυτήν την
προϋπόθεση. Ρωτώ, λοιπόν: για ποιον λόγο; Να µας δώσετε µία
συγκεκριµένη απάντηση. Αυτό που λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής αυτό είναι και το ερώτηµα.

Έρχοµαι στο πέµπτο κεφάλαιο και συγκεκριµένα στο άρθρο
31, το οποίο ενώ ξεκινάει πολύ ορθά, συνεχίζεται λίγο περίεργα.
Όσον αφορά στην τελευταία παράγραφο, εφόσον στη σύµβαση
προµήθειας στρατιωτικού εξοπλισµού έχουν ενσωµατωθεί οι βα-
σικοί όροι της σύµβασης της εν συνεχεία υποστήριξης, για ποιον
λόγο διατηρείται το δικαίωµα στην αναθέτουσα Αρχή να συνάψει
σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης µε τρίτο οικονοµικό φορέα;
Εάν το κίνητρο είναι οι επωφελέστεροι όροι, θα µπορούσαν να
ζητηθούν από τον υπάρχοντα προµηθευτή, που έχει κάθε λόγο
να τους παράσχει, και εάν δεν συµβεί αυτό, τότε να προχωρήσει
η αναθέτουσα Αρχή σε τρίτο. Εκτός αν το κίνητρο είναι η εξυπη-
ρέτηση «ηµετέρων», µε την προοπτική να πάρουν στη συνέχεια
και τη βασική σύµβαση.

Συνοψίζοντας, λοιπόν, αν και το παρόν νοµοσχέδιο απέχει των
εξαγγελιών του Υπουργείου και του Υπουργού και παρά το γε-
γονός ότι συνεχίζει να απουσιάζει ένας συνολικός σχεδιασµός
για τις Ένοπλες Δυνάµεις και το προσωπικό τους, όπως και σε
προηγούµενο σχετικό νοµοθέτηµα, εν τούτοις περιλαµβάνει,
είναι αλήθεια, θετικές διατάξεις, που θα µπορούσαν βέβαια να
βελτιωθούν περαιτέρω και µε βάση τα ερωτήµατα τα οποία θέ-
τουµε.

Γι’ αυτό εµείς έχουµε δηλώσει ότι θα το ψηφίσουµε επί της
αρχής. Στη διαδικασία επί των άρθρων, θα κρίνουµε τι θα ψηφί-
σουµε στο κάθε άρθρο ξεχωριστά, µε βάση την τοποθέτηση την
οποία έχουµε κάνει.

Κλείνοντας, στο τελευταίο λεπτό το οποίο έχω στη διάθεσή
µου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε σχέση µε το
θέµα που έχει ανακύψει από την αρχή της συζήτησης, το οποίο
είναι πάρα πολύ σοβαρό και συµφωνώ µαζί σας. Είναι θέµα
εθνικό και έτσι πρέπει να το αντιµετωπίζουµε. Αφορά τους οκτώ
συλληφθέντες Τούρκους, οι οποίοι κατηγορούνται για συγκεκρι-
µένες κατηγορίες. 

Αυτό το οποίο σας είπαµε, σας είπε και ο ειδικός αγορητής
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και ο ειδικός αγορητής του
Ποταµιού, είναι ότι θα πρέπει το εθνικό και Διεθνές Δίκαιο ουσια-
στικά να είναι αυτό το οποίο θα αξιοποιηθεί σε αυτήν την περί-
πτωση, θα χρησιµοποιηθεί καθαρά, και δεν χρειάζεται καµµία
άλλη τοποθέτηση.

Για αυτόν τον λόγο, ξεκαθαρίσαµε -και έχω δει και την αποµα-
γνητοφώνηση της συνέντευξής σας κ. Βίτσα- ότι το δεύτερο ση-
µείο το οποίο έχετε πει, δεν χρειαζόταν. Να µην µείνουµε εκεί,
όµως, αυτήν τη στιγµή. Φτάνει το πρώτο σηµείο της τοποθέτη-
σης. Το δεύτερο δεν χρειαζόταν, που αφορά όλα τα άλλα ζητή-
µατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και σήµερα πάλι ακούµε µια διαδικασία και βλέπουµε µία δια-
µάχη µε τον κ. Δένδια και µε την τοποθέτησή του και τους υψη-
λούς τόνους σε αυτό το συγκεκριµένο θέµα –που δεν
χρειάζονται- και µε την τοποθέτηση της κ. Αυλωνίτου. Τι µας είπε
η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ; Ότι από τη στιγµή που κατηγορούνται
για αυτά τα αδικήµατα, πρέπει να επιστραφούν πίσω. Κάναµε και
τον δικαστή σήµερα εδώ πέρα ορισµένοι Βουλευτές.

Συνεπώς, να είµαστε σοβαροί. Τα εθνικά ζητήµατα απαιτείται
πραγµατικά να αντιµετωπίζονται µε τη δέουσα σοβαρότητα και
µε την ευθύνη που απαιτείται. Νοµίζω ότι σε αυτό θα συµφωνή-

σουµε σήµερα, διότι δεν µπορούµε σε αυτά τα ζητήµατα να βά-
ζουµε θέµατα τα οποία θα τα βρούµε µπροστά µας. Και βέβαια
σας είπε ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
αναλυτικά και το πώς είναι αυτή η διαδικασία από εδώ και στο
εξής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Θεο-
χαρόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι θέµα αναλογι-

κότητας κατανοµής του χρόνου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εφόσον τα δικαστήρια απο-

φασίσουν, να αφήσουµε αυτήν τη διαδικασία χωρίς άλλες πα-
ρεµβολές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όλες σας οι αποφά-

σεις έχουν άµεση σχέση µαζί µου! Το εκτιµώ ιδιαίτερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι λέτε τώρα, κύριε

Δηµοσχάκη; Μην αρχίσετε µε τα έργα στον Έβρο, θα τα κάνει η
ΜΟΜΑ!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Η Μονάδα Μελετών Κατασκευών της ΜΟΜΚΑ αποτελεί µια συ-
νέχιση της προσπάθειας αναβίωσης της γνωστής ΜΟΜΑ, της
οποίας ο ένδοξος κατασκευαστικός µεταπολεµικός κύκλος
έκλεισε οριστικά. Πρόκειται για µια κίνηση αµφίβολης χρησιµό-
τητας σήµερα, για τρεις βασικούς λόγους.

Πρώτον, δεν γνωρίζουµε µε τι µέσα θα λειτουργήσει η εν λόγω
Υπηρεσία. Τα µέσα, το ανθρώπινο δυναµικό και τα κεφάλαια που
θα χρειαστούν, θα επιβαρύνουν, κύριε Υπουργέ, τον ήδη µει-
ωµένο προϋπολογισµό του Υπουργείου.

Δεύτερον, µιλάµε πρακτικά για µια κρατικοποίηση µιας δρα-
στηριότητας του ιδιωτικού τοµέα. Στον κλάδο κατασκευών έχουν
πληγεί κυρίως οι µικροί και µεσαίοι επαγγελµατίες. Αυτούς θα
ανταγωνιστεί η υπηρεσία;

Τρίτον -και ίσως το πιο σηµαντικό-, διαστρεβλώνεται ο ρόλος
των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτός είναι αυστηρά καθορισµένος. Εν
καιρώ ειρήνης αφορά την άσκηση και εκπαίδευση των στελεχών
και κληρωτών που υπηρετούν σε αυτές. Μόνες εξαιρέσεις η στή-
ριξη του κρατικού µηχανισµού σε καταστάσεις έκτακτης ανάγ-
κης, όπως σε πυρκαγιές, σεισµούς κ.λπ..

Το 2008 δηµιουργήθηκαν τρία τάγµατα σε Λουτράκι, Θεσσα-
λονίκη και Ιωάννινα, µε σκοπό την αντιµετώπιση θεµάτων που
άπτονται της πολιτικής προστασίας. Αυτά σκοπεύετε να χρησι-
µοποιήσετε; Ακόµα έχουµε τη δυσάρεστη εικόνα της χρήσης
µέσων και ανθρώπων των Ενόπλων Δυνάµεων για την εξυπηρέ-
τηση αναγκών σίτισης και καθαριότητας, ζητήµατα που είναι αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής.

Ο ελληνικός λαός θέλει τον Στρατό του να νικάει, την Αστυνο-
µία του να εξιχνιάζει και την Εθνική Οµάδα να θριαµβεύει. Οι
ρόλοι είναι διακριτοί και παίζουν µεγάλο ρόλο στην κοινωνική συ-
νοχή, ειδικά σε δύσκολες εποχές, όπως οι σηµερινές.

Προχωρώντας παρακάτω, σε ό,τι αφορά τη δηµιουργία της
υπηρεσίας για την αξιοποίησης της περιουσίας των τριών τα-
µείων των Ενόπλων Δυνάµεων και των Μετοχικών Ταµείων τους,
πρωτίστως να σχολιάσω πως δεν συνάδει να τίθεται επικεφαλής
ένας ιδιώτης. Υπάρχουν καταρτισµένοι επιστήµονες εντός των
Ενόπλων Δυνάµεων -νοµίζω ότι θα συµφωνείτε, κύριε Υπουργέ-
που µπορούν να αναλάβουν αυτόν τον ρόλο. Εφόσον έχουν
επέλθει οι κατάλληλες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, όπως συζητή-
θηκαν στην επιτροπή, οι οποίες θα καθιστούν τη σύµφωνη γνώµη
των διοικητικών συµβουλίων των ταµείων απαιτητή, τότε είµαστε
σύµφωνοι µε τη δηµιουργία της υπηρεσίας αυτής, όπως προείπε
και ο τοµεάρχης µας.

Στη συνέχεια θα αναφερθώ σε δύο τροπολογίες. Η πρώτη
αφορά τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. Είµαστε
σαφώς αντίθετοι µε την πρόχειρη και βιαστική προσέγγιση ενός
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τόσο σηµαντικού ζητήµατος. Υπάρχει δε η διαχρονική σύγχυση
ανάµεσα στον τρόπο λειτουργίας των Σωµάτων Ασφαλείας, στα
οποία υφίσταται συνδικαλισµός, και στις Ένοπλες Δυνάµεις.
Είναι αφελής η σύγκριση, εάν δεν περιέχει δόλο. Ο ρόλος, ο σκο-
πός, ο τρόπος λειτουργίας ανάµεσα σ’ αυτούς τους δύο πυλώνες
της δηµοκρατίας είναι εντελώς διαφορετικά. Το ζήτηµα είναι ιδι-
αίτερα σύνθετο. 

Η συζήτηση αυτή είναι περίπλοκη και χρειάζεται πολύ χρόνο,
κύριε Υπουργέ. Δεν επιλύεται µε µία τροπολογία αυτό το σοβαρό
ζήτηµα, το οποίο µπαίνει στη ζωή των Ενόπλων Δυνάµεων. Πρέ-
πει να έλθει σε ξεχωριστό νοµοσχέδιο µε µακρά και περιεκτική
διαβούλευση. Είναι ζήτηµα µε βασικές εθνικές, ίσως και συνταγ-
µατικές ακόµα προεκτάσεις. Βασικοί πυλώνες ενός σώµατος
στρατιωτικά οργανωµένου και σωστά δοµηµένου είναι η ιεραρχία
και η αρχαιότητα. Όπως αντιλαµβάνεστε, η αποδόµηση των Ενό-
πλων Δυνάµεων θα είναι δεδοµένη. 

Αντιθέτως, πολύ εύκολα επιλύεται το ζήτηµα που αφορά η
τροπολογία που καταθέσαµε επτά Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας και την οποία ορθώς κάνατε δεκτή. Οι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι, οι αξιωµατικοί των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας, εφόσον κατά την άσκηση των καθηκόντων τους
τραυµατιστούν σοβαρά και υποστούν βαριά αναπηρία, δικαιούν-
ται προνοµίων. Οι δηµόσιοι υπάλληλοι συνταξιοδοτούνται µετά
από ένα σοβαρό ατύχηµα. Οι δε αξιωµατικοί και τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας τίθενται σε κα-
τάσταση πολεµικής διαθεσιµότητας ή µόνιµης διαθεσιµότητας
εφ’ όρου ζωής. Απαραίτητο τεκµήριο και χρήσιµο εργαλείο για
να εξασφαλίσουν την ικανοποίηση, τη χρήση των προνοµίων είναι
η συνταξιοδοτική πράξη και εφόσον την κατέχουν, µπορούν να
τα αποκτήσουν. 

Με την τροπολογία που καταθέσαµε και την οποία αποδεχθή-
κατε –και σας τιµά ιδιαίτερα- οι αξιωµατικοί και τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας µπορούν αντί
συνταξιοδοτικής πράξης να καταθέτουν την απόφαση της αρµό-
διας υγειονοµικής επιτροπής και του αναλυτικού φύλλου µισθο-
δοσίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς, κύριε Δηµο-

σχάκη, για την τήρηση του χρόνου.
Η κ. Βαγιωνάκη έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Συνάδελφοι, συναδέλφισ-

σες, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα καλό νοµοσχέδιο, γιατί δίνει
λύση σε µία σειρά από χρονίζοντα προβλήµατα, τακτοποιεί θέ-
µατα που έχουν ωριµάσει, αλλά και θέτει κάποια ζητήµατα που
άπτονται της ζωής όχι µόνο των µελών των Ενόπλων Δυνάµεων,
αλλά και γενικότερα της κοινωνίας. 

Στα υπηρεσιακά θέµατα των γυναικών και των ανδρών των
Ενόπλων Δυνάµεων δεν θα αναφερθώ. Επίσης, δεν θα αναφερθώ
σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε την αναβάθµιση και την ενί-
σχυση της εκπαίδευσης των σχολών, παρ’ ότι έχω σηµειώσει
σχετικά, διότι ο χρόνος πιέζει και, όπως γίνεται συνήθως, οι τε-
λευταίοι την πληρώνουν. Θα ήθελα να αναφερθώ µόνο σε τρία
σηµεία: 

Σηµείο πρώτον. Αφορά τη ΜΟΜΚΑ στο Κεφάλαιο Β’. Στη διάρ-
κεια της συζήτησης στην επιτροπή, το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδας αλλά και Κόµµατα της Αντιπολίτευσης στάθηκαν αρνητικά
στο συγκεκριµένο κεφάλαιο, επικαλούµενα την ανεργία στον
κλάδο των µηχανικών και τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα. Κα-
τανοώ, µπορώ να πω µάλιστα ότι συµµερίζοµαι την ευαισθησία
για εργασιακά δικαιώµατα ιδιαίτερα των νέων µηχανικών.
Ωστόσο εδώ πρόκειται για κάτι διαφορετικό, πρώτα απ’ όλα, γιατί
µιλάµε για δραστηριότητα της ΜΟΜΚΑ σε αποµονωµένες και πα-
ραµεθόριες περιοχές, εκεί που οι µηχανικοί δεν πάνε και αντί-
θετα έχουν µεγάλο ενδιαφέρον για την εθνική άµυνα. 

Το είπε –νοµίζω- πολύ καλά ο κύριος από τους απόστρατους
κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων στην επιτροπή, ο
οποίος µίλησε µάλιστα µε καµάρι για το τι έκανε η ΜΟΜΑ στα
νησιά. Δεύτερον, ως προς τη ΜΟΜΚΑ µιλάµε για τη συνεισφορά
σε έκτακτες καταστροφές και ας µην πάµε µακριά.

Θέτω το ερώτηµα: Τι θα γινόταν µε την έκτακτη κατάσταση

του µεταναστευτικού, αν δεν παρέµβαινε το Υπουργείο Άµυνας
στη δηµιουργία των hotspots και γενικά στην οργάνωσή τους; 

Επειδή έγινε εδώ κριτική από τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµο-
κρατίας περί του θέµατος αυτού, µάλλον την κριτική αυτή
έπρεπε να την απευθύνει όχι στην παρούσα Κυβέρνηση, αλλά
στο δικό του Κόµµα, αφού η Κυβέρνηση στο θέµα των υποδοµών
όσον αφορά το προσφυγικό είχε παραλάβει το απόλυτο τίποτα
και είναι γνωστό αυτό.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι το
θέµα της αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Πρώτα απ’ όλα, είναι πολύ σηµαντικό το ότι εξαιρέθηκαν
τα ακίνητα των Ενόπλων Δυνάµεων από το ταµείο, άρα δίνεται η
δυνατότητα πιο νηφάλια και µελετηµένα να δούµε την αξιοποί-
ησή τους.

Δεύτερον, από ό,τι φάνηκε στη συζήτηση στην επιτροπή για
την υπόθεση της αξιοποίησης της περιουσίας των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, ναι µεν αυτή η υπόθεση έχει παρελθόν, αλλά φαίνεται
ότι σήµερα µπαίνει σε ράγες υλοποίησης και αυτό είναι σηµαν-
τικό. 

Το τρίτο και, κατά τη γνώµη µου, σηµαντικότερο είναι το
άρθρο 13, γιατί δίνεται η δυνατότητα µέσω των ΟΤΑ να δοθούν
εγκαταλελειµµένα στρατόπεδα στους πολίτες, αφού κατατεθεί
ένα σχέδιο βιώσιµο για την αξιοποίησή τους. Αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό, γιατί όλοι ξέρουµε ότι οι πόλεις σήµερα ασφυκτιούν,
πολλά στρατόπεδα βρίσκονται στην καρδιά των πόλεων και το
παρόν άρθρο δίνει τη δυνατότητα µέσα από συνεννόηση να δη-
µιουργηθούν χώροι πρασίνου, άθλησης και αναψυχής για τους
πολίτες, αλλά και γενικότερα για τη βελτίωση της ανάπτυξης και
της ποιότητας ζωής σε πολλές περιοχές.

Τρίτο σηµείο είναι η ανάπτυξη του συνδικαλισµού στις Ένο-
πλες Δυνάµεις. «Επονείδιστο» είπε το άρθρο 50 ο εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ πρέπει να υπογραµµίσω ότι θεωρώ
πολύ µεγάλη δηµοκρατική κατάκτηση τον συνδικαλισµό στις
Ένοπλες Δυνάµεις. 

Στην τροπολογία που κατατέθηκε και έγινε αποδεκτή υπάρ-
χουν ασφαλιστικές δικλίδες που παίρνουν υπ’ όψιν τις ιδιαιτερό-
τητες των Ενόπλων Δυνάµεων. Παραδείγµατος χάριν, υπάρχει
απαγόρευση απεργίας και στάσης εργασίας, δηλαδή το αντίθετο
από ό,τι είπε η συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία και θα έλεγα
ότι αυτές οι ασφαλιστικές δικλίδες θωρακίζουν το συγκεκριµένο
ζήτηµα. 

Έχει προηγηθεί ο συνδικαλισµός και στους αστυνοµικούς
υπαλλήλους αλλά και στους λιµενικούς. Είναι καιρός το θέµα
αυτό να προχωρήσει και στις Ένοπλες Δυνάµεις. Εξάλλου αυτό
δεν αποτελεί ελληνική πρωτοτυπία. Σε πολλές χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ισχύει κάτι παρόµοιο. Και εσείς, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, που κόπτεστε για την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπο-
ρείτε να αντιµετωπίζετε τα πράγµατα a la carte. Η ζωή προχωρά
και εξελίσσεται στον σύγχρονο κόσµο. Ας προχωρήσουµε και
εµείς µε τα µάτια πάντα ανοιχτά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κυρία

Βαγιωνάκη, για τον σεβασµό του χρόνου. 
Η κ. Τριανταφύλλου δεν είναι παρούσα, οπότε ο κ. Μεγαλοµύ-

στακας έχει τον λόγο. Μετά ο κ. Τασούλας και κλείνουµε τον κα-
τάλογο των οµιλητών. Έπειτα τον λόγο έχει ο κ. Καρράς. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Σήµερα στο νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση των θεµάτων αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας θα ήθελα να µιλήσω για το
θέµα των στρατοπέδων στις Σέρρες. Ωστόσο, έχοντας ακούσει
τους Υπουργούς και τους προηγούµενους οµιλητές, για λόγους
οικονοµίας της συζήτησης και για να µην κουράσω επιπλέον το
Σώµα –άλλωστε έχει και άλλη Ολοµέλεια στη συνέχεια- θα σταθώ
στη συντονισµένη προσπάθεια της Ένωσης Κεντρώων, καθώς και
πριν το θέµα µπει στην Ολοµέλεια προσπαθήσαµε να ερευνή-
σουµε και να ενηµερωθούµε. Δεν θα κάνω αντιπολίτευση. 

Μας ξεκαθαρίσατε από την αρχή ότι το νοµοσχέδιο δεν αναι-
ρεί την ήδη υπάρχουσα συµφωνία. Όµως, πρέπει και εσείς να
καταλάβετε το άγχος και την ένταση που δηµιουργήθηκε, καθώς
είναι ένα µεγάλο ζήτηµα για τις Σέρρες. Μπορεί να µην έχει τόσο
εµπορική αξία, αλλά έχει πολιτιστική και πολιτισµική. Και η χρη-

13160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στικότητα για την τοπική κοινωνία είναι υψηλή. Εποµένως, πρέπει
να σταθούµε και να δώσουµε άµεση λύση σε συνεργασία πάντα
µε τους αρµόδιους φορείς, που είναι ο δήµος. 

Εµείς χαιρόµαστε που δεσµευτήκατε ότι θα δώσετε άµεση
λύση και δεσµευόµαστε ότι θα παρακολουθήσουµε από κοντά
την εξέλιξη µέχρι την τελική συµφωνία. Ελπίζω να κρατήσετε τη
δέσµευσή σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το νοµοσχέδιο ξεκίνησε µε άλλες προδιαγραφές και κατέληξε ή
κατήντησε µε άλλες.

Θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο µετετράπη σε όχηµα που ρυ-
µούλκησε την επιβολή του συνδικαλισµού στον Στρατό. Ο συν-
δικαλισµός στον Στρατό αυτήν την περίοδο για τη χώρα µας είναι
ζηµιογόνος και καταστροφικός. Δεν µιλάµε γενικώς για τον συν-
δικαλισµό στον Στρατό ή τι γίνεται στη Νορβηγία ή τι γίνεται σε
άλλες χώρες της Ευρώπης. 

Μιλάµε για τον συνδικαλισµό στον Στρατό τώρα, τον Ιούλιο
του 2016 που η περιοχή µας βρίσκεται σε µια περαιτέρω επιδεί-
νωση της έντασης, µε µία Τουρκία η οποία γίνεται ακόµη πιο
απρόβλεπτη και ακόµη πιο ασταθής.

Στις 27 Μαΐου 1960, κυρίες και κύριοι, στην Τουρκία έγινε ένα
πραξικόπηµα. Τότε το πραξικόπηµα δεν είχε την εξέλιξη που είχε
σήµερα. Συνελήφθη όλη η ηγεσία της χώρας, συνελήφθη ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας και οδηγήθηκαν στη νήσο Γιασί Αντά.
Επί δέκα µήνες δικαζόταν όλη η Κυβέρνηση της Τουρκίας. Αµέ-
σως µετά απαγχονίστηκαν οι περισσότεροι Υπουργοί. Είναι δε
εντυπωσιακό, κύριε Υπουργέ, -γιατί είµαι βέβαιος ότι θα σας το
έχουν πει- ότι ο τότε Υπουργός Εξωτερικών Φατίν Ζορλού αρνή-
θηκε από τον δήµιό του να του περάσει την αγχόνη λέγοντας «Σε
σιχαίνοµαι». Πέρασε µόνος του την αγχόνη, είπε «Ζήτω η Τουρ-
κία!» και πέθανε. 

Δεν έγινε έτσι αυτή τη φορά. Έγινε πολύ πιο χαοτικά. Πολύ
διαφορετικά. Δεν υπήρξαν τέτοιες συµπεριφορές. Σήµερα µε ένα
άλλο πραξικόπηµα, µια άλλη Τουρκία βρίσκεται σε τροµερή
κρίση. Εννιά χιλιάδες στρατιωτικοί και δικαστικοί είναι στις φυ-
λακές. Πενήντα χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι έχουν τεθεί σε δια-
θεσιµότητα. 

Αυτή την εποχή που η Τουρκία βρίσκεται σ’ αυτή τη θέση, αυτή
την εποχή ο πρέσβης αυτής της Τουρκίας, της ασταθούς, λέει
στην Ελλάδα ότι κακώς δεχθήκαµε να προσγειωθεί το ελικό-
πτερο στην Αλεξανδρούπολη –µήπως εννοούσε ότι έπρεπε να το
καταρρίψουµε ή εννοούσε ότι έτσι πρέπει να καταρρίπτουµε και
τα πολεµικά αεροπλάνα τους τα οποία παραβιάζουν τον εναέριο
χώρο- και λέει ότι θα βλαφθούν οι διµερείς µας σχέσεις, αν δεν
τους παραδώσουµε. Και τα λέει αυτά µε θράσος και µε προκλη-
τικότητα όχι ένα µέλος των προστάτιδων δυνάµεων του προπε-
ρασµένου αιώνα, αλλά ο πρέσβης της Τουρκίας προχθές στη
σηµερινή Ελλάδα. 

Την ίδια στιγµή που έχουµε την επέτειο της εισβολής της
Τουρκίας στην Κύπρο, της ίδιας Τουρκίας που µέσω του τότε
Υπουργού Εξωτερικών, του Γκιουνές, τρεις µέρες µετά την ει-
σβολή, κύριε Υπουργέ, είχε δεσµευθεί για κατάπαυση του πυρός.
Και όπως ξέρουµε επακολούθησε ο Αττίλας II µε κατοχή του 40%
της Κύπρου. 

Την ίδια στιγµή που έχουµε απέναντί µας αυτή την Τουρκία,
δυο ή τρία πρόσωπα της οποίας σας παρουσίασα προηγουµέ-
νως διαχρονικά, εµείς αποφασίζουµε τον συνδικαλισµό στον
Στρατό και είµαστε και υπερήφανοι γι’ αυτό, λες και ο συνδικα-
λισµός στον Στρατό ήταν αυτό που µας µάρανε αυτή την πε-
ρίοδο! 

Ο στρατός είναι από τα ελάχιστα που είναι όρθια αυτή τη
στιγµή. Και πληρώνει τα επίχειρα του ότι κρατήθηκε όρθιος. Τον
αδικούµε τον στρατό. Τον αδίκησε η Νέα Δηµοκρατία τον
στρατό, γιατί του φόρτωσε πράγµατα περισσότερα απ’ όσα του
αναλογούσαν. Τον αδικείτε κι εσείς. Έχουµε ένα κράτος σαρά-
βαλο και επειδή το κράτος είναι σαράβαλο, γιατί έτσι το επιλέ-
ξαµε, φορτώνουµε στον στρατό πράγµατα που δεν του

αντιστοιχούν και τα ονοµάζουµε «κοινωνική προσφορά του στρα-
τού».

Το θέµα είναι να διορθώσουµε το σαράβαλο και να αφήσουµε
τον Στρατό να αντιµετωπίσει αυτή την Τουρκία. Την Τουρκία του
Ζορλού, του Γκιουνές, του Ερντογάν, που είναι πάντα η ίδια εν
σχέσει µε την Ελλάδα. Μπορεί να µην είναι η ίδια εν σχέσει µε
τον εαυτό της ή εν σχέσει µε τις εσωτερικές της ισορροπίες,
αλλά όλοι αυτοί, κι ο Ζορλού κι ο Μεντερές κι ο Γκιουνές και ο
Ερντογάν, είναι για την Ελλάδα µια απειλή. 

Εµείς αυτή την ώρα µιλάµε για συνδικαλισµό στον Στρατό και
νοµίζουµε ότι κάναµε ένα ιστορικό βήµα, επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει
να συντάξει τα αριστερά κεφάλαια στα πολιτικά του αποµνηµο-
νεύµατα, τα οποία βρίθουν από αυξήσεις, φόρους, µνηµόνια. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι τα ξέρετε όλα αυτά
που λέω. Και κατά βάθος δεν πιστεύετε στον συνδικαλισµό στον
Στρατό. Δέχεστε επί των ηµερών σας να θεσµοθετηθεί ο συνδι-
καλισµός στον Στρατό, την ώρα που θα έπρεπε να είναι ακόµα
πιο απερίσπαστος και ακόµα πιο προστατευµένος απ’ όλους µας. 

Εµείς αυτό το αρνούµαστε. Εµείς αυτό δεν το δεχόµαστε. Δεν
συµφωνούµε µε αυτές τις θεωρίες. Δεν µιλάµε γενικώς για τον
συνδικαλισµό κάπου. Μιλάµε για τον συνδικαλισµό στον Στρατό
σε µια χώρα η οποία αντιµετωπίζει απειλή εξ Ανατολών. Κι αυτή
η απειλή χειροτερεύει από την αστάθεια της Τουρκίας. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ µπορεί να είµαι ο τελευταίος –ή µάλλον
προτελευταίος- οµιλητής, αλλά µπορείτε να αρνηθείτε αυτή την
τροπολογία για τον συνδικαλισµό στον Στρατό. Σας καλώ να το
κάνετε έστω και τώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα είµαι εξαιρετικά σύντοµη και θα ξεκινήσω µε ευχαριστίες,

κατ’ αρχάς, προς την Κυβέρνηση, προς τους Υπουργούς που
είναι εδώ, κι έπειτα προς τα κόµµατα, διότι, µετά από –νοµίζω-
µια νοµοτεχνική βελτίωση που έφερε ο Υπουργός, γίνεται δεκτή
η τροπολογία που καταθέσαµε, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
για τη δυνατότητα τα Ναυπηγεία Ελευσίνος, όχι να εξαιρεθούν
από τις ισχύουσες ρυθµίσεις. 

Κι εδώ συµφωνώ, διότι άκουσα τον κ. Βίτσα -κύριε Καµµένε,
δεν άκουσα εσάς- να λέει ότι ακριβώς και η δική µας πρόθεση
καταθέτοντας αυτήν την τροπολογία δεν ήταν η εταιρεία αυτή
καθαυτή να έχει κάποιο προνοµιακό καθεστώς, κάτι που αντίκει-
ται και στο ενωσιακό δίκαιο έτσι κι αλλιώς και βεβαίως και στο
εσωτερικό δίκαιο, αλλά κυρίως για να προστατεύσουµε τους ερ-
γαζόµενους και το Πολεµικό Ναυτικό, τα προγράµµατα, τις συµ-
βάσεις. 

Πριν από λίγους µήνες ψηφίσαµε όλοι εδώ µια σύµβαση. Η
σύµβαση εξασφαλίζει –σωστά- το Πολεµικό Ναυτικό να καταβά-
λει τµήµα των αποδοχών των εργαζοµένων σε ποσοστό 70%.
Θεωρώ, όµως, ότι µε τη σηµερινή τροπολογία λύνεται ένα πρό-
βληµα. Λύνεται ένα πρόβληµα άµεσο. Δίδεται ένας χρόνος, έτσι
ώστε και το έργο που έχει παραγγείλει, αλλά και όλα τα προ-
γράµµατα του Πολεµικού Ναυτικού, να προχωρήσουν και οι ερ-
γαζόµενοι να µπορέσουν να αποζηµιωθούν εγκαίρως. 

Εκείνο, όµως, που θα είχε σηµασία -και αφορά όχι µόνο το
παρόν Υπουργείο, αλλά συνολικά την Κυβέρνηση και µε την συ-
νευθύνη των κοµµάτων να φέρουµε προτάσεις- είναι η βιωσιµό-
τητα των ναυπηγείων µέσω της αναδιάρθρωσης και όχι µόνο. 

Έχουµε καταθέσει και εµείς προτάσεις και παρακαλώ πολύ,
κύριοι Υπουργοί και µε δική σας πρωτοβουλία να υπάρξει µια –
έτσι κι αλλιώς το έχετε δεσµευτεί, το είχαµε ζητήσει και άλλη
φορά- διυπουργική συνεννόηση, έτσι ώστε και τα θέµατα της
προβλήτας που είναι στην ιδιοκτησία τράπεζας ή η συνεννόηση
και η αναδιάρθρωση µε τα όµορα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά να
προχωρήσει, για να υπάρχει βιώσιµη προοπτική στα ναυπηγεία,
σε µια χώρα που νοµίζω συγκριτικό πλεονέκτηµα έχει τη ναυτι-
λία. 

Τέλος, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κι επειδή είµαι η τελευταία
οµιλήτρια, θέλω να πω ότι οι καιροί ου µενετοί. Σήµερα είναι επέ-
τειος της δραµατικής εισβολής και συµφωνώ µε τον συνάδελφο
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ότι η Τουρκία παραµένει µια απειλή. Το πραξικόπηµα το στρα-
τιωτικό απετράπη, αλλά είµαστε όλοι µάρτυρες ενός άλλου πρα-
ξικοπήµατος σιωπηλού και συνεχούς, αυτού ενός
ολοκληρωτικού καθεστώτος οθωµανικού τύπου, το οποίο –άκου-
σον-άκουσον- φτιάχνει ως και νεκροταφεία πραξικοπηµατιών.
Δηλαδή, µιλάµε για τη σύγχρονη, την οθωµανική σύγχρονη εκ-
δοχή του Κρέοντα. 

Δεν ξέρω πώς θα αισθανόταν ο Σοφοκλής, αν µπορούσε να
µας δει από κάπου. Δεν µιλάµε, όµως, µόνο για τους νεκρούς µι-
λάµε και για τους ζωντανούς. Τα πογκρόµ δεν έχουν προηγού-
µενο. Την γείτονα χώρα εγώ θα ήθελα να τη δω φίλη, αλλά
κατανοώ τον κ. Τασούλα, όταν λέει ότι είναι απειλή. Ο κ. Ερντο-
γάν, όπως τον άκουσα εχθές σε οµιλία του–µάλιστα τον είχε το
BBC, κύριε Πρόεδρε, ζωντανά και τον άκουσα να το λέει τουλά-
χιστον είκοσι φορές- µιλούσε για «τα ανθρώπινα δικαιώµατα»,
«τους δηµοκρατικούς θεσµούς» και «τον σεβασµό των δηµοκρα-
τικών δικαιωµάτων», την ίδια ώρα που αυτός τα καταπατούσε.
Να µην έχει κανείς αµφιβολία ότι είναι απειλή. 

Η Ελλάδα, επειδή επί ογδόντα χρόνια οικοδόµησε όλη την
εξωτερική της πολιτική πάνω στον σεβασµό του Διεθνούς Δι-
καίου και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, τώρα θα πρέπει όλοι να
οµονοήσουµε σε αυτήν την εθνική γραµµή: η δικαιοσύνη να κάνει
τη δουλειά της στο ζήτηµα των αιτούντων άσυλο κι εµείς προς
το παρόν να σιωπήσουµε. Νοµίζω ότι αυτό απαιτεί το εθνικό συµ-
φέρον. Εµείς, από την πρώτη στιγµή, ήρθαµε και σε επαφή και
µε τον κ. Καµµένο -µίλησε ο κ. Λοβέρδος επανειληµµένως- και
νοµίζω ότι όλοι πρέπει να κατανοήσουµε την κρισιµότητα των
στιγµών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς, κυρία Χρι-

στοφιλοπούλου.
Κύριε Καρρά, εσείς που συναγωνίζεστε σε λακωνικότητα τον

κ. Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Ούτως ή άλλως τη λακωνικότητα είµεθα υποχρεωµένοι να
την τηρήσουµε για δύο λόγους: Για τον πρώτο µού έδωσε
αφορµή στη σκέψη µου η κ. Βαγιωνάκη, η οποία είπε ότι οι τε-
λευταίοι οµιλητές περιορίζονται στον χρόνο και όποιοι µιλούν τε-
λευταίοι δεν έχουν κάποιο πλεονέκτηµα. 

Αντίστοιχα και εγώ, ως εκπρόσωπος του µικρότερου κόµµατος
της Βουλής, µιλώ κατ’ ανάγκη τελευταίος µε περιορισµένο
χρόνο, αλλά δεν θέλω να είµαι...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, όχι, µπορούσατε
να είχατε µιλήσει νωρίτερα, κύριε Καρρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σεβάστηκα την σειρά των
συναδέλφων, την κοινοβουλευτική τάξη, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Και λέω και το εξής: Συνή-

θως µιλάω σε µικρό ακροατήριο, αλλά πάντα είναι εκλεκτό.
Ας µπούµε, λοιπόν, στα θέµατα τα οποία µας απασχολούν.

Άκουσα τους περισσότερους συναδέλφους να τοποθετούνται σε
ζητήµατα και εξωτερικής πολιτικής σήµερα και της σχέσεως της
χώρας µε την γείτονα χώρα, µε την γείτονα Τουρκία, η οποία
αυτήν τη στιγµή βρίσκεται σε µια αναστάτωση, η οποία ενδεχό-
µενα θα µπορεί να δηµιουργήσει και παρενέργειες και προς το
ζωτικό της ευρύτερο χώρο, τον οποίο, δυστυχώς, θεωρεί και δικά
µας σηµεία ότι συνιστούν τον ζωτικό της χώρο.

Μια σκέψη θα µου επιτρέψετε να πω. Είναι ένα αµάλγαµα αυτή
η σχέση, τον παρόντα χρόνο, δικαιοσύνης και πολιτικής, δικαιο-
σύνης σε σχέση µε τις ποινικές πράξεις, τις οποίες έχουν δια-
πράξει οι οκτώ οι οποίοι εισήλθαν στην Ελλάδα και ενδεχόµενα
να επιδιώξουν και άλλοι, πολιτικής, όµως, προεχόντως το ζήτηµα
του ασύλου και το ζήτηµα της έκδοσης

Εδώ, λοιπόν, έχουµε και µια σύγκρουση πλέον δικαιωµάτων.
Έχουµε σύγκρουση των ατοµικών δικαιωµάτων των ανθρώπων
αυτών που µπορεί να είναι κατατρεγµένοι, µπορεί να είναι επίδο-
ξοι πραξικοπηµατίες -δεν γνωρίζω, δεν θα κάνω καµµία κρίση ως
προς τον χαρακτηρισµό τους, δεν είµαι σε θέση να κάνω- και
µπορεί, όµως, να δηµιουργήσουν µια τεράστια αναστάτωση για
το µέλλον.

Με τη σκέψη, λοιπόν, αυτή δεν θέλω να επεκταθώ περισσό-

τερο σε αυτά τα ζητήµατα, διότι κρίνω ότι θα πρέπει να αφεθεί η
Κυβέρνηση απερίσπαστη να τα αντιµετωπίσει. Στην Βουλή, βε-
βαίως, πρέπει να τα συζητάµε, αλλά να τα συζητάµε στο µέτρο
εκείνο που δεν διακυβεύονται σχέσεις της χώρας. Διότι µπορεί
ο Βουλευτής να είναι ακαταδίωκτος, αλλά έχει και µια υποχρέ-
ωση περισσότερο: να µην διακυβεύσει τις διεθνείς σχέσεις της
χώρας. 

Ζητώ, λοιπόν -και παρακαλώ να µην επεκταθούµε τις επόµενες
ηµέρες σε αυτήν τη συζήτηση- να φτάσουµε σε µια ισορροπία
και µια ηρεµία των καταστάσεων και από εκεί και πέρα η Βουλή
οπωσδήποτε θα συζητήσει εν εκτάσει, θα ασκήσει το κυριαρχικό
της δικαίωµα, για να κάνει και την ανάλυση την οποία πρέπει.

Θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο τώρα. Το νοµοσχέδιο το έχει
εξαντλήσει ο κ. Σαρίδης. Αναφέρθηκαν και οι συνάδελφοι µου.
Έχουµε πει «ναι» επί της αρχής, θα δούµε τα άρθρα ένα - ένα. 

Θέλω, όµως, να κάνω τάχιστα δύο-τρεις επισηµάνσεις στο
θέµα του συνδικαλισµού, ο οποίος εισάγεται αυτήν τη στιγµή.
Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να το σχολιάσω ως εξής.
Επικαλείστε -και την έχουν επικληθεί και για τον αστυνοµικό συν-
δικαλισµό- τη νοµοθεσία µε τον ν.1264/1982, ο οποίος αφορά
προεχόντως τον συνδικαλισµό του ιδιωτικού τοµέα. Ήταν ένας
καλός νόµος το 1982, ήταν νόµος του ΠΑΣΟΚ, ήταν µια πρόοδος
σε σχέση µε τους προηγούµενους. Ας µην αναχθούµε σε αυτόν.

Διαπιστώνω, όµως, ότι δεν µπορούµε να θεωρήσουµε ότι συν-
ταιριάζει µε τα χαρακτηριστικά του στρατού και των στρατιωτι-
κών. Γιατί; Γιατί ο νόµος αυτός έχει τη σχέση εργοδοσίας, που
είναι η ισχυρή πλευρά και εργαζόµενου, που είναι η αδύναµη
πλευρά, και επιδίωκε τότε να συµπληρώσει αυτές τις σχέσεις, να
τις διατηρήσει οµαλές. Η σχέση στρατιωτικού µε την ηγεσία του
δεν έχει σχέση εργοδότη µε εργαζόµενο. Ο στρατός έχει ιεραρ-
χία, αλλά δεν έχει σχέση µε την πολιτική ηγεσία. Δεν πρέπει να
έχει. 

Και οι στρατιωτικοί έχουν τα ατοµικά δικαιώµατα. Η ισότητα
είναι απαρέγκλιτη µέσα στην Ελλάδα. Δεν µπορούµε να διακρί-
νουµε κανέναν ότι είναι πιο ίσιος από τον άλλον ή ότι έχει λιγό-
τερα δικαιώµατα ο ένας από τον άλλον.

Νοµίζουµε ότι και οι στρατιωτικοί έχουν ατοµικά δικαιώµατα.
Η ισότητα είναι απαρέγκλιτη µέσα στην Ελλάδα και δεν µπο-
ρούµε να διακρίνουµε κανέναν ότι είναι πιο ίσος από τον άλλον
ή ότι έχει λιγότερα δικαιώµατα ο ένας από τον άλλον. Νοµίζουµε,
λοιπόν, ότι θα έπρεπε να έρθει ένας νόµος αυτόνοµος, αυτοτε-
λής, που να διαπιστώνει και να διατηρεί και τις ιδιαιτερότητες
του στρατεύµατος και των στρατιωτικών. 

Και γιατί το λέω αυτό; Γίνεται µία παραποµπή σε κύρια άρθρα,
που κατά την κρίση του συντάκτη του άρθρου του νοµοθετήµα-
τος περί του συνδικαλισµού του ιδιωτικού τοµέα, συµπληρώνεται
µε κάποιες διατάξεις, αλλά δεν έχει την ενότητα η οποία έπρεπε,
διότι θέλαµε να υπάρχει ένας αυτοτελής νόµος. Εµείς, λοιπόν,
αυτή τη διάταξη τη συγκεκριµένη δεν µπορούµε να την υποστη-
ρίξουµε. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο, σε σχέση µε το λεγόµενο «Νοµικό
Σώµα» που συγκροτείται. Το «Νοµικό Σώµα», βέβαια, µπορεί να
είναι λογικός σαν τίτλος, αλλά δεν είναι σωστός, διότι µιλάµε για
στρατολογικό Σώµα που ενοποιείται µε το Σώµα των στρατιωτι-
κών νοµικών συµβούλων. Θέλω να διευκρινίσω ότι είναι κάτι δια-
φορετικό από το δικαστικό Σώµα των Ενόπλων Δυνάµεων, για να
µην δηµιουργείται κάποια σύγχυση, όπως και σε εµένα. Στη δική
µου σκέψη, όταν άρχισα να προσεγγίζω τον νόµο, είδα ότι κάτι
διακρίνεται. 

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι αυτό το Νοµικό Σώµα δεν θα πρέπει να
συµµετέχει, κατά το άρθρο 28, στα συµβούλια, όχι γιατί είναι
ελάσσονος γνώσεων τα µέλη του Νοµικού Σώµατος. Και πτυχίο
νοµικής έχουν και προφανώς  έχουν εµπειρία, κύριοι Υπουργοί,
στην άσκηση διοικήσεως και αντιµετωπίσεως νοµικών θεµάτων.
Επειδή, όµως, υπάρχει ο στρατιωτικός κώδικας που ρυθµίζει και
τα θέµατα του Δικαστικού Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων,
όπως γνωρίζετε καλύτερα από εµένα, οι στρατιωτικοί δικαστές
έχουν ένα ιδιότυπο καθεστώς ανεξαρτησίας. Δεν φτάνουµε να
τους ταυτίζουµε µε τους δικαστές της πολιτικής, ποινικής, διοι-
κητικής δικαιοσύνης, αλλά έχουν έναν βαθµό ανεξαρτησίας που
έχει αποτελέσει µία σηµαντική πρόοδο στην ελληνική πραγµατι-
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κότητα. 
Νοµίζω, λοιπόν, ότι και εδώ που αντικαθίστανται στα συµβού-

λια οι στρατιωτικοί δικαστές από µέλη του Νοµικού Σώµατος
είναι, τουλάχιστον, πρόωρο. Δεν θα έπρεπε να γίνει στον πα-
ρόντα χρόνο, διότι θα έπρεπε να έχουµε δηµιουργήσει περαι-
τέρω προϋποθέσεις για να έχουµε αυτήν την ένταξη.

Θα εκφράσω µία σκέψη ακόµα γενικότερη, σε σχέση µε τη
συµµετοχή εν ενεργεία δικαστών της πολιτικής δικαιοσύνης στην
Επιτροπή Ελέγχου –θα βρω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, τη διάταξη
που έχω σηµειώσει- στην Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου του
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Έχω την εντύπωση –δεν το βάζω ως αδιάψευστη θέση- ότι η
διάταξη αυτή µπορεί στο θέµα να αντιµετωπίσει θέµατα αντισυν-
ταγµατικότητας, διότι επιτρέπει µεν το ισχύον Σύνταγµα τη συµ-
µετοχή δικαστών σε επιτροπές που ασκούν αρµοδιότητες
πειθαρχικού, ελεγκτικού ή δικαιοδοτικού χαρακτήρα, αλλά ου-
δέποτε έχει απαντηθεί η συµµετοχή εν ενεργεία δικαστού της
πολιτικής ποινικής δικαιοσύνης σε επιτροπή στην οποία υπάρχει
αξιωµατικός ή αξιωµατικοί των Ενόπλων Δυνάµεων, ανεξάρτητα
αν είναι της Νοµικής Υπηρεσίας ή της Μονάδας Εσωτερικού
Ελέγχου. Υπάρχει ένα ζήτηµα, ξέρετε, από τη διαφοροποίηση
των δύο αυτών δικαιοδοσιών. Νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε. 

Και θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας κάτι άλλο, για
να µην καταχραστώ τον χρόνο και την κόπωση του Σώµατος.
Είναι και δική µου πλέον κόπωση, αφού βρίσκοµαι εδώ από τις
09:30’, τηρώντας την κοινοβουλευτική τάξη και αφού εκπροσω-
πούµε το µικρότερο κόµµα δεν ζήτησα να προτιµηθώ σε κάτι. 

Πράγµατι, υπήρξε µια ικανοποιητική εξέλιξη, όπως ανέφερε
και η κ. Χριστοφιλοπούλου, για το θέµα των Ναυπηγείων Ελευ-
σίνας. Με απασχόλησε ιδιαίτερα το θέµα και κατά τη ψήφιση της
σύµβασης. Οφείλω να πω ότι δεν είχα αντιµετωπίσει µία τριµερή
σύµβαση µεταξύ µιας ιδιωτικής εταιρείας, του Σωµατείου των ερ-
γαζοµένων και µιας δηµόσιας υπηρεσίας, όπως είναι το Πολεµικό
Ναυτικό και µάλιστα είχα εκφράσει και τότε θυµάµαι κάποιες, όχι
επιφυλάξεις, αλλά σκέψεις ότι ήταν ενδεχόµενη η δυσλειτουργία
της σύµβασης αυτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Η οποία δυσλειτουργία προέκυψε. Και προέκυψε προχθές,

διότι η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων απάντησε µέσω του
κ. Αλεξιάδη σε επίκαιρη ερώτηση, που κατέθεσα σχετικά την πε-
ρασµένη εβδοµάδα και δεν κατέστη δυνατόν να διευκρινισθεί
πώς θα µπορούσαν να λυθούν τα θέµατα, παρά µόνο µε νοµο-
θετική ρύθµιση. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, παράλληλα και προς τη συνάδελφο κ. Χριστο-
φιλοπούλου και τους άλλους συναδέλφους της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, κατέθεσα κι εγώ µία τροπολογία στο σχέδιο
νόµου, βρίσκοντας αφορµή ότι είναι κατάλληλος ο χρόνος και
µπορούσε να ενσωµατωθεί. 

Βλέπω, λοιπόν, ότι η πολιτική ηγεσία αποφάσισε τη σύνθεση
των απόψεων όλων, για να δοθεί η δυνατότητα λειτουργίας των
Ναυπηγείων και ξεκαθαρίσµατος των σχέσεων και εντέλει παρα-
δόσεως στο Πολεµικό Ναυτικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε να πω κάτι τελευταίο. Φοβούµαι και το
απεύχοµαι ότι θα υπάρξει και στο µέλλον πρόβληµα µε τη διατύ-
πωση «εφόσον» πλέον µε τη νέα ρύθµιση. Προηγουµένως έλεγε
«στο µέτρο που απαιτούνται για την εκτέλεση της συµβάσεως».
Αυτή είναι µια αόριστη νοµική έννοια και µπορεί να ερµηνευτεί
πολλαπλώς.

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την αντοχή σας να µε ακούσετε και
σήµερα, όπως και χθες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Υπογραµµίζω ότι δεν είναι θέµα κόπωσης. Όπως ξέρετε, υπάρ-

χει και συνέχεια µε τον εκλογικό νόµο. 
Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο σχέδιο νόµου,

είµαι αναγκασµένος να απαντήσω στον κ. Δένδια. Έχω πει κι
άλλη φορά από τούτο εδώ το Βήµα ότι ο καθένας µπορεί να λέει
ό,τι θέλει, δεν κοστίζει τίποτα.

Ήρθε ο κ. Δένδιας και µας έκανε µαθήµατα Ποινικού Δικαίου
και Ποινικής Δικονοµίας και κατήγγειλε τον Αναπληρωτή
Υπουργό για κάποιες δηλώσεις -έδωσε βέβαια τις διευκρινίσεις-
θέλοντας µάλιστα να δηµιουργήσει εντυπώσεις, αλλά δηµιούρ-
γησε τις χείριστες εντυπώσεις. Για ποιον λόγο; Γιατί από τη
στιγµή που κάποιος δεν γνωρίζει, καλό είναι να µη µιλάει, γιατί
εκτίθεται. Δεν είναι εδώ ο κ. Δένδιας. Και να διαφωνεί κάποιος –
που είναι πιθανόν- µε τον Ερντογάν, δεν µπορεί να παραγνωρι-
σθεί το γεγονός ότι εξελέγη µε εκλογές. Άρα, οποιαδήποτε
προσπάθεια εκδίωξης, πλην των εκλογών, είναι άνευ αντικειµέ-
νου. Το αίτηµα έκδοσης, σύµφωνα µε τον νόµο που παρέλειψε
σκόπιµα ο κ. Δένδιας, υποβάλλεται στο Υπουργείο Εξωτερικών.
Προσπάθησε, όµως, να δηµιουργήσει χείριστες εντυπώσεις πώς
γνωρίζει η ελληνική Κυβέρνηση το αίτηµα. 

Θα σταθώ σε τρία σηµεία -ανέλυσε ο κ. Κατσίκης τα άρθρα
του νόµου- τα οποία θεωρώ τα πιο σηµαντικά. 

Πρώτον, η ίδρυση της ΜΟΜΚΑ. Πρωτοποριακή ρύθµιση, τη
χρειάζεται το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας αλλά και οι δήµοι. Έχει
ως σκοπό να συνεργάζεται µε φορείς του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα για εκπόνηση µελετών. Υλοποιείται έτσι η υπόσχεση της
Κυβέρνησης να αξιοποιηθούν οι δυνατότητες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και να τεθούν στην υπηρεσία του ελληνικού λαού.

Δεύτερον, αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Η αξία είναι περίπου 34 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Ακίνητη περιουσία η οποία λίµναζε στην κυριολεξία. Ακί-
νητη περιουσία που τόσα χρόνια ούτε καν σκέψη για αξιοποίηση
υπήρχε. Και έρχεται αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση και το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας και θέτει έναν συγκεκριµένο στόχο, ένα
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, ένα συγκεκριµένο σχέδιο αξιο-
ποίησης προς όφελος πάνω απ’ όλα του προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων. 

Και όταν κάποιος δεν έχει επιχειρήµατα να αντικρούσει την εκ-
ποίηση της ακίνητης περιουσίας, έρχεται ο κ. Γεωργιάδης και µι-
λάει για «κωλοτούµπες» -ο πρώτος διδάξας- όταν δεν µπορείς
µε επιχειρήµατα να αντικρούσεις την αξιοποίηση της κινητής πε-
ριουσίας –το προβλέπουν τα άρθρα, δεν µιλάµε για µεταβίβαση
της κυριότητας- προς όφελος του προσωπικού του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας.

Πολύς λόγος έγινε για τον συνδικαλισµό. Εδώ να ξεκαθαρί-
σουµε κάποια πράγµατα. Κατ’ αρχάς, δεν µου αρέσει η λέξη
«συνδικαλισµός». «Η θεσµοθέτηση των ενώσεων», για να φύγει
και από µένα µια πραγµατική απορία. Δεν είναι εδώ ο κ. Τασού-
λας. Θα προσπαθήσω µε επιχειρήµατα να πω για ποιο λόγο πρέ-
πει να γίνει η θεσµοθέτηση των ενώσεων. Όµως, ειλικρινά θέλω
να ακούσω ένα ίχνος επιχειρήµατος. Γιατί είναι καταστροφική;
Γιατί κινδυνεύουν µε απαγχονισµό οι Υπουργοί, όπως είπε ο κ.
Τασούλας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί οι οποίοι υπηρετούν στις
Ένοπλες Δυνάµεις, δεν αποτελούν µια ειδική κατηγορία πολιτών,
οι οποίοι είναι εκτός των εγγυήσεων των συνταγµατικών δικαιω-
µάτων. Δεν προβλέπουν ρητώς εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρ-
µογής τους και ούτε µπορεί να ισχύσει για τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων ένα τεκµήριο διαφοροποίησης ως προς την
απόλαυση όλων ανεξαιρέτως των ατοµικών δικαιωµάτων, που
προβλέπονται για όλους τους Έλληνες ανεξαρτήτως φύλου,
επαγγέλµατος, κοινωνικής, οικονοµικής τάξεως, υπό την έννοια
ότι έχουν µόνο εκείνα τα δικαιώµατα.

Αντιθέτως, αυτοί κατά τεκµήριο έχουν όλα τα δικαιώµατα, που
έχουν όλοι οι Έλληνες πολίτες, σύµφωνα µε τους περιορισµούς
που θέτει το Σύνταγµα. Αυτό δεν το λέω εγώ, το λέει η απόφαση
του Αρείου Πάγου.

Θα µου πει κάποιος: Διαφωνώ και µε την απόφαση του Αρείου
Πάγου. Ωραία. Τότε να ακούσω γιατί είναι καταστροφική η θε-
σµοθέτηση των ενώσεων των στρατιωτικών. Για ποιο λόγο; Για
ποιο λόγο κινδυνεύει το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων µε τη
θεσµοθέτηση των συγκεκριµένων ενώσεων; Να το ακούσω, όχι
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εγώ αλλά πρώτα-πρώτα να το ακούσουν τα στελέχη, να τα ακού-
σει η Ένωση Στρατιωτικών Περιφέρειας Θεσσαλίας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Της Ηπείρου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …η Ένωση Στρατιωτικών Ηπείρου.

Ναι, κύριε Δαβάκη!
Πείτε τους γιατί είναι καταστροφικό να θεσµοθετηθούν οι ενώ-

σεις. Προσωπικά, πιστεύω ότι πρέπει να ενισχυθούν και οι περι-
φερειακές ενότητες, στο άµεσο µέλλον, αργότερα. Όµως, για
ποιο λόγο είναι καταστροφικό; 

Ο κ. Τασούλας πήγε να κάνει έναν ατυχή παραλληλισµό µε κά-
ποια πραξικοπήµατα και ταυτόχρονα µε τον συνδικαλισµό. Για
ποιο λόγο; Δεν είναι όλοι οι ενεργοί στρατιωτικοί εν δυνάµει µέλη
των ενώσεων; Υπάρχει περίπτωση να πει κάποιος ότι δεν είναι;
Όχι. Είναι τόσο άσχηµο που νοιάζονται για τα δικαιώµατά τους
τα µισθολογικά, τα οδοιπορικά τους, µε τους περιορισµούς που
πρέπει να υπάρχουν -και υπάρχουν- λόγω της ιδιότητάς τους; 

Να τα πείτε, όχι σε µένα, να τα πείτε στα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων, οι οποίοι θα είναι όχι οι εκπρόσωποι, οι συνδικαλιστές
που λέτε, αλλά τα µέλη τα απλά, ο Αρχιλοχίας, ο Υπολοχαγός
και όχι ο Πρόεδρος της Ένωσης. Να πείτε στο µέλος για ποιο
λόγο εσείς ως κόµµα λέτε ότι αυτοί καταστρέφουν και διαλύουν
το στράτευµα. Ειλικρινά, είναι µια απορία και πρέπει να την εξη-
γήσετε.

Προσωπικά πιστεύω ότι και στο άµεσο µέλλον έπρεπε και πρέ-
πει να γίνει και πρέπει να το δούµε, κύριε Υπουργέ, και στα τρία
Όπλα, γιατί κάθε Όπλο έχει διαφορετικές ανάγκες, έχει διαφο-
ρετικά προβλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα και πριν ότι ο καθένας µπο-
ρεί να λέει ό,τι θέλει. Όµως, εκτίθεται, όπως ο κ. Δένδιας, όταν
δεν έχεις επιχειρήµατα για να υποστηρίξεις ένα σχέδιο νόµου,
το οποίο είναι όντως πρωτοποριακό. Τόσα χρόνια κανείς, όχι δεν
έκανε, δεν σκέφτηκε να αξιοποιήσει αυτή την ακίνητη περιουσία
και αντ’ αυτού έρχονται να µας πουν για «κωλοτούµπες». Ποιοι;
Οι πρώτοι διδάξαντες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Εκτός συναγωνισµού στη διαχείριση του χρόνου ο κ. Κόκκα-

λης.
Τον λόγο έχει η κ. Κανέλλη για πέντε λεπτά και ακολουθεί ο κ.

Δαβάκης που έχουν ζητήσει να δευτερολογήσουν, πέντε λεπτά
και ο κύριος Υπουργός και κλείνει η συζήτηση.

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε,

είχα δεσµευτεί. Θέλω να αναφερθώ σε δυο-τρεις τροπολογίες.
Δεν υπήρχε χρόνος για κάτι άλλο. 

Για παράδειγµα, φέρατε την τροπολογία για τα στρατιωτικά
νοσοκοµεία και για την ανάληψη εργασίας από επικουρικούς για-
τρούς. Θεωρητικά και πρακτικά γιατί κάποιος να σας πει όχι; Θα
σας εξηγήσω, όµως, γιατί θα σας πω «παρών». Διότι ένα πραγ-
µατικό, υπαρκτό πρόβληµα λύνεται µε ηµίµετρα. 

Σας λέω δύο αριθµούς και κρατήστε τους, κύριοι συνάδελφοι
και κύριοι Υπουργοί. Από το 2012 έως το 2016 οι εισαχθέντες
στη Σχολή της Στρατιωτικής Ιατρικής µειώνονται κατά 43%. Το
ίδιο διάστηµα στο νοσηλευτικό προσωπικό για το Στρατό κόβεται
η εισροή κατά 40%. Γι’ αυτό χρειαζόµαστε τους άλλους απ’ έξω.
Αν υπήρχε ένα πρόγραµµα να εξασφαλίζεται καλή παροχή υπη-
ρεσιών στα στρατιωτικά νοσοκοµεία από στρατιωτικούς για-
τρούς και από νοσοκόµες, δεν θα είχαµε αυτή τη µείωση.

Εποµένως, βλέπετε ότι έρχεται ένα πρόβληµα υπαρκτό και λύ-
νεται µε ένα πράγµα το οποίο διαιωνίζει την αδυναµία. Είναι το
ίδιο πράγµα που συµβαίνει στο Πυροσβεστικό Σώµα, που συµ-
βαίνει εδώ, που συµβαίνει εκεί, που συµβαίνει παραπέρα.

Κύριε Καµµένε, πριν από λίγους µήνες λέγατε ότι ο ελληνικός
Στρατός θα καλύπτει µε στρατιωτικούς γιατρούς -που δεν επαρ-
κούν για τις ανάγκες των στρατιωτικών νοσοκοµείων- τις ανάγκες
των νησιών και των κέντρων υγείας. Και τώρα φέρνουµε πολίτες
µέσα στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Σηκώνω τα χέρια ψηλά! Δεν
µπορεί! Κάπου υπάρχει ένα πρόβληµα εδώ.

Πάω στην τροπολογία που µας ήρθε, που είναι νοµοσχέδιο
ολόκληρο, για τους ΟΤΑ. Πάω στα δύο βασικά πράγµατα. Στο

σηµείο 2 της τροπολογίας κρατάτε όλη την αθλιότητα, που
αφορά στις καθαρίστριες των σχολείων. Όλο το αντεργατικό
πλαίσιο είναι σε οµηρία, είναι µε συµβιβασµούς και συµβάσεις-
ψίχουλα. Ένα χάλι µαύρο! Δεν το συζητάω. 

Στο άρθρο 3 για την επιθεώρηση των µελετών των έργων και
των υπηρεσιών όπου µεταφέρονται αρµοδιότητες από το Εσω-
τερικών στις αποκεντρωµένες, σας λέµε ότι είναι αποδεκατισµέ-
νες από µηχανικούς. Πώς να σας το πω!

Δεύτερον, φέρνετε µια τροπολογία να διορθώσετε κάτι που
λέει ότι τα υπηρεσιακά συµβούλια δεν λειτουργούν από τον Φλε-
βάρη. Από τον Φλεβάρη δεν λειτουργούν, από πέρυσι!

Φέρατε δύο τροπολογίες µε δύο νοµοσχέδια στο µεταξύ και
διατηρείτε στο ακέραιο τη διευθυντοποίηση, χωρίς να ακούτε τις
περιφέρεις. Στις περιφέρειες όλοι διαµαρτύρονται γιατί έχετε
ανισοµέρεια πια υπέρ των διευθυντικών στελεχών, σε σχέση µε
τους υπαλλήλους στα υπηρεσιακά συµβούλια. Έχετε αλλάξει,
δηλαδή, επτά φορές πολιτική, µε επτά φορές τροπολογίες και
τώρα έρχεται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας αυτή η τροπολο-
γία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να κλείσω µε το πιο σηµαντικό από όλα, το άρθρο 50,
και τον συνδικαλισµό. Εδώ ακούστηκαν µια σειρά από πράγµατα.
Καλά, ακούγονται πολλά πράγµατα στο Κοινοβούλιο. Έχουµε
γίνει -µαζί µε τις τηλεοράσεις- όλοι τουρκολόγοι, τουρκολάγνοι,
αναλυτές, «παίρνουµε την Τουρκία», κάνουµε ψυχανάλυση στον
Ερντογάν, µιλάµε για τα δικαστήρια. Έλεος! Σύντροφοι, συνά-
δελφοι Βουλευτές, έλεος! 

Δεν µπορεί µεγάλα ζητήµατα που άπτονται -αυτών που τόσο
πολύ κόπτεστε- εθνικών συµφερόντων να εξυπηρετούνται για
ιδιοτελή προσωπική προβολή. Και ο νοών νοείτω και όποιον ή
όποια αφορά αυτό, ας το πάρει να το έχει υπ’ όψιν του. Μας βλέ-
πετε, είµαστε πολύ φειδωλοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συµφωνώ µε αυτό
που λέτε, αλλά βάλτε µια τελεία.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω. Σας ευχαριστώ για το σχόλιο.
Δεν µπορούµε να παίζουµε µε αυτά τα πράγµατα. Πώς να το

κάνουµε δηλαδή! Δεν είµαστε µόνο η χώρα του Οτσαλάν, είµα-
στε και η χώρα του «Βέλους», για να θυµόµαστε και κάποια άλλα
πράγµατα. Κάλµα! Εδώ παίζονται άλλα πράγµατα. Και παίζονται
πράγµατα που µας ξεπερνάνε σε χώρες που είναι µέλη ενός συ-
νασπισµού, που µιλάει ακόµα και για πυρηνική χρήση, όπως είπε
ο σύντροφος Παφίλης πριν από λίγο, όσον αφορά την Ευρώπη. 

Πάµε τώρα στο θέµα του συνδικαλισµού. Έχετε έναν πανικό
µε τον συνδικαλισµό, ο οποίος ώρες-ώρες µας εκπλήσσει. Τι φο-
βάστε, καλέ, ότι θα γίνει κόκκινος ο στρατός διά του συνδικαλι-
σµού; Τι φοβάστε; Ειλικρινά σας το λέω. Βλέπετε να επελαύνει
διά του συνδικαλισµού ο Στάλιν εναντίον σας; Γιατί το ίδιο πάθος
που έχετε µε τον Στάλιν ως αντισταλινικοί ή µε τον αντικοµουνι-
σµό, τον έχετε µε τον αντισυνδικαλισµό. Έχετε µετατρέψει τον
κουµµουνισµό σας σε αντισυνδικαλισµό. 

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τι φοβάστε; Έχετε εµπι-
στοσύνη ή δεν έχετε στους στρατιωτικούς να υπερασπιστούν την
πατρίδα; Είναι ικανοί να υπερασπιστούν την πατρίδα και δεν µπο-
ρούν να υπερασπιστούν την τιµή του συνδικαλιστή µέσα στις
Ένοπλες Δυνάµεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, κυρία Κα-
νέλλη. Να µας πει και ο κ. Δαβάκης.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι, µισό λεπτό. Ακούστε µε. 
Η τροπολογία που φέρατε πάσχει. Σας λέµε ότι πάσχει. Εµείς

είµαστε υπέρ του συνδικαλισµού, γι’ αυτό και θα την ψηφίσουµε.
Όµως, πάσχει σε πολύ ουσιαστικά πράγµατα. Θα µπορούσατε
να κρατήσετε το νοµοθετικό πλαίσιο του 82 µε µερικές παρεκ-
κλίσεις. 

Θα σας φέρω ένα χαρακτηριστικό: Δεν διασφαλίζεται το δι-
καίωµα, έτσι όπως το φέρατε, της ελεύθερης έκφρασης στις
στρατιωτικές, δικαστικές και διοικητικές αρχές. Γιατί; Επειδή δεν
υπάρχει πρόβλεψη για τη συνδικαλιστική προστασία των µελών
των οργάνων των ενώσεων. Από την ώρα που δεν υπάρχει προ-
στασία των συνδικαλιστών, αύριο το πρωί οποιοσδήποτε µπορεί
να τους χτυπήσει χωρίς να φαίνεται, επειδή είναι συνδικαλιστές.
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Άρα, είναι περιορισµένο το δικαίωµα.
Στην παράγραφο 3 του άρθρου 30 περιορίζεται σε τέτοιο

βαθµό το δικαίωµα της σύστασης σωµατείων και συµµετοχής σε
αυτό, που δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τα όρια που προσδιο-
ρίζονται από τις ιδιοµορφίες και την αποστολή του σε ιδιαίτερα
τον εθνικό, κοινωνικό και υπερκοµµατικό χαρακτήρα των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Kαι µέσα στην ασάφεια τα απαγορεύετε όλα.
Μπουµ και κάτω!

Πάω λίγο παρακάτω στην παράγραφο 5. Είναι χαρακτηριστικά,
γιατί είναι κρίµα. Είναι ευκαιρία για τον συνδικαλισµό, για να είναι
υγιής, ανοιχτός, φανερός, καθαρός µέσα στις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Αν είναι σάρξ εκ της σαρκώς µας και άρα δηµοκρατικά δο-
µηµένες οι Ένοπλες Δυνάµεις, τότε δεν έχουµε τίποτα να
φοβηθούµε. Γιατί ο φόβος πάει σε άλλες εποχές. Αφού είναι
σάρξ εκ της σαρκώς µας, τι φοβάστε; 

Κάθε στρατιωτικός ασφαλώς έχει το δικαίωµα να είναι µέλος
της ένωσης που υπηρετεί. Δεν µου λέτε, άµα έρθει η µετάθεσή
του και γράφεται σε νέα οργάνωση τι γίνεται; Εµείς ερχόµαστε
και σας λέµε ότι πρέπει να διασφαλίζεται ότι δεν µπορεί να ψη-
φίζει για όργανα της Πανελλήνιας Οργάνωσης, πριν λήξει η θη-
τεία των αντιπροσώπων που είχε ψηφίσει στην προηγούµενη
οργάνωση, για να µην υπάρχουν διπλοψηφίες. 

Άµα θέλετε, κάντε το. Μα, τι θα κάνει; Θα ψηφίζει για την Πα-
νελλήνια Οργάνωση, θα παίρνει µετάθεση, θα πηγαίνει αλλού,
θα γράφεται αλλού και θα ξαναψηφίζει πριν να έχει τελειώσει η
θητεία; 

Και κλείνω. Σε καµµία περίπτωση δεν συµφωνoύµε µε την
ψήφο µε εξουσιοδότηση -έχω πάρα πολλά πράγµατα να σας πω,
άµα θέλετε να σας τα υποβάλω- και µάλιστα, µε τη δυνατότητα
της πολλαπλής εξουσιοδότησης στο ίδιο πρόσωπο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Δύο είναι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Έστω δύο. Δεν παύει να είναι. Το δύο γίνε-

ται εύκολα τρία και τέσσερα και πέντε. 
Η ψήφος για εµάς, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα, που δεν φο-

βόµαστε τον συνδικαλισµό, είναι ατοµικό δικαίωµα. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα το αποσύρουµε, κυρία Κα-
νέλλη, έχετε δίκιο. Θα αποσύρουµε την εξουσιοδότηση, εάν δεν
έχουν αντίρρηση και οι κύριοι συνάδελφοι, που την έχουν υπο-
γράψει. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ να το κάνετε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εάν συµφωνούµε όλοι θα την απο-
σύρουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επί της οµιλίας της
κυρίας Κανέλλη, κύριε Δαβάκη, τι έχετε να πείτε; 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ακούστε µε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσατε, κυρία

Κανέλλη. Σας παρακαλώ!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω, αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, µια κουβέντα έχω να πω. Θέλω να πω υποµο-

νετικά µια κουβέντα. Δεν έχω διακόψει κανέναν, δεν έχω πάρει
µισό λεπτό από κανέναν.

Έχετε µια διάταξη -και αυτό σας το λέω για λόγους ηθικής και
αισθητικής- που απαγορεύει την έκφραση προστριβών και αντι-
δικιών, που πρέπει κατά τη γνώµη µας να απαλειφθεί. Όλοι οι πο-
λίτες οφείλουν να εκφράζονται µε ευπρέπεια και δεν χρειάζεται
ειδική αναφορά στους στρατιωτικούς στη συγκεκριµένη περί-
πτωση. Εάν θέλουµε να τους αντιµετωπίσουµε σαν ίσους προς
ίσους, µε τις ιδιαιτερότητες, που είναι και περιοριστικές για τους
ίδιους, των δικαιωµάτων τους, ας µην τους κάνουµε και συστά-
σεις. Τα φοράνε τα γαλόνια. Μην φτάνουµε δηλαδή να τους λέµε
ότι ειδικά επειδή είσαστε στρατιωτικοί και έχετε τα γαλόνια και
τη στολή, κοιτάξτε να είστε και καλά παιδιά σε σχέση µε τους πο-
λίτες, που µπορεί και να µην είναι.

Με αυτές τις παρατηρήσεις θα τοποθετηθούµε αναλυτικά επί
των άρθρων στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δα-
βάκη, έχετε τον λόγο. Βλέπετε τον Στάλιν επελαύνοντα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν άκουσα τι είπατε, κύριε Πρό-
εδρε. Ενώ ερχόµουν είπατε κάτι. Αν βλέπουµε τι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον Στάλιν επελαύ-
νοντα, που είπε η κυρία Κανέλλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κοιτάξτε, δεν είστε σε τηλεπαρά-
θυρα, είστε Προεδρεύων της Βουλής των Ελλήνων. Λίγο ευπρέ-
πεια και σοβαρότητα, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ε, καλά τώρα, κύριε
Δαβάκη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Οποιαδήποτε περαιτέρω συζήτηση,
µετά µάλιστα και την ουσιαστική παρέµβαση της κ. Κανέλλη, περί
συνδικαλισµού, µας εµβάλει όλους στη συζήτηση περί αυτής της
υπόθεσης, οπότε δεν έχει κανένα νόηµα.

Εγώ ρωτώ τώρα, στο τέλος της συνεδρίασης, ευθέως τον κ.
Καµµένο: Έχετε την άποψη των Γενικών Επιτελείων; Οι Αρχηγοί
συµφωνούν µε αυτή την υπόθεση, που λέγεται συνδικαλισµός
στις Ένοπλες Δυνάµεις; Υπάρχει απόφαση των Επιτελείων ή
γνώµη διατυπωθείσα από τους Αρχηγούς για το άρθρο 50, κύριε
Υπουργέ; 

Και παρακαλώ, κρατούµενου του χρόνου ή µη κρατούµενου,
να µου πείτε τώρα. Συµφωνούν οι Αρχηγοί; 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Πολιτικό ζήτηµα είναι, δεν είναι στρατιω-
τικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κανέλλη, σας
παρακαλώ πολύ!

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι πολιτικό το ζήτηµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προηγουµένως,

κυρία Κανέλλη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρία Κανέλλη, τον πολιτικό τσαµ-

πουκά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε

Δαβάκη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το ζήτηµα…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρία Κανέλλη, σας αφήσαµε να µι-

λάτε, αφήστε µας να µιλήσουµε και εµείς. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Στο χρώσταγα. Με έχεις διακόψει πενήντα

φορές. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αφήστε µε να µιλήσω. Παρακαλώ,

αρκετά. Αρκετά! Άσε µε να µιλήσω. Σε παρακαλώ πολύ! Να είσαι
ευπρεπέστερη και να µην διακόπτεις. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εσύ είσαι ευπρεπής; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όταν δεν θέλεις, διακόπτεις. Εδώ

µέσα δεν θα µε διακόπτεις εσύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε

Δαβάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Άντε µπράβο! 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το «άντε» να το πεις στα γαϊδούρια σου. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Άντε µπράβο και δεύτερη φορά! 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ξέρω και εγώ να σου πω «άντε». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κανέλλη, σας

παρακαλώ! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τα γαϊδούρια µου έχουν καλύτερη

συµπεριφορά. Ντροπή σου! 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ντροπή σου εσένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ ηρεµήστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρά τις βόµβες κρότου-λάµψης της

κυρίας από εδώ, θα παρακαλούσα να µου απαντήσει ο κύριος
Υπουργός, περί αυτού του θέµατος. Είναι σύµφωνοι οι Αρχηγοί,
κύριε Καµµένο, για αυτό που φέρνετε; Εάν δεν µου απαντήσετε,
θεωρώ ότι η ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων είναι αρνητική προς
αυτό το νοµοθέτηµα, το οποίο µας φέρνετε. Παρακαλώ, την
απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα απαντήσει µετά ο
κύριος Υπουργός.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα µου επιβάλλετε να σας
απαντήσω τώρα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εκλαµβάνω ως αρνητική τη θέση.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σας παρακαλώ! Ντροπή
σας πια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε
Καµµένε.
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Κύριε Δαβάκη, επειδή κάνετε λόγο για ευπρέπεια, σας παρα-
καλώ πάρα πολύ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έχετε σύµµαχο τον Πρόεδρο, έχετε
σύµµαχο την κ. Κανέλλη, όλους. Έχετε ανάγκη! 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αλλάξτε έδρανο! Μιλήστε
µε τη Χρυσή Αυγή!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εγώ δεν θα σας µοιάσω να αλλάξω
κόµµα, κύριε Καµµένο, όπως εσείς και να συνεργάζοµαι µε τη Ρι-
ζοσπαστική Αριστερά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Πρέπει να προστατέψουµε λίγο

τον οµιλητή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είπατε, κύριε Μη-

ταράκη;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Να προστατέψουµε λίγο τον οµι-

λητή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο κύριος Πρόεδρος έχει εκδηλώ-

σει...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πρέπει να αυτοπρο-

στατευθεί ο οµιλητής, όµως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πρέπει να αυτοπροστατευθώ! Αυτήν

την ανάγκη θα έχουµε πλέον, να αυτοπροστατευόµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε Δα-

βάκη, δεν καταλαβαίνω τι εννοείτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ! Άντε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): «Άντε»; Αυτό είναι ευ-

πρέπεια; Αυτό είναι ευπρέπεια;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Βαρεµένε, θα µε αφήσετε να

ολοκληρώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ πάρα

πολύ συνεχίστε. Σας αφήνω!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα µε αφήσετε να ολοκληρώσω. Αλ-

λιώς, να έρθει ο Πρόεδρος της Βουλής να καταλάβει την Έδρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Να έρθει ο Πρόεδρος της Βουλής

στην Έδρα. Δεν µπορείτε να κλείσετε τη διαδικασία. Διακόπτοµαι
συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε! Συνεχίστε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και αριστερά και δεξιά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Διέκοψα εγώ εσάς;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ναι! Ναι! Και από εσάς.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σιγά µην είσαι και στο κέντρο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Για την περίφηµη ΜΟΜΚΑ, αυτά τα

οποία λέγονται για τη ΜΟΜΚΑ σαφώς αφορούν µία αρχική διά-
νοιξη δρόµου, ένα δροµολόγιο, αντιπυρικά έργα κ.λπ. γιατί αν
µπούµε σε εξειδικευµένες καταστάσεις, σαφώς νοµίζω ότι –και
η Κυβέρνηση το δέχεται- θα πρόκειται περί παρωδίας.

Όλα αυτά, όπως είπε και ο κ. Βίτσας προηγουµένως για το
χωριό του, προϋποθέτουν να εξυπηρετούν επιχειρησιακούς σκο-
πούς. Ερωτώ: Το κόστος των καυσίµων, των ελαιολιπαντικών,
όλα αυτά τα οποία αφορούν ένα τέτοιο έργο, ποιος θα τα επιβα-
ρυνθεί; Το είπα και στην αρχή της οµιλίας µου.

Σε περιπτώσεις άλλου φορέα, υπάρχουν σίγουρα οι αλληλό-
χρεοι λογαριασµοί. Στην παρούσα περίπτωση, όταν δεν υπάρχει
άλλος φορέας –που το λέει βέβαια το νοµοσχέδιο- ποιος θα το
επιβαρυνθεί αυτό το κόστος;

Το κόστος µεταφοράς, κύριε Υπουργέ, θα µηχανήµατα να
ανοίξουν ένα δρόµο, ποιος το επιβαρύνεται; Πώς θα µεταφερ-
θούν αυτά τα µηχανήµατα; Με το Πολεµικό Ναυτικό; Με τα αρ-
µαταγωγά; Να µας πείτε τώρα στην οµιλία σας, στην απάντησή
σας.

Ποιος θα αναλάβει το κόστος της συντήρησης των µηχανηµά-
των και των οχηµάτων, που θα εργάζονται για το συγκεκριµένο
έργο, δεδοµένου ότι η φύση της εργασίας, αλλά και η παλαι-
ότητα των µηχανηµάτων απαιτεί µία συγκεκριµένη συντήρηση η
οποία δεν υπάρχει; Και νοµίζω ότι όλα αυτά τα ξέρετε πολύ καλά,
εκτός και αν δεν σας έχουν ενηµερώσει.

Γνωρίζετε, άλλωστε, ότι η ηµερήσια αποζηµίωση στα εκτός
έδρας είναι 29,35 ευρώ για κάθε άτοµο συν τη δαπάνη 35 ευρώ
για διαµονή. Όλα αυτά δεν θα επιβαρύνουν τους λειτουργικούς

προϋπολογισµούς των επιτελείων; 
Για ποια έργα µιλάµε, λοιπόν; Για ποια ΜΟΜΚΑ η οποία αυτήν

τη στιγµή -347 Τάγµα Μηχανικού και άλλα- βρίσκονται στα όριά
τους. Ποιο είναι το κόστος µεταφοράς του προσωπικού στον
χώρο του έργου; Και εδώ θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν και το
εναλλασσόµενο προσωπικό, διότι όπως γνωρίζετε ένα προσω-
πικό το οποίο θα ασχολείται µε διάνοιξη δρόµων, µε έργα κ.λπ.
δεν µπορεί να γίνεται συνέχεια αυτό, πρέπει να γυρίσει να δει και
την οικογένειά του και να εναλλαχθεί και µε άλλο προσωπικό.

Όλα αυτά έχουµε σήµερα την πολυτέλεια να τα θεσµοθετή-
σουµε και σε ειδική υπηρεσία, όπως εσείς κάνετε; Αυτό είναι το
ζήτηµα. Και νοµίζω ότι σε αυτά τα οποία συµβαίνουν περισσό-
τερο φόβο και προβληµατισµό προκαλούν και –θα έλεγα- και την
αλυσιτελή διάθεση όλης αυτής της καταστάσεως που εσείς θέ-
λετε να θεραπεύσετε όσον αφορά κάποια έργα. Είπε ο κ. Καρα-
γιαννίδης για έργα στον Έβρο, άµα κοπεί το ρεύµα. Αυτά έχουν
λυθεί χρόνια, κύριε Καραγιαννίδη. Και ο στρατός επεµβαίνει και
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» υπάρχει και από όλα. Τώρα καταλαβαίνω ότι
πρέπει να στηρίξετε, αλλά µην παραβιάζουµε ανοιχτές θύρες.
Τόσα χρόνια τι γινόταν δηλαδή; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Τέσσερα εκατοµµύρια πλήρω-
σαν στον Έβρο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μπορεί να σας προµηθεύσει, να σας
τα στείλει όλα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καραγιαννίδη,
σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πρωτοφανή πράγµατα στη Βουλή!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Μα κάνει αναφορά στο όνοµά

µου! Προσωπικά µε ρωτά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ρητορικά είναι τα

ερωτήµατα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Η ετήσια έκθεση του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας, ειδικά στις σελίδες που αφορά τη συµβολή των
Ενόπλων Δυνάµεων σε έργα κοινωνικής υποστήριξης, λέει κα-
θαρά οτιδήποτε µπορεί ο καθένας να δει και τότε ούτε ΜΟΜΚΑ
υπήρχε ούτε τίποτα. 

Εµείς αντιδρούµε ως προς αυτό, σχετικά µε το αλυσιτελές του
όλου εγχειρήµατος. Και αντιδρούµε, κυρίως, και πάνω από αυτό
που είπα στη δηµαγωγία, στον λαϊκισµό και στην -θα έλεγα- κάθε
φορά δηµιουργία εντυπώσεων για πράγµατα τα οποία ουσια-
στικά θα είναι ένα γράµµα κενό.

Κλείνω την παρέµβασή µου, λέγοντας ότι εκφράζω τη βαθιά
µου λύπη, γιατί για πρώτη φορά στα είκοσι και πλέον χρόνια που
βρίσκοµαι σε αυτήν την Αίθουσα, βρέθηκα αντιµέτωπος µε συµ-
περιφορά Προεδρείου αυτού του είδους, επίθεση από συνά-
δελφο αυτού του είδους και ο κ. Βαρεµένος, µε ευφυολογήµατα
και µε µια έµµεση στήριξη, να µην προστατεύει τον οµιλητή. Λυ-
πάµαι και ελπίζω να µην επαναληφθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εγώ µεγάλη λύπη
αισθάνοµαι.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

Είµαι εισηγητής και θέλω τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω µιλήσει
καθόλου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, συγγνώµη, αλλά…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εγώ δεν έχω µιλήσει καθόλου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το ξέρω και το καταλαβαίνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πληροφορήθηκα ότι

αυτόν τον χρόνο χρειάζεστε.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και µιας και διαµαρτύρεστε, θα δια-

µαρτυρηθώ κι εγώ, διότι, κύριε Πρόεδρε, έτσι που τα έκανε η
Διάσκεψη -δηλαδή η Κυβέρνηση-, είναι σήµερα κωµικό αυτό που
µας συµβαίνει, για να προλάβουµε όλες µας τις κοινοβουλευτι-
κές µας υποχρεώσεις. Αυτήν τη στιγµή έπρεπε να ρωτάω τον κ.
Μηλιάκο στην εξεταστική επιτροπή. Ούτε εδώ είµαι ούτε εκεί
είµαι κατ’ ουσίαν. Ας πάρει κάποια µέτρα για την επόµενη εβδο-
µάδα, αν είναι έτσι να πάνε τα πράγµατα.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν προηγηθήκατε πριν;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, στην πρωτολογία µου. Τώρα

πρέπει να κάνω τη δευτερολογία µου. Αλλά επειδή διαµαρτυρή-
θηκε ο Υπουργός, διαµαρτύροµαι κι εγώ.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, δεν διαµαρτυρήθηκα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω τρία θέµατα. 
Το πρώτο θέµα είναι γενικής φύσης, δεν σχετίζεται µε το σχέ-

διο νόµου. Έρχεται µια ρύθµιση για τους ΕΠΟΠ. Θα ήθελα να
πάρω την ευκαιρία να σας πω ότι αυτό το Σώµα, έτσι όπως διαρ-
ρυθµίστηκε η ύπαρξή του µέσα στα χρόνια, εµφανίζει προβλή-
µατα. Και θα πρέπει κάποια στιγµή να το δείτε συνολικά. Δεν
θέλω να πω κάτι άλλο, γιατί έχω διαµαρτυρίες από διαφόρους
ανθρώπους στον χώρο του Στρατού που αναρωτιούνται τι θα
γίνει. Ήταν για πέντε χρόνια και διατηρήθηκαν. Όλοι πήραµε
αυτές τις αποφάσεις, αλλά τώρα ο Στρατός έχει παραλάβει ένα
θέµα. Είναι µια ερµαφρόδιτη κατάσταση που πρέπει να ενσωµα-
τωθεί. Θα τη δείτε µε τη δέουσα ψυχραιµία. Την παρατήρηση,
όµως, εγώ την έκανα.

Το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, σχετίζεται µε την τροπολογία σας
σχετικά µε τις επιπλέον θέσεις στα πανεπιστήµια για τους µόνι-
µους αξιωµατικούς. Κοιτάξτε, εάν σκεφτείτε τι γίνεται µε τον
αριθµό εισαγοµένων στα πανεπιστήµια, αυτοµάτως θα καταλή-
ξετε –αν δεν το έχετε κάνει ήδη και εγώ δεν το έχω δει- ότι ο
αριθµός αυτός πρέπει να είναι προϊόν δικής σας απόφασης µε
τον Υπουργό Παιδείας. Είναι έτσι;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Βεβαίως. Είναι κοινή υπουργική
απόφαση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σωστό.
Δεύτερον, θα πρέπει να δείτε και την αντιστοίχιση µε τα ΑΤΕΙ

των αποφοίτων της Σχολής Υπαξιωµατικών. Είναι Ανώτατα Ιδρύ-
µατα, να είµαστε και για τους δύο ευθυγραµµισµένοι σωστά. 

Το δεύτερο για την τροπολογία, που φαίνεται πολύ σωστή,
σχετικά µε αυτούς που κόβονται, σε ό,τι αφορά τα πτητικά, µου
θύµισαν –δεν είµαι ειδικός εγώ, µου θύµισαν όµως- ότι υπήρχε
αυτή η ρύθµιση να παραµένουν στη Σχολή. Όµως εκεί το 2000
καταργήθηκε, διότι είχε προσλάβει έναν χαρακτήρα νεποτιστικό.
Δηλαδή «δεν µπορώ να κάνω κάτι, αλλά παραµένω εκεί» και αυτό
είχε γίνει πελατειακό. 

Να το δείτε αυτό. Φαίνεται σωστή η ρύθµιση για την τύχη
αυτών των ανθρώπων, αλλά εξετάστε, παρακαλώ, ποια χρήση
έγινε αυτής της υπάρχουσας τότε ρύθµισης στο παρελθόν και
γιατί αυτή καταργήθηκε.

Αυτά ήθελα να πω, ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και απλώς υπενθυµίζω ότι στις

17.30’ θα πρέπει να τελειώσουµε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο σύντοµος µπορώ.

Ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για την εξαι-
ρετική συζήτηση που έγινε στην Ολοµέλεια, όπως έγινε και στην
επιτροπή. Όπως είδατε, δεν µίλησα πιο πριν. Ήθελα να ακούσω
όλους τους εισηγητές, τους συναδέλφους Βουλευτές. 

Πράγµατι και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Ολοµέ-
λεια, αποκοµίσαµε τις απόψεις του Κοινοβουλίου και διορθώ-
σαµε αρκετά από τα σηµεία, όπου πολύ σωστά παρενέβησαν οι
συνάδελφοι. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι από το Υπουργείο
Άµυνας έτσι θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε, διότι θεωρούµε
ότι τα θέµατα της άµυνας θα πρέπει να αντιµετωπίζονται µε δια-
φορετικό τρόπο. 

Θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα την Αντιπολίτευση για τη
στάση που κράτησε και µας τιµά ιδιαιτέρως το ότι αρκετοί συνά-
δελφοι και κόµµατα της Αντιπολίτευσης, θα ψηφίσουν κατ’ αρχήν
ή κάποια άρθρα από το σχέδιο νόµου. Θεωρώ ότι αυτό είναι µία
καλή αρχή. 

Βεβαιώνω ότι από τη µεριά του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
θα κάνουµε το καλύτερο, ώστε να φτάσουµε στον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Άµυνας και να φτάσουµε σε κάποιες εποχές

που στη Βουλή, όταν συζητείτο ο προϋπολογισµός, ήταν η κύρια
αντιπαράθεση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και της Συµπο-
λίτευσης, όµως στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας ψηφίζαµε από κοινού όλοι τον προϋπολογισµό. Από τη
δική µας µεριά θα κάνουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε.

Θέλω να δώσω κάποιες διευκρινίσεις. Κατ’ αρχάς, θα πω ότι
πολλές από τις αλλαγές που επισηµάνατε –είπε ο κ. Λοβέρδος
τώρα για τους ΕΠΟΠ, για τους εθελοντές µακράς θητείας, για
τους αποφοίτους των σχολών, τους µηχανικούς της Αεροπορίας-
δεν µπορούσαµε αυτή τη στιγµή να τις κάνουµε. Το ίδιο και για
την εκπαίδευση. Είναι αλήθεια ότι αυτά τα θέµατα, όπως και η
εκπαίδευση των στρατιωτικών σχολών, είναι θέµατα τα οποία τα
ανοίγουµε, θα τα συζητήσουµε, θα βρούµε κοινές συνισταµένες
και θα καταθέσουµε πολύ σύντοµα ένα ευρύτερο σχέδιο για την
αναδιοργάνωση των Ενόπλων Δυνάµεων.

Θέλω να θυµίσω ότι το κυρίαρχο νοµοθετικό σώµα κατά την
ελληνική δηµοκρατία είναι η Βουλή των Ελλήνων. Στο νοµοσχέ-
διο αυτό, λάβαµε υπ’ όψιν τις προτάσεις των επιτελείων σ’ αυτά
που τους αφορούσαν, αλλά δεν πρόκειται η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να ακολουθήσει τις οδηγίες του ει-
σηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να καταθέτει προς έγ-
κριση ακόµα και τον πολιτικό σχεδιασµό. Είναι άλλη η δουλειά
του ενός, άλλη του άλλου. Με απόλυτο σεβασµό το λέω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μου απαντήσατε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εδώ πια µε τη σηµερινή συζήτηση
νοµίζω ότι βγήκε και ένα συµπέρασµα για το θέµα της αναγνώ-
ρισης στις ενώσεις στρατιωτικών. Είναι αλήθεια ότι αποτελεί ένα
θέµα-ταµπού. Οι λέξεις συνδικαλισµός και Ένοπλες Δυνάµεις
είναι κάτι, το οποίο δεν θα φανταζόµασταν πριν πολλά χρόνια,
αλλά το ίδιο ταµπού ήταν και το θέµα του συνδικαλισµού στην
Ελληνική Αστυνοµία και στο Λιµενικό Σώµα. Θυµάµαι τον παλιό
συνάδελφο, τον Νίκο Γκελεστάθη, ο οποίος, ακριβώς όπως µιλή-
σατε εσείς, είπε «από σήµερα καταστρέφεται η Αστυνοµία, θα τι-
ναχτούν όλα στον αέρα» κ.ο.κ.. Κι όµως αργότερα, ο Πρόεδρος
του πρώτου σωµατείου έγινε Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Κυριαζίδης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πάµε καλά!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πάµε καλά. Μάλιστα. Δεν έπρεπε
να το κάνουµε ούτε αυτό. Αυτή είναι ακριβώς η διαφορά µίας νο-
οτροπίας την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε, διότι αφού θέ-
λετε να σας το πω ευθέως, υπήρχε κοµµατισµός στις Ένοπλες
Δυνάµεις, ναι ή όχι; Θυµάστε την κλαδική αποστράτων µε επικε-
φαλής το Νίκο Γρυλλάκη, τον Στρατηγό Γρυλλάκη; Θυµάστε … 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είχατε γράψει ένα βιβλίο µαζί. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μαζί είχαµε γράψει βιβλίο και συ-
νεργαστήκαµε. 

Θα σας πω για έναν άνθρωπο µε τον οποίο έχω συγκρουστεί
πολιτικά µέσα στο ίδιο κόµµα, τον Γιάννη Βαρβιτσιώτη. Όταν του
πήγαν τον κατάλογο για να ακολουθήσει τις κρίσεις που υποδεί-
κνυε το κόµµα, τους πέταξε µε τις κλωτσιές έξω. Θυµάστε τους
καταλόγους που κυκλοφόρησαν από το ΠΑΣΟΚ κάποτε για τις
κρίσεις συνταγµαταρχών; Θυµάστε ποιοι έλεγαν «οι λοχαγοί
δικοί µας ή δικοί σας»; Ε, αυτό πρέπει να τελειώσει. Το να ανα-
γνωρίζουµε ένα σωµατείο αντιµετωπίζει ακριβώς τις υπόγειες
αυτές διαδροµές. 

Το πρωί ανεφέρθην στην ανακοίνωση του συλλόγου στρατιω-
τικών της Ηπείρου …

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αµάν πια µε αυτή την Ένωση! 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κυρία Κανέλλη, σας παρακαλώ. Να
σας πω γιατί το λέω.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αµάν πια! Έχει και άλλες ενώσεις και
αλλού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κανέλλη,…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αναφέρθηκα και σε δεκαπέντε
λεπτά µέσα, κυρία Κανέλλη, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Χρυσής Αυγής είχε απάντηση από τους ίδιους. «Επικοινώνη-
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σαν» -λέει- «µαζί του και επικοινώνησε και ο διοικητής του νοσο-
κοµείου». Καταλάβατε, λοιπόν, τι σηµαίνει …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ψεύδεστε! Επικοινώνησα µε τον διοικητή
του νοσοκοµείου. Ψεύδεστε! Να το πάρετε πίσω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, παρα-
καλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θέλω τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Καταλάβατε, λοιπόν, τι σηµαίνει η
θεσµική αναγνώριση των σωµατείων και τι σηµαίνει να αφήσουµε
κάποιους να λειτουργούν µε υπόγειες διαδροµές.

Εγώ σας διαβεβαιώνω ως Υπουργός Άµυνας αλλά και ως Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – Ανεξαρτήτων Ελλήνων ότι όσο θα είµαστε
στην Κυβέρνηση και όσο θα έχουµε την ευθύνη στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας και ο κ. Βίτσας και εγώ, δεν πρόκειται να πάει
ποτέ χαρτάκι για τις κρίσεις στις Ένοπλες Δυνάµεις όπως δεν
πήγε χαρτάκι!

Η πολιτική ηγεσία επιλέγει τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ και τους Αρχη-
γούς των Επιτελείων. Από εκεί και πέρα, πρέπει να τελειώσει η
ιστορία της κοµµατικοποίησης και της πολιτικής επιλογής. Πρέ-
πει να έχουν την αυτοδιοίκησή τους οι Ένοπλες Δυνάµεις. Και
αυτήν την αυτοδιοίκηση θα τη διασφαλίσουµε µε οποιονδήποτε
τρόπο. 

Όσον αφορά την αναγνώριση σωµατείου, πράγµατι µπήκαν
όλες οι ασφαλιστικές δικλίδες, γιατί πράγµατι αποτελούσε και
αποτελεί ένα πρώτο βήµα το οποίο σπάει αρκετά ταµπού. 

Εγώ είµαι βέβαιος ότι θα αντιµετωπιστεί µε σοβαρότητα από
όλους, ότι θα έχουµε τη δυνατότητα να ανοίξουµε έναν διάλογο
δηµοκρατικό, ότι δεν πρόκειται να κινδυνεύσει η πειθαρχία, ο σε-
βασµός προς τους ανωτέρους στα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων και η Διοίκηση των Ενόπλων Δυνάµεων δεν πρόκειται να
επηρεαστούν από την αναγνώριση του σωµατείου. 

Αντίθετα, θα µπορέσουµε να συζητήσουµε δηµόσια, να ακούµε
προτάσεις θεσµικές και να κλείσουµε λίγο τις πόρτες που λειτουρ-
γούσαν µέχρι σήµερα στα υπόγεια των κοµµάτων. Αυτό θα γίνει
και αυτό σας βεβαιώνω ότι είναι προς όφελος των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

Θέλω να κλείσω απαντώντας σε ορισµένα ερωτήµατα που ετέ-
θησαν σε σχέση µε την ΜΟΜΚΑ, τα ελαιολιπαντικά που λέει ο κ.
Δαβάκης. Τα ελαιολιπαντικά δεν πληρώνονται τώρα για τα έργα
του Μηχανικού; Τα ελαιολιπαντικά δεν πληρώνονται για τις µο-
νάδες του Μηχανικού, οι οποίες αναλαµβάνουν έργα και τα βγά-
ζουν εις πέρας; Και τα ελαιολιπαντικά πληρώνονται και η διαµονή
πληρώνεται. 

Και για ρωτήστε για να δείτε εκεί που πήγε το Μηχανικό και
έκανε έργα. Χθες εγκαινιάσαµε τη Μονή Γρηγορίου. Εγκαινιά-
σαµε στη Μονή Γρηγορίου τη Γέφυρα Μπέλλας, όχι για να εξυ-
πηρετήσουµε τους µοναχούς της Μονής Γρηγορίου, αλλά
κυρίως για να διασφαλίσουµε το θέµα των πυρκαγιών στο Άγιον
Όρος, το οποίο έχει κινδυνεύσει να καεί τέσσερις φορές. Παράλ-
ληλα, εξυπηρετούνται και οι µοναχοί και ενώνονται οι Μονές µε-
ταξύ τους. 

Ξέρετε πώς αγκάλιασαν τους αξιωµατικούς και τους υπαξιω-
µατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων οι µοναχοί και τους φιλοξένη-
σαν; Το ίδιο έκαναν και στην Ικαρία, στο Καρκινάγρι, το ίδιο
έκαναν στη Δράµα. Το ίδιο θα κάνουν αύριο στη Λευκάδα. Το ίδιο
θα κάνουν σε άλλες περιοχές και σε προτεραιότητες που έχουµε
πει και θα εξετάσουµε για αποµακρυσµένα νησιά, για µικρούς
τόπους που εκεί ακόµα υπάρχουν άνθρωποι, οι οποίοι περιµέ-
νουν να πάει µια υπηρεσία του κράτους, γιατί οι µεγάλοι εργο-
λάβοι δεν ενδιαφέρονται για τόσο µικρά έργα και τόσο µεγάλης
εθνικής σηµασίας. 

Θα σας θυµίσω, δε, κύριε Δαβάκη, επειδή το είπατε πολλές
φορές, ότι η επανίδρυση της ΜΟΜΑ ήταν στο προγραµµατικό
σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας το 2009. Είναι στο πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατία! Τι άλλαξε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εφαρµόζετε το πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, δηλαδή; Αυτό θα µας πείτε τώρα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τώρα βέβαια βλέπω ότι οι
ακροδεξιές συνιστώσες έχουν αρχίσει να αλλάζουν το τότε πρό-

γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ακροδεξιές είπατε; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ξέρετε ποιες εννοώ. 
Η ΜΟΜΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας διαβεβαιώνω ότι

σε συνεργασία και µε την Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας της
Βουλής εγώ δέχοµαι να φέρνουµε όλες τις προτάσεις που υπάρ-
χουν και να συνεκτιµούµε και µαζί. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Περάστε το στη νοµοθεσία µε µια τροπο-
λογία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κυρία
Κανέλλη. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να σας πω γιατί δεν το περάσαµε
στη νοµοθεσία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, µη δίνετε τη
µορφή διαλόγου, κύριε Υπουργέ. Συνεχίστε σας παρακαλώ. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν το περάσαµε στη νοµοθεσία
για τον εξής λόγο: Υπάρχουν περιπτώσεις, ιδιαίτερες στρατιωτι-
κές ανάγκες, τις οποίες δεν µπορούµε δηµοσίως να τις πούµε.
Εάν πω λοιπόν ότι θα πάµε στη Λευκάδα αύριο και θα πρέπει να
κάνουµε ένα έργο και µεθαύριο στη Νίσυρο θα πρέπει να ακούµε
–και βεβαίως θα την ακούµε µε πολύ σεβασµό- την άποψη της
Βουλής και των συναδέλφων και της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Όµως αυτό αφήστε να το επιλέγουµε εµείς στο τέλος, γιατί νο-
µίζω ότι έχει µια ιδιαίτερη σηµασία. 

Τώρα, όσον αφορά την αξιοποίηση της περιουσίας των Ενό-
πλων Δυνάµεων άκουσα ότι φοβούνται µην µπουν πολιτικά πρό-
σωπα ελεγχόµενα. Οι διαδικασίες είναι πολύ απλές. Οι διαδικασίες
είναι τόσο αυτόµατες που όποιος κι αν θέλει να παρέµβει δεν µπο-
ρεί. Η διαδικασία είναι ότι υπάρχει µια προσφορά τουλάχιστον για
το 5%, εκεί που δεν υπάρχει τοπική αυτοδιοίκηση, εκεί που δεν
υπάρχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον τοπικών κοινωνιών, που δίνουµε
προτεραιότητες και λοιπά, αν µιλάµε για ιδιώτες, δηλαδή, έρχεται
ένας και λέει «προσφέρω 5% το χρόνο ενοίκιο» και αµέσως αυτή
η περιοχή από τη στιγµή που είναι απόλυτα καθαρή από νοµικής
απόψεως και µε τη συναίνεση, αν θέλετε, και της τοπικής κοινω-
νίας –το λαµβάνουµε υπ’ όψιν- βγαίνει στο διαδίκτυο. Εννοώ, δη-
λαδή, ότι δεν θα πάω εγώ αυτή τη στιγµή στην Πέρδικα που είναι
του Πολεµικού Ναυτικού να χτίσω πολυκατοικίες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αυτό δεν είναι τοπική κοινωνία. Είναι
Πολεµικό Ναυτικό. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας--Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Με συγχωρείτε, η Πέρδικα
είναι περιοχή του Πολεµικού Ναυτικού. Η τοπική κοινωνία είναι
αυτοί που µένουν απέναντι. Δεν θα πάω εγώ στην Πέρδικα να πω
«το νοικιάζω για να χτίσω πολυκατοικίες». Καθίσαµε όλοι µαζί,
µιλήσαµε και µε τον δήµαρχο και µε τους Βουλευτές και λέµε
«πάµε εκεί να κάνουµε ένα πάρκο;» το οποίο θα έχει εισοδήµατα
που θα αντιστοιχούν στο 5%.

Βεβαίως και θα ρωτάτε. Δεν µιλάω για τέτοιες περιοχές, αλλά
για αξιοποιήσιµα ακίνητα και περιοχές όπου µπορούν να γίνουν
µεγάλες επενδύσεις και υπάρχει ιδιωτικό ενδιαφέρον, θα βγαίνει
στο διαδίκτυο, δηµόσια θα γίνεται beat, δηλαδή θα χτυπάνε το
ποσοστό και µόνο και τίποτα άλλο. Ούτε δικαίωµα ένστασης
υπάρχει ούτε τίποτα άλλο. Και από εκεί και πέρα θα ενοικιάζεται
αυτή η περιοχή. Αν δεν πληρωθεί το ενοίκιο για µια περίοδο µιας-
δυο δόσεων κατ’ ευθείαν πέφτει και µένει όλη η περιουσία στο
Ταµείο των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Επειδή συζητήθηκε το θέµα της κάθετης επιφάνειας, θέλω να
διευκρινίσω και έχει νοµοθετική ισχύ αυτό που θα πω. Όταν λήξει
για οποιονδήποτε λόγο η εκµίσθωση –είτε δεν πληρώσει είτε τε-
λειώσει ο χρόνος- ό,τι βρίσκεται επί, υπό του συγκεκριµένου οι-
κοπέδου έρχεται στην ιδιοκτησία των Ενόπλων Δυνάµεων. Οι
εγκαταστάσεις δε παραµένουν στην ιδιοκτησία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και µόνο αυτό που δεν δίνει χρήση ουσιαστικά είναι του
οικοπέδου ή, αν είναι κτήριο, του κτηρίου. 

Για τις άλλες αλλαγές που προτάθηκαν, να κάνω δεκτό αυτό
που λέτε για το άρθρο 50. Θέλω να κάνω νοµοτεχνικές βελτιώ-
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σεις. Στο άρθρο 50 παράγραφος 6, στην τελευταία παράγραφο,
σβήνεται από το «αν και αυτό δεν µπορεί να είναι εφικτό» έως το
«σύµφωνα µε την ως άνω διαδικασία.» Σβήνεται αυτό. Πράγµατι
δεν υπάρχει λόγος να δώσουµε ψήφο επιστολική για να µην γί-
νονται οµαδοποιήσεις. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Για τις συνδροµές;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να σας πω την αλήθεια το θέµα
των συνδροµών είναι κάτι το οποίο θεσµοθετήσαµε κατόπιν των
προτάσεων που έγιναν και των συζητήσεων που έγιναν. Δεν έχω
καµµία αντίρρηση να το δούµε. 

Εκεί που υπάρχει θέµα σοβαρό, είναι στο θέµα της περιουσίας
των Μετοχικών Ταµείων. Ειπώθηκε για το θέµα του PSI. Έγινε
έγκληµα. Καµµία αµφιβολία. Έχουν προσφύγει οι διοικήσεις
κατά του PSI και του κουρέµατος που έγινε χωρίς τη συναίνεσή
τους. Αυτή ήταν απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδας. Ήταν
απόφαση που διέλυσε και τα Μετοχικά Ταµεία, όπως διέλυσε και
τις τράπεζες, όπως διέλυσε και τα πανεπιστήµια, όπως διέλυσε
και άλλα ταµεία. 

Για την εκπαίδευση έρχεται νοµοσχέδιο. Εδώ θέλω να σκε-
φτούµε και να δούµε από την αρχή το θέµα της εκπαίδευσης,
ακόµα και της εισόδου στις σχολές. Είναι ένα θέµα που πρέπει
να ανοίξουµε και να το συζητήσουµε. 

Και όσον αφορά –και κλείνω µε αυτό- τις διάφορες ειδήσεις
που βλέπω στο διαδίκτυο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω
να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει δη-
µιουργήσει µε αξιωµατικούς έναν µηχανισµό ενηµέρωσης και
προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και προς το διαδικτυακό και
µιντιακό σύστηµα, που όταν πρέπει να δώσουµε µια ενηµέρωση
τη δίνουµε υπεύθυνα από το ΓΕΕΘΑ. 

Χθες, παραδείγµατος χάριν, κατά τη διάρκεια κάποιων επιχει-
ρήσεων από την άλλη πλευρά στην περιοχή της Σύµης ακούστη-
καν απίστευτα πράγµατα. Ακούσαµε ότι ένα F16 βύθισε δυο
τουρκικές ακταιωρούς. Το έγραψαν από ξένα κανάλια και ανα-
παρήχθη. Είδαµε –λέει- ότι δυο φουσκωτά πήγαιναν προς τη
Σύµη. Ούτε ένα φουσκωτό δεν ελέγχθηκε. 

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, επειδή είναι πολύ δύσκολες και επι-
κίνδυνες οι ώρες και υπάρχει µια ένταση στην περιοχή, ιδίως από
τη γείτονα, όσοι συνάδελφοι θέλετε, θα έχετε άµεση ενηµέρωση
από την ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και από τους
Αρχηγούς των Επιτελείων µε πρώτον τον Αρχηγό της Εθνικής
Άµυνας. Επικοινωνείτε µαζί µας, δείτε τις ανακοινώσεις και µη
βασίζεστε σε ανακοινώσεις βάσει διαφόρων αναρτήσεων, που
πολλές εξ αυτών γίνονται εκ του πονηρού. 

Τέλος, επειδή έγινε και συζήτηση για την παραποίηση των δη-
λώσεων του Υπουργού Αναπληρωτή -ήταν εντελώς διαφορετική
από αυτά τα οποία έγραφαν- εγώ θα σας πω ότι δεν έχει καµµία
αρµοδιότητα το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Ας αφήσουµε το
Υπουργείο Εξωτερικών να κάνει τη δουλειά του όπως πρέπει να
την κάνει. 

Και νοµίζω ότι το πιο σηµαντικό για τη χώρα, αυτήν τη στιγµή,
είναι σε τέτοια θέµατα ευαίσθητα να έχουµε όλοι µία κοινή φωνή.
Και το λέω ανήµερα της επετείου της εισβολής και της κατοχής
στην Κύπρο, µία περίοδο για την οποία η µόνη αναφορά που θα
κάνω είναι ότι την οφειλόµενη αναγνώριση στους ήρωες της
ΕΛΔΥΚ, στους ανθρώπους που πολέµησαν και έπεσαν ή γύρισαν
και δεν τους αναγνωρίσαµε καν συµµετοχή, αυτό θα το αποκα-
ταστήσουµε. Έχουµε αρχίσει να το αποκαθιστούµε και για την
επιχείρηση ΝΙΚΗ και για τις άλλες επιχειρήσεις και για παλαιότε-
ρες εποχές. Και εδώ θα θέλαµε τη συνδροµή όλων, διότι για να
µείνει στη µνήµη µας αυτή η εισβολή και η κατοχή θα πρέπει να
αποδώσουµε και σε εκείνους που πολέµησαν τα εύσηµα, ανε-
ξάρτητα αν κάποιοι εκείνη την εποχή προδώσανε. Αυτοί θα τιµω-
ρηθούν, θα µείνουν στο περιθώριο της Ιστορίας, αλλά δεν µπορεί
στο όνοµα της τιµωρίας αυτών να αφήσουµε εκείνους που πο-
λέµησαν, να φύγουν από τη ζωή έχοντας ένα µεγάλο παράπονο.
Ο φάκελος, δε, που περιέχει στοιχεία από όλα τα Επιτελεία θα
δοθεί στη Βουλή και στη δηµοσιότητα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να
γίνει µια διόρθωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάµε στην ψηφοφο-
ρία τώρα, µην ανακυκλώσουµε τη συζήτηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού, θα
ήθελα για ένα λεπτό να µην µε διακόψετε. Απευθύνοµαι σε σας
γιατί θέλω να γίνει µια διόρθωση στα Πρακτικά. 

Ρώτησα το πρωί τον κ. Καµµένο αν έχει συναίσθηση του εγ-
κλήµατος που πράττει αυτήν τη στιγµή στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Προφανώς δεν το κατάλαβε. Ακούσαµε την απάντησή του
µόλις τώρα, και για λόγους ευπρεπείας –εµείς εδώ τουλάχιστον,
οι της Χρυσής Αυγής- δεν ξεσπάσαµε σε γέλια. Νοµίζω, όµως,
ότι οι τηλεθεατές που µας ακούνε έχουν ξεσπάσει σε γέλια από
αυτήν την απάντηση.

Μπαίνω στην ουσία. Αιτιολόγησε πριν από λίγο ο κ. Καµµένος,
δικαιολόγησε και ήθελε να υπερασπιστεί τον Αναπληρωτή
Υπουργό και είπε ότι παραποιούνται τα λόγια, οι δηλώσεις του
Αναπληρωτή Υπουργού, όταν ο ίδιος παραποιεί τα Πρακτικά.
Ήταν µπροστά όταν του το είπα. Έφυγε µετά, ετράπη σε φυγή
µετά. Και είπε πριν από λίγο ότι επικοινώνησα εγώ µε την Ένωση
Στρατιωτικών Ηπείρου και είναι υποχείριο δικό µας και λοιπά. 

Τον πόνεσε τον κύριο Υπουργό ότι εκλήθη αυτή η Ένωση των
Στρατιωτικών Ηπείρου στην επιτροπή και θα κληθούν και άλλες
ενώσεις, κύριε Πρόεδρε, και της Μακεδονίας και υπολοίπων πε-
ριοχών της Ελλάδος. Δεν κατάλαβα, δικτάτορας είστε; Εσείς θα
καθορίσετε µε ποιους θα µιλάµε; Και το λέω, σας είπα και το
πρωί, µην προτρέχετε. Δεν είστε γιατρός. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Άλλοι προτίµησαν να κάνουν τον γιατρό στο Βήµα αυτό, κύριε

Καµµένε, και οµιλώ για το παρελθόν σας, το πολιτικό παρελθόν
σας,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ! Τέλειωσε
το ένα λεπτό.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να πάτε σπίτι σας να δείτε λίγο τα
µπουκάλια µε τον Μουσολίνι που µαζεύατε και να ξέρετε ότι εδώ
είναι η Βουλή των Ελλήνων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: …πριν εκλεγείτε για πρώτη φορά Βου-
λευτής…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τις αφίσες του Μουσολίνι και των
ναζί να µαζέψετε!

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μην αγχώνεστε! Παρακαλώ πάρα πολύ,

είπα ότι θέλω να µιλήσω. Εδώ τι έχετε; Δικτατορία έχετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παππά, ένα

λεπτό ήταν αρκετό!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Στο λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Επιβάλετε την

τάξη επιτέλους! 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Καµµένε, σας είπα το πρωί και το

επαναλαµβάνω: Είστε εθνικά επιζήµιος. Το στράτευµα βράζει.
Μην αρκείστε µόνο στους αυλοκόλακές σας. Ασχοληθείτε µε τα
τρενάκια σας και αφήστε ήσυχες τις Ένοπλες Δυνάµεις! 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσαµε!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι τιµή µου να το λέει ένας ναζί! 
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
επί των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρύθµιση θεµάτων αρ-
µοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρύθµιση θεµάτων αρµο-
διότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝEΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κάτι επί
της διαδικασίας για την ψηφοφορία. Επειδή υπάρχουν πολλές
τροπολογίες, βουλευτικές και υπουργικές, θα πρότεινα να πάµε
µε βάση αυτόν τον κατάλογο που µας έχει δοθεί για την ψηφο-
φορία των τροπολογιών, για να µην γίνει χαµός. Αν συµφωνούν
οι συνάδελφοι, ας πάµε έτσι, γιατί είναι πολλές, είναι αριθµηµέ-
νες. Να ακολουθήσουµε τον κατάλογο, γιατί ψηφίζοντας τα
άρθρα ένα – ένα ούτως ή άλλως θα πάρουµε χρόνο. Για διευκό-
λυνση το λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εισερχόµαστε στη
ψήφιση επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
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κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13  ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο  31 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, το άρθρο

47 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, το άρθρο

49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, το άρθρο

50 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 549 και ειδικό 44 ως έχει;
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Συγνώµη, γιατί ξεκινάτε από εκεί;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. Έχει εν-

σωµατωθεί; Είναι το 51;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Στην επιτροπή έχει

ενσωµατωθεί, κύριε Λοβέρδο, και έχει γίνει άρθρο 50. Έχει εν-
σωµατωθεί στην επιτροπή. Μιλώ για εκείνη, σχετικά µε το καθε-
στώς που διέπει το εθελοντικό σύστηµα πολιτικής προστασίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο «σπλάχνο» που
µας έχει διανεµηθεί, εγώ έχω πολλά άρθρα ακόµα. Έχω και άλλα
άρθρα εδώ µπροστά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι οι τροπολογίες. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ενσωµατωµένες! Γιατί δεν λέτε να ψη-

φίσουµε, όπως κάναµε και µε το 50, που ενσωµατώθηκε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι προτείνετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να µας πείτε τα άρθρα που έχουµε

εδώ, στο «σπλάχνο» που κοιτάµε. Το άρθρο 51 πρέπει να είναι η
καινούργια. Γιατί δεν το διαβάζετε ως 51; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κοιτάξτε, οι υπόλοι-
πες έχουν µπει στην Ολοµέλεια προς ψήφιση.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Βοηθήστε να τελειώσουµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, δεν θα τελειώσουµε µην ξέρον-

τας τι ψηφίζουµε!
Εδώ στο «σπλάχνο», όπως το λέµε, υπάρχει άρθρο 51 για τη

ρύθµιση θεµάτων ΥΠΕΣΔΑ. 
Στο άρθρο 52, χωρίς τίτλο, λέει: «Με κοινή απόφαση Υπουρ-

γών Εθνικής Αµύνης και Παιδείας…». Προφανώς είναι αυτό που
λέγαµε πριν. Το ίδιο για το άρθρο 53, το άρθρο 54, το άρθρο 55
κ.λπ..

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, να µοιρα-
στεί σε όλα τα κόµµατα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχει µοιραστεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, η

διαφορά είναι ότι µέχρι τώρα είχαν µπει στην επιτροπή. Όσες
µπήκαν στην Ολοµέλεια είναι αυτές εδώ, από εδώ και κάτω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρόεδρέ µου, αφού έχουν ενσωµα-
τωθεί και µας διανεµήθηκαν.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχουν ενσωµατωθεί, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βλέπετε διαφορά ου-
σίας; Δεν υπάρχει διαφορά ουσίας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για να διευκολυνθούµε -ούτως ή άλλως
στις τροπολογίες περιλαµβάνονται- προτείνω να τελειώσουν οι
τροπολογίες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μα, είναι εδώ οι τροπολογίες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, κύριε Λοβέρδο,

δεν είναι θέµα ουσίας. Είναι θέµα διαδικασίας. Προχωράµε έτσι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αφήστε µε να σας εξηγήσω.  
Προτείνω να πάµε στην ψηφοφορία, να ψηφίσουµε τις τροπο-

λογίες και αν κάποια από τις τροπολογίες, έτσι όπως είναι ψηφι-
σµένες, δεν είναι από αυτές που ενσωµατώνονται στα άρθρα,
µετά να ψηφίσουµε τα άλλα δυο άρθρα. 

Με καταλαβαίνετε τι λέω, κύριε Λοβέρδο; Ο κατάλογος που
µας έχει δοθεί δεν µιλάει για ενσωµάτωση.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχει δίκιο ο κ. Λοβέρδος,
υπάρχει κατάλογος µε ενσωµατωµένες κάποιες τροπολογίες.
Μπορούµε να ψηφίσουµε τις τροπολογίες όπως ενσωµατώνονται
στο σχέδιο νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, άµα
δείτε προσεκτικά δίπλα, εκεί που βλέπετε το άρθρο 51, γράφει
τροπολογία τάδε αριθµός.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 549 και ειδικό 44 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρών
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 549 και ειδικό 44 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 558 και ειδικό 49 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 558 και ειδικό 49 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 559 και ειδικό 50 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 559 και ειδικό 50 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 565 και ειδικό 52 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 565 και ειδικό 52 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 566 και ειδικό 53 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
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ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 566 και ειδικό 53 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 568 και ειδικό 54 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 568 και ειδικό 54 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 548 και ειδικό 43, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 548 και ειδικό 43 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 550 και ειδικό 45, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 550 και ειδικό 45 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 555 και ειδικό 48 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 555 και ειδικό 48 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 564 και ειδικό 51 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 564 και ειδικό 51 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 569 και ειδικό 55 ως έχει;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό
παρακαλώ.

Γι’ αυτήν την τροπολογία είχαµε διαβουλευτεί µε τον κ. Βίτσα
και είχαµε πει ότι µόνον αν συµφωνείτε όλοι θα περάσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είναι για τη σύναψη συµβάσεων;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτή είναι. Είναι για τη δια-
δικασία για τα ΕΑΣ, που σας παρουσίασε ο κ. Βίτσας. Εάν δεν
συµφωνείτε, να την αποσύρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συµφωνείτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εµείς συµφωνούµε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, ο τίτλος
έτσι όπως έχει µπει είναι παραπλανητικός. Είναι η συµφωνία για
τα ΕΑΣ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άρα υπάρχει συµφω-
νία. Προχωρούµε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι
µια συµφωνία που αφορά τα ΕΑΣ και έγινε διαβούλευση µε τα
κόµµατα, να εξηγήσω ότι ο τίτλος «Διαδικασίες σύναψης συµβά-
σεων», έτσι όπως έχει µπει, είναι λάθος. Αφορά µία σύµβαση των
ΕΑΣ, η οποία έχει ξεκινήσει µε την παλιά διαδικασία και ζητάµε,
προκειµένου να συνεχίσουν τα ΕΑΣ να παράγουν, να εγκρίνουµε
από τη Βουλή -γιατί µόνον η Βουλή µπορεί να το κάνει- µε την
παλιά διαδικασία να κατοχυρώσουµε τον διαγωνισµό, για να ξε-
κινήσουµε την παραγωγή. Όµως επειδή αυτό ήθελε συναίνεση
των κοµµάτων, τη ζητήσαµε και τη λάβαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει συναίνεση
των κοµµάτων;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κι εµείς έχουµε πει «ναι». 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Εµάς δεν µας έχει ρωτήσει κανείς γι’

αυτήν την τροπολογία. Δεν µας έχει ενηµερώσει κανείς γι’ αυτό
που λέτε. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ο κ. Βίτσας, όταν την ανέπτυξε, έλεγε ότι
ζητάει την συναίνεση των κοµµάτων.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, δεν ήσα-
σταν εδώ. Ο Αναπληρωτής Υπουργός το είπε από την αρχή της
οµιλίας του, από το Βήµα. Ετέθη το θέµα. Δεν έγινε παρασκη-
νιακά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 569 και ειδικό 55
ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 569 και ειδικό 55 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας και άλλες διατάξεις

KEΦΑΛΑΙΟ Α’�
ΣΧΟΛΗ ΜΟΝΙΜΩΝ ΥΠΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ

ΑΕΡΟΠΟΡΙΑΣ (Σ.Μ.Υ.Α.)

Άρθρο 1
Ίδρυση – Αποστολή

Ιδρύεται Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών Αεροπορίας
(Σ.Μ.Υ.Α.), η οποία έχει ως αποστολή να παράγει, µετά από κα-
τάλληλη εκπαίδευση, άνδρες και γυναίκες µόνιµους υπαξιωµα-
τικούς της Πολεµικής Αεροπορίας (ΠΑ), µε άρτια στρατιωτική
αγωγή και επαγγελµατική κατάρτιση, για την κάλυψη των υπη-
ρεσιακών αναγκών του ως άνω κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων.

Άρθρο 2
Εκπαίδευση

1. Στους σπουδαστές της Σ.Μ.Υ.Α. παρέχεται ακαδηµαϊκή,
στρατιωτική και πρακτική εκπαίδευση.

2. Στη Σ.Μ.Υ.Α. λειτουργούν οι ακόλουθες κατευθύνσεις, που
περιλαµβάνουν τις συναφείς µε αυτές ειδικότητες:

α) Κατεύθυνση Τεχνολογικής Υποστήριξης.
β) Κατεύθυνση Επιχειρησιακής Υποστήριξης.
γ) Κατεύθυνση Διοικητικής και Εφοδιαστικής Υποστήριξης.
3. Με το προεδρικό διάταγµα της παραγράφου 1 του άρθρου

46 καθορίζεται η διατήρηση στο πλαίσιο των κατευθύνσεων της
Σ.Μ.Υ.Α. των εµβληµάτων, των θυρεών και των ονοµασιών των
συγχωνευόµενων σχολών Σ.Τ.Υ.Α., Σ.Υ.Δ. και Σ.Ι.Ρ. για λόγους
ιστορικής συνέχειας.

Άρθρο 3
Υπαγωγή - Έδρα - Διάρκεια εκπαίδευσης

1. Η Σ.Μ.Υ.Α. είναι Ανώτερη Στρατιωτική Σχολή Υπαξιωµατι-
κών, ανήκει στην ανώτερη βαθµίδα της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης και υπάγεται στη Διοίκηση Αεροπορικής Εκπαίδευσης. Οι
σπουδαστές της Σχολής εισέρχονται σε αυτήν κατόπιν πανελλη-
νίων εξετάσεων που διοργανώνει το Υπουργείο Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων για την εισαγωγή των σπουδαστών στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, σύµφωνα µε τα καθοριζόµενα στην
παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 1911/1990 (Α’166).

2. Έδρα της Σχολής ορίζεται η αεροπορική βάση της Δεκέ-
λειας. Mε απόφαση του Ανώτατου Αεροπορικού Συµβουλίου, η

εκπαίδευση µίας από τις κατευθύνσεις ή µέρος της εκπαίδευσης
ορισµένων από τις ειδικότητες µπορεί να παρέχεται και σε εγκα-
ταστάσεις άλλης µονάδας ή εκπαιδευτικού κέντρου της ΠΑ.

3. Η διάρκεια της εκπαίδευσης στη Σχολή είναι τριετής. Οι
σπουδαστές που αποφοιτούν ευδοκίµως ονοµάζονται µόνιµοι
Σµηνίες της αντίστοιχης κατεύθυνσης - ειδικότητας.

Άρθρο 4
Ειδικές διατάξεις

1. Οι πρώτοι σπουδαστές της Σ.Μ.Υ.Α. εισάγονται το ακαδη-
µαϊκό έτος 2017-2018, οπότε παύει η εισαγωγή σπουδαστών στη
Σχολή Υπαξιωµατικών Διοικητικών, τη Σχολή Τεχνικών Υπαξιω-
µατικών και τη Σχολή Ιπτάµενων Ραδιοναυτίλων.

2. Όσοι κατά το χρόνο εισαγωγής των πρώτων σπουδαστών
της Σ.Μ.Υ.Α. είναι σπουδαστές στις λοιπές Σχολές της παραγρά-
φου 1, ολοκληρώνουν τη φοίτησή τους σε αυτές. Όταν εκλείψει
το σύνολο των σπουδαστών αυτών ανά Σχολή, ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας, µε απόφασή του, που εκδίδεται ύστερα από σχετική
εισήγηση του Αρχηγού Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας, διαλύει
την εν λόγω Σχολή. Με όµοια απόφαση που δεν δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως καθορίζεται κάθε σχετική
αναγκαία λεπτοµέρεια οργανωτικού χαρακτήρα για την υλοποί-
ηση της διάλυσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’�
ΣΥΣΤΑΣΗ ΜΟΝΑΔΑΣ ΜΕΛΕΤΩΝ
ΚΑΙ ΚΑΤΑΣΚΕΥΩΝ (ΜΟ.Μ.ΚΑ.)

Άρθρο 5
Σύσταση Μονάδας Μελετών
και Κατασκευών (ΜΟ.Μ.ΚΑ.)

στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας

1. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας (ΥΠ.ΕΘ.Α.) µπορεί να συµ-
πράττει στη µελέτη και την εκτέλεση έργων τοπικού ενδιαφέρον-
τος µε φορείς του δηµοσίου τοµέα, καθώς και της τοπικής
αυτοδιοίκησης στο πλαίσιο προγραµµατικών συµβάσεων µε την
προϋπόθεση ότι η υλοποίησή τους συµβάλλει µεταξύ άλλων
στην επαύξηση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων των Ενόπλων
Δυνάµεων στην περιοχή.

2. Για το σκοπό αυτό συνιστάται υπηρεσία στο Γενικό Επιτε-
λείο Εθνικής Άµυνας (ΓΕΕΘΑ), µε τον τίτλο «Μονάδα Μελετών
και Κατασκευών» (ΜΟ.Μ.ΚΑ.), η οποία αποτελεί το φορέα του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την εκπόνηση της µελέτης ή την
υλοποίηση του έργου στο πλαίσιο των ως άνω συµβάσεων.

3. Στο πλαίσιο κάθε προγραµµατικής σύµβασης που συνάπτει
η ΜΟ.Μ.ΚΑ. ρυθµίζονται το αντικείµενο, ο σκοπός και το περιε-
χόµενο των αναλαµβανόµενων έργων ή των µελετών, ο προϋπο-
λογισµός τους, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις της ΜΟ.Μ.ΚΑ.
και των συµπραττουσών υπηρεσιών, το χρονοδιάγραµµα εκτέ-
λεσης των αναλαµβανόµενων έργων ή των µελετών, ο τρόπος
κάλυψης των αναγκαίων για την εκπλήρωση της σύµβασης δα-
πανών της ΜΟ.Μ.ΚΑ. και οι λεπτοµέρειες της καταβολής τους, η
διάρκεια της σύµπραξης, το όργανο παρακολούθησης της εφαρ-
µογής των ρυθµίσεων της σύµβασης, οι αρµοδιότητες του ορ-
γάνου αυτού, οι όροι διαπίστωσης της εκπλήρωσης των
καθηκόντων της ΜΟ.Μ.ΚΑ., οι όροι άσκησης του τεχνικού, οικο-
νοµικού και λογιστικού ελέγχου του κυρίου του έργου κατά τις
φάσεις εκπλήρωσης του αναλαµβανόµενου έργου ή της µελέτης
από τη ΜΟ.Μ.ΚΑ. και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 6
Διάθεση προσωπικού και µέσων

1. Η σύµπραξη του ΥΠ.ΕΘ.Α. πραγµατοποιείται µε τη διάθεση
µόνιµου προσωπικού και µέσων από τα Γενικά Επιτελεία των κλά-
δων των Ενόπλων Δυνάµεων. Το προσωπικό και τα µέσα που
απαιτούνται, διατίθενται προς τη ΜΟ.Μ.ΚΑ. για όσο χρονικό διά-
στηµα διαρκούν οι εργασίες εκπόνησης της µελέτης ή της κατα-
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σκευής του έργου που αναλαµβάνεται.
2. Στη ΜΟ.Μ.ΚΑ. είναι δυνατόν να παραχωρηθεί χωρίς αντάλ-

λαγµα η χρήση υλικοτεχνικού εξοπλισµού από άλλους δηµόσι-
ους φορείς, οι όροι της οποίας συµφωνούνται ελευθέρως µεταξύ
των µερών.

Άρθρο 7
Αρµοδιότητες

Η ΜΟ.Μ.ΚΑ. έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) εξετάζει αιτήµατα φορέων για τη µελέτη και την εκτέλεση

έργων τοπικού ενδιαφέροντος, λαµβάνοντας υπόψη τη δυνατό-
τητα διάθεσης από τα Γενικά Επιτελεία του προσωπικού και των
µέσων που απαιτούνται για την ανάληψη της υπόψη µελέτης ή
του έργου, τη δυνατότητα κάλυψης του κόστους για την ολοκλή-
ρωσή τους και το γενικότερο επιχειρησιακό όφελος που προκύ-
πτει από την υλοποίησή τους,

β) εισηγείται προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας την έγκριση
ή όχι της σύµπραξης του ΥΠ.ΕΘ.Α. στην υλοποίηση ορισµένης
µελέτης ή έργου,

γ) συνοµολογεί µε τον αντισυµβαλλόµενο φορέα τους όρους
των σχετικών προγραµµατικών συµβάσεων και προωθεί αυτές
στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας για υπογραφή,

δ) αναλαµβάνει την εκπόνηση των µελετών και την εκτέλεση
των έργων και µεριµνά για την ολοκλήρωσή τους, σύµφωνα µε
τους όρους της προγραµµατικής σύµβασης ή σύµφωνα µε τους
όρους του άρθρου 8, 

ε) µεριµνά για τον ποιοτικό έλεγχο της µελέτης ή του έργου
και την παράδοσή του στον αντισυµβαλλόµενο φορέα.

Άρθρο 8
Φυσικές καταστροφές και εξαιρετικές

περιστάσεις εθνικής ανάγκης

1. Για την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών, είναι δυνατή
η συµπερίληψη της ΜΟ.Μ.ΚΑ. στα σχέδια πολιτικής προστασίας
κατόπιν έγκρισης από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

2. Η ΜΟ.Μ.ΚΑ. µπορεί να αναλαµβάνει την εκπόνηση µελετών
και την εκτέλεση έργων σε περιπτώσεις επείγουσας εθνικής
ανάγκης µετά από απόφαση του Κυβερνητικού Συµβουλίου Εξω-
τερικών και Άµυνας (ΚΥ.Σ.Ε.Α.). Οι ουσιώδεις όροι εκπλήρωσης
των ανωτέρω ρυθµίζονται µε την ως άνω απόφαση του ΚΥ.Σ.Ε.Α.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗΣ

ΤΗΣ ΑΚΙΝΗΤΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ
ΤΩΝ ΕΝΟΠΛΩΝ ΔΥΝΑΜΕΩΝ (ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ.)

Άρθρο 9
Σύσταση – Υπαγωγή

Στο ΥΠ.ΕΘ.Α. συνιστάται υπηρεσία µε τίτλο «Υπηρεσία Αξιο-
ποίησης της Ακίνητης Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων»
(ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ.), η οποία λειτουργεί ως οργανωτική µονάδα επι-
πέδου διεύθυνσης και υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας.

Άρθρο 10
Αποστολή

Αποστολή της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. είναι η αξιοποίηση των ακινήτων
ιδιοκτησίας του Ταµείου Εθνικής Άµυνας (Τ.ΕΘ.Α.), του Ταµείου
Εθνικού Στόλου (Τ.Ε.Σ.) και του Ταµείου Αεροπορικής Άµυνας
(Τ.Α.Α.) που δεν χρησιµοποιούνται για στρατιωτικούς σκοπούς,
προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων και των στελεχών τους,
καθώς και η αξιοποίηση των ακινήτων του Μετοχικού Ταµείου
Στρατού (Μ.Τ.Σ.), του Μετοχικού Ταµείου Ναυτικού (Μ.Τ.Ν.) και
του Μετοχικού Ταµείου Αεροπορίας (Μ.Τ.Α.), προς όφελος των
µετόχων των Μετοχικών Ταµείων.

Άρθρο 11
Τρόπος και διαδικασία αξιοποίησης

1. Τα Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ. και Τ.Α.Α. υποχρεούνται να αποστείλουν
στην ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ., εντός τριάντα (30) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, σε έντυπη και ηλεκτρονική µορφή,
καταστάσεις µε την πλήρη ταυτότητα των ακινήτων ιδιοκτησίας
τους που δεν χρησιµοποιούνται για στρατιωτικούς σκοπούς,
προς αξιοποίηση. Τα Μ.Τ.Σ., Μ.Τ.Ν. και Μ.Τ.Α. έχουν την υποχρέ-
ωση του προηγούµενου εδαφίου για όλα τα ακίνητα ιδιοκτησίας
τους. Οι καταστάσεις αυτές επικαιροποιούνται και αποστέλλον-
ται αµελλητί στην ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. µε ευθύνη των Ταµείων.

2. Η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. επιλέγει τα ακίνητα, των οποίων η αξιοποί-
ηση θα διενεργείται αποκλειστικά µε εκµίσθωση κατόπιν χρηµα-
τικής ή άλλης αντιπαροχής αποτιµητής σε χρήµα. Οι συµβάσεις
που συνάπτονται περιλαµβάνουν υποχρεωτικά ρήτρα αναπρο-
σαρµογής του ύψους της αντιπαροχής ανά πενταετία, τουλάχι-
στον στο ύψος του δείκτη τιµών καταναλωτή.

3. Η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. ενηµερώνει τα Ταµεία για τα ακίνητα τα
οποία επιλέγει προς αξιοποίηση.

4. Το Συµβούλιο Άµυνας (Σ.ΑΜ.), µε απόφασή του, κατόπιν ει-
σήγησης της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ., η οποία περιλαµβάνει το σχέδιο δια-
κήρυξης του διαγωνισµού και το σχέδιο της σύµβασης ως
παράρτηµά της, τα οποία αποτελούν προϊόντα συνεργασίας της
µε το οικείο Ταµείο, εγκρίνει την επιλογή κάθε ακινήτου για αξιο-
ποίηση µε τη διαδικασία του παρόντος νόµου, καθορίζει τον ει-
δικότερο τρόπο της αξιοποίησης, τη χρήση του ακινήτου, την
τιµή εκκίνησης του ετήσιου ανταλλάγµατος, η οποία δεν µπορεί
να είναι κατώτερη του 5% της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου
ή, σε περίπτωση µη υπαγωγής στο αντικειµενικό σύστηµα, κατώ-
τερη του 5% επί της αξίας, όπως αυτή προσδιορίζεται νόµιµα
από τη φορολογική αρχή και παρέχει την έγκριση έναρξης της
διαδικασίας της επόµενης παραγράφου. «Στη συνεδρία του
Σ.ΑΜ. µετέχει για την παροχή γνώµης ο Διευθυντής του οικείου
Ταµείου εφόσον τα αξιοποιούµενα ακίνητα ανήκουν στο Τ.ΕΘ.Α.,
το Τ.Ε.Σ., και το Τ.Α.Α. και Πρόεδρος του οικείου Ταµείου εφόσον
τα αξιοποιούµενα ακίνητα ανήκουν στο Μ.Τ.Σ. το Μ.Τ.Ν. και το
Μ.Τ.Α..»

5. Η αξιοποίηση των ακινήτων, κατά τα οριζόµενα στην παρά-
γραφο 2, γίνεται µε ηλεκτρονικό δηµόσιο πλειοδοτικό διαγωνι-
σµό. Στη διαγωνιστική διαδικασία, η προκήρυξη του διαγωνισµού
περιλαµβάνει υποχρεωτικά τα ακόλουθα:

α) τα πλήρη στοιχεία του ακινήτου προς αξιοποίηση, τη διάρ-
κεια της σύµβασης, την τιµή εκκίνησης του ετήσιου ανταλλάγ-
µατος,

β) τους όρους υπό τους οποίους οι προσφέροντες µπορούν
να υποβάλουν τις προσφορές τους,

γ) τους όρους διεξαγωγής του ηλεκτρονικού πλειοδοτικού δια-
γωνισµού,

δ) τις κατάλληλες πληροφορίες για το χρησιµοποιούµενο ηλε-
κτρονικό σύστηµα, τον τρόπο και τις τεχνικές προδιαγραφές σύν-
δεσης και τον τρόπο πιστοποίησης των συµµετεχόντων και
χορήγησης σε αυτούς µοναδικών κωδικών πρόσβασης στο ηλε-
κτρονικό σύστηµα για τη συµµετοχή τους στον ηλεκτρονικό πλει-
οδοτικό διαγωνισµό,

ε) τη διάρκεια του ηλεκτρονικού πλειοδοτικού διαγωνισµού.
6. Η διακήρυξη του ηλεκτρονικού πλειοδοτικού διαγωνισµού

αναρτάται σε επίσηµη ιστοσελίδα και δηµοσιεύεται σε µία ηµε-
ρήσια πολιτική και σε µία ηµερήσια οικονοµική εφηµερίδα πανελ-
λήνιας κυκλοφορίας, δέκα (10) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την
έναρξη του διαγωνισµού. Τα έξοδα της δηµοσίευσης βαρύνουν
τον προϋπολογισµό του ΥΠ.ΕΘ.Α..

7. Οι ενδιαφερόµενοι, προκειµένου να είναι έγκυρη η συµµε-
τοχή τους στο διαγωνισµό, πρέπει να καταθέτουν στην
ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. µέχρι την εποµένη της υποβολής της πρώτης προ-
σφοράς τους ηµέρα, εγγύηση ίση µε ποσοστό 2% επί του συνο-
λικού προτεινόµενου ανταλλάγµατος, όπως αναφέρεται στη
διακήρυξη, η παροχή της οποίας εξασφαλίζεται µε την κατάθεση
εγγυητικής επιστολής που έχει εκδοθεί από αναγνωρισµένη στην
Ελλάδα Τράπεζα ή το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων ή από
οποιονδήποτε άλλο Οργανισµό, που έχει δικαίωµα από το νόµο
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να παρέχει τέτοιου είδους εγγυητικές επιστολές ή µε την κατά-
θεση του ανωτέρω ποσού στον τηρούµενο σε Τραπεζικό Ίδρυµα
λογαριασµό της Υπηρεσίας. Με την υποβολή της πρώτης προ-
σφοράς τεκµαίρεται ότι ο υποψήφιος αποδέχεται ανεπιφύλακτα
τους όρους του διαγωνισµού.

8. Ο ηλεκτρονικός διαγωνισµός είναι πλειοδοτικός και κατά τη
διεξαγωγή του, ως αποδεκτές προσφορές ορίζονται οι προσφο-
ρές που ικανοποιούν σωρευτικά τα εξής δύο κριτήρια:

α) είναι χρονικά έγκυρες, δηλαδή καταγράφεται η άφιξή τους
στο σύστηµα εντός του χρόνου διάρκειας του ηλεκτρονικού δια-
γωνισµού,

β) αυξάνουν την προσφερόµενη τιµή από την αρχικώς ορι-
σθείσα και τις υποβληθείσες από άλλους συµµετέχοντες µέχρι
το χρόνο της προσφοράς.

9. Κατά τη διάρκεια του ηλεκτρονικού πλειοδοτικού διαγωνι-
σµού, η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. γνωστοποιεί ηλεκτρονικά συνεχώς και
αµέσως σε όλους τους προσφέροντες τις πληροφορίες εκείνες
που τους δίνουν τη δυνατότητα να γνωρίζουν ανά πάσα στιγµή
την αντίστοιχη κατάταξή τους. Η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. µπορεί να ανα-
κοινώνει τον αριθµό των συµµετεχόντων σε κάθε φάση του δια-
γωνισµού, απαγορεύεται όµως να γνωστοποιεί την ταυτότητα
των προσφερόντων κατά τη διεξαγωγή των διαφόρων φάσεων
του ηλεκτρονικού πλειοδοτικού διαγωνισµού. Εκείνος που έχει
ήδη προσφέρει µια τιµή µπορεί να επανέλθει και να προσφέρει
καινούρια τιµή, χωρίς η τιµή αυτή να συνιστά αντιπροσφορά.
Εφόσον γίνει αποδεκτή µία τιµή στο ηλεκτρονικό σύστηµα δεν
είναι δυνατόν να ανακληθεί. Κάθε νέα τιµή που γίνεται αποδεκτή
από το σύστηµα, ακυρώνει όλες τις προηγούµενες τιµές του
ίδιου συµµετέχοντος.

10. Η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. περατώνει τον ηλεκτρονικό πλειοδοτικό
διαγωνισµό ως εξής:

α) µε καθορισµό, στην πρόσκληση συµµετοχής στο διαγωνι-
σµό, της ηµεροµηνίας και της ώρας λήξης της διαδικασίας,

β) όταν όλες οι φάσεις του διαγωνισµού, όπως καθορίζονται
στην πρόσκληση συµµετοχής, έχουν πραγµατοποιηθεί.

Οι συµµετέχοντες υποχρεούνται επί ποινή αποκλεισµού, να
υποβάλουν στην ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ., εγγράφως σε δύο αντίγραφα
εντός σαράντα οκτώ (48) ωρών από την ώρα λήξης του ηλεκτρο-
νικού διαγωνισµού, την τελευταία αποδεκτή από το σύστηµα
προσφερόµενη τιµή. Με βάση τα αποτελέσµατα του ηλεκτρονι-
κού πλειοδοτικού διαγωνισµού, οι προσφορές κατατάσσονται σε
συγκριτικό πίνακα, κατά φθίνουσα σειρά και εφόσον διενεργηθεί
ο έλεγχος των απαιτούµενων δικαιολογητικών, όπως αυτά ανα-
φέρονται στην εκάστοτε διακήρυξη, ακολουθείται η διαδικασία
της παραγράφου 11.

11. Η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ., έχοντας ολοκληρώσει τις απαιτούµενες
διαδικασίες ανεύρεσης πλειοδότη αντισυµβαλλόµενου, εισηγεί-
ται αιτιολογηµένα στο Σ.ΑΜ., την κατακύρωση του διαγωνισµού
στον επιτυχόντα πλειοδότη. Το Σ.ΑΜ., πριν από τη λήψη απόφα-
σης, κοινοποιεί την εισήγηση της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. στη Διοικητική
Επιτροπή ή το Διοικητικό Συµβούλιο του οικείου Ταµείου, τα
οποία οφείλουν να διατυπώνουν απλή γνώµη εντός αποκλειστι-
κής προθεσµίας είκοσι (20) ηµερών από την κοινοποίηση. Μετά
την παρέλευση άπρακτης της ανωτέρω προθεσµίας τεκµαίρεται
ότι η Διοικητική Επιτροπή ή το Διοικητικό Συµβούλιο του οικείου
Ταµείου συµφωνεί µε την εισήγηση της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ.. Το Σ.ΑΜ.
µε απόφασή του, δίνει εντολή στο Τ.Ε.Θ.Α., Τ.Ε.Σ. και Τ.Α.Α. και
διατυπώνει πρόταση στα Μ.Τ.Σ., Μ.Τ.Ν. και Μ.Τ.Α. για την κατάρ-
τιση της σύµβασης µε τον πλειοδότη εντός τακτής προθεσµίας
και σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που διέπει την λειτουργία του Τα-
µείου. Πριν από την υπογραφή της σύµβασης ο πλειοδότης υπο-
χρεούται να επαυξήσει την κατατεθειµένη από αυτόν εγγύηση,
ώστε να ανέλθει σε ποσοστό 5% επί του συνολικού επιτευχθέν-
τος ανταλλάγµατος, ως εγγύηση καλής εκτέλεσης της σύµβα-
σης. Στην προαναφερόµενη απόφαση του Σ.ΑΜ. καθορίζεται
επίσης ότι εάν ο πλειοδότης δεν επαυξήσει την εγγύηση ή δεν
προσέλθει εντός της ταχθείσης προθεσµίας για την υπογραφή
της σύµβασης, η κατατεθειµένη εγγύηση καταπίπτει και στη
θέση του θα καλείται ο επόµενος στη σειρά της πλειοδοσίας.

12. Τα έξοδα για τη διενέργεια του ηλεκτρονικού πλειοδοτικού
διαγωνισµού βαρύνουν τον προϋπολογισµό του ΥΠ.ΕΘ.Α..

13. Το αντάλλαγµα που προέρχεται από την αξιοποίηση των
περιουσιακών στοιχείων, καθώς και από την περαιτέρω διαχεί-
ριση των πόρων αξιοποίησης, αποδίδεται στο Ταµείο που έχει
στην ιδιοκτησία του το αξιοποιούµενο ακίνητο και αποτελεί
έσοδο του Ταµείου, απαλλασσόµενο από κάθε φόρο και τέλος.

14. Στην εγκριτική απόφαση του Σ.ΑΜ. µπορεί να καθορίζεται
ότι µέρος των εσόδων που προέρχονται από την αξιοποίηση ακι-
νήτων Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ. και ΤΑ.Α., διατίθενται προς ενίσχυση του
προϋπολογισµού του ΥΠ.ΕΘ.Α..

Άρθρο 12
Ειδικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Σ.ΑΜ. ο διαγωνισµός µπορεί να µαταιωθεί
σε οποιοδήποτε στάδιο µέχρι την υπογραφή της σύµβασης για
λόγους υπέρτερου δηµοσίου συµφέροντος, ιδίως για λόγους
εθνικής άµυνας και ασφάλειας.

2. Για τα προς αξιοποίηση κατά τις διατάξεις του παρόντος
ακίνητα τα οποία βρίσκονται σε παραµεθόριες περιοχές δεν
έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των άρθρων 25 έως 27, 29 και 30
του ν. 1892/1990 (Α� 101).

Άρθρο 13
Αξιοποίηση ακινήτων από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-

καίου και φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης

Κατ’ εξαίρεση η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ., µπορεί να συνοµολογεί απευ-
θείας µε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.), καθώς και µε νοµικά πρόσωπα που
ανήκουν ή εποπτεύονται από αυτούς, τους όρους για την αξιο-
ποίηση ακινήτων, που αναφέρονται στο άρθρο 10 και βρίσκονται
στην περιοχή τους, χωρίς τη διαδικασία των παραγράφων 4 έως
12 του άρθρου 11, υπό τις εξής προϋποθέσεις:

α) οι Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού ή τα νοµικά πρόσωπα που ανή-
κουν ή εποπτεύονται από αυτούς υποβάλλουν πλήρες βιώσιµο
επιχειρηµατικό πλάνο και οικονοµοτεχνική µελέτη µε σαφές και
δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα υλοποίησης,

β) η συµφωνηθείσα αντιπαροχή αποτιµώµενη σε χρήµα δεν
υπολείπεται του 5% της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου ή σε
περίπτωση µη υπαγωγής στο αντικειµενικό σύστηµα, του 5% επί
της αξίας, όπως αυτή προσδιορίζεται νόµιµα από τη φορολογική
αρχή,

γ) η σχετική συµφωνία εγκρίνεται από το Σ.ΑΜ..

Άρθρο 14
Διευθυντής ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ.

1. Συνιστάται θέση Διευθυντή της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ.. Ο Διευθυντής
της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. έχει την ευθύνη για την εύρυθµη λειτουργία
της Υπηρεσίας, εισηγείται στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κάθε
θέµα που αφορά στην αξιοποίηση και διαχείριση των ακινήτων
ιδιοκτησίας Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ. και Τ.Α.Α., τα οποία δεν χρησιµοποι-
ούνται για στρατιωτικούς σκοπούς, καθώς και των ακινήτων ιδιο-
κτησίας των Μ.Τ.Σ, Μ.Τ.Ν. και Μ.Τ.Α., συνεργάζεται µε τα Ταµεία
για την ορθή διαχείριση της περιουσίας τους και αιτείται κάθε
στοιχείο ή πληροφορία, καθώς και τη συνεργασία των Ταµείων
σε κάθε ενέργεια που είναι απαραίτητη για την επίτευξη της απο-
στολής της Υπηρεσίας. Τα Ταµεία υποχρεούνται να παρέχουν τα
απαιτούµενα στοιχεία αµελλητί.

2. Ο Διευθυντής της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. επιλέγεται µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν σχετικής πρόσκλησης εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος, η οποία αναρτάται στην επίσηµη ιστοσε-
λίδα του ΥΠ.ΕΘ.Α. και προσλαµβάνεται µε όµοια απόφαση µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας δύο (2) ετών, η
οποία µπορεί να ανανεώνεται για δύο (2) επιπλέον έτη.

3. Ο Διευθυντής είναι πρόσωπο εγνωσµένου κύρους, επιστη-
µονικής κατάρτισης ή επαγγελµατικής επάρκειας και αξιοπιστίας
και πρέπει να διαθέτει υψηλό επίπεδο τεχνογνωσίας ή µεγάλη
εµπειρία στη διαχείριση, αναδιοργάνωση και αναδιάρθρωση επι-
χειρήσεων, σε δραστηριότητες του χρηµατοπιστωτικού τοµέα ή
στην ανάπτυξη και διαχείριση ακίνητης περιουσίας.
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4. Ο Διευθυντής είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλη-
σης και κατά τη διάρκεια της σύµβασης εργασίας απαγορεύεται
να δραστηριοποιείται, άµεσα ή έµµεσα είτε µόνος είτε σε συνερ-
γασία µε τρίτους, ή να εκτελεί εργασίες συναφείς µε τους σκο-
πούς της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. ή να µετέχει άµεσα ή έµµεσα σε νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή εν γένει ενώσεις προσώπων που
επιδιώκουν τέτοιους σκοπούς.

5. Ο Διευθυντής υποχρεούται να υποβάλλει ειδική αναλυτική
δήλωση περιουσιακής κατάστασης και δήλωση πόθεν έσχες,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.

6. Μετά τη λύση της σχέσης εργασίας και για τα δυο (2) επό-
µενα έτη, ο Διευθυντής απαγορεύεται να προβαίνει σε ανταγω-
νιστικές πράξεις, ιδίως δεν επιτρέπεται να ασκεί αντικείµενο
όµοιο ή παρεµφερές µε αυτό της εκτέλεσης των καθηκόντων του
είτε ατοµικά είτε µε παρένθετο πρόσωπο, µε τη συµµετοχή του
σε οποιασδήποτε µορφής νοµικό πρόσωπο ή εν γένει ενώσεις
προσώπων ή την παροχή των υπηρεσιών του σε οποιασδήποτε
µορφής φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή εν γένει ενώσεις προσώ-
πων.

7. Ο Διευθυντής, καθώς και το προσωπικό που υπηρετεί στην
Υπηρεσία µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας, οφείλουν να απέ-
χουν από την επιδίωξη ίδιων συµφερόντων που αντιβαίνουν στα
συµφέροντα της υπηρεσίας.

8. Ο Διευθυντής, καθώς και το προσωπικό που υπηρετεί στην
Υπηρεσία µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας, έχουν υποχρέωση
εχεµύθειας και υποχρεούνται να µην αποκαλύπτουν οποιαδή-
ποτε εµπιστευτική πληροφορία αναφορικά µε τις δραστηριότη-
τες της Υπηρεσίας, τα επιχειρηµατικά σχέδια, τους πελάτες ή τα
συνεργαζόµενα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή ενώσεις προσώπων,
καθώς και πληροφορίες που προκύπτουν ύστερα από έρευνες ή
µελέτες που έχουν παραγγελθεί και πληρωθεί από αυτήν. Η υπο-
χρέωση εχεµύθειας και εµπιστευτικότητας ισχύει και µετά την
αποχώρησή τους από την ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ..

Σε περίπτωση παραβίασης των ως άνω υποχρεώσεων διώκον-
ται, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 252 και 253 του Ποι-
νικού Κώδικα, εκτός αν η πράξη τιµωρείται βαρύτερα µε βάση
άλλη διάταξη. Ειδικά για την παραβίαση των ως άνω υποχρεώ-
σεων από το Διευθυντή εφαρµόζεται η παρ. 2 του άρθρου 252
του Ποινικού Κώδικα.

9. Σε περίπτωση παράβασης των ανωτέρω απαγορεύσεων τα
Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ., Τ.Α.Α., Μ.Τ.Σ., Μ.Τ.Ν., Μ.Τ.Α., έχουν το δικαίωµα
να αναζητήσουν από τους υπαίτιους, εκτός των λοιπών, πλήρη
αποζηµίωση για κάθε θετική ή αποθετική ζηµία τους, την οποία
θα έχουν υποστεί από την αιτία αυτή, ανεξαρτήτως των λοιπών
πειθαρχικών και ποινικών ευθυνών τους.

Άρθρο 15
Διάρθρωση- Αρµοδιότητες

1. Η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. διαρθρώνεται για την εκπλήρωση της απο-
στολής της, στα ακόλουθα Τµήµατα:

α) Τµήµα Ανάπτυξης και Αξιολόγησης, το οποίο ασκεί τις ακό-
λουθες αρµοδιότητες:

αα) µεριµνά για την εκπόνηση οικονοµοτεχνικών και λοιπών
αναγκαίων µελετών προκειµένου τα διατιθέµενα ακίνητα να αξιο-
ποιούνται κατά τον επωφελέστερο για το ΥΠ.ΕΘ.Α. τρόπο,

ββ) ενεργεί µε διαφάνεια και, σύµφωνα µε την οικεία νοµοθε-
σία όλες τις διαδικασίες προς το σκοπό της ανεύρεσης αντισυµ-
βαλλοµένων για τη σύναψη συµβάσεων, µε γνώµονα πάντοτε την
πλέον συµφέρουσα για το ΥΠ.ΕΘ.Α. πρόταση,

γγ) συνεργάζεται µε τις αρµόδιες υπηρεσίες των Ταµείων
(Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ., Τ.Α.Α., Μ.Τ.Σ., Μ.Τ.Ν., Μ.Τ.Α.), µε κάθε φορέα,
δηµόσιο ή ιδιωτικό, αλλά και κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο,
υπό όρους διαφάνειας και νοµιµότητας, προκειµένου να εκπλη-
ρωθεί, κατά τον επωφελέστερο για το ΥΠ.ΕΘ.Α. τρόπο, η απο-
στολή της Υπηρεσίας.

β) Τµήµα Οικονοµικών Υπηρεσιών και Διοικητικής Υποστήρι-
ξης, το οποίο ασκεί τις ακόλουθες αρµοδιότητες:

αα) τηρεί ενηµερωµένες καταστάσεις µε τα ακίνητα των Τα-
µείων (Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ., Τ.Α.Α., Μ.Τ.Σ., Μ.Τ.Ν. και Μ.Τ.Α) τα οποία
δεν είναι επιχειρησιακά αναγκαία, στις οποίες περιέχονται ιδίως:

η περιγραφή και το είδος του ακινήτου, η τοποθεσία, η έκταση
και τα όρια του ακινήτου µε παραποµπή σε σχετικό τοπογραφικό
ή πρόχειρο σχεδιάγραµµα, η νοµική του κατάσταση, η κατά προ-
σέγγιση αξία του ακινήτου, καθώς και κάθε άλλο πρόσφορο για
τους σκοπούς της Υπηρεσίας στοιχείο,

ββ) συντάσσει, σε συνεργασία µε το Τµήµα Νοµικής Υποστή-
ριξης, τις σχετικές εισηγήσεις του Υπουργού Εθνικής Άµυνας
προς το Σ.ΑΜ., οι οποίες αφορούν στην αξιοποίηση των ακινή-
των, και πρέπει να περιλαµβάνουν υποχρεωτικά σχέδιο σύναψης
της σύµβασης,

γγ) παρακολουθεί την εξέλιξη των διαδικασιών αξιοποίησης
κατά το στάδιο σύναψης των συµβάσεων από τα Ταµεία, αλλά
και µετά από αυτό, και συντάσσει περιοδικά ενηµερωτικά σηµει-
ώµατα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

γ) Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης, το οποίο παρέχει νοµική υπο-
στήριξη επί όλων των θεµάτων αρµοδιότητας της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ..

δ) Γραµµατεία, η οποία έχει ως αρµοδιότητα τη γραφειοτε-
χνική υποστήριξη, τη διεκπεραίωση της αλληλογραφίας (απο-
στολή – παραλαβή - εσωτερική διανοµή), την τήρηση αρχείου και
την παρακολούθηση των θεµάτων του προσωπικού.

2. Οι ανάγκες των Τµηµάτων σε προσωπικό καλύπτονται από
στελέχη των Γενικών Επιτελείων των κλάδων των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, καθώς και οπλίτες που εκπληρώνουν τη στρατεύσιµη
στρατιωτική τους υπηρεσία, που διαθέτουν τις απαιτούµενες
γνώσεις επί των αντικειµένων αρµοδιότητάς τους. Στα Τµήµατα
της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. µπορούν να εντάσσονται και να προσφέρουν
τις υπηρεσίες τους ειδικοί σύµβουλοι και ειδικοί συνεργάτες,
καθώς και µετακλητοί διοικητικοί υπάλληλοι που υπηρετούν στο
Γραφείο του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κατά το χρόνο της υπη-
ρεσίας τους στο ως άνω Γραφείο .

3. Mε κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και του
Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του
Διευθυντή της ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ., µπορεί να ανατίθεται σε ιδιώτες,
νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία περί δη-
µοσίων συµβάσεων, η εκπόνηση συγκεκριµένων έργων για την
υποβοήθηση της επίτευξης των σκοπών της Υπηρεσίας.

Άρθρο 16
Αξιοποίηση ακινήτων ως Στρατηγικές Επενδύσεις

1. Επενδύσεις που πραγµατοποιούνται κατά τις διατάξεις του
παρόντος Κεφαλαίου, µε απόφαση της Διϋπουργικής Επιτροπής
Στρατηγικών Επενδύσεων του άρθρου 2 του ν. 3894/2010 (Α’
204), κατόπιν πρότασης του Υπουργού Εθνικής Άµυνας χαρα-
κτηρίζονται ως Στρατηγικές Επενδύσεις µικτού χαρακτήρα κατά
τις διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 3894/2010 (Α� 204), όπως
ισχύει, και κατά παρέκκλιση του άρθρου 4 του ίδιου νόµου.

2. Για την έκδοση των απαιτούµενων αδειών και τη σύνταξη
τυχόν Ειδικών Πλαισίων Χωρικής Ανάπτυξης Στρατηγικών Επεν-
δύσεων (ΕΣΧΑΣΕ) από τη Γενική Διεύθυνση Στρατηγικών Επεν-
δύσεων της Γενικής Γραµµατείας Στρατηγικών και Ιδιωτικών
Επενδύσεων του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 3894/2010, καθώς και οι
διατάξεις των άρθρων 12 και 13 του ν. 4146/2013 (Α� 90).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’�
ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΕΣ ΜΕΤΑΒΟΛΕΣ ΣΤΕΛΕΧΩΝ

ΤΩΝ ΕΝΟΠΛΩΝ ΔΥΝΑΜΕΩΝ
ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΚΟΙΝΑ ΣΩΜΑΤΑ

Άρθρο 17
Διορισµός Αρχηγών Γενικών Επιτελείων

των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 2292/ 1995 (Α’
35), όπως ισχύει, προστίθενται τρίτο και τέταρτο εδάφια, ως
εξής:

«Ο διορισµός του Α/ΓΕΕΘΑ γίνεται για χρονική διάρκεια τριών
(3) ετών, που µπορεί να παραταθεί κατά ένα (1) ακόµη έτος. Ο
Α/ΓΕΕΘΑ µπορεί να αποστρατευθεί για σπουδαίο λόγο και πριν
από την πάροδο της ανωτέρω χρονικής διάρκειας, µε απόφαση
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του ΚΥ.Σ.Ε.Α., κατόπιν εισήγησης του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 14 του ν. 2292/1995 (Α’ 35), όπως
αυτή ισχύει µετά την τροποποίησή της µε την υποπαράγραφο β�
της παρ. 8 του άρθρου 10 του ν. 3527/ 2004 (Α� 143) και την παρ.
4 του άρθρου 13 του ν. 3648/ 2008 (Α� 38) αντικαθίσταται το τρίτο
εδάφιο και προστίθεται τέταρτο εδάφιο, ως εξής:

«Ο διορισµός του Αρχηγού Γενικού Επιτελείου γίνεται για χρο-
νική διάρκεια δύο (2) ετών, που µπορεί να παραταθεί κατά ένα
(1) ακόµη έτος. Ο Αρχηγός Γενικού Επιτελείου µπορεί να απο-
στρατευθεί για σπουδαίο λόγο και πριν από την πάροδο της ανω-
τέρω χρονικής διάρκειας, µε απόφαση του ΚΥ.Σ.Ε.Α., κατόπιν
εισήγησης του Υπουργού Εθνικής Άµυνας.»

Άρθρο 18
Τροποποίηση διατάξεων σταδιοδροµικής φύσης

του ν. 3883/2010, του ν. 2439/1996 και του ν. 324/1976

1. Στην περίπτωση β� του άρθρου 2 του ν. 3883/2010 (Α’ 167)
προστίθενται υποπεριπτώσεις 6 και 7, ως εξής:

«6) Οι προερχόµενοι από Ανθυπασπιστές και µόνιµους Υπα-
ξιωµατικούς, που µετατάσσονται στο Σώµα, ως απόφοιτοι ΑΣΣΥ
και πτυχιούχοι ΑΕΙ.

7) Οι προερχόµενοι από Ανθυπασπιστές που έχουν µεταταγεί
στο Σώµα των Μόνιµων Υπαξιωµατικών κατ’ εφαρµογή της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 9.»

2. H παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. ΕΜΘ που έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον πέντε (5) έτη
πραγµατικής υπηρεσίας και Επαγγελµατίες Οπλίτες (ΕΠ.ΟΠ.)
που έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον δώδεκα (12) έτη πραγµα-
τικής υπηρεσίας από την κατάταξή τους ως ΕΠ.ΟΠ. και έχουν
πτυχίο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, πανεπιστηµιακού ή τεχνολο-
γικού τοµέα ή ισότιµο αναγνωρισµένο τίτλο σπουδών αλλοδα-
πής, µπορούν να µετατάσσονται στο Σώµα Μονίµων
Υπαξιωµατικών, µε ειδικότητα που προσιδιάζει στον τίτλο σπου-
δών τους, προς κάλυψη κενών οργανικών θέσεων του βαθµού
τον οποίον φέρουν, µε απόφαση του οικείου κατά κλάδο Ανωτά-
του Συµβουλίου, εφόσον πληρούν τα κριτήρια του άρθρου 12.»

3. Μετά το άρθρο 13 του ν. 3883/2010, προστίθεται άρθρο
13Α, ως εξής:

«Άρθρο 13Α
Ειδικές κατηγορίες µετατάξεων

της Πολεµικής Αεροπορίας

1. Αξιωµατικοί Ειδικοτήτων του Σώµατος Τεχνικής Υποστήρι-
ξης, του Σώµατος Ραδιοναυτίλων και του Σώµατος Υπηρεσιών
Υποστήριξης της ΠΑ µπορούν να αλλάζουν την κατεχόµενη ειδι-
κότητα και να λαµβάνουν την ειδικότητα Έρευνας-Πληροφορι-
κής του Σώµατος Τεχνικής Υποστήριξης. Με τη λήψη της νέας
ειδικότητας οι Αξιωµατικοί των Σωµάτων Ραδιοναυτίλων και Υπη-
ρεσιών Υποστήριξης µετατάσσονται στο Σώµα Τεχνικής Υποστή-
ριξης. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κατόπιν εισήγησης του
Ανωτάτου Αεροπορικού Συµβουλίου, καθορίζονται οι όροι, οι
προϋποθέσεις, τα όργανα, η διαδικασία για την αλλαγή της ειδι-
κότητας και τη µετάταξη στο Σώµα Τεχνικής Υποστήριξης, η στε-
λέχωση του Σώµατος αυτού, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα
για τη στελέχωσή του.

2. Αξιωµατικοί του Σώµατος Ραδιοναυτίλων µπορούν να µετα-
ταγούν στα λοιπά Σώµατα της Πολεµικής Αεροπορίας (πλην Υγει-
ονοµικών και Μουσικών), καθώς και στο Σώµα Τεχνικής
Υποστήριξης, εντασσόµενοι σε λοιπές ειδικότητες του Σώµατος
αυτού. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κατόπιν εισήγησης του
Ανωτάτου Αεροπορικού Συµβουλίου, καθορίζονται οι όροι, οι
προϋποθέσεις, τα όργανα, η διαδικασία και κάθε άλλο σχετικό
θέµα για τη µετάταξη αυτή.»

4. Το άρθρο 14 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 14
Σύστηµα Αξιολόγησης

1. Τα ουσιαστικά προσόντα και τα κριτήρια προαγωγής των
στελεχών των ΕΔ αξιολογούνται µε σύστηµα αξιολόγησης, το
οποίο διέπεται από τις αρχές της αµεροληψίας και της αξιοκρα-
τίας, µε βάση την επαγγελµατική ικανότητα των στελεχών και την
αποδοτικότητά τους.

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, µετά από γνώµη του Συµ-
βουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων, καθορίζονται τα
ουσιαστικά προσόντα των στελεχών των ΕΔ, η κλίµακα διαβάθ-
µισης των κριτηρίων αξιολόγησης και των κριτηρίων προαγωγής,
οι προϋποθέσεις αξιολόγησης, το αντικείµενο και τα κριτήρια
αξιολόγησης, ο χρόνος, η συχνότητα, ο τύπος, η διαδικασία και
τα όργανα αξιολόγησης, τα δικαιώµατα και οι εγγυήσεις υπέρ
των στελεχών των ΕΔ σε σχέση µε αυτήν, οι διαδικασίες υποβο-
λής και εξέτασης των διοικητικών προσφυγών, η εξειδίκευση των
προϋποθέσεων εφαρµογής της παραγράφου 1 του άρθρου 35
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Από την έναρξη ισχύος του
ως άνω προεδρικού διατάγµατος καταργείται κάθε άλλη ειδικά
αναφερόµενη σε αυτό γενική ή ειδική διάταξη ουσιαστικού ή τυ-
πικού νόµου που ρυθµίζει τα ίδια θέµατα µε διαφορετικό τρόπο.»

5. Η πρώτη περίοδος της παρ.1 του άρθρου 15 του ν.
3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Αρµόδια Συµβούλια για τις κρίσεις των Αξιωµατικών είναι:».
6. Η παρ. 9 του άρθρου 15 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται ως

εξής:
«9. Το ΣΑΓΕ κρίνει για πλήρωση κενών θέσεων τους Υπο-

ναυάρχους και Υποπτεράρχους µε εισηγητή τον Αρχηγό του οι-
κείου Κλάδου και τους Ταξιάρχους του Κοινού Νοµικού Σώµατος
µε εισηγητή το νεότερο µέλος.»

7. Η περίπτωση δ� της παρ. 1 του άρθρου 18 του ν. 3883/2010
αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. Για τα ΚΣ ο αρχαιότερος Αξιωµατικός του οικείου Σώµα-
τος.»

8. Η υποπερίπτωση 2 της περίπτωσης δ� του άρθρου 23 του ν.
3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«2) Ταξίαρχος για τους Αξιωµατικούς Στρατιωτικούς Δικαστι-
κούς Γραµµατείς και τους Στρατιωτικούς Ιερείς, εφόσον είναι
πτυχιούχοι ΑΣΕΙ ή ΑΕΙ.»

9. Η υποπερίπτωση 3 της περίπτωσης δ� του άρθρου 23 του ν.
3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«3) Συνταγµατάρχης για τους Αξιωµατικούς Δικαστικούς Γραµ-
µατείς και τους Στρατιωτικούς Ιερείς, εφόσον δεν είναι πτυχιού-
χοι ΑΣΕΙ ή ΑΕΙ.»

10. Στο άρθρο 24 του ν. 3883/2010 προστίθεται παράγραφος
8 ως εξής:

«8. Οι αξιωµατικοί της κατηγορίας της υποπερίπτωσης 6 της
περίπτωσης β� του άρθρου 2, που λόγω της υπαγωγής τους στο
πεδίο εφαρµογής της παρ. 2 του άρθρου 91 κρίνονται µε τις δια-
τάξεις του ν. 2439/1996 και οι οποίοι έχουν συµπληρώσει τα τυ-
πικά προσόντα για κρίση και προαγωγή στον επόµενο βαθµό,
συµπεριλαµβάνονται στους ονοµαστικούς πίνακες κρινόµενων
αξιωµατικών και εφόσον κριθούν προακτέοι, προάγονται ανεξάρ-
τητα από τη µη προαγωγή αρχαιοτέρων οµοιοβάθµων τους αξιω-
µατικών που κρίνονται µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Για
τους εν λόγω αξιωµατικούς η προαγωγή στον επόµενο βαθµό
ανατρέχει στην ηµεροµηνία συµπλήρωσης των προϋποθέσεων
προαγωγής.»

11. Η πρώτη περίοδος της περίπτωσης β� της παρ. 2 του άρ-
θρου 25 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Ανώτατοι Αξιωµατικοί, για να κριθούν προακτέοι κατ’ από-
λυτη εκλογή, πρέπει, κατά την κρίση των αρµόδιων Συµβουλίων
Κρίσεων, να συγκεντρώνουν, όπως προκύπτει από τον ατοµικό
τους φάκελο, τα παρακάτω προσόντα:».

12. Η περίπτωση στ’ της παρ. 3 του άρθρου 27 του  ν.
3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«στ. Για την προαγωγή των Συνταγµαταρχών και αντιστοίχων
απαιτείται η συµπλήρωση τεσσάρων (4) ετών στο βαθµό και
τριάντα ενός (31) ετών συνολικής υπηρεσίας Αξιωµατικού.»
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13. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 28 του  ν. 3883/2010 προ-
στίθενται δεύτερο και τρίτο εδάφια, ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, οι µάχιµοι Αξιωµατικοί του ΠΝ που υποχρε-
ούνται να συµπληρώσουν τον προβλεπόµενο χρόνο διοίκησης,
ως Κυβερνήτες πλοίων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις υποπερι-
πτώσεις 4 και 5 της περίπτωσης γ� της παρ. 12, είναι δυνατό να
κριθούν για προαγωγή στον επόµενο βαθµό και χωρίς να έχουν
συµπληρώσει τον εν λόγω χρόνο, ύστερα από αιτιολογηµένη
απόφαση του Ανώτατου Ναυτικού Συµβουλίου. Η απόφαση αυτή
εκδίδεται µετά από σχετική εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης
του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και αφού ληφθούν συνδυα-
στικά υπόψη η αντικειµενική δυνατότητα για τη συµπλήρωση του
χρόνου αυτού, εντός του καθοριζόµενου στο άρθρο 27 χρόνου
προαγωγής, σε σχέση µε την υφιστάµενη διαθεσιµότητα των
πλοίων, οι εκάστοτε ισχύουσες υπηρεσιακές ανάγκες και τα στοι-
χεία των ατοµικών φακέλων των ανωτέρω Αξιωµατικών.»

14. Η υποπερίπτωση 5 της περίπτωσης γ� της παρ. 12 του άρ-
θρου 28 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«5) Αντιπλοίαρχος: δύο (2) έτη θαλάσσιας υπηρεσίας ή δύο
(2) έτη υπηρεσίας στο Επιτελείο Στόλου ή Ανωτέρου Κλιµακίου
Διοικήσεως και ένα (1) έτος ως Κυβερνήτης ως ανώτερος Αξιω-
µατικός.»

15. Η παρ. 14 του άρθρου 28 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται
ως εξής:

«14. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδί-
δεται µετά από εισήγηση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
Εθνικής Άµυνας, καθορίζονται, ως προς τους Αξιωµατικούς του
Υγειονοµικού ανεξαρτήτως κλάδου, οι θέσεις και οι χρόνοι διοί-
κησης και ειδικής υπηρεσίας του παρόντος άρθρου, η διαδικασία
και τα κριτήρια επιλογής Διευθυντών και Αναπληρωτών Διευθυν-
τών κλινικών, διακλαδικών κλινικών, εργαστηρίων και µονάδων
εντατικής θεραπείας των στρατιωτικών νοσοκοµείων, καθώς και
η διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής για την πλήρωση θέσεων
τοµεαρχών, εποπτών και προϊσταµένων κλινικών, ειδικών τµηµά-
των και εργαστηρίων και των διακλαδικών κλινικών-κέντρων των
στρατιωτικών νοσοκοµείων από Αξιωµατικούς Υγειονοµικού Νο-
σηλευτικής. Με όµοια απόφαση καθορίζονται ο αριθµός, η ιδιό-
τητα και η θητεία των µελών του διακλαδικού υγειονοµικού
συµβουλίου, των υγειονοµικών συµβουλίων των κλάδων των Ενό-
πλων Δυνάµεων, του υγειονοµικού συµβουλίου διακλαδικών κλι-
νικών, των επιστηµονικών συµβουλίων των στρατιωτικών
νοσοκοµείων, οι αρµοδιότητες των ως άνω συµβουλίων, καθώς
και κάθε άλλο σχετικό θέµα για τη λειτουργία τους.»

16. Η πρώτη περίοδος του άρθρου 31 του ν. 3883/2010 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Αξιωµατικοί που συµπληρώνουν κατά το ηµερολογιακό έτος
που διενεργούνται οι κρίσεις το χρόνο του άρθρου 27, υπό τις
προϋποθέσεις του άρθρου 25 κρίνονται ως ακολούθως:».

17. Η περίπτωση β’ του άρθρου 31 του ν. 3883/2010 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«β. Ανώτεροι Αξιωµατικοί:
1) «Προακτέοι κατ’ εκλογή».
2) «Διατηρητέοι στον αυτό βαθµό»: Παραµένουν στο βαθµό

τους µέχρι τις επόµενες τακτικές ή έκτακτες κρίσεις, οπότε κρί-
νονται εκ νέου, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρούσας περί-
πτωσης β�. Αν κριθούν σε τρεις διαδοχικές κρίσεις ή τρεις φορές
συνολικά ως Αξιωµατικοί, ως «Διατηρητέοι στον αυτό βαθµό»,
κρίνονται, σύµφωνα µε τις παρακάτω υποπεριπτώσεις 3 και 4.

3) «Ευδοκίµως τερµατίσαντες»: Όπως οι κατώτεροι Αξιωµατι-
κοί.

4) «Αποστρατευτέοι»: Όπως οι κατώτεροι Αξιωµατικοί.» 
18.α. Η παρ. 13 του άρθρου 36 του ν. 3883/2010 αντικαθίστα-

ται ως εξής:
«13. Ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία κτήσης του βαθµού:
α. Οι Αξιωµατικοί Όπλων του ΣΞ, οι Μάχιµοι και Μηχανικοί του

ΠΝ και οι ιπτάµενοι της ΠΑ είναι αρχαιότεροι των λοιπών οµοι-
οβάθµων τους Αξιωµατικών και των τριών Κλάδων των ΕΔ και
των ΚΣ.

β. Οι Αξιωµατικοί Μάχιµοι του ΠΝ είναι αρχαιότεροι των οµοι-
οβάθµων τους Μηχανικών Αξιωµατικών ΠΝ, που ονοµάσθηκαν
το ίδιο έτος αξιωµατικοί.

γ. Οι Αξιωµατικοί της περίπτωσης 5 της παραγράφου β� του
άρθρου 2 είναι νεότεροι των οµοιοβάθµων τους που προέρχονται
από ΑΣΕΙ.

δ. Οι µόνιµοι εξ εφεδρείας Αξιωµατικοί είναι νεότεροι όλων των
υπηρετούντων οµοιοβάθµων τους, µονίµων εν ενεργεία Αξιωµα-
τικών, η δε µεταξύ τους αρχαιότητα καθορίζεται, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.

ε. Οι Αξιωµατικοί που τίθενται εκτός οργανικών θέσεων (ΕΟΘ)
είναι νεότεροι όλων των οµοιοβάθµων τους, της αντίστοιχης κα-
τηγορίας και προέλευσης, όπως αυτές καθορίζονται, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 3, καθώς και του παρόντος άρ-
θρου.»

β. Μετά την παρ. 13 του άρθρου 36 του ν. 3883/2010 προστί-
θεται παράγραφος 13Α, ως εξής:

«13Α. Πέραν των καθοριζοµένων στην περίπτωση γ’ της παρα-
γράφου 13, οι Αξιωµατικοί της περίπτωσης 5 της παραγράφου
β� του άρθρου 2 είναι και νεότεροι των οµοιοβάθµων τους, που
προέρχονται από ΑΣΣΥ και απέκτησαν το βαθµό κατά το ίδιο ηµε-
ρολογιακό έτος.»

19. Η παρ. 16 του άρθρου 36 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται
ως εξής:

«16. Η σειρά αρχαιότητας για τους Ιπτάµενους Αξιωµατικούς
της ίδιας τάξης που προέρχονται από τη Σχολή Ικάρων, επανα-
καθορίζεται µε βάση το άθροισµα της βαθµολογίας τους, κατά
την έξοδό τους από τη Σχολή Ικάρων, υπολογιζόµενης στο δι-
πλάσιο και του αθροίσµατος της βαθµολογίας που επιτυγχάνεται
σε κάθε στάδιο της πτητικής εκπαίδευσης που υλοποιείται µετά
την αποφοίτησή τους από τη Σχολή, διαιρούµενου µε τον αριθµό
των εκάστοτε τελεσθέντων σταδίων της πτητικής εκπαίδευσης.
Το συνολικό αποτέλεσµα διαιρούµενο µε το τρία (3), αποδίδει
την τελική βαθµολογία. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Αρχηγού του Γενι-
κού Επιτελείου Αεροπορίας καθορίζονται η διαδικασία
επανακαθορισµού της αρχαιότητας, τα αρµόδια όργανα και κάθε
σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής.»

20. Στην παρ. 18 του άρθρου 36 του ν. 3883/2010 προστίθεται
τρίτο εδάφιο ως εξής:

«Η εγγραφή των Αξιωµατικών αυτών σε πίνακες κρίσεων και
προαγωγών, καθώς και η προαγωγή τους αναδροµικά από την
ηµεροµηνία συµπλήρωσης των απαιτούµενων για αυτούς τυπι-
κών προσόντων, ρυθµίζεται από το κατά περίπτωση για αυτούς
εφαρµοστέο νοµικό πλαίσιο και είναι ανεξάρτητη της κατάταξής
τους στη σειρά της µεταξύ τους αρχαιότητας.»

21. Η παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Για τους Αξιωµατικούς ΠΝ, ΠΑ και ΚΣ τηρείται ιδιαίτερη
επετηρίδα για κάθε ειδικότητα. Κατ’ εξαίρεση, για τους Αξιωµα-
τικούς ΠΝ και ΠΑ, που προέρχονται από την κατηγορία της πε-
ρίπτωσης 5 της παραγράφου β� του άρθρου 2 τηρείται ιδιαίτερη
επετηρίδα για κάθε ειδικότητα, στην οποία εγγράφονται βάσει
της ηµεροµηνίας προαγωγής τους σε βαθµό Αξιωµατικού. Ειδι-
κότερα, για τους Αξιωµατικούς των Σωµάτων Τεχνικής Υποστή-
ριξης και Υπηρεσιών Υποστήριξης της ΠΑ, τηρείται ιδιαίτερη
επετηρίδα, ανάλογα µε την προέλευσή τους (απόφοιτοι ΑΣΣΥ –
µονιµοποιηθέντες εθελοντές του ν.δ. 445/1974) για κάθε ειδικό-
τητα, στην οποία εγγράφονται βάσει της ηµεροµηνίας προαγω-
γής τους σε βαθµό Αξιωµατικού.»

22. Η παρ. 4 του άρθρου 59 του ν. 3883/2010 αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Τα Συµβούλια Κρίσεων για τους Αξιωµατικούς των ΚΣ είναι
αρµόδια για εκκρεµείς υποθέσεις των Αξιωµατικών που µετατάσ-
σονται στο Κοινό Νοµικό Σώµα, καθώς και για υποθέσεις τους
που αναπέµπονται ύστερα από ακυρωτικές αποφάσεις διοικητι-
κών δικαστηρίων.»

23. Στο άρθρο 91 του ν. 3883/2010 προστίθεται παράγραφος
8, ως εξής:

«8. Οι διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 2439/1996 εφαρµόζον-
ται και για όσα στελέχη των ΕΔ συµπληρώνουν τον καθοριζόµενο
από το άρθρο 27 του παρόντος νόµου, χρόνο προαγωγής στον
επόµενο βαθµό, εφόσον κρίνονται για προαγωγή στον ίδιο ανώ-
τερο βαθµό στις ίδιες τακτικές ή έκτακτες κρίσεις, µε τα στελέχη
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που µέχρι τις 31.12.2012 συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25) έτη
πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας.»

24. Στην παρ. 9 του άρθρου 6 του ν. 2439/1996 προστίθεται
δεύτερο εδάφιο, ως εξής:

«Ειδικότερα, οι µάχιµοι Αξιωµατικοί του ΠΝ που υποχρεούνται
στη συµπλήρωση του προβλεπόµενου χρόνου διοίκησης, ως Κυ-
βερνήτες πλοίων, κατά τα ειδικότερον καθοριζόµενα στην περί-
πτωση ε� της παραγράφου 19, είναι δυνατόν να κριθούν για
προαγωγή στον επόµενο βαθµό και χωρίς τη συµπλήρωση του
εν λόγω χρόνου, ύστερα από αιτιολογηµένη απόφαση του Ανώ-
τατου Ναυτικού Συµβουλίου. Η απόφαση αυτή εκδίδεται κατόπιν
σχετικής εισήγησης της αρµόδιας Διεύθυνσης του Γενικού Επι-
τελείου Ναυτικού, αφού ληφθεί οπωσδήποτε υπόψη η αντικειµε-
νική δυνατότητα για τη συµπλήρωση του χρόνου αυτού, εντός
του καθοριζόµενου στο άρθρο 5 ελάχιστου χρόνου παραµονής
στο βαθµό που φέρουν, σε σχέση µε την υφιστάµενη διαθεσιµό-
τητα των πλοίων, οι εκάστοτε ισχύουσες υπηρεσιακές ανάγκες
και τα στοιχεία των ατοµικών φακέλων των ανωτέρω Αξιωµατι-
κών.»

25. Η περίπτωση ε� της παρ. 19 του άρθρου 6 του  ν.
2439/1996, όπως αυτή ισχύει µετά την τροποποίησή της µε την
παρ. 2 του άρθρου 76 του ν. 3421/2005 (Α’� 302), αντικαθίσταται
ως εξής:

«ε. Αντιπλοίαρχος: δύο (2) έτη θαλάσσιας υπηρεσίας ή δύο (2)
έτη υπηρεσίας στο Επιτελείο Στόλου ή Ανωτέρου Κλιµακίου Δι-
οικήσεως και ένα (1) έτος ως Κυβερνήτης, ως ανώτερος αξιω-
µατικός.»

26. Οι διατάξεις των άρθρων 5 έως 10,11, πλην των παραγρά-
φων 11 και 12 αυτού, 12 έως 14 και 16 έως 22 του ν. 2439/1996
ισχύουν και για τους εν ενεργεία αξιωµατικούς που προέρχονται
από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών, «καθώς και
τους αντίστοιχους που προέρχονται από την κατηγορία των µο-
νιµοποιηθέντων εθελοντών του ν.δ. 445/1974 (Α’ 160) και των µο-
νιµοποιηθεισών εθελοντριών του ν. 705/1977 (Α’ 279)» οι οποίοι
µέχρι 31.12.2014 συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25) έτη πραγµατι-
κής στρατιωτικής υπηρεσίας. Για τους ανωτέρω ο χρόνος των
υποπαραγράφων β� και γ� της παρ. 8 του άρθρου 5 του ν.
2439/1996 υπολογίζεται ως χρόνος υπηρεσίας µόνιµου αξιωµα-
τικού πέρα από τα δεκατρία (13) έτη από την κατάταξή τους. Ει-
δικά, για τους αξιωµατικούς Ραδιοναυτίλων, Τεχνικής
Υποστήριξης και Υπηρεσιών Υποστήριξης της Πολεµικής Αερο-
πορίας που µέχρι 31.12.2014 συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25) έτη
πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας ισχύουν οι διατάξεις της
υποπαραγράφου 8δ του άρθρου 3 του ν. 2439/1996.

27. Στην παρ. 1 του άρθρου 1 και στην υποπερίπτωση 1 της
περίπτωσης β� της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 324/ 1976 (Α’ 127)
οι λέξεις «δεκαοκταεούς υποχρέωσης» αντικαθίσταται από τις
λέξεις «εικοσιεπταετούς υποχρέωσης».

28. Η παρ. 6 του άρθρου 1 του ν. 324/1976 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εθνικής
Άµυνας που εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Αρχηγού Γενικού
Επιτελείου Στρατού ορίζεται κατ’ έτος o αριθµός των κατατασ-
σόµενων αξιωµατικών Ειδικής Μονιµότητας.»

29. Η πρώτη περίοδος του άρθρου 2 του ν. 324/1976 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Οι ανωτέρω εξελίσσονται βαθµολογικώς µέχρι το βαθµό του
Αντισυνταγµατάρχη, µε την επιφύλαξη των άρθρων 8 και 8Α,
προαγόµενοι ως εξής:».

30. Το εδάφιο ε� του άρθρου 2 του ν. 324/1976 αντικαθιστάται
ως εξής:

«ε. Στο βαθµό του Αντισυνταγµατάρχη µετά έξι (6) έτη παρα-
µονής στο βαθµό του Ταγµατάρχη και εφόσον έχουν συµπληρώ-
σει είκοσι τέσσερα (24) έτη υπηρεσίας, υπολογιζόµενα από τη
λήξη της κανονικής θητείας, οπότε και αποστρατεύονται µε το
βαθµό αυτό, µε τη συµπλήρωση της εικοσιεπταετούς υπηρεσίας,
µε την επιφύλαξη του άρθρου 8Α.»

31. Η παρ.1 του άρθρου 4 του ν. 324/1976 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Οι αξιωµατικοί αεροπορίας στρατού ειδικής µονιµότητας
µε την υπεύθυνη δήλωση της παραγράφου 1 του άρθρου 1 ανα-

λαµβάνουν υποχρέωση παραµονής στο Στράτευµα για χρονικό
διάστηµα είκοσι επτά (27) ετών υπολογιζόµενο από τη λήξη της
κανονικής τους θητείας, εκτός αν γίνει δεκτή αίτηση παραίτησής
τους και µε την επιφύλαξη της παραγράφου 3 του άρθρου 7.»

32. Η πρώτη περίοδος της παρ. 1 του άρθρου 7 του      ν.
324/1976 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι κατά τις διατάξεις του παρόντος κατατασσόµενοι αξιω-
µατικοί που απολύονται κατόπιν αίτησής τους, πριν από την εκ-
πλήρωση τουλάχιστον δεκαοκτώ (18) ετών από το σύνολο της
αναληφθείσας εικοσιεπταετούς υποχρέωσης, υφίστανται τις πα-
ρακάτω συνέπειες:».

33. H παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 324/1976, όπως αυτή ισχύει
µετά την αντικατάστασή της µε την παρ. 1 του άρθρου 13 του ν.
2109/1992 (Α’� 205), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Οι κρινόµενοι οριστικά, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύου-
σες διατάξεις ως ακατάλληλοι για πτήσεις για λόγους υγείας ή
πτητικής ανεπάρκειας, οι οποίοι διανύουν την Β� περίοδο (τελική)
παραπέµπονται εκ νέου στην αρµόδια υγειονοµική επιτροπή του
Στρατού Ξηράς και εφόσον κρίνονται κατάλληλοι από πλευράς
υγείας για υπηρεσία εδάφους, τίθενται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας σε υπηρεσία και θέσεις εδάφους στις Μο-
νάδες Αεροπορίας Στρατού ή σε άλλες θέσεις του όπλου ή
σώµατος από το οποίο προέρχονται, µέχρι να συµπληρώσουν
την εικοσιεπταετή πραγµατική στρατιωτική υπηρεσία, κατά τις
διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 4. Οι αναφερόµενοι
στο προηγούµενο εδάφιο, εφόσον κατά την ηµεροµηνία θέσεώς
τους σε υπηρεσία εδάφους έχουν συµπληρώσει πλήρη συντά-
ξιµη υπηρεσία, αποστρατεύονται µε το βαθµό που φέρουν. Όσοι
από τους αναφερόµενους στο πρώτο εδάφιο δεν συµπληρώνουν
πλήρη συντάξιµη υπηρεσία, µπορούν, εφόσον επιθυµούν, να πα-
ραµείνουν στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µέχρι να συµπλη-
ρώσουν πλήρη συντάξιµη στρατιωτική υπηρεσία, εκτός αν
καταληφθούν από το όριο ηλικίας του βαθµού τους, εφόσον
αυτό προβλέπεται, οπότε και αποστρατεύονται. Αυτοί τίθενται
σε θέσεις εδάφους µε το βαθµό που φέρουν και εξελίσσονται
µέχρι το βαθµό του Ταγµατάρχη, παραµένοντες στο βαθµό του
Ανθυπολοχαγού έξι (6) έτη, του Υπολοχαγού έξι (6) έτη , του Λο-
χαγού έξι (6) έτη και του Ταγµατάρχη µέχρι να αποστρατευτούν.»

34. Μετά το άρθρο 8 του ν. 324/1976 προστίθεται άρθρο 8Α,
ως εξής:

«Άρθρο 8Α
Ειδικές διατάξεις

1. Ιπτάµενοι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας βαθµού Αντισυν-
ταγµατάρχη, που συµπληρώνουν είκοσι έξι (26) έτη πραγµατικής
στρατιωτικής υπηρεσίας, κατά τις διατάξεις της παρ.1 του άρ-
θρου 4, µπορούν να υποβάλλουν στις Μονάδες όπου υπηρετούν
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία έξι (6) µηνών πριν από τη συµ-
πλήρωση εικοσιεπταετούς πραγµατικής υπηρεσίας, αίτηση πα-
ραµονής τους στην ενέργεια, µέχρι τις τακτικές κρίσεις του
έτους που συµπληρώνονται τριάντα πέντε (35) έτη πραγµατικής
στρατιωτικής υπηρεσίας κατά τις ως άνω διατάξεις του άρθρου
4 ή τις τακτικές κρίσεις του έτους που συµπληρώνεται το εξηκο-
στό (60ο) έτος της ηλικίας τους, εφόσον η συµπλήρωση του ως
άνω ηλικιακού ορίου επέρχεται νωρίτερα, υπό την επιφύλαξη ει-
δικότερων διατάξεων του παρόντος άρθρου.

2. Η αίτηση αυτή εξετάζεται πριν από τη συµπλήρωση της ει-
κοσιεπταετούς υπηρεσίας τους από το Ανώτατο Στρατιωτικό
Συµβούλιο. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, µε απόφασή του, τους
διατηρεί στην ενέργεια, εφόσον το συµβούλιο γνωµοδοτήσει µε
βάση τα στοιχεία του ατοµικού τους φακέλου, ότι οι αιτούντες
είναι κατάλληλοι για παραµονή στην ενέργεια ως ιπτάµενοι.
Αυτοί για τους οποίους απορρίπτεται η αίτηση αποστρατεύονται
µε τη συµπλήρωση εικοσιεπταετούς πραγµατικής υπηρεσίας µε
το βαθµό που φέρουν.

3. Οι παραµένοντες στην ενέργεια κατ’ εφαρµογή της ανω-
τέρω παραγράφου 2 κρίνονται στις τακτικές ετήσιες κρίσεις από
το αρµόδιο συµβούλιο κρίσεων κατά περίπτωση ως διατηρητέοι,
µη διατηρητέοι και προακτέοι. Όσοι κρίνονται ως διατηρητέοι και
συµπληρώνουν κατά το έτος κρίσης τους δέκα (10) έτη στο

13182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βαθµό του Αντισυνταγµατάρχη προάγονται στο βαθµό του Συν-
ταγµατάρχη από την ηµεροµηνία συµπλήρωσης του χρόνου
αυτού. Αν κριθούν, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατά-
ξεις ως ακατάλληλοι για πτήσεις για λόγους υγείας ή πτητικής
ανεπάρκειας, καθώς και µη διατηρητέοι, αποστρατεύονται µε το
βαθµό που φέρουν, πλην των κριθέντων ως ακαταλλήλων για
πτήσεις για λόγους υγείας Αντισυνταγµαταρχών, που έχουν συµ-
πληρώσει τριάντα ένα (31) έτη πραγµατικής στρατιωτικής υπη-
ρεσίας, κατά τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 4, οι
οποίοι προάγονται στον επόµενο βαθµό εντός µηνός από την
κρίση τους και αποστρατεύονται ένα µήνα µετά την προαγωγή
τους. Οι αξιωµατικοί της παραγράφου αυτής, εφόσον υποβά-
λουν αίτηση αποστρατείας, αποστρατεύονται µε το βαθµό που
φέρουν. Κατ’ εξαίρεση, Αντισυνταγµατάρχες που έχουν συµπλη-
ρώσει τριάντα ένα (31) έτη πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας
κατά τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 4, και διατη-
ρούν την πτητική τους επάρκεια κατά την ηµεροµηνία υποβολής
της αίτησης αποστρατείας, κρίνονται για προαγωγή στον ανώ-
τερο σε αποστρατεία βαθµό, µε δυνατές κρίσεις προακτέοι ή µη
προακτέοι, πριν από την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος
αποστρατείας τους. Για την εφαρµογή του ανωτέρω εδαφίου,
ως προακτέοι στον ανώτερο σε αποστρατεία βαθµό κρίνονται
όσοι µε βάση τα στοιχεία του ατοµικού τους φακέλου σε όλη
τους τη σταδιοδροµία και ιδιαίτερα στον κατεχόµενο και στον
αµέσως προηγούµενο βαθµό και µε βάση την προσωπική αντί-
ληψη των µελών του Συµβουλίου, είναι ικανοί να προαχθούν στο
βαθµό αυτό.

4. Αντισυνταγµατάρχες που συµπληρώνουν, µέχρι την 31η Δε-
κεµβρίου του έτους που γίνονται οι κρίσεις, πραγµατική στρα-
τιωτική υπηρεσία τριάντα πέντε (35) ετών, κατά τις διατάξεις της
παραγράφου 1 του άρθρου 4, ή το εξηκοστό (60ο) έτος της ηλι-
κίας τους, εφόσον η συµπλήρωση αυτή επέρχεται νωρίτερα, κρί-
νονται υποχρεωτικά στις τακτικές ετήσιες κρίσεις, ως ευδοκίµως
τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους ή αποστρατευτέοι. Όσοι
εκ των ανωτέρω κρίνονται ως ευδοκίµως τερµατίσαντες τη στα-
διοδροµία τους και έχουν συµπληρώσει οπωσδήποτε τριάντα ένα
(31) έτη πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας κατά τις διατάξεις
της παραγράφου 1 του άρθρου 4, προάγονται στο βαθµό του
Συνταγµατάρχη και ακολούθως µε άλλο προεδρικό διάταγµα
που εκδίδεται µέσα σε ένα µήνα από την προαγωγή τους απο-
στρατεύονται.

5. Οι προαγόµενοι στο βαθµό του Συνταγµατάρχη κατ’ εφαρ-
µογή του δευτέρου εδαφίου της παραγράφου 3 κρίνονται στις
τακτικές ετήσιες κρίσεις από το αρµόδιο συµβούλιο κρίσεων ως
διατηρητέοι ή µη διατηρητέοι. Αν κριθούν, σύµφωνα µε τις εκά-
στοτε ισχύουσες διατάξεις ως ακατάλληλοι για πτήσεις για λό-
γους υγείας ή πτητικής ανεπάρκειας, καθώς και µη διατηρητέοι,
αποστρατεύονται µε το βαθµό που φέρουν. Οι αξιωµατικοί ειδι-
κής µονιµότητας βαθµού Συνταγµατάρχη αποστρατεύονται σε
κάθε περίπτωση µε το βαθµό που φέρουν, κατά τις τακτικές ετή-
σιες κρίσεις του έτους που συµπληρώνουν πραγµατική στρατιω-
τική υπηρεσία τριάντα πέντε (35) ετών κατά τις διατάξεις της
παραγράφου 1 του άρθρου 4 ή τις τακτικές ετήσιες κρίσεις του
έτους που συµπληρώνεται το εξηκοστό (60ο) έτος της ηλικίας
τους, εφόσον η συµπλήρωση του ως άνω ηλικιακού ορίου επέρ-
χεται νωρίτερα.

6. Οι προαγόµενοι στο βαθµό του Συνταγµατάρχη υπηρετούν
σε συγκροτήµατα, σχολές, σχηµατισµούς, διοικήσεις και στο Γε-
νικό Επιτελείο Στρατού, καθώς και στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής
Άµυνας, σε θέσεις όπου µπορεί να αξιοποιηθεί επιχειρησιακά η
αποκτηθείσα πτητική τους εµπειρία. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας µε απόφασή του, που εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Ανω-
τάτου Στρατιωτικού Συµβουλίου και δεν δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζει τις θέσεις αυτές. Με
όµοια απόφασή του ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας µπορεί να κα-
θορίσει τις θέσεις όπου υπηρετούν και οι ιπτάµενοι αξιωµατικοί
ειδικής µονιµότητας στο βαθµό του Αντισυνταγµατάρχη, πέραν
των θέσεων των µονάδων αεροσκαφών ή ελικοπτέρων.

7. Οι διατάξεις του άρθρου 6 του ν. 2838/2000 ,όπως εκάστοτε
ισχύουν, ισχύουν και για τους αξιωµατικούς του άρθρου αυτού.»

35. Η παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 324/1976 αντικαθίσταται ως

εξής:
«3. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου, συµπεριλαµβανοµένων

και των θεµάτων προέλευσης, κατάταξης και των διαδικασιών
επιλογής για την κατάταξη, ισχύουν αναλόγως και για τους αντί-
στοιχους αξιωµατικούς ειδικής µονιµότητας του Πολεµικού Ναυ-
τικού και της Πολεµικής Αεροπορίας, εκτός από την παράγραφο
8 του άρθρου 1 που ισχύει αποκλειστικά για τους αξιωµατικούς
ειδικής µονιµότητας χειριστές ελικοπτέρων του Πολεµικού Ναυ-
τικού.»

Άρθρο 19
Τροποποίηση του άρθρου 16 του ν.δ. 1400/1973

Η παρ. 5 του άρθρου 16 του ν.δ. 1400/1973 (Α� 114), η οποία
προστέθηκε στο ως άνω άρθρο µε το άρθρο 11 του ν. 1848/1989
(Α� 112), αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Οι ιπτάµενοι ανθυποσµηναγοί, που κατά την πτητική εκπαί-
δευση στο αρχικό, βασικό, προκεχωρηµένο, επιχειρησιακό στά-
διο κρίνονται ακατάλληλοι για πτήσεις, λόγω υγείας ή πτητικής
ανεπαρκείας, παραπέµπονται στο Ανώτατο Αεροπορικό Συµβού-
λιο, το οποίο εισηγείται, ανάλογα µε τις ανάγκες του κλάδου, τη
µετάταξή τους είτε στην ειδικότητα Αεράµυνας είτε στο Σώµα
Εφοδιαστών είτε στο Σώµα Διοικητικών είτε στο Σώµα Μετεωρο-
λόγων. Η µετάταξη γίνεται µε προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται
µετά από πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας.»

Άρθρο 20
Μετατάξεις στο Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων

των Ενόπλων Δυνάµεων

Μετά το άρθρο 61 του ν. 3883/2010 προστίθεται άρθρο 61Α,
ως εξής:

«Άρθρο 61A
Μετατάξεις στο Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων

των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Μόνιµοι εν ενεργεία αξιωµατικοί, βαθµού Λοχαγού µέχρι Αν-
τισυνταγµατάρχη και αντιστοίχων των άλλων κλάδων των Ενό-
πλων Δυνάµεων, καθώς και µόνιµοι εν ενεργεία αξιωµατικοί
βαθµού Ανθυπολοχαγού και Υπολοχαγού και αντιστοίχων των
άλλων κλάδων που προέρχονται από Ανώτερες Στρατιωτικές
Σχολές Υπαξιωµατικών και από την κατηγορία των µονιµοποι-
ηθέντων εθελοντών του ν.δ. 445/1974 (Α’ 160), µπορούν να µε-
τατάσσονται στο Κοινό Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων, ως
Στρατιωτικοί Ιερείς, µε αίτησή τους, που υποβάλλεται ύστερα
από σχετική απόφαση πρόσκλησης ενδιαφέροντος του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του
Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτελείων.

2. Όµοια δυνατότητα, ύστερα από σχετική απόφαση πρόσκλη-
σης ενδιαφέροντος, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, υφίσταται
και για τους µόνιµους εν ενεργεία υπαξιωµατικούς και Ανθυπα-
σπιστές που προέρχονται από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές
Υπαξιωµατικών και έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον πέντε (5)
έτη από την ονοµασία αυτών ως υπαξιωµατικών, οι οποίοι µετα-
τάσσονται στο Σώµα των Αξιωµατικών, ως Στρατιωτικοί Ιερείς
του εν λόγω Κοινού Σώµατος, προαγόµενοι στο βαθµό του Αν-
θυπολοχαγού µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µετά
από πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας.

3. Η µετάταξη ενεργείται µε προεδρικό διάταγµα, που εκδίδε-
ται µετά από πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, αφού
προηγηθεί η χειροτονία ως πρωτοπρεσβυτέρων, αυτών που επι-
θυµούν να υπαχθούν στις διατάξεις των παραγράφων 1 και 2,
έχουν τα απαιτούµενα προσόντα και κρίνονται κατάλληλοι για το
αξίωµα της Ιεροσύνης από τη Διαρκή Ιερά Σύνοδο της Εκκλησίας
της Ελλάδος.

4. Οι εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις για την ιεραρχία και εξέ-
λιξη, τη στολή και τα διακριτικά βαθµού, τις διαµνηµονεύσεις, τα
παράσηµα, τα µετάλλια και τις καταστάσεις των αξιωµατικών των
Ενόπλων Δυνάµεων, ισχύουν και για τους µετατασσόµενους
αξιωµατικούς στο Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων κατ’ εφαρµογή του
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παρόντος άρθρου. Οι µετατασσόµενοι αξιωµατικοί διατηρούν το
βαθµό τους και ο χρόνος που διήνυσαν σε αυτόν πριν από τη µε-
τάταξη λογίζεται ως αντίστοιχος χρόνος υπηρεσίας στο βαθµό
αξιωµατικού του Σώµατος Στρατιωτικών Ιερέων. Ο υπολογισµός
του συνολικού χρόνου υπηρεσίας τους ως αξιωµατικών εξακο-
λουθεί να ισχύει και µετά τη µετάταξή τους στο Σώµα Στρατιωτι-
κών Ιερέων.

5. Ειδικά για την αρχαιότητα µεταξύ των µετατασσοµένων
αξιωµατικών στο Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων λαµβάνεται υπόψη
η σειρά αρχαιότητας που είχαν µεταξύ τους οι µετατασσόµενοι
πριν από τη µετάταξη. Οι αξιωµατικοί που µετατάσσονται καθί-
στανται νεότεροι όσων οµοιοβάθµων τους αξιωµατικών του Σώ-
µατος Στρατιωτικών Ιερέων απέκτησαν το βαθµό που φέρουν
κατά το ίδιο έτος.

6. Τα καθοριζόµενα στις παραγράφους 3 και 4 του άρθρου 59
ισχύουν αναλόγως για τους µετατασσόµενους στο Σώµα Στρα-
τιωτικών Ιερέων κατ’ εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

7. Με την πράξη της µετάταξης κατ’ εφαρµογή του παρόντος
άρθρου µεταφέρεται και η αντίστοιχη οργανική θέση στο Σώµα
Στρατιωτικών Ιερέων.

8. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, ύστερα από εισήγηση του Συµβουλίου Αρχηγών Γε-
νικών Επιτελείων, καθορίζονται τα απαιτούµενα προσόντα για τη
µετάταξη των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων στο Κοινό Σώµα
Στρατιωτικών Ιερέων κατ’ εφαρµογή του παρόντος άρθρου, τα
κριτήρια επιλογής, τα δικαιολογητικά και οι προθεσµίες υποβο-
λής τους, η σχετική διαδικασία συµπεριλαµβανοµένων και των
θεµάτων της εκλογής και της χειροτονίας, τα αρµόδια όργανα
που επιλαµβάνονται της διαδικασίας αυτής και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα.

9. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας που δεν δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως συνιστώνται οργα-
νικές θέσεις Ανθυπολοχαγού για τους µετατασσόµενους που
προέρχονται από την κατηγορία της παραγράφου 2, καθώς και
την κατηγορία των µόνιµων Ανθυπολοχαγών και αντίστοιχων των
άλλων κλάδων που περιγράφονται στην παράγραφο 1 του άρ-
θρου αυτού, κατόπιν ανακατανοµής του συνόλου των οργανικών
θέσεων του Σώµατος, τις οποίες και καταλαµβάνουν αυτοί. Με
την ίδια απόφαση καταργούνται οι οργανικές θέσεις τις οποίες
καταλάµβανε το προσωπικό του προηγούµενου εδαφίου πριν
από τη µετάταξή του.»

Άρθρο 21
Κατάταξη στο Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων

Η περίπτωση θ� της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν.δ. 90/ 1973 (Α’�
168) αντικαθίσταται ως εξής:

«θ. Να έχουν ηλικία µικρότερη των σαράντα πέντε (45) ετών,
υπολογιζόµενη, σύµφωνα µε τις διατάξεις του περί στρατολογίας
νόµου.»

Άρθρο 22
Τροποποίηση του ν. 2936/2001

Μετά το άρθρο 5 του ν. 2936/2001 (A� 166) προστίθεται άρθρο
5Α ως εξής:

«Άρθρο 5A
Ειδικές περιπτώσεις µονιµοποίησης

Επαγγελµατιών Οπλιτών του Πολεµικού Ναυτικού

1. Επαγγελµατίες Οπλίτες (ΕΠ.ΟΠ.), οι οποίοι υπηρετούν στο
Πολεµικό Ναυτικό, έχουν συµπληρώσει δέκα (10) έτη πραγµατι-
κής στρατιωτικής υπηρεσίας από την κατάταξή τους ως ΕΠ.ΟΠ.
και έχει ανασταλεί µε οποιοδήποτε τρόπο η µονιµοποίησή τους
για λόγους υγείας, µπορεί να µονιµοποιούνται µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν εισήγησης του Ανωτάτου
Ναυτικού Συµβουλίου, εφόσον συντρέχουν σωρευτικά οι εξής
προϋποθέσεις:

α) διαθέτουν ουσιαστικά προσόντα σε βαθµό τουλάχιστον λίαν

καλώς, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ατοµικού τους φακέλου,
β) υφίστανται υπηρεσιακές ανάγκες,
γ) εκδίδεται γνωµάτευση της Ανώτατης Υγειονοµικής Επιτρο-

πής Ναυτικού, µε την οποία κρίνεται, ότι η κατάσταση της υγείας
τους δεν προκαλεί ουσιώδη λειτουργική διαταραχή και είναι κα-
τάλληλοι για να παραµείνουν εν ενεργεία σε υπηρεσία ξηράς,

δ) έχουν επιτύχει στις γραπτές εξετάσεις δοκιµασίας του άρ-
θρου 5.

2. Όσοι µονιµοποιούνται, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 υπη-
ρετούν αποκλειστικά σε θέσεις υπηρεσίας ξηράς.»

Άρθρο 23
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 1911/1990

Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 26 του ν. 1911/1990 (Α’�
166) αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Αξιωµατικοί Νοσηλευτικής των τριών κλάδων των Ενόπλων
Δυνάµεων, εφόσον φέρουν το βαθµό µέχρι του Λοχαγού και αν-
τιστοίχων των άλλων κλάδων και είναι κάτοχοι πτυχίου Ιατρικής,
Οδοντιατρικής, Κτηνιατρικής και Φαρµακευτικής Σχολής και τµη-
µάτων Ψυχολογίας Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, µπορεί
να εντάσσονται αντιστοίχως στη γενική ειδικότητα των Ιατρών,
Οδοντιάτρων, Κτηνιάτρων, Φαρµακοποιών και Ψυχολόγων του
Υγειονοµικού Σώµατος. Οι ίδιες προϋποθέσεις ισχύουν και για
τους αξιωµατικούς της γενικής ειδικότητας των Οδοντιάτρων και
των τριών κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων που επιθυµούν την
ένταξή τους στη γενική ειδικότητα των Ιατρών του Υγειονοµικού
Σώµατος.

2. Οι ενδιαφερόµενοι υποβάλλουν αίτηση για την ένταξή τους
προς το οικείο Γενικό Επιτελείο. Η ένταξη ενεργείται εντός του
ιδίου κλάδου µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας,
ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτε-
λείου. Για την αποδοχή της αίτησης λαµβάνονται υπόψη οι µε-
σοπρόθεσµες ανάγκες σε προσωπικό, τόσο της γενικής
ειδικότητας προέλευσης, όσο και αυτής στην οποία επιθυµούν
να ενταχθούν, σε συνδυασµό µε τυχόν ειδικές εκπαιδεύσεις που
έχουν παρακολουθήσει οι αιτούντες σε αντικείµενα της γενικής
ειδικότητας προέλευσής τους ή σχετικές εξειδικεύσεις που
έχουν αποκτήσει στα αντικείµενα αυτά. Οι εντασσόµενοι διατη-
ρούν το βαθµό που έφεραν και τη µεταξύ τους αρχαιότητα που
είχαν πριν την ένταξή τους και καθίστανται νεότεροι των οµοι-
οβάθµων αξιωµατικών της ειδικότητάς τους που απέκτησαν το
βαθµό που φέρουν κατά το ίδιο έτος. Το προηγούµενο εδάφιο
ισχύει και για όσους έχουν ενταχθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου.»

Άρθρο 24
Άσκηση καθηκόντων διαιτολόγου - διατροφολόγου

από αξιωµατικούς του Υγειονοµικού

1. Αξιωµατικοί Υγειονοµικού των Ενόπλων Δυνάµεων, ειδικό-
τητας Ιατρού, Οδοντιάτρου, Κτηνιάτρου, Φαρµακοποιού και Νο-
σηλευτικής, οι οποίοι είναι κάτοχοι τίτλου σπουδών, εκ των
περιγραφόµενων στις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 1 του
π.δ. 133/2014 (Α’� 213) µπορούν, εφόσον το επιτρέπουν οι υπη-
ρεσιακές ανάγκες, να ασκούν τα καθήκοντα του διαιτολόγου-δια-
τροφολόγου, υπηρετώντας σε αντίστοιχα τµήµατα στρατιωτικών
νοσοκοµείων, αποκλειόµενης της παράλληλης άσκησης καθη-
κόντων της γενικής τους ειδικότητας σε άλλες υπηρεσιακές
δοµές των ως άνω νοσοκοµείων, κατά τον χρόνο της υπηρεσίας
τους στα τµήµατα αυτά.

2. Οι Διευθύνσεις Υγειονοµικού των κλάδων των Ενόπλων Δυ-
νάµεων ελέγχουν την πλήρωση της προϋπόθεσης της κτήσης
του απαιτούµενου τίτλου σπουδών, εκδίδοντας σχετική πράξη,
αντίγραφο της οποίας τηρείται στον ατοµικό φάκελο του Υγει-
ονοµικού Αξιωµατικού.

3. Η ανάθεση καθηκόντων γίνεται µε την πράξη τοποθέτησης,
µετάθεσης, απόσπασης ή διάθεσης στα οικεία τµήµατα στρατιω-
τικών νοσοκοµείων ή µε διαταγή της Διεύθυνσης Υγειονοµικού
του οικείου κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, αν ο Υγειονοµικός
Αξιωµατικός υπηρετεί σε άλλη θέση στο ίδιο στρατιωτικό νοσο-
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κοµείο, και αφού ληφθούν οπωσδήποτε υπόψη οι ανάγκες σε
προσωπικό της κατεχόµενης γενικής ειδικότητας, σε συνδυασµό
µε τυχόν ειδικές εκπαιδεύσεις που έχουν παρακολουθήσει ή σχε-
τικές εξειδικεύσεις που έχουν αποκτήσει οι εν λόγω αξιωµατικοί
σε αντικείµενα της γενικής τους ειδικότητας.

Άρθρο 25
Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν. 3883/2010

Η παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 3883/2010 (Α’� 167) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«2. Στον τόπο της προτίµησής τους υπηρετούν υποχρεωτικά,
µετά από αναφορά τους, στελέχη που τελούν σε χηρεία και
έχουν τουλάχιστον ένα (1) ανήλικο τέκνο, καθώς και στελέχη που
είτε έχουν σύζυγο µε αναπηρία είτε επιµελούνται τέκνο µε ανα-
πηρία είτε µε δικαστική απόφαση τους έχει ανατεθεί η επιµέλεια
ατόµου µε αναπηρία είτε µε δικαστική απόφαση έχουν οριστεί
ως ανάδοχοι γονείς ανηλίκου µε αναπηρία για όσο χρόνο διαρκεί
η αναδοχή. Για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου, το
ποσοστό αναπηρίας απαιτείται να είναι τουλάχιστον εξήντα επτά
τοις εκατό (67%).»

Άρθρο 26
Τροποποίηση διατάξεων του ν.δ. 445/1974

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν.δ. 445/ 1974 (Α’
160), όπως αυτή τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 3 του
ν. 2109/1992 (Α’ 205) προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά οι Μόνιµοι Λοχίες , Κελευστές και Σµηνίες που έχουν
αποφοιτήσει από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών
τριετούς διάρκειας φοίτησης, µπορούν να προάγονται αν έχουν
συµπληρώσει στο βαθµό αυτό τουλάχιστον δύο (2) έτη.

2. Η παρ. 9 του άρθρου 53 του ν.δ. 445/1974 (Α� 160), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«9. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, καθορίζεται η διαδικασία
για την πρόσληψη των εθελοντών οπλιτών του Μουσικού Σώµα-
τος, τα κριτήρια, τα απαιτούµενα προσόντα, ο τρόπος επιλογής
τους και οι ειδικότητες που τους απονέµονται, κατά παρέκκλιση
των άρθρων 43, 44 και 45 του παρόντος.»

Άρθρο 27
Μετονοµασία Κοινού Σώµατος Στρατολογικού -

Στρατιωτικών Νοµικών Συµβούλων

1. Το Κοινό Σώµα Στρατολογικό-Στρατιωτικών Νοµικών Συµ-
βούλων των Ενόπλων Δυνάµεων µετονοµάζεται σε Κοινό Νοµικό
Σώµα (ΝΟΜ).

2. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται ο όρος «Σώµα
Στρατολογικό- Στρατιωτικών Νοµικών Συµβούλων», αντικαθίστα-
ται από τον όρο «Νοµικό Σώµα».

Άρθρο 28
Αντικατάσταση των δικαστικών λειτουργών

του Δικαστικού Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων
που συµµετέχουν σε διοικητικά συµβούλια

νοµικών προσώπων υπαγοµένων
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας

και άλλες επιτροπές από αξιωµατικούς
του Κοινού Νοµικού Σώµατος

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται ο διορισµός και
η συµµετοχή εν ενεργεία δικαστικών λειτουργών του Δικαστικού
Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων, ως µελών σε διοικητικά συµ-
βούλια των υπαγόµενων στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας νοµικών
προσώπων, καθώς και τη διοικούσα επιτροπή του Ειδικού Λογα-
ριασµού Αλληλοβοήθειας Στρατού (ΕΛΟΑΣ), νοείται εφεξής ο
διορισµός και η συµµετοχή εν ενεργεία αξιωµατικών του Κοινού
Νοµικού Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων, πτυχιούχων Νοµικού
Τµήµατος ΑΕΙ, κατά βαθµολογική αντιστοιχία µε τους δικαστι-
κούς λειτουργούς. Για την εφαρµογή του ανωτέρω εδαφίου, οι

πράξεις αντικατάστασης των δικαστικών λειτουργών σε διοικη-
τικά συµβούλια τα οποία έχουν ήδη συγκροτηθεί κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, διενεργούνται µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδίδεται εντός δύο (2)
µηνών από την έναρξη ισχύος του νόµου.

2. Στο άρθρο 59 του ν. 3883/2010, προστίθεται παράγραφος
5 ως εξής:

«5. Αξιωµατικοί του Νοµικού Σώµατος, εφόσον υπηρετούν στο
Γραφείο Στρατιωτικού Νοµικού Συµβούλου Γενικού Επιτελείου
κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, δια του οποίου υπάγεται ένα
νοµικό πρόσωπο στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ή εποπτεύεται
από αυτό, απαγορεύεται να διορίζονται ως µέλη του διοικητικού
συµβουλίου αυτού του νοµικού προσώπου. Η ίδια απαγόρευση
ισχύει και για τους Αξιωµατικούς του ίδιου Σώµατος που είτε
υπηρετούν στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, σε θέση που διασυν-
δέεται µε την άσκηση καθηκόντων εποπτείας του νοµικού προ-
σώπου είτε στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας και σε θέση
νοµικής υποστήριξης για τις περιπτώσεις που το νοµικό πρό-
σωπο υπάγεται στο ως άνω Υπουργείο ή εποπτεύεται από αυτό,
διά του εν λόγω Γενικού Επιτελείου. Τα προηγούµενα εδάφια
εφαρµόζονται και σε περίπτωση διορισµού αξιωµατικού του Νο-
µικού Σώµατος, ως µέλους στη διοικούσα επιτροπή του  ΕΛΟΑΣ.»

3. Η περίπτωση γ� της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν.δ. 90/ 1973
(Α� 168) αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Ενός ανώτερου αξιωµατικού του Κοινού Νοµικού Σώµατος
των Ενόπλων Δυνάµεων, πτυχιούχου Νοµικού Τµήµατος ΑΕΙ.»

Άρθρο 29
Μέριµνα υπέρ προσωπικού Κοινών Σωµάτων

και δικαστικών λειτουργών των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Στελέχη των Κοινών Σωµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, εφό-
σον υπηρετούν σε µονάδες και υπηρεσίες του Στρατού Ξηράς
και της Πολεµικής Αεροπορίας ή σε νοµικά πρόσωπα που υπά-
γονται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας διά των κλάδων αυτών,
εξυπηρετούνται από τους οικείους κατά κλάδο βρεφονηπιακούς
σταθµούς, µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις που εξυπη-
ρετούνται τα στελέχη του αντίστοιχου κλάδου. Τα στελέχη των
Κοινών Σωµάτων που υπηρετούν σε οποιαδήποτε άλλη µονάδα
και υπηρεσία των Ενόπλων Δυνάµεων ή του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, καθώς και σε νοµικά πρόσωπα υπαγόµενα στο ίδιο
Υπουργείο, διά του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας ή του Γε-
νικού Επιτελείου Ναυτικού, εξυπηρετούνται από τους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς του Στρατού Ξηράς, µε τους ίδιους όρους και
προϋποθέσεις που εξυπηρετούνται τα στελέχη του Στρατού
Ξηράς.

2. Oι δικαστικοί λειτουργοί του Δικαστικού Σώµατος των Ενό-
πλων Δυνάµεων που υπηρετούν είτε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας είτε σε στρατιωτικό δικαστήριο, του οποίου η έδρα
ευρίσκεται στο λεκανοπέδιο Αττικής, εξυπηρετούνται από το
βρεφονηπιακό σταθµό της Πολεµικής Αεροπορίας µε τους ίδιους
όρους και προϋποθέσεις που εξυπηρετούνται τα στελέχη της
Πολεµικής Αεροπορίας. Οι δικαστικοί λειτουργοί που υπηρετούν
σε στρατιωτικό δικαστήριο, του οποίου η έδρα ευρίσκεται εκτός
του λεκανοπεδίου Αττικής, εξυπηρετούνται από τους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς του Στρατού Ξηράς που λειτουργούν στην ως
άνω έδρα, µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις που εξυπη-
ρετούνται τα στελέχη του Στρατού Ξηράς.

Άρθρο 30
Ανακατάταξη ή επανακατάταξη οπλιτών

στις Ειδικές Δυνάµεις

Η παρ. 11 του άρθρου 13 του ν. 1911/1990, που προστέθηκε
µε την παρ. 3 του άρθρου 124 του ν. 4199/2013 (Α’ 216), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«11. Αναλόγως του κλάδου Ενόπλων Δυνάµεων στον οποίον
ανακατατάσσονται ή επανακατατάσσονται, υπηρετούν σε µονά-
δες Ειδικών Δυνάµεων του Στρατού Ξηράς, καθώς και σε µονά-
δες αεροµεταφερόµενου Πεζικού του ίδιου κλάδου ή σε µονάδες
της Διοίκησης Υποβρυχίων Καταστροφών του Πολεµικού Ναυτι-
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κού, ο συνολικός δε αριθµός τους δεν θα υπερβαίνει τους τρια-
κόσιους είκοσι πέντε (325) για τους κλάδους αυτούς, κατανεµό-
µενους σε τριακόσιους (300) για το Στρατό Ξηράς και είκοσι
πέντε (25) για το Πολεµικό Ναυτικό.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’�
ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΤΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ

Άρθρο 31
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3978/2011

1. To άρθρο 4 του ν. 3978/2011 ( Α’� 137) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 4
Συµβάσεις εν συνεχεία υποστήριξης (FOS)

1. Οι συµβάσεις για την εν συνεχεία υποστήριξη έχουν ως αν-
τικείµενο ένα ή περισσότερα από τα εξής: τη συντήρηση, τα αν-
ταλλακτικά, τα πυροµαχικά, την εκπαίδευση, τη δυνατότητα
εκσυγχρονισµού, την παράταση της διάρκειας ζωής και την ανα-
βάθµιση.

2. Στο πλαίσιο της διαδικασίας σύναψης της σύµβασης προ-
µήθειας στρατιωτικού εξοπλισµού, η αναθέτουσα αρχή υποχρε-
ούται να συνάψει ταυτόχρονα µε τη σύµβαση αυτή, µε τον ίδιο ή
άλλο οικονοµικό φορέα, και σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης
του προς προµήθεια στρατιωτικού εξοπλισµού, η οποία συνίστα-
ται σε:

α) σύµβαση συντήρησης, προµήθειας ανταλλακτικών και εκ-
παίδευσης, εφόσον απαιτείται, ως εκ της φύσης του προς προ-
µήθεια στρατιωτικού εξοπλισµού,

β) σύµβαση προµήθειας ποσότητας πυροµαχικών, εφόσον
προβλέπεται να χρησιµοποιούνται από τον προς προµήθεια
στρατιωτικό εξοπλισµό,

γ) σύµβαση για τον εκσυγχρονισµό, την παράταση της διάρ-
κειας ζωής και την αναβάθµιση του προς προµήθεια στρατιωτι-
κού εξοπλισµού, εφόσον τα προαναφερόµενα είναι δυνατόν να
προβλεφθούν κατά τη σύναψη της σύµβασης προµήθειας του
στρατιωτικού εξοπλισµού.

3. Ως χρόνος έναρξης ισχύος της σύµβασης εν συνεχεία υπο-
στήριξης µπορεί να συµφωνηθεί είτε ο χρόνος της έναρξης
ισχύος της σύµβασης προµήθειας του οικείου στρατιωτικού εξο-
πλισµού είτε µεταγενέστερο αυτού χρονικό σηµείο.

4. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες, µε βάση προϊσχύουσες
διατάξεις, έχει νοµίµως συναφθεί σύµβαση προµήθειας στρατιω-
τικού εξοπλισµού χωρίς να έχει ταυτοχρόνως συναφθεί σύµβαση
εν συνεχεία υποστήριξης, η αναθέτουσα αρχή µπορεί να συνάψει
αυτοτελώς σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης µε τον ίδιο ή άλλο
οικονοµικό φορέα. Εφόσον στη σύµβαση προµήθειας στρατιω-
τικού εξοπλισµού έχουν ενσωµατωθεί οι βασικοί όροι της σύµ-
βασης εν συνεχεία υποστήριξης, η αναθέτουσα αρχή διατηρεί
το δικαίωµα να συνάψει τη σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης µε
τρίτο οικονοµικό φορέα µόνον εφόσον συνοµολογήσει µε αυτόν
επωφελέστερους όρους.

5. Σε κάθε σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης λαµβάνονται
υπόψη οι απαιτήσεις για την ασφάλεια πληροφοριών και την
ασφάλεια εφοδιασµού, καθώς και οι γενικές αρχές, τα µέτρα και
οι κατευθύνσεις της Εθνικής Αµυντικής Βιοµηχανικής Στρατηγι-
κής.» 

2. Η περίπτωση α� της παρ. 2 του άρθρου 5 του  ν. 3978/2011
αντικαθίσταται ως εξής:

«α) διενεργεί τις διαδικασίες που απαιτούνται για τη σύναψη
των συµβάσεων προµηθειών και υπηρεσιών στον τοµέα της άµυ-
νας είτε εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου,
πλην του τρίτου Μέρους είτε εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµο-
γής του νόµου,»

3. Η παρ.1 του άρθρου 6 του ν. 3978/2011 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Στο πλαίσιο εφαρµογής του παρόντος νόµου, τα Γενικά
Επιτελεία των κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν τις εξής αρ-

µοδιότητες:
α) προσδιορίζουν και τεκµηριώνουν τις ανάγκες τους στο πλαί-

σιο του Μακροπρόθεσµου Προγράµµατος Προµηθειών και του
Τριετούς Κυλιόµενου Προγράµµατος Πληρωµών και Παραλαβών
των Προµηθειών Αµυντικού Υλικού των Ενόπλων Δυνάµεων,

β) εισηγούνται την ενεργοποίηση ενός υποπρογράµµατος,
σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο άρθρο 76 του ν. 3883/2010
(Α’ 167),

γ) συντάσσουν τις τεχνικές προδιαγραφές,
δ) διενεργούν τον τεχνικό διάλογο, σύµφωνα µε όσα προβλέ-

πονται στο άρθρο 31,
ε) διενεργούν τις παραλαβές του στρατιωτικού εξοπλισµού

σε εκτέλεση των συµβάσεων που έχουν συναφθεί,
στ) εισηγούνται στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας τη συγκρότηση

των επιτροπών παραλαβής που προβλέπονται στο άρθρο 7 κατά
την εκτέλεση συµβάσεων των οποίων η διαδικασία σύναψης και
η εκτέλεση παρακολουθούνται από τη ΓΔΑΕΕ,

ζ) προβαίνουν, στο πλαίσιο των συµβάσεων υποστήριξης των
στρατιωτικών εξοπλισµών που χειρίζονται, σε όλες τις ενέργειες
που είναι αναγκαίες, ώστε ο εξοπλισµός αυτός να είναι στο µέ-
γιστο δυνατό βαθµό διαθέσιµος και λειτουργικός και µεριµνούν
ιδίως για την έγκαιρη παραγγελία ανταλλακτικών, πυροµαχικών
και υπηρεσιών συντήρησης και για κάθε άλλο συναφές ζήτηµα,
ζητώντας εγκαίρως από την ΓΔΑΕΕ να προβεί στις αρµόζουσες
ενέργειες αρµοδιότητάς της και να κινήσει τις σχετικές διαδικα-
σίες,

η) διενεργούν όλες τις διαδικασίες που απαιτούνται για τη σύ-
ναψη και την εκτέλεση των συµβάσεων έργων που προβλέπονται
στον παρόντα νόµο, καθώς και των συµβάσεων προµηθειών και
υπηρεσιών που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του τρίτου Μέ-
ρους και παρακολουθούν την εκτέλεση των συµβάσεων αυτών,

θ) συγκροτούν τα συλλογικά όργανα αρµοδιότητάς τους που
προβλέπονται στο άρθρο 7.»

4. Στo άρθρο 7 του ν. 3978/2011 αντικαθίστανται οι παράγρα-
φοι 3, 4, 5 και 6 και προστίθεται παράγραφος 7 ως εξής:

«3. Για την εξέταση των προδικαστικών προσφυγών κατά τα
οριζόµενα στο άρθρο 90, αρµόδια είναι η Επιτροπή Αξιολόγησης
Προσφυγών του οικείου φορέα, η οποία είναι τριµελής ή πεντα-
µελής και τα µέλη της είναι διάφορα από τα µέλη των λοιπών Επι-
τροπών που προβλέπονται στις παραγράφους 2 και 3 του
άρθρου 13 του ν. 3433/2006.

4. Στη ΓΔΑΕΕ συγκροτείται Κεντρική Γνωµοδοτική Επιτροπή
(ΚΓΕΠ), µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Για τα ζη-
τήµατα που σχετίζονται µε τη σύνθεση της ΚΓΕΠ, τις συνεδριά-
σεις και τη λειτουργία της εφαρµόζονται οι διατάξεις των
παραγράφων 1, 2, 3, 4, 6 και 7 του άρθρου 14 του ν. 3433/2006.
Η ΚΓΕΠ γνωµοδοτεί αιτιολογηµένα για τα ζητήµατα που προβλέ-
πονται στις περιπτώσεις β’, γ’, δ’, στ’ και η’ της παρ. 5 του άρ-
θρου 14 του ν. 3433/2006, καθώς και για τις περιπτώσεις που
προβλέπονται στα άρθρα του ν. 3433/2006 που διατηρούνται σε
ισχύ µε τον παρόντα νόµο. Οι επιτροπές των περιπτώσεων β’, ζ’
και η’ της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν. 3433/2006, οι Κεντρικές
Γνωµοδοτικές Επιτροπές Προµηθειών των Γενικών Επιτελείων
των κλάδων των άρθρων 13 και 14 και οι Περιφερειακές Γνωµο-
δοτικές Επιτροπές Προµηθειών της περίπτωσης β’ της παρ. 2
του άρθρου 13 του ν. 3433/2006 εξακολουθούν να λειτουργούν
µόνο για συµβάσεις που έχουν συναφθεί ή διαδικασίες σύναψης
συµβάσεων που έχουν ξεκινήσει πριν τη θέση σε ισχύ του πα-
ρόντος νόµου.

5. Προκειµένου για συµβάσεις του τρίτου Μέρους του παρόν-
τος νόµου, στα Γενικά Επιτελεία των κλάδων των ΕΔ συγκρο-
τούνται µε απόφαση των Αρχηγών των κλάδων πενταµελείς
Κεντρικές Γνωµοδοτικές Επιτροπές Προµηθειών (ΚΓΕΠ), που
αποτελούνται από τον Πρόεδρο και τέσσερα (4) τουλάχιστον
µέλη, ανωτάτους ή ανωτέρους αξιωµατικούς ή πολιτικούς υπαλ-
λήλους τριτοβάθµιας εκπαίδευσης που έχουν ειδικότητα ανά-
λογη µε τη φύση των προµηθειών. Στην ΚΓΕΠ των Γενικών
Επιτελείων µπορεί να συµµετέχει ως µέλος και εκπρόσωπος της
ΓΔΑΕΕ. Περαιτέρω, σε επίπεδα κλιµακίων διοίκησης ΕΔ, κατώ-
τερων από τα Γενικά Επιτελεία, µε διαταγή του αρµόδιου διοι-
κητή, συγκροτούνται οι Περιφερειακές Γνωµοδοτικές Επιτροπές
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Προµηθειών (ΠΓΕΠ) και αποτελούνται από τον Πρόεδρο και
τρεις (3) έως πέντε (5) αξιωµατικούς ή υπαλλήλους τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης, µε ειδικότητα ανάλογη της φύσης της προµήθειας
που πρόκειται να εξετασθεί.

6. Οι ΚΓΕΠ υπάγονται στον αρµόδιο Υπαρχηγό ή Διευθυντή
Κλάδου του αρµόδιου γενικού επιτελείου, ο οποίος και προ-
εδρεύει αυτής. Οι ΠΓΕΠ υπάγονται στον διοικητή του κλιµακίου
διοίκησης των γενικών επιτελείων ΕΔ και συνεδριάζουν, όπως
ορίζεται από κάθε Διοίκηση. Τα µέλη των ΚΓΕΠ και ΠΓΕΠ δεν
απαλλάσσονται από τα καθήκοντα τους και δεν επιτρέπεται να
συµµετέχουν στα όργανα εκτέλεσης των προµηθειών που κρί-
νονται. Χρέη εισηγητή στις ΚΓΕΠ και ΠΓΕΠ εκτελεί ο εκάστοτε
προϊστάµενος τµήµατος του φορέα που διενεργεί την προµή-
θεια, ενώ καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί κατώτερος αξιωµατικός.
Οι ΚΓΕΠ και οι ΠΓΕΠ γνωµοδοτούν αιτιολογηµένα και εγγράφως
για τις παρακάτω περιπτώσεις:

α. Για την προτίµηση ακριβότερης προσφοράς λόγω ποιοτικής
υπεροχής ή συµφερότερων όρων του υπό προµήθεια είδους.

β. Για την τροποποίηση των όρων σύµβασης.
γ. Για τη λύση σύµβασης για σπουδαίο λόγο ή για το ότι ο προ-

µηθευτής κηρύχθηκε σε κατάσταση πτώχευσης ή τέθηκε σε
αναγκαστική διαχείριση.

δ. Για την κήρυξη του προµηθευτή έκπτωτου από τα συµβα-
τικά του δικαιώµατα.

ε. Για τη σύναψη, ειδικών συµβάσεων ή συµφωνιών µεταξύ
Κρατών, φυσικών ή νοµικών προσώπων του εξωτερικού ή Διε-
θνών Οργανισµών, που αφορούν προµήθεια υλικών, εφοδίων ή
παροχής κάθε φύσης υπηρεσιών αλληλοεξυπηρέτησης.

στ. Για το µόνιµο ή πρόσκαιρο αποκλεισµό προµηθευτή ή ερ-
γολάβου από τη συµµετοχή του σε προµήθειες των ΕΔ.

ζ. Για τις προσφυγές που ασκούνται ενώπιον του έχοντος την
οικονοµική αρµοδιότητα κατά των αποφάσεων των επιτροπών
διαγωνισµού που εκδίδονται ύστερα από άσκηση ένστασης.

η. Για κάθε άλλο θέµα, το οποίο, κατά την κρίση του φορέα
που έχει την οικονοµική αρµοδιότητα ή δικαιοδοσία πρέπει να
παραπεµφθεί για γνωµοδότηση.

7. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, µπορεί να ρυθµίζονται τα σχετικά µε
τις αρµοδιότητες, τη συγκρότηση, τον τρόπο επιλογής των
µελών και τη λειτουργία των συλλογικών οργάνων που εµπλέ-
κονται στην εφαρµογή του παρόντος νόµου. Η έκδοση του προ-
εδρικού αυτού διατάγµατος δεν συνιστά προϋπόθεση για την
εφαρµογή του παρόντος νόµου.» 

5. Όπου στην παρ. 3 του άρθρου 57 του ν. 3978/2011 γίνεται
αναφορά στην παράγραφο 4, εννοείται η παράγραφο 3 του άρ-
θρου 57 του ν. 3978/2011.

6. Όπου στην παράγραφο 6 του άρθρου 64 και στην παρ.1 του
άρθρου 65 του ν. 3978/2011 γίνεται αναφορά στην παράγραφο
4 του άρθρου 57 του ως άνω νόµου, εννοείται η παρ. 3 του άρ-
θρου 57 του ν. 3978/2011.

7. Η παρ. 3 του άρθρου 105 του ν. 3978/2011 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος που προ-
βλέπεται στην παράγραφο 2, οι διατάξεις των άρθρων 33-45,48,
60-65, 68 παρ. 1 και 70 του   ν. 3433/2006 και οι κανονιστικές πρά-
ξεις που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση αυτού, διέπουν και
τις συµβάσεις υπηρεσιών που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
του παρόντος νόµου, προσαρµοσµένες στη φύση και το σκοπό
των συµβάσεων αυτών.»

Άρθρο 32
Υποπρογράµµατα προµηθειών αµυντικού υλικού

των Ενόπλων Δυνάµεων

Μετά την παρ. 1 του άρθρου 76 του ν. 3883/2010 προστίθεται
νέα παράγραφος 1Α, ως εξής:

«1Α. Κατά παρέκκλιση της διαδικασίας της ανωτέρω παραγρά-
φου, για υποπρογράµµατα των οποίων η εκτιµώµενη αξία εκτός
Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (ΦΠΑ) είναι κατώτερη από τα χρη-
µατικά όρια του άρθρου 24 του ν. 3978/2011, η απόφαση ενερ-
γοποίησης λαµβάνεται από τον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου

του οικείου κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, µετά από εισήγηση
του Ανωτάτου Συµβουλίου του οικείου κλάδου. Για τα υποπρο-
γράµµατα αυτά γίνεται ενηµέρωση της αρµόδιας κοινοβουλευ-
τικής επιτροπής ανά εξάµηνο.»

Άρθρο 33
Έσοδα από την εκτέλεση πράξεων

εξώδικου συµβιβασµού

Οι πράξεις εξώδικου συµβιβασµού µε τις οποίες αναγνωρίζον-
ται στο Ελληνικό Δηµόσιο το δικαίωµα αποζηµίωσης ή άλλες
χρηµατικές αξιώσεις για διαφορές που ανέκυψαν κατά τη σύ-
ναψη ή την εκτέλεση συµβάσεων προµηθειών, υπηρεσιών ή
έργων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας στον τοµέα της άµυνας
και της ασφάλειας και οι οποίες συνιστούν νόµιµο τίτλο για την
είσπραξη δηµοσίων εσόδων κατ’ άρθρο 2 του ν.δ. 356/1974 (Α’�
90), εκτελούνται υπέρ του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, πλέον του ανωτάτου ορίου των πιστώσεών του
και τα σχετικά έσοδα χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για την κά-
λυψη εξοπλιστικών αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Άρθρο 34
Αξιοποίηση µη επιχειρησιακά αναγκαίου

στρατιωτικού εξοπλισµού των ΕΔ

Το άρθρο 107 του ν. 3978/2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 107
Αξιοποίηση µη επιχειρησιακά αναγκαίου

στρατιωτικού εξοπλισµού

1. Στρατιωτικός εξοπλισµός ο οποίος χαρακτηρίζεται ως µη
επιχειρησιακά αναγκαίος µε απόφαση του Συµβουλίου Αρχηγών
των Γενικών Επιτελείων (Σ.Α.ΓΕ.), η οποία εκδίδεται µετά από
πρόταση του Ανωτάτου Συµβουλίου του οικείου Κλάδου, µπορεί
να διατίθεται προς πώληση, ανταλλαγή ή χρηµατοδοτική µί-
σθωση. Για την έγκριση της διάθεσης του ως άνω εξοπλισµού,
την ακολουθητέα διαδικασία κατά τα οριζόµενα στην παρά-
γραφο 2 του παρόντος και τον καθορισµό του ελάχιστου αποδε-
κτού ανταλλάγµατος εκδίδεται απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας µετά από γνώµη της αρµόδιας Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής. Η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου εισάγεται υπο-
χρεωτικά στο ΚΥ.Σ.Ε.Α. για έγκριση, εφόσον αφορά σε
αξιοποίηση στρατιωτικού εξοπλισµού µέσω διακρατικής συµφω-
νίας και δυνητικά σε κάθε άλλη περίπτωση. Τα έσοδα που προ-
κύπτουν από την αξιοποίηση του ως άνω εξοπλισµού
εγγράφονται στον προϋπολογισµό του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας πλέον του ανωτάτου ορίου των πιστώσεών του και χρησιµο-
ποιούνται αποκλειστικά για την κάλυψη των εξοπλιστικών
αναγκών του ΓΕ στο οποίο ανήκει ο αξιοποιούµενος εξοπλισµός.

2. Η σύναψη των συµβάσεων που προβλέπονται στο πρώτο
εδάφιο της παραγράφου 1, µπορεί να γίνεται µε τις εξής διαδι-
κασίες:

α) µε διακρατικές συµφωνίες,
β) βάσει ειδικών διαδικαστικών κανόνων διεθνών οργανισµών,
γ) µε ανοικτό πλειοδοτικό διαγωνισµό,
δ) µε κλειστό πλειοδοτικό διαγωνισµό,
ε) µε διαπραγµάτευση µε προηγούµενη δηµοσίευση προκή-

ρυξης ή
στ) µε διαπραγµάτευση χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση προ-

κήρυξης.
3. Για την εφαρµογή των διαδικασιών της παραγράφου 2

εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις του παρόντος νόµου, προ-
σαρµοσµένες στη φύση και το σκοπό των συµβάσεων αυτών.

4. Στο πλαίσιο διακρατικών συµβάσεων ή συµβάσεων που συ-
νάπτονται δυνάµει ειδικών διαδικαστικών κανόνων διεθνών ορ-
γανισµών, στρατιωτικός εξοπλισµός, ο οποίος χαρακτηρίζεται
ως µη επιχειρησιακά αναγκαίος, µπορεί να δωρίζεται ή να παρα-
χωρείται κατά χρήση για την εξυπηρέτηση της εξωτερικής αµυν-
τικής πολιτικής της χώρας. H σχετική απόφαση λαµβάνεται µε
τη διαδικασία του άρθρου 76 του ν. 3883/2010.
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5. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν εφαρµόζονται για
την αξιοποίηση στρατιωτικού εξοπλισµού που χαρακτηρίζεται
άχρηστος.

6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζεται ο
αρµόδιος φορέας για την υποβολή των εισηγήσεων αξιοποίησης
του στρατιωτικού εξοπλισµού, ο οποίος χαρακτηρίζεται ως µη
επιχειρησιακά αναγκαίος και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρ-
µογή του παρόντος άρθρου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’�
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 35
Χορήγηση εφάπαξ βοηθήµατος Ειδικών Λογαριασµών Αλ-

ληλοβοηθείας Στρατού, 
Ναυτικού και Αεροπορίας

1. Η παρ. 1 του άρθρου 16 του ν.δ. 398/1974 (Α’� 116), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Εφάπαξ βοηθήµατος δικαιούνται οι έχοντες εικοσαετή του-
λάχιστον συµµετοχή στον οικείο Ειδικό Λογαριασµό Αλληλοβοή-
θειας, εξαιρουµένων των περιπτώσεων που αναφέρονται στις
παραγράφους 4 και 6 του άρθρου 17, για τις οποίες το βοήθηµα
παρέχεται και χωρίς την πλήρωση της προϋπόθεσης της εικοσα-
ετούς συµµετοχής. Ειδικά οι µέτοχοι του Ειδικού Λογαριασµού
Αλληλοβοηθείας Ναυτικού που κατατάχθηκαν ως Λιµενοφύλακες
πριν από την έναρξη ισχύος του ν. 3079/2002 (Α�311) δικαιούνται
εφάπαξ βοηθήµατος, εφόσον έχουν τουλάχιστον δεκαετή συµ-
µετοχή στον ως άνω Ειδικό Λογαριασµό.»

2. Στο άρθρο 16 του ν.δ. 398/1974 προστίθεται νέα παράγρα-
φος 9 ως εξής:

«9. Αν το επιτρέπουν οι οικονοµικές δυνατότητες του Ειδικού
Λογαριασµού Αλληλοβοηθείας, η οικεία Διοικούσα Επιτροπή
µπορεί να εγκρίνει τη χορήγηση του εφάπαξ βοηθήµατος, κατά
προτεραιότητα έναντι άλλων δικαιούχων που έχουν υποβάλει τα
προβλεπόµενα δικαιολογητικά για την καταβολή του σε αυτούς,
στις εξής, κατά µεταξύ τους σειρά προβαδίσµατος, περιπτώσεις:

α) αυτεπάγγελτη αποστρατεία του δικαιούχου λόγω θανάτου
του,

β) αυτεπάγγελτη αποστρατεία του δικαιούχου λόγω σωµατι-
κής ανικανότητάς του, κατόπιν απόφασης της οικείας κατά
κλάδο Ανώτατης Υγειονοµικής Επιτροπής,

γ) αναπηρία µέλους της οικογένειας του αποστρατευόµενου
(σύζυγος –τέκνα) σε ποσοστό από εξήντα επτά τοις εκατό (67%)
και άνω, που πιστοποιείται από την κατά περίπτωση αρµόδια
πρωτοβάθµια υγειονοµική επιτροπή.»

Άρθρο 36
Ρύθµιση θεµάτων Οικοδοµικού Συνεταιρισµού

Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού

1. Η εποπτεία λειτουργίας του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού
Μόνιµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού (ΟΣΜΑΕΣ) επαναφέ-
ρεται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από το Υπουργείο Οικονο-
µικών, στο οποίο είχε περιέλθει, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 39 του ν. 4030/2011 (Α’� 249), και εξακολουθεί για χρο-
νικό διάστηµα δώδεκα (12) µηνών να διέπεται από τις διατάξεις
του α.ν. 564/ 1968 (Α’� 220).

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας το ως  άνω
χρονικό διάστηµα µπορεί να παραταθεί για δώδεκα (12) επιπλέον
µήνες.

3. Μέσα σε ένα (1) µήνα από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας συγκροτεί µε απόφασή του
νέο διοικητικό και εποπτικό συµβούλιο του συνεταιρισµού, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις του α.ν. 564/1968, υπό την
επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρθρου 41 του παρόντος
νόµου. Το νέο διοικητικό συµβούλιο οφείλει σε χρονικό διάστηµα
ενός (1) µηνός από τη συγκρότησή του να εναρµονίσει το κατα-
στατικό λειτουργίας του ΟΣΜΑΕΣ µε τις προβλέψεις του παρόν-
τος άρθρου.

4. Κατά παρέκκλιση της παρ.1 του άρθρου 12 του     α.ν.

564/1968 η µη κτήση της ιδιότητας του µέλους του ΟΣΜΑΕΣ δεν
συνιστά κώλυµα για το διορισµό ως µέλους του διοικητικού συµ-
βουλίου του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού.

5. Μετά την παρέλευση του χρονικού διαστήµατος της παρ.1
ή της παρ. 2 κατά περίπτωση, το διοικητικό συµβούλιο του
ΟΣΜΑΕΣ οφείλει σε αποκλειστική προθεσµία τριών µηνών να
εναρµονίσει εκ νέου το καταστατικό λειτουργίας του µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 39 του ν. 4030/ 2011. Με την κατάθεση του
νέου καταστατικού στο οικείο ειρηνοδικείο η εποπτεία του
ΟΣΜΑΕΣ περιέρχεται στο Υπουργείο Οικονοµικών.

Άρθρο 37
Επιστροφή αποδοχών που παρακρατήθηκαν

σε στρατιωτικούς που τέθηκαν
σε δυνητική ή αυτοδίκαιη αργία

1. Το σύνολο ή µέρος των αποδοχών που παρακρατήθηκαν
από στρατιωτικό, επειδή τέθηκε σε δυνητική ή αυτοδίκαιη αργία,
δυνάµει διατάξεων που καταργήθηκαν µε την παρ. 1 του άρθρου
3 του ν. 4325/2015 (Α’� 47), µπορεί να του αποδοθεί µετά από ει-
δικά αιτιολογηµένη απόφαση του πειθαρχικού συµβουλίου εφό-
σον αυτός:

α) απαλλαγεί µε τελεσίδικη δικαστική απόφαση που δηµοσι-
εύεται µετά την έναρξη ισχύος του ν. 4325/2015 ή

β) τιµωρηθεί µετά την έναρξη ισχύος του ίδιου νόµου µε πει-
θαρχική ποινή που δεν συνεπάγεται την οριστική έξοδό του από
τις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων.

2. Εφόσον ο στρατιωτικός απαλλαγεί από κάθε πειθαρχική ευ-
θύνη µετά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ν. 4325/2015, επι-
στρέφεται σε αυτόν το σύνολο των αποδοχών του που
παρακρατήθηκε εξαιτίας της θέσης του σε αργία κατ’ εφαρµογή
διατάξεων που καταργήθηκαν µε την παράγραφο 1 του άρθρου 3
του ίδιου νόµου. Το ίδιο ισχύει, αν µετά την έναρξη ισχύος του
ίδιου νόµου, αποδειχθεί αβάσιµη η υπόνοια για άτακτη διαχείριση.

Άρθρο 38
Ατυχήµατα µε εναέρια και πλωτά µέσα

των Ενόπλων Δυνάµεων

Οι διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 976/1979 (Α’ 236), οι οποίες
ρυθµίζουν την έκταση της ευθύνης των οδηγών για τα τροχαία
ατυχήµατα που προκαλούνται από µηχανοκίνητα οχήµατα του
Δηµοσίου, εφαρµόζονται ανάλογα και για τα ατυχήµατα που
προκαλούνται από εναέρια και πλωτά µέσα των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Άρθρο 39
Διατήρηση δεσποζόµενων ζώων συντροφιάς

στα στρατιωτικά οικήµατα

Οι διατάξεις του ν. 4039/2012 (Α’�15) για τα δεσποζόµενα ζώα
συντροφιάς ισχύουν και για τα στρατιωτικά οικήµατα του ν.δ.
2475/1953 (Α’� 191).

Άρθρο 40
Παρακολούθηση πειθαρχικών διαδικασιών

του στρατιωτικού προσωπικού
από το Σώµα Επιθεωρητών - Ελεγκτών

Δηµόσιας Διοίκησης

Η παρ. 3Α του άρθρου 2 του ν. 3074/2002 (Α’� 296), που προ-
στέθηκε µε την περίπτωση 1 της υποπαραγράφου ΣΤ11 της παρ.
ΣΤ’ του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’� 107), αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«3Α. Το Σ.Ε.Ε.Δ.Δ. παρακολουθεί τις πειθαρχικές διαδικασίες
στους φορείς της περίπτωσης α� της παραγράφου 2, µε εξαί-
ρεση το στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων (ΕΔ).
Για το σκοπό αυτόν κάθε πράξη µε την οποία ασκείται πειθαρχική
δίωξη και κάθε πειθαρχική απόφαση κοινοποιούνται υποχρεω-
τικά στο Σ.Ε.Ε.Δ.Δ., µε εξαίρεση τις σχετικές πράξεις και αποφά-
σεις που αφορούν στο στρατιωτικό προσωπικό των ΕΔ.»
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Άρθρο 41
Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου

του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

1. Στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας (ΥΠ.ΕΘ.Α.) συνιστάται, επι-
τροπή, αποτελούµενη από ένα δικαστικό λειτουργό των πολιτι-
κών δικαστηρίων µε βαθµό Εφέτη, έναν ανώτερο αξιωµατικό του
τµήµατος οικονοµικής µέριµνας και λογιστικού της Διεύθυνσης
Οικονοµικού της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικού Σχεδιασµού
και Υποστήριξης του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, έναν ανώτερο
αξιωµατικό του Νοµικού Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων και
έναν ανώτερο αξιωµατικό της Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου
(Μ.Ε.Ε.).

2. Η επιτροπή αυτή έχει ως αρµοδιότητα τον έλεγχο των ευ-
ρηµάτων της Μ.Ε.Ε., µε σκοπό τη διακρίβωση τυχόν ευθυνών. Η
επιτροπή µετά την ολοκλήρωση του διενεργούµενου ελέγχου
συντάσσει έκθεση αποτελεσµάτων, την οποία υποβάλλει στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, προκειµένου ο ίδιος να ενεργήσει στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του. Εφόσον προκύπτουν ενδείξεις
τέλεσης ποινικού αδικήµατος, η επιτροπή αποστέλλει την ως άνω
έκθεση αµελλητί στις κατά περίπτωση αρµόδιες εισαγγελικές
αρχές.

3. Η επιτροπή συγκροτείται εντός τριάντα (30) ηµερών από την
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν έκδοσης της πράξης
διάθεσης του δικαστικού λειτουργού µε βάση τις κείµενες δια-
τάξεις. Τα µέλη της επιτροπής ορίζονται για θητεία δύο (2) ετών.
Ο δικαστικός λειτουργός προεδρεύει της επιτροπής και απαλ-
λάσσεται των λοιπών δικαστικών καθηκόντων του κατά το χρο-
νικό διάστηµα της οριζόµενης θητείας του.

4. Στην περίπτωση β� της παρ. 1 του άρθρου 12 του     ν.
4320/2015 (Α� 29) προστίθενται δεύτερο και τρίτο εδάφια ως
εξής:

«Ειδικά για τη Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας (Μ.Ε.Ε./ΥΠ.ΕΘ.Α.), τον επιχειρησιακό έλεγχο
αυτής ασκεί ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο οποίος εποπτεύει τη
δράση της και ορίζει το Διευθυντή της. Ο Διευθυντής της
Μ.Ε.Ε./ΥΠ.ΕΘ.Α., δια του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ενηµερώνει
τον αρµόδιο για την καταπολέµηση της διαφθοράς Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για την
έναρξη και το αποτέλεσµα των διενεργούµενων από τη Μ.Ε.Ε.
ελέγχων και συντονίζει τη δράση αυτής µε τις ανωτέρω αναφε-
ρόµενες υπηρεσίες στο πλαίσιο συντονισµένων προγραµµάτων
δράσης για την καταπολέµηση της διαφθοράς.»

5. Οι ελεγκτές της Μ.Ε.Ε. απαγορεύεται να µετέχουν ως µέλη
σε διοικητικά ή εποπτικά συµβούλια νοµικών προσώπων που υπά-
γονται στο ΥΠ.ΕΘ.Α. ή εποπτεύονται από αυτό. Η ίδια απαγό-
ρευση ισχύει και για τους οικονοµικούς επιθεωρητές
αξιωµατικούς του Ελεγκτικού Σώµατος του Στρατού Ξηράς,
καθώς τους οικονοµικούς αξιωµατικούς του Πολεµικού Ναυτικού
και της Πολεµικής Αεροπορίας για το χρόνο που υπηρετούν ως
οικονοµικοί επιθεωρητές στους οικείους κλάδους.

Άρθρο 42
Ακαδηµαϊκή συνεργασία Σχολών
των Ενόπλων Δυνάµεων µε ΑΕΙ

Η Ανώτατη Διακλαδική Σχολή Πολέµου, η Σχολή Εθνικής Άµυ-
νας και οι Σχολές Ανώτατης Τεχνικής Εκπαίδευσης του Στρατού
Ξηράς του άρθρου 4 του ν. 1394/1983 (Α’� 125) µπορούν να συ-
νάπτουν προγραµµατικές συµφωνίες συνεργασίας µε ΑΕΙ για τη
διοργάνωση κοινών µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών,
σεµιναρίων, ανταλλαγών φοιτητών και για κάθε άλλη συναφή
δραστηριότητα.

Άρθρο 43
Τροποποίηση διατάξεων στρατολογικής φύσεως

1. H παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 3421/2005 (Α’� 302) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«4.α. Οι πτυχιούχοι των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού

(Α.Ε.Ν.) µεταφέρονται αυτεπαγγέλτως στο Πολεµικό Ναυτικό µε
πράξη της αρµόδιας Στρατολογικής Υπηρεσίας, µέχρι και την
προηγούµενη της ηµεροµηνίας που υποχρεούνται για κατάταξη
ή επανακατάταξη, εφόσον δεν είχαν κατανεµηθεί στον κλάδο
αυτόν. Με όµοια πράξη, οι πτυχιούχοι χειριστές αεροπλάνων και
ελικοπτέρων της Σχολής Πολιτικής Αεροπορίας (Σ.ΠΟ.Α.) ή
άλλης σχολής του εσωτερικού ή του εξωτερικού, εγκεκριµένης
ή αναγνωρισµένης αντίστοιχα από την Υπηρεσία Πολιτικής Αε-
ροπορίας, µεταφέρονται αντίστοιχα στην Πολεµική Αεροπορία
και στον Στρατό Ξηράς, εφόσον δεν είχαν κατανεµηθεί στους
κλάδους αυτούς, κατόπιν αιτήµατός τους που υποβάλλεται στην
αρµόδια Στρατολογική Υπηρεσία µέχρι και την προηγούµενη της
ηµεροµηνίας που υποχρεούνται για κατάταξη ή επανακατάταξη.
Οι κατά τα ανωτέρω µεταφερόµενοι στο Στρατό Ξηράς, καθώς
και οι στρατεύσιµοι που είναι πτυχιούχοι χειριστές ελικοπτέρων
σχολών του προηγούµενου εδαφίου και έχουν ήδη κατανεµηθεί
στον ως άνω κλάδο επιλέγονται αποκλειστικά στο Όπλο της Αε-
ροπορίας Στρατού.

β. Σε περίπτωση επανακατάταξης, η κατά περίπτωση µετα-
φορά της προηγούµενης παραγράφου επιτρέπεται µόνο εάν οι
πτυχιούχοι των εν λόγω Σχολών δεν έχουν συµπληρώσει πραγ-
µατική στρατιωτική υπηρεσία ενός (1) µήνα. Ο περιορισµός
αυτός ισχύει και για την περίπτωση της επιλογής στο Όπλο της
Αεροπορίας Στρατού των στρατευσίµων που έχουν κατανεµηθεί
στον κλάδο του Στρατού Ξηράς και είναι πτυχιούχοι χειριστές
ελικοπτέρων των Σχολών του δευτέρου εδαφίου της υποπαρα-
γράφου α�.»

2. Η περίπτωση ζ� της παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 3421/2005,
όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 77 του ν.
3883/2010, αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ. Oι µοναχοί ή δόκιµοι µοναχοί, που µονάζουν σε Μονή του
Αγίου Όρους ή στη Μονή του Πατριαρχείου των Ιεροσολύµων,
εφόσον το επιθυµούν.»

Άρθρο 44
Σχολές εκπαίδευσης Στρατού Ξηράς

Μετά την υποπερίπτωση 5 της περίπτωσης α� της παρ. 1 του
άρθρου 4 του ν. 1394/1983 (Α’� 125), προστίθεται υποπερίπτωση
5Α, ως εξής:

«5Α) Σχολή Αεροπορίας Στρατού.»

Άρθρο 45

Η διάταξη της περίπτωσης γ� της παρ. 4 του άρθρου 63 του
ν.δ. 1400/1973 (Α� 114) ισχύει και για τους εν ενεργεία ανθυπα-
σπιστές και υπαξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ�
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 46
Εξουσιοδοτήσεις

1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται εντός οκτώ (8) µηνών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, κατόπιν πρότασης
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ύστερα από εισήγηση του Αρχη-
γού Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας και γνώµη του Αρχηγού Γε-
νικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, κυρώνεται ο οργανισµός της
Σ.Μ.Υ.Α. µε τον οποίο καθορίζονται:

α) θέµατα οργάνωσης, διοίκησης και λειτουργίας της Σχολής,
β) θέµατα διδακτικού προσωπικού και προσωπικού υποστήρι-

ξης,
γ) οι ειδικότητες των κατευθύνσεων στις οποίες δύνανται να

εκπαιδευτούν οι σπουδαστές που θα φοιτήσουν στη Σχολή, ο
τρόπος επιλογής και ένταξής τους σε αυτές, οι ειδικότητες µο-
νίµων υπαξιωµατικών της ΠΑ που θα αποκτούν µε την έξοδό τους
από τη Σχολή µε βάση την εκπαίδευση τους στις ειδικότητες κα-
τευθύνσεων, καθώς και η ένταξή τους στις ήδη υφιστάµενες επε-
τηρίδες των προερχοµένων από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές
Υπαξιωµατικών,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 21 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 (ΠΡΩΙ) 13189



δ) η διάρκεια και τα αντικείµενα της εκπαίδευσης, τα κριτήρια
αξιολόγησης και επιτυχίας των εκπαιδευόµενων και κάθε άλλη
λεπτοµέρεια σχετικά µε την παρεχόµενη εκπαίδευση,

ε) οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες αξιολόγησης από τους
σπουδαστές του διδακτικού εκπαιδευτικού έργου που παρέχεται
στη Σχολή.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
δεται κατόπιν εισήγησης του Αρχηγού Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας εντός τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου, καθορίζεται η ειδικότερη διοικητική υπα-
γωγή, η οργάνωση και η στελέχωση της ΜΟ.Μ.ΚΑ., η διαδικασία
διάθεσης του προσωπικού και των µέσων από τα Γενικά Επιτε-
λεία, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά στη
λειτουργία της. Η ως άνω απόφαση δεν δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Οι-
κονοµικών, η οποία εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, ρυθµίζονται οι µηνιαίες απο-
λαβές και τα οδοιπορικά έξοδα του Διευθυντή της ΥΠ.Α.Α.Π.ΕΔ..

4. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδί-
δεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου, καθορίζονται τα ειδικότερα θέµατα της συνεργασίας
της ΥΠ.Α.Α.Π.ΕΔ. µε τα Ταµεία, τα θέµατα στελέχωσης, οργάνω-
σης και λειτουργίας της ΥΠ.Α.Α.Π.ΕΔ., καθώς και ειδικότερα θέ-
µατα της διαδικασίας αξιοποίησης των ακινήτων του άρθρου 10.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που δεν δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται ο
αριθµός οργανικών θέσεων που κατανέµεται στους προερχόµε-
νους από την κατηγορία των µονιµοποιηθέντων εθελοντών του
ν.δ. 445/1974 (Α� 160) αξιωµατικούς των Σωµάτων Τεχνικής Υπο-
στήριξης και Υπηρεσιών Υποστήριξης της ΠΑ, από το σύνολο
των νοµοθετηµένων οργανικών θέσεων των αξιωµατικών των Σω-
µάτων αυτών.

6. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων καθορίζεται η έν-
νοια του ατυχήµατος που προκαλείται από εναέρια και πλωτά
µέσα των Ενόπλων Δυνάµεων, τα όργανα και η διαδικασία διε-
ρεύνησης αυτού και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή του
άρθρου 38.

7. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζονται
τα ειδικότερα ζητήµατα οργάνωσης και λειτουργίας της επιτρο-
πής των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 41.

8. Τα σχετικά µε την πιστοποίηση ή την οργάνωση των κοινών
µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών, σεµιναρίων, ανταλλα-
γών φοιτητών και άλλων συναφών δραστηριοτήτων του άρθρου
42, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα ρυθµίζονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.

Άρθρο 47
Μεταβατικές διατάξεις

1. Διαδικασίες σύναψης συµβάσεων προµηθειών και υπηρε-
σιών στον τοµέα της Άµυνας του τρίτου Μέρους του ν.
3978/2011, οι οποίες έχουν ήδη ξεκινήσει από τη ΓΔΑΕΕ κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, συνεχίζονται και ολο-
κληρώνονται από την ίδια Γενική Διεύθυνση, η οποία παρακολου-
θεί και την εκτέλεσή τους, πλην της διενέργειας των παραλαβών.

2. Για τους αξιωµατικούς Νοσηλευτικής που κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου έχουν εγγραφεί ως φοιτητές στην
Ιατρική, Οδοντιατρική, Κτηνιατρική και Φαρµακευτική Σχολή ή σε
Τµήµα Ψυχολογίας Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος εξακο-
λουθούν να ισχύουν οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του
άρθρου 26 του   ν. 1911/1990 (Α� 166), όπως αυτές ίσχυαν πριν
από την τροποποίησή τους µε το άρθρο 23. Το ίδιο ισχύει και για
τους αξιωµατικούς της γενικής ειδικότητας των Οδοντιάτρων
που κατά την ίδια ηµεροµηνία είναι εγγεγραµµένοι φοιτητές Ια-
τρικής Σχολής.

3. Οι υπηρετούντες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου αξιωµατικοί των Σωµάτων Τεχνικής Υποστήριξης και Υπη-

ρεσιών Υποστήριξης της ΠΑ εγγράφονται στην επετηρίδα του
τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 3883/2010 (Α�
167), όπως η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την υποπα-
ράγραφο α� της παραγράφου 21 του άρθρου 18, βάσει της
θέσης που κατέχουν στην επετηρίδα στην οποία είναι εγγεγραµ-
µένοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

4. Διέπονται εφεξής από τις διατάξεις του ν. 324/1976, όπως
τροποποιείται µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, οι εξής:

α) οι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας και των τριών κλάδων
των ΕΔ που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου εκπλη-
ρώνουν τη δεκαοκταετή υποχρέωση παραµονής τους κατά τις
διατάξεις του ν. 324/1976, όπως αυτός ίσχυε πριν την τροποποί-
ησή του µε τον παρόντα νόµο,

β) οι ιπτάµενοι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας και των τριών
κλάδων των ΕΔ που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
έχουν συµπληρώσει τη δεκαοκταετή υποχρέωση παραµονής
τους και συνεχίζουν να υπηρετούν κατ’ εφαρµογή των διατάξεων
των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 14 του ν. 324/1976,όπως
το άρθρο αυτό ίσχυε πριν από την κατάργησή του µε την περί-
πτωση η� του άρθρου 48 του παρόντος νόµου,

γ) οι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας της παρ. 2 του άρθρου
8 του ν. 324/1976, όπως το άρθρο αυτό ίσχυε πριν από την τρο-
ποποίηση του µε την παράγραφο 34 του άρθρου 18 .

5. Οι υπηρετούντες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας που υπέβαλαν αίτηση πα-
ραµονής στην ενέργεια κατ’ εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 324/1976, όπως το άρθρο αυτό ίσχυε πριν από την κα-
τάργησή του µε την περίπτωση η� της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 48, και η αίτησή τους έχει απορριφθεί, συνεχίζουν να
υπηρετούν, διεπόµενοι στο εξής από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου. Εφόσον ο λόγος της απόρριψης τους δεν αφορά στην
πτητική τους καταλληλότητα, συνεχίζουν να υπηρετούν ως ιπτά-
µενοι.

6. Οι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας που υπάγονται στις δια-
τάξεις του ν. 324/1976, όπως αυτός ίσχυε πριν από την τροπο-
ποίησή του µε τον παρόντα νόµο, και κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου έχουν συµπληρώσει τα απαιτούµενα προ-
σόντα για προαγωγή στο βαθµό του Ταγµατάρχη και Αντισυν-
ταγµατάρχη και αντιστοίχων των άλλων κλάδων των Ενόπλων
Δυνάµεων, σύµφωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 30 και 33
του άρθρου 18, προάγονται µε έκτακτη κρίση που διενεργείται
εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου, της προαγωγής τους λογιζόµενης αναδροµικά από την
ηµεροµηνία συµπλήρωσης των απαιτούµενων προσόντων. Οι
ανωτέρω αξιωµατικοί δεν αποκτούν δικαίωµα καταβολής ανα-
δροµικών αποδοχών λόγω της αναδροµικής βαθµολογικής τους
προαγωγής.

7. Αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας που κατά την έναρξη
ισχύος του νόµου αυτού διανύουν το δεύτερο ήµισυ του εικο-
στού εβδόµου έτους πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας, κατ’
εφαρµογή των διατάξεων των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
14 του ν. 324/1976, όπως αυτές ίσχυαν πριν από την κατάργησή
τους µε την περίπτωση η� της παραγράφου 1 του άρθρου 48,
µπορούν µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµε-
ρών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου να υποβάλουν
την αίτηση της παρ. 1 του άρθρου 8Α του ν. 324/1976 για την πα-
ραµονή τους στην ενέργεια, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ως
άνω άρθρου 8Α. Για αυτούς η ως άνω αίτηση εξετάζεται το αρ-
γότερο εντός µηνός από τη συµπλήρωση της εικοσιεπταετούς
πραγµατικής υπηρεσίας και παρατείνεται η παραµονή τους στις
τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων µέχρι την έκδοση διοικητικής
πράξης απόρριψης της αίτησης αυτής ή, σε περίπτωση αποδο-
χής της,  µέχρι τις τακτικές κρίσεις του έτους που συµπληρώ-
νονται τριάντα πέντε (35) έτη πραγµατικής στρατιωτικής
υπηρεσίας κατά τις διατάξεις του άρθρου 4 του ν. 324/1976 ή τις
τακτικές κρίσεις του έτους που συµπληρώνεται το εξηκοστό έτος
της ηλικίας τους, εφόσον η συµπλήρωση του ως άνω ηλικιακού
ορίου επέρχεται νωρίτερα, υπό την επιφύλαξη ειδικότερων δια-
τάξεων του άρθρου 8Α του ίδιου νόµου.

8. Διαδικασίες σύναψης συµβάσεων εκποίησης µη επιχειρη-
σιακά αναγκαίου στρατιωτικού εξοπλισµού, οι οποίες έχουν ξε-
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κινήσει πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, κατ’ εφαρ-
µογή του άρθρου 107 του ν. 3978/ 2011, όπως το άρθρο αυτό
ίσχυε πριν από την τροποποίησή του µε το άρθρο 34, συνεχίζουν
και ολοκληρώνονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά
το χρόνο έναρξής τους. Το ίδιο ισχύει και για την εκτέλεση των
συµβάσεων εκποίησης µη επιχειρησιακά αναγκαίου στρατιωτι-
κού εξοπλισµού που είχαν συναφθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου
107 του ν. 3978/2011, όπως το άρθρο αυτό ίσχυε πριν από την
τροποποίησή του µε το άρθρο 34.

9. Οι διατάξεις του άρθρου 17 καταλαµβάνουν και τους υπη-
ρετούντες στη θέση του Αρχηγού Γενικού Επιτελείου κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

10. Οι διατάξεις των παραγράφων 18α και 21 του άρθρου 18
έχουν αναδροµική εφαρµογή για τους εν ενεργεία αξιωµατικούς
της περίπτωσης 5 της παρ. β� του άρθρου 2 του ν. 3883/2010,
από την 24η Σεπτεµβρίου 2010. Οι ως άνω αξιωµατικοί, εφόσον
υποβάλουν σχετική αίτηση για την υπαγωγή τους στις διατάξεις
του παρόντος νόµου εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα
(30) ηµερών από την έναρξη ισχύος του, κρίνονται εκτάκτως
εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή της, και εκδίδονται τα προ-
εδρικά διατάγµατα και οι λοιπές διοικητικές πράξεις που απαι-
τούνται για την εφαρµογή του πρώτου εδαφίου. Για το
στρατιωτικό προσωπικό που κατ’ εφαρµογή των ανωτέρω εδα-
φίων αποκτά δικαίωµα αναδροµικής βαθµολογικής προαγωγής,
δεν γεννώνται δικαιώµατα αναδροµικής καταβολής των αντίστοι-
χων αποδοχών.

11. Εν ενεργεία αξιωµατικοί που προέρχονται από Ανώτερες
Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών, καθώς και την κατηγορία
των µονιµοποιηθέντων εθελοντών του ν.δ. 445/1974 και των µο-
νιµοποιηθησών εθελοντριών του ν. 705/1977, οι οποίοι έχουν
συµπληρώσει είκοσι πέντε (25) έτη πραγµατικής στρατιωτικής
υπηρεσίας µέχρι 31.12.2014 και κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου έχουν συµπληρώσει τις προϋποθέσεις για κρίση
και προαγωγή στον επόµενο βαθµό, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 2439/1996 στις οποίες υπάγονται κατ’ εφαρµογή της πα-
ραγράφου 26 του άρθρου 18, κρίνονται εκτάκτως εντός τετρα-
µήνου από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Η προαγωγή
όσων εκ των ανωτέρω αξιωµατικών κριθούν προακτέοι ανατρέχει
στην ηµεροµηνία που συµπλήρωσαν τις σχετικές προϋποθέσεις.
Για τους αξιωµατικούς που αποκτούν δικαίωµα αναδροµικής
βαθµολογικής προαγωγής κατ’ εφαρµογή της παρούσας παρα-
γράφου, δεν γεννάται δικαίωµα αναδροµικής καταβολής των αν-
τίστοιχων αποδοχών.

Άρθρο 48
Καταργούµενες διατάξεις

Καταργούνται οι εξής διατάξεις:
α) η παρ. 12 του άρθρου 15, οι περιπτώσεις α� και δ� της παρ.

2 του άρθρου 25, και η παρ. 3 του άρθρου 55 του ν. 3883/2010,
β) η περίπτωση ε� της παρ. 3 του άρθρου 8 του π.δ. 151/1997

(Α� 129),
γ) το άρθρο 18 του ν. 4250/2014 (Α’� 74),
δ) το άρθρο 10 του ν. 719/1977 (Α’ 301), όπως αντικαταστά-

θηκε µε το άρθρο 11 του ν. 1989/1991 (Α�192),
ε) η παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 3187/2003 (Α� 233), όπως το

άρθρο αυτό τροποποιήθηκε και ισχύει,
στ) η υποπερίπτωση 2 της περίπτωσης γ� της παρ. 1 του άρ-

θρου 4 του ν. 1394/1983 (Α’� 125),
ζ) η παρ. 1 του άρθρου 8 του π.δ. 107/1998 (Α’�98),
η) το άρθρο 14 του ν. 324/1976 (Α’� 127) που προστέθηκε µε

το άρθρο 9 του ν. 2984/2002 (Α’151),
θ) τα π.δ. 424/1977 (Α� 130) και 317/1988 (Α’� 147),
ι) κάθε γενική ή ειδική διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις

του νόµου αυτού ή ρυθµίζει τα ίδια θέµατα µε διαφορετικό
τρόπο.

Άρθρο 49

Η παρ. 3 του άρθρου 119 του ν. 4249/2014  (Α’ 73) αντικαθί-
σταται, από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«3. Το χρονικό διάστηµα παραµονής στο προϋφιστάµενο κα-
θεστώς δεν µπορεί να υπερβεί τα δύο (2) έτη από την έναρξη
υλοποίησης των εκπαιδεύσεων των εθελοντών πολιτικής προστα-
σίας µέσω της Εθνικής Σχολής Πολιτικής Προστασίας
(Ε.Σ.ΠΟ.Π.) του άρθρου 69. Άπρακτη παρέλευση του ως άνω
χρονικού διαστήµατος, χωρίς προσαρµογή των Εθελοντών και
των Εθελοντικών Οµάδων συνιστά λόγο αυτοδίκαιης διαγραφής
τους από τα οικεία Μητρώα Εθελοντών και Εθελοντικών Οργα-
νώσεων.»

Άρθρο 50

Στο ν. 1264/1982 (Α’ 79) µετά το άρθρο 30Β προστίθεται
άρθρο 30Γ ως εξής:

«Άρθρο 30Γ

1. Ο νόµος αυτός, όπως ισχύει σήµερα, εκτός από τις διατά-
ξεις των άρθρων 1 παρ. 3, 7 παρ. 1 και 3, 14 παράγραφοι 3 έως
10, 15, 16 παράγραφοι 5 και 7 έως 9, 17, 18 παρ. 1, 19 έως 22,
23 παράγραφοι 1 και 2, 24, 26, 27 και 30, εφαρµόζεται ανάλογα,
µε τις ειδικές ρυθµίσεις που προβλέπονται στις επόµενες παρα-
γράφους του άρθρου αυτού και στους εν ενεργεία στρατιωτι-
κούς όλων των Κλάδων και βαθµών των Ενόπλων Δυνάµεων, ως
και των Κοινών Σωµάτων, ανεξαρτήτως προέλευσης.

2. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος άρθρου,
όπου στο νόµο αυτόν χρησιµοποιούνται οι όροι «εργοδότης»,
«επιχείρηση» ή «εκµετάλλευση» νοείται το Δηµόσιο και όπου χρη-
σιµοποιείται ο όρος «εργαζόµενοι» νοείται το προσωπικό της
προηγούµενης παραγράφου. Οµοίως, όπου γίνεται λόγος για
Εργατικό Κέντρο, η µνεία δεν αφορά σε αυτούς.

3. Με την επιφύλαξη της διάταξης του άρθρου 281 του Αστι-
κού Κώδικα, η άσκηση του δικαιώµατος σύστασης σωµατείων και
συµµετοχής σε αυτά δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τα όρια που
προσδιορίζονται από τις ιδιοµορφίες, την αποστολή και ιδιαίτερα
τον εθνικό, κοινωνικό και υπερκοµµατικό χαρακτήρα των Ενό-
πλων Δυνάµεων.

4. Οι εν ενεργεία στρατιωτικοί επιτρέπεται να συστήσουν:
α. Σε κάθε Περιφέρεια (Ο.Τ.Α) ή Περιφερειακή Ενότητα του ν.

3852/2010 (Α’87), όπως ισχύει κάθε φορά, µια πρωτοβάθµια Πε-
ριφερειακή Ένωση εν ενεργεία Στρατιωτικών, µε την επωνυµία:
«Ένωση Στρατιωτικών Περιφέρειας ή Περιφερειακής Ενότητας
....», στην οποία δύνανται να εγγραφούν οι υπηρετούντες στις
Μονάδες, που εδρεύουν στα γεωγραφικά όρια της Περιφέρειας
ή Περιφερειακής Ενότητας αυτής, εν ενεργεία στρατιωτικοί όλων
των Κλάδων και βαθµών, ως και των Κοινών Σωµάτων, ανεξαρ-
τήτως προέλευσης.

β. Μία Πανελλήνια Οµοσπονδία των πρωτοβάθµιων Περιφερει-
ακών Ενώσεων, ως δευτεροβάθµιο σωµατείο, µε την επωνυµία:
«Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών».

5. Κάθε εν ενεργεία στρατιωτικός δικαιούται να είναι µέλος
µόνο του σωµατείου της Περιφέρειας ή της Περιφερειακής Ενό-
τητας στην οποία εδρεύει η Μονάδα όπου υπηρετεί, κατά τις δια-
τάξεις της προηγούµενης παραγράφου. Σε περίπτωση που
υπηρετεί σε Μονάδα που εδρεύει σε Περιφέρεια ή Περιφερειακή
Ενότητα στην οποία δεν υφίσταται σωµατείο δύναται να εγγρά-
φει στο υφιστάµενο σωµατείο που βρίσκεται στην εγγύτερη της
Μονάδας Περιφέρεια ή Περιφερειακή Ενότητα. Σε περίπτωση
µετάθεσής του σε άλλη Μονάδα, η οποία εδρεύει σε άλλη Περι-
φέρεια ή Περιφερειακή Ενότητα, διαγράφεται υποχρεωτικώς και
αυτοδικαίως, χωρίς άλλη διατύπωση, από το σωµατείο, του
οποίου ήταν µέλος και δικαιούται να εγγράφει σε αυτό της Περι-
φέρειας ή Περιφερειακής Ενότητας στα γεωγραφικά όρια της
οποίας εδρεύει η Μονάδα στην οποία µετατίθεται, µε τη διαδι-
κασία εγγραφής που προβλέπει το καταστατικό του νέου σωµα-
τείου. Η υποχρέωση διαγραφής δεν ισχύει αν η µετάθεση έγινε
για λόγους εκπαίδευσης ή µετεκπαίδευσης και για όσο χρόνο
διαρκεί αυτή. Ειδικά, για τους εν ενεργεία στρατιωτικούς που
υπηρετούν για οποιοδήποτε λόγο εκτός ελληνικής επικράτειας,
ως Περιφέρεια του πρώτου εδαφίου της παρούσας παραγράφου
νοείται η Περιφέρεια Αττικής.
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6. Οι γενικές συνελεύσεις των πρωτοβάθµιων σωµατείων και
το συνέδριο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας θα συγκαλούνται,
υποχρεωτικά, σε µη εργάσιµες ηµέρες και ώρες. Τα µέλη που
δεν δύνανται να παρευρεθούν στις συνελεύσεις των σωµατείων
τους, λόγω υπηρεσιακών κωλυµάτων, µπορούν να αντιπροσω-
πευθούν από άλλα µέλη και µε την αναλογία ένα (1) προς ένα (1)
µέλος, µε υπεύθυνη δήλωση που συντάσσεται από το κωλυόµενο
µέλος, στην οποία αναφέρεται το µέλος που θα το αντιπροσω-
πεύσει και θεωρείται από το διοικητή της Μονάδας.

7. Στον Πρόεδρο και στον Γενικό Γραµµατέα κάθε πρωτοβάθ-
µιου σωµατείου παρέχονται, για την εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεών τους, ειδικές άδειες απουσίας έως τρεις (3) ηµέρες το
µήνα, κατ’ ανώτατο όριο, ενώ στον Πρόεδρο και στον Γενικό
Γραµµατέα της Οµοσπονδίας παρέχονται έως πέντε (5) ηµέρες
το µήνα, κατ’ ανώτατο όριο. Στους αντιπροσώπους της Οµο-
σπονδίας παρέχεται ειδική άδεια απουσίας καθ’ όλη τη διάρκεια
των συνεδρίων στα οποία µετέχουν, η οποία όµως δεν δύναται
να υπερβαίνει τις τέσσερις (4) ηµέρες κατ’ έτος. Οι δικαιούµενοι
άδειας υποχρεούνται να ενηµερώνουν εγγράφως τον διοικητή
της Μονάδας τους, πριν πέντε (5) τουλάχιστον ηµέρες, εκτός εάν
η σύγκληση των οργάνων στα οποία συµµετέχουν λαµβάνει
χώρα εκτάκτως, οπότε υποχρεούνται να ενηµερώσουν αµέσως
και µε το ταχύτερο δυνατό µέσο. Τα µέλη των Διοικητικών Συµ-
βουλίων των πρωτοβάθµιων σωµατείων µε βαθµό µέχρι και Αντι-
συνταγµατάρχη και αντιστοίχων δεν µετατίθενται όσο διαρκεί η
θητεία τους έξω από την περιοχή της Μονάδας, στην οποία υπη-
ρετούν, εκτός αν το ζητήσουν τα ίδια ή κριθεί τούτο αναγκαίο
λόγω προαγωγής ή επιβολής αµετάκλητης καταστατικής πειθαρ-
χικής ποινής. Η συµµετοχή τους στις θέσεις του Προέδρου και
του Γενικού Γραµµατέα, για όσο χρόνο απαιτείται αυτή, λογίζεται
ως χρόνος υπηρεσίας, κατά τις διατάξεις του ν. 3883/2010 «Υπη-
ρεσιακή εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων - Θέµατα διοίκησης των Ενόπλων Δυνάµεων, Στρατολογίας
και συναφείς διατάξεις» (Α’ 167), όπως ισχύει κάθε φορά.

8. Τα παραπάνω σωµατεία, καθώς και τα µέλη τους, δεν επι-
τρέπεται ιδίως:

α. Να κηρύσσουν ή να συµµετέχουν σε απεργίες και στάσεις
εργασίας, καθώς και να συµµετέχουν σε κάθε είδους εκδηλώσεις
πολιτικών ή συνδικαλιστικών φορέων ή πολιτικών προσώπων ή
να ασκούν προπαγάνδα υπέρ ή κατά αυτών. Εξαιρούνται τα συ-
νέδρια και οι πολιτιστικές εκδηλώσεις των συνδικαλιστικών φο-
ρέων των Σωµάτων Ασφαλείας.

β. Να προσχωρούν ή να γίνονται µέλη άλλων επαγγελµατικών
συνδικαλιστικών οργανώσεων, εκτός των Διεθνών και Ευρωπαϊ-
κών Στρατιωτικών Οργανώσεων ή να εκπροσωπούν άλλους ερ-
γαζοµένους.

γ. Να αναµειγνύονται µε οποιονδήποτε τρόπο σε θέµατα διοί-
κησης των Μονάδων και διοίκησης, οργάνωσης ή δοµής εν γένει
των Ενόπλων Δυνάµεων. Τα Διοικητικά Συµβούλια των Περιφε-
ρειακών Ενώσεων µπορούν να απευθύνονται για επίλυση τυχόν
προβληµάτων τους στους Ανώτερους Στρατιωτικούς Διοικητές
των Περιφερειών ή Περιφερειακών Ενοτήτων όπου ευρίσκεται η
έδρα των σωµατείων. Στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, στον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εθνικής Άµυνας και στον Επιθεωρητή του
Στρατού µπορεί να απευθύνεται µόνο η Πανελλήνια Οµοσπονδία
των Πρωτοβάθµιων Περιφερειακών Ενώσεων.

δ. Να προβαίνουν σε δηµόσιες αντιπαραθέσεις, αντιδικίες ή
προστριβές, καθοιονδήποτε τρόπο και για οποιοδήποτε λόγο,
µέσω των ΜΜΕ ή/και του έντυπου και ηλεκτρονικού τύπου ή/και
των παντός είδους µέσων κοινωνικής δικτύωσης.

ε. Να χρησιµοποιούν οποιουσδήποτε χαρακτηρισµούς και να
ασκούν κριτική σε βάρος της στρατιωτικής ιεραρχίας.

9. Η Οµοσπονδία δύναται να διατηρεί ιστοσελίδα και σελίδες
σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης, για την επίτευξη των σκοπών της,
µέσα από τις οποίες και µόνο υποχρεούνται να προβάλλονται τα
πρωτοβάθµια σωµατεία µέλη της, για κάθε δραστηριότητά τους.

10. Τα πρωτοβάθµια σωµατεία δύνανται να εδρεύουν σε χώρο
εντός στρατοπέδου, που τους παραχωρείται, για το λόγο αυτό,
από τον Ανώτερο Στρατιωτικό Διοικητή της Περιφέρειας ή της
Περιφερειακής Ενότητας, στην έδρα της οποίας ευρίσκονται.

11. Το ΥΠΕΘΑ και το ΓΕΕΘΑ οφείλουν να παραχωρήσουν κα-

τάλληλο χώρο στην Πανελλήνια Οµοσπονδία, προκειµένου να
λειτουργεί ως γνωµοδοτικό όργανο.

12. Οι συνδροµές των µελών των πρωτοβάθµιων σωµατείων,
το ύψος των οποίων καθορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου της Οµοσπονδίας, παρακρατούνται από τη µισθο-
δοσία αυτών, µέσω των οικείων οικονοµικών µισθοδοτικών φο-
ρέων των Γενικών Επιτελείων (ΓΕΣ/ΟΛΚΕΣ, ΓΕΑ/ΟΛΚΑ και ΓΕΝ/Ε'
Κλάδος), στους οποίους διαβιβάζονται µε µέριµνα του Διοικητι-
κού Συµβουλίου της Οµοσπονδίας ονοµαστικές καταστάσεις των
µελών των πρωτοβάθµιων σωµατείων. Το ένα τρίτο (1/3) του
ποσού των συνδροµών, του προηγούµενου εδαφίου, αποδίδεται
σε τραπεζικούς λογαριασµούς των πρωτοβάθµιων σωµατείων
και τα δύο τρίτα (2/3) σε τραπεζικό λογαριασµό της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας.

13. Η Πανελλήνια Οµοσπονδία, πέραν των οργάνων της, που
είναι το Πανελλήνιο Συνέδριο των Αντιπροσώπων, το Διοικητικό
Συµβούλιο, η Εκτελεστική Γραµµατεία και η Εξελεγκτική Επι-
τροπή, οφείλει να συγκροτήσει Πειθαρχικό Συµβούλιο, ενώπιον
του οποίου θα παραπέµπεται κάθε ένωση µέλος της που παρα-
βιάζει τον παρόντα νόµο και το καταστατικό της Οµοσπονδίας,
που θα εγκριθεί κατά τις διατάξεις της επόµενης παραγράφου.

Οι πειθαρχικές ποινές που µπορούν να επιβληθούν στα πρω-
τοβάθµια σωµατεία από την Πανελλήνια Οµοσπονδία είναι:

α. Η έγγραφη επίπληξη.
β. Η προσωρινή διαγραφή από µέλος της Πανελλήνιας Οµο-

σπονδίας, µέχρι δώδεκα (12) µήνες. Το πρωτοβάθµιο σωµατείο
που διαγράφεται προσωρινά αποστερείται των προνοµίων της
παραγράφου 7 του παρόντος άρθρου, για όσο χρόνο διαρκεί η
προσωρινή διαγραφή.

Η πειθαρχική ποινή της έγγραφης επίπληξης επιβάλλεται µε
απόφαση του Πειθαρχικού Συµβουλίου, ενώ η πειθαρχική ποινή
της προσωρινής διαγραφής επιβάλλεται µε απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου, ενώπιον του οποίου καλείται εγγράφως και
επί αποδείξει να παρευρεθεί ο νόµιµος εκπρόσωπος του πρωτο-
βάθµιου σωµατείου.

Μετά την πάροδο του διαστήµατος της προσωρινής διαγρα-
φής το διαγραφέν πρωτοβάθµιο σωµατείο µπορεί οποτεδήποτε
να επανέλθει στην Οµοσπονδία, µε σχετική αίτησή του. Η αίτηση
εξετάζεται στο πρώτο Πανελλήνιο Συνέδριο των Αντιπροσώπων,
το οποίο είτε τη δέχεται, εάν εξέλειπαν οι λόγοι της προσωρινής
διαγραφής,  είτε µπορεί να παρατείνει αιτιολογηµένα την προ-
σωρινή διαγραφή για δώδεκα (12) ακόµη µήνες, µετά την πά-
ροδο της οποίας το πρωτοβάθµιο σωµατείο επανεγγράφεται
αυτοδικαίως και υποχρεωτικά στην Οµοσπονδία.

14. Τα πρωτοβάθµια σωµατεία και το σωµατείο µε την επωνυ-
µία: «Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών», που
έχουν ήδη συσταθεί, οφείλουν να προσαρµόσουν τα καταστα-
τικά τους στις ρυθµίσεις των παραπάνω διατάξεων και να ζητή-
σουν την έγκριση αυτών από τα αρµόδια δικαστήρια µέσα σε έξι
(6) µήνες από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού. Μόνο τα νο-
µικά πρόσωπα, που συνιστώνται και λειτουργούν σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου, µπορούν να εκπροσωπούν τα
συµφέροντα των εν ενεργεία στρατιωτικών.

15. Η εκλογή των οργάνων των πρωτοβάθµιων σωµατείων και
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας ως και των αντιπροσώπων για το
συνέδριο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας γίνεται από ενιαίο ψη-
φοδέλτιο, στο οποίο συµπεριλαµβάνονται όλοι οι υποψήφιοι κατ’
απόλυτη αλφαβητική σειρά. Κάθε εκλογέας µπορεί να θέσει
αριθµό σταυρών ίσο µε το ένα τρίτο (1/3) του αριθµού των εδρών
του διοικητικού συµβουλίου ή της εξελεγκτικής επιτροπής ή των
αντιπροσώπων. Σε περίπτωση κλάσµατος, ο επιτρεπόµενος αριθ-
µός σταυρών στρογγυλοποιείται στον αµέσως προηγούµενο
ακέραιο. Εκλέγονται κατά σειρά οι υποψήφιοι που συγκέντρωσαν
τους περισσότερους σταυρούς προτίµησης, έως ότου συµπλη-
ρωθεί ο αριθµός των εδρών του διοικητικού συµβουλίου ή της
εξελεγκτικής επιτροπής ή των αντιπροσώπων.

16. Στρατιωτικοί που τιµωρήθηκαν πειθαρχικά, για παραπτώ-
µατα που είχαν άµεση ή έµµεση σχέση µε τη δράση τους στο
πλαίσιο των καταστατικών σκοπών των υφιστάµενων, πριν την
έκδοση του παρόντος νόµου, σωµατείων δικαιούνται, εφόσον
είναι στην ενέργεια, να ζητήσουν την επανεξέταση των πειθαρ-

13192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χικών τους υποθέσεων, υποβάλλοντας σχετική αίτηση στην Υπη-
ρεσία εντός ανατρεπτικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από
τη δηµοσίευση του παρόντος. Οι αιτήσεις εξετάζονται από τα
αρµόδια όργανα, τα οποία επέβαλαν τις πειθαρχικές ποινές.

17. Ένας (1) εκπρόσωπος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας του
δευτέρου εδαφίου της τέταρτης παραγράφου του παρόντος άρ-
θρου, που κατέχει οργανική θέση εσωτερικού, υπηρετεί σε Μο-
νάδα της Αττικής και εκλέγεται από το συνέδριο της
Οµοσπονδίας συµµετέχει ως παρατηρητής στα κατά Κλάδο Συµ-
βούλια µεταθέσεων του άρθρου 8 του ν. 3883/2010 «Υπηρεσιακή
εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών του άρθρου των Ενόπλων Δυ-
νάµεων- Θέµατα διοίκησης των Ενόπλων Δυνάµεων, Στρατολο-
γίας και συναφείς διατάξεις» (Α’ 167), εξαιρουµένων των
Συµβουλίων Ανωτάτων. Ο βαθµός του εκπροσώπου θα εξαρτάται
από το Συµβούλιο συµµετοχής του.

18. Ένας (1) εκπρόσωπος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας του
δευτέρου εδαφίου της τέταρτης παραγράφου του παρόντος άρ-
θρου, που κατέχει οργανική θέση εσωτερικού και υπηρετεί σε
Μονάδα της Αττικής, εκλέγεται από το συνέδριο της Οµοσπον-
δίας, συµµετέχει υποχρεωτικά στο Διοικητικό Συµβούλιο του αν-
τίστοιχου Μετοχικού Ταµείου (Στρατού, Ναυτικού, Αεροπορίας)
και των υπ’ αυτών λογαριασµών.»

Άρθρο 51
Ρυθµίσεις θεµάτων ΥΠΕΣΔΑ

1α. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 5 του  ν. 3584/2007
(Α’ 143), όπως ισχύει, αντικαθίσταται, ως εξής:

«α. Τρεις (3) µονίµους υπαλλήλους προϊσταµένους Διεύθυν-
σης, που υπάγονται στην αρµοδιότητα του υπηρεσιακού συµβου-
λίου οι οποίοι ορίζονται από τον Συντονιστή της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης ή από τον ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης µετά από γνώµη της οικείας
ΠΕΔ.»

β. Η περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 5 του  ν. 3584/2007,
όπως ισχύει αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Τρεις (3) µονίµους υπαλλήλους προϊσταµένους Διεύθυν-
σης που υπάγονται στην αρµοδιότητα του υπηρεσιακού συµβου-
λίου, οι οποίοι ορίζονται από το οικείο Δηµοτικό Συµβούλιο.

Εάν τα Δηµοτικά Συµβούλια δεν ορίσουν τα µέλη τους µέχρι
τις 20 Δεκεµβρίου εκάστου έτους, αυτά ορίζονται από τον Συν-
τονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή από τον ασκούντα κα-
θήκοντα Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης».

γ. Στο τέλος του στοιχείου αα' της περίπτωσης α’ της παρ. 3
του άρθρου 30 του ν. 4369/2016 (Α’ 33), όπως ισχύει, προστίθεν-
ται εδάφια ως εξής:

«Προκειµένου για τους ΟΤΑ Β’ βαθµού αποτελούνται από
τρεις (3) µόνιµους υπαλλήλους και τους αναπληρωτές αυτών,
που ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου Διεύθυνσης, έχουν τον πε-
ρισσότερο χρόνο άσκησης καθηκόντων προϊσταµένου Διεύθυν-
σης, υπάγονται στην αρµοδιότητα του Υπηρεσιακού Συµβουλίου
και υπηρετούν στην έδρα του. Αν ο αριθµός των υπηρετούντων
στην έδρα του Υπηρεσιακού Συµβουλίου δεν επαρκεί για τη συγ-
κρότησή του, ορίζονται υπάλληλοι που υπηρετούν εκτός, της
έδρας του, που πληρούν τις προϋποθέσεις.

Προκειµένου για τους ΟΤΑ Α’ βαθµού αποτελούνται από τρεις
(3) µόνιµους υπαλλήλους και τους αναπληρωτές αυτών, που
ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου Διεύθυνσης κατόπιν επιλογής,
έχουν τον περισσότερο χρόνο άσκησης καθηκόντων προϊσταµέ-
νου Διεύθυνσης και υπάγονται στην αρµοδιότητά του. Αν ο αριθ-
µός των Προϊσταµένων Διεύθυνσης κατόπιν επιλογής δεν
επαρκεί για τη συγκρότησή του ή δεν έχουν γίνει επιλογές, ορί-
ζονται υπάλληλοι που ασκούν µε οποιονδήποτε νόµιµο τρόπο αν-
τίστοιχα καθήκοντα και πληρούν τις λοιπές προϋποθέσεις.»

2. Η περίπτωση γ’, της παρ. 1 του άρθρου 18 του  ν. 3870/2010
(Α’ 138), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. αα. Οι συµβάσεις µίσθωσης έργου της παρ. 5 του άρθρου
113 του ν.1892/1990 (Α’ 101), όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει,
καταρτίζονται για τα διδακτικά έτη 2010-2011, 2011-2012, 2012-
2013, 2013-2014, 2014-2015, 2015-2016 και 2016-2017, σύµφωνα
µε τις ρυθµίσεις των διατάξεων αυτών.

ββ. Από την έναρξη του διδακτικού έτους 2017-2018 και εφό-
σον οι ανάγκες των δήµων για τον καθαρισµό των σχολικών µο-
νάδων δεν καλύπτονται από το υπάρχον προσωπικό, µπορεί να
καλυφθούν µε συµβάσεις, που καταρτίζονται από τους οικείους
δήµους, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

γγ. Για το κόστος της απασχόλησης µε συµβάσεις του προσω-
πικού του προηγούµενου εδαφίου, για το διδακτικό έτος 2017-
2018 και εφεξής, εγγράφεται ειδική πίστωση στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, η οποία κατανέµεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού κατ’ αναλογία στους οικείους δήµους. Μέχρι το παραπάνω
διδακτικό έτος εξακολουθεί να εφαρµόζεται η παρ. 5 του άρθρου
113 του ν.1892/1990, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει.»

3.α. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 4, του άρθρου 209 του ν.
3463/2006 (Α’ 114), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης καθορίζονται τα όρια προϋπολογισµού των µελε-
τών έργων και υπηρεσιών, πέραν των οποίων απαιτείται
θεώρηση, ύστερα από γνώµη του οικείου περιφερειακού συµ-
βουλίου δηµοσίων έργων. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία, η θεώ-
ρηση αυτή γίνεται από την Τεχνική Υπηρεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ύστερα από
γνώµη του Συµβουλίου Δηµοτικών και Κοινοτικών Έργων και Θε-
ώρησης Μελετών του ίδιου Υπουργείου, η αρµοδιότητα αυτή,
της θεώρησης, µεταβιβάζεται στην αρµόδια υπηρεσία της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, ύστερα από σύµφωνη γνώµη τεχνικού
συµβουλίου που συγκροτείται στην έδρα κάθε Αποκεντρωµένης
Διοίκησης µε απόφαση του Συντονιστή της ή του ασκούντος κα-
θήκοντα Γενικού Γραµµατέα και αποτελείται από τους:

i. Τον Γενικό Διευθυντή Χωροταξικής και Περιβαλλοντικής Πο-
λιτικής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης µε αναπληρωτή του τον
προϊστάµενο της Διεύθυνσης Τεχνικού Ελέγχου της Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης.

ii. 'Εναν µηχανικό της Αποκεντρωµένης Διοίκησης µε τον ανα-
πληρωτή του.

iii. Έναν µηχανικό της Περιφέρειας στην έδρα της Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης µε τον αναπληρωτή του.

iv. Έναν κοινό εκπρόσωπο των συνδέσµων ΣΑΤΕ και ΣΤΕΑΤ µε
τον αναπληρωτή του.

v. Έναν εκπρόσωπο της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων µε τον
αναπληρωτή του.»

β. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται θεώρηση των
Πρωτοκόλλων Κανονισµού Τιµών Μονάδος Νέων Εργασιών
(Π.Κ.Τ.Μ.Ν.Ε.) και των Ανακεφαλαιωτικών Πινάκων (Α.Π.Ε.) των
έργων των Ο.Τ.Α. Α' βαθµού, των Συνδέσµων τους, των νοµικών
τους προσώπων δηµοσίου δικαίου, των ιδρυµάτων τους και των
Δ.Ε.Υ.Α. του ν.1069/1980 (Α’ 191) και του ν. 890/1979 (Α’ 80) από
την Τεχνική Υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης, η αρµοδιότητα της θεώρησης µεταβιβά-
ζεται στην αρµόδια Αποκεντρωµένη Διοίκηση και σε όσες
περιπτώσεις απαιτείται από τις οικείες, διατάξεις γνωµοδότηση
τεχνικού συµβουλίου, γνωµοδοτεί το τεχνικό συµβούλιο της οι-
κείας περιφέρειας. �

γ. Για τα έργα και µελέτες που εργοδότης ή κύριος του έργου
είναι το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής  Ανασυγκρότη-
σης, η προϊσταµένη αρχή και η διευθύνουσα υπηρεσία κατά την
έννοια του άρθρου 1 παρ. 7 περίπτωση δ’ του ν. 3669/2008 (Α’
116) και του άρθρου               1 παρ. 13 του ν. 3316/2005 (Α’ 42),
καθορίζονται κάθε φορά, µε απόφαση του Υπουργού. Αρµόδιο
όργανο να  αποφαίνεται στις αιτήσεις θεραπείας είναι ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Τεχνικό Συµ-
βούλιο κατά την έννοια του άρθρου 1 παρ. 7 περίπτωση ε’ του ν.
3669/2008 και του άρθρου 1 παρ. 14 του      ν. 3316/2005 είναι το
τεχνικό συµβούλιο της Αποκεντρωµένης Διοίκησης της υποπερί-
πτωσης α’ της περίπτωσης 1 της παραγράφου 3 του παρόντος.

δ. Οι διατάξεις του παρόντος καταλαµβάνουν και τις περιπτώ-
σεις, για τις οποίες εκκρεµεί γνωµοδότηση και θεώρηση από τις
υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης.

4α) Η διάρκεια παροχής των υπηρεσιών των «Κέντρων Ηµερή-
σιας Φροντίδας Ηλικιωµένων» (ΚΗΦΗ), των «Κέντρων Διηµέρευ-
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σης-Ηµερήσιας Φροντίδας» (ΚΕΔΗΦ) και των «Κέντρων Στήριξης
Ροµά και Ευπαθών Οµάδων» των φορέων των ΟΤΑ, καθώς και
των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου του απασχολούµε-
νου προσωπικού παρατείνονται πέραν της 30ής Ιουνίου 2016 καί
έως την ένταξη των σχετικών Πράξεων ή την υπογραφή των Συµ-
βάσεων για τις Πράξεις αυτές ή για τη µετεξέλιξη αυτών στο
πλαίσιο των Περιφερειακών Επιχειρησιακών Προγραµµάτων της
Προγραµµατικής Περιόδου 2014-2020 του ΕΣΠΑ και σε κάθε πε-
ρίπτωση όχι πέραν της 31.12.2016. Κατά τη διάταξη της παρ. 3
του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) οι συµβάσεις του προ-
σωπικού σε καµία περίπτωση δεν µετατρέπονται σε συµβάσεις
αορίστου χρόνου.

β) Η χρηµατοδότηση για την καταβολή της µισθοδοσίας του
απασχολούµενου προσωπικού της ανωτέρω περίπτωσης α’ θα
καλυφθεί από πόρους του ΕΣΠΑ 2014-2020.

Άρθρο 52

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων που εκδίδεται κάθε τριετία,
καθορίζονται για κάθε έτος συγκεκριµένες θέσεις σε Τµήµατα
Σχολών των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) για κα-
τάταξη µονίµων εν ενεργεία Αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνά-
µεων (Ε.Δ.), αποφοίτων των Ανωτάτων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, πέραν των προβλεπόµενων από τις
ισχύουσες διατάξεις θέσεων για κατάταξη πτυχιούχων Α.Ε.Ι.. Για
τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις των κατατάξεων αυτών
ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 4 του ν. 1865/ 1989 (Α’ 210).

Άρθρο 53

1. Μετά την περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του
ν. 3187/2003 (Α’ 233) προστίθεται νέα περίπτωση ε’ ως εξής:

«ε. Οι σπουδαστές της κατεύθυνσης Ιπταµένων της Σχολής
Ικάρων, οι οποίοι, προκειµένου να ενταχθούν σε αυτή, διεγρά-
φησαν είτε ως µαθητές από άλλη παραγωγική σχολή των ΕΔ είτε
ως µόνιµοι στρατιωτικοί από τις τάξεις των ΕΔ και κατά τη διάρ-
κεια του πρώτου έτους σπουδών αποτυγχάνουν στις πτήσεις και
διαγράφονται από τη Σχολή Ικάρων, µπορούν µε αίτησή τους, η
οποία υποβάλλεται εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη δια-
γραφή τους, να επανεντάσσονται στην κατηγορία που ανήκαν.
Η επανεγγραφή των µαθητών στη σχολή από την οποία είχαν
διαγραφεί γίνεται στο έτος σπουδών που έπεται του έτους δια-
γραφής τους, εφόσον πληρούν τις λοιπές προϋποθέσεις για τη
συνέχιση της φοίτησής τους, σύµφωνα µε τον οικείο οργανισµό
της σχολής, η δε φοίτησή τους αρχίζει από την επόµενη της δια-
γραφής τους από τη Σχολή Ικάρων ακαδηµαϊκή περίοδο. Η επα-
νεγγραφή όσων υπηρετούσαν ως µόνιµοι στρατιωτικοί στις
τάξεις των ΕΔ γίνεται στην ίδια επετηρίδα από την οποία διεγρά-
φησαν και καθίστανται νεότεροι όσων απέκτησαν το βαθµό κατά
το ίδιο έτος. Ειδικά, για το σπουδαστικό έτος 2015-2016, η προ-
θεσµία υποβολής της αίτησης του πρώτου εδαφίου επεκτείνεται
σε έξι (6) µήνες από την ηµεροµηνία της διαγραφής τους από τη
Σχολή Ικάρων.»

2. Οι περιπτώσεις ε’ και στ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
3187/2003 αναριθµούνται σε ζ’ και η’ αντίστοιχα.

Άρθρο 54

Στο άρθρο 7Γ παρ. 3 του ν. 3691/2008, όπως ισχύει, προστί-
θεται εδάφιο δ’ ως εξής: 

«Οι αποδοχές του προσωπικού που έχει αποσπαστεί ή µετακι-
νηθεί στην Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων
από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και  Χρηµατοδότησης της
Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατά-
στασης, συνεχίζουν να καταβάλλονται από την υπηρεσία προ-
έλευσής του, κατ’ εξαίρεση της παρ. 2 του άρθρου 23 του ν.
4354/2015. Η διάταξη εφαρµόζεται και για το προσωπικό που
αποσπάται ή µετακινείται µετά τη δηµοσίευση του παρόντος.»

Άρθρο 55
Επώνυµες έδρες Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

1. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
µετά από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνικής
Άµυνας, εγκρίνεται η µεταφορά πίστωσης στο Υπουργείο Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων επ’ ωφελεία του οικείου Ανώ-
τατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος µε σκοπό την επιχορήγησή του,
για την, κατά   τα καθοριζόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 47 του
ν. 4009/2011, ίδρυση επώνυµης έδρας, η οποία φέρει την επω-
νυµία του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας. Με την απόφαση
αυτή καθορίζεται η γνωστική περιοχή διδασκαλίας και έρευνας.

2. Η πίστωση διατίθεται για την κάλυψη των δαπανών της δι-
δακτικής και γενικότερης επιστηµονικής δραστηριότητας της
έδρας. Η επιλογή του διδάσκοντος στην επώνυµη έδρα και ο ορι-
σµός του χρόνου της θητείας του γίνεται από το ίδρυµα.

3. Οι ειδικότεροι όροι για την ίδρυση, τη λειτουργία και την
πλήρωση της επώνυµης έδρας καθορίζονται στον Οργανισµό
του ιδρύµατος.

Άρθρο 56
Τοποθέτηση επικουρικών ιατρών για την κάλυψη 

αναγκών των στρατιωτικών νοσοκοµείων

1.   Για την κάλυψη έκτακτων και άµεσων αναγκών των στρα-
τιωτικών νοσοκοµείων των Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων, είναι
δυνατή η τοποθέτηση σε αυτά επικουρικών ιατρών, εγγεγραµ-
µένων στους καταλόγους της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν.
3580/2007 (Α’ 134), κατ’ αναλογική εφαρµογή των διατάξεων του
ίδιου άρθρου. Οι επικουρικοί ιατροί δεν θα υπερβαίνουν τους δε-
καπέντε (15) ανά Κλάδο των Ενόπλων Δυνάµεων.

2.   Οι επικουρικοί ιατροί τοποθετούνται στα στρατιωτικά νο-
σοκοµεία µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, µε την
οποία καθορίζεται η χρονική διάρκεια της τοποθέτησης, κατόπιν
εισήγησης του Διευθυντή Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, ανεξάρτητα από την ύπαρξη κενών οργα-
νικών θέσεων, µετά από υποβολή αιτιολογηµένου αιτήµατος του
Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου του οικείου Κλάδου των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Δυνάµει της απόφασης του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας συνάπτεται σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου, µε-
ταξύ του Διοικητή του στρατιωτικού νοσοκοµείου και του επικου-
ρικού ιατρού. Ο χρόνος διάρκειας της σύµβασης των
επικουρικών ιατρών που τοποθετούνται σε στρατιωτικά νοσοκο-
µεία που εδρεύουν εκτός των νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης,
δύναται να είναι έως δύο (2) έτη, ενώ για όσους τοποθετούνται
σε στρατιωτικά νοσοκοµεία που εδρεύουν στους νοµούς Αττικής
και Θεσσαλονίκης η διάρκεια της σύµβασης δύναται να είναι έως
ένα (1) έτος. Στις άγονες, νησιωτικές, προβληµατικές και αποµα-
κρυσµένες περιοχές, η διάρκεια της σύµβασης δύναται να είναι
έως και τρία (3) έτη. Η χρονική διάρκεια της σύµβασης των επι-
κουρικών ιατρών, που τοποθετούνται σε Μονάδες Εντατικής Θε-
ραπείας, Μονάδες Μεταµόσχευσης και Μονάδες Εφαρµογής
Ιστών, Μονάδες Τεχνητού Νεφρού, Τµήµατα Επειγόντων Περι-
στατικών, Ογκολογικά Τµήµατα, Μονάδες Ψυχικής Υγείας δύνα-
ται να είναι έως τρία (3) έτη. Συµβάσεις που λήγουν δεν δύνανται
να ανανεωθούν.

3.   Η τοποθέτηση επικουρικών ιατρών πραγµατοποιείται σύµ-
φωνα µε τους καταλόγους επικουρικών ιατρών, που καταρτίζον-
ται και τηρούνται, κατά τις οικείες διατάξεις, σε κάθε Διοικητική
Υγειονοµική Περιφέρεια, µε βάση την προτεραιότητα που καθο-
ρίζεται για τους επικουρικούς ιατρούς που τοποθετούνται σε µο-
νάδες παροχής υπηρεσιών υγείας του Υπουργείου Υγείας. Κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, για την πλήρωση των θέσεων
επικουρικών ιατρών σε Μονάδες Εντατικής Θεραπείας, Μονάδες
Μεταµόσχευσης, Μονάδες Εφαρµογής Ιστών, Μονάδες Τεχνη-
τού Νεφρού, Τµήµατα Επειγόντων Περιστατικών, Ογκολογικά
Τµήµατα, Μονάδες Ψυχικής Υγείας, στις οποίες απαιτείται ορι-
σµένη εξειδίκευση ή εµπειρία, προηγούνται όσοι διαθέτουν βε-
βαίωση εξειδίκευσης στις ανωτέρω µονάδες και ελλείψει αυτών,
όσοι διαθέτουν αποδεδειγµένη εµπειρία σε αυτές. Για την από-
δειξη της εµπειρίας απαιτείται προσκόµιση βεβαίωσης προϋπη-
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ρεσίας ως ειδικευµένου ιατρού στις αντίστοιχες µονάδες. Η βε-
βαίωση προϋπηρεσίας χορηγείται από το νοσοκοµείο όπου υπη-
ρέτησε ο ιατρός. Σε περίπτωση εκδήλωσης ενδιαφέροντος
περισσοτέρων του ενός για συγκεκριµένη θέση, η µεταξύ τους
προτεραιότητα καθορίζεται από το χρόνο κατάθεσης της αίτη-
σής τους.

4.   Οι συµβάσεις των επικουρικών ιατρών, που τοποθετούνται
στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, εξαιρούνται από την αναστολή των
διορισµών και προσλήψεων και τη διαδικασία έγκρισης της ΠΥΣ
33/27.12.2006 (Α' 280), όπως κάθε φορά ισχύει.

5.   Οι επικουρικοί ιατροί κατά το χρόνο απασχόλησής τους
για την κάλυψη έκτακτων αναγκών είναι πλήρους και αποκλειστι-
κής απασχόλησης. Ο χρόνος που υπηρετεί ο ιατρός ως επικου-
ρικός, προσµετράται ως προϋπηρεσία στις κρίσεις για την
κατάληψη θέσης ιατρών Ε.Σ.Υ., καθώς και σε περαιτέρω εξέλιξή
του στο Ε.Σ.Υ..

6.   Οι επικουρικοί ιατροί λαµβάνουν τις αποδοχές του πρωτο-
διοριζόµενου επιµελητή Β’ του Ε.Σ.Υ.. Η δαπάνη για την αµοιβή
τους καλύπτεται από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις των Γενικών
Επιτελείων των Κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων.

7.   Σε περίπτωση άσκησης πειθαρχικής δίωξης σε βάρος επι-
κουρικού ιατρού για οποιοδήποτε πειθαρχικό παράπτωµα κατά
τη διάρκεια της θητείας του, ο Διοικητής του νοσοκοµείου, δύ-
ναται µε αιτιολογηµένη απόφασή του, να αναστέλλει τη σύµβαση
του ιατρού µέχρι την ολοκλήρωση της πειθαρχικής διαδικασίας
και την έκδοση οριστικής απόφασης, ή την επιβολή σε βάρος του
ιατρού πειθαρχικής ποινής ελαφρύτερης της προσωρινής παύ-
σης, η αναστολή παύει και η σύµβαση του ιατρού συνεχίζεται
µέχρι τη συµπλήρωση του υπολειπόµενου χρόνου διάρκειάς της.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας, Υγείας
και Οικονοµικών, κατόπιν εισήγησης του Συµβουλίου Αρχηγών
των Ενόπλων Δυνάµεων, καθορίζεται η διαδικασία προσδιορι-
σµού των έκτακτων αναγκών για την κάλυψη των οποίων τοπο-
θετούνται επικουρικοί ιατροί, τον τρόπο και τη διαδικασία
τοποθέτησης των επικουρικών ιατρών και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια.

Άρθρο 57

Η υποπαράγραφος 2 της παρ. Α’ του άρθρου 32 του   ν.
4361/2016 (Α’ 10) αντικαθίσταται ως εξής:

«Δεν επισπεύδονται και αναστέλλονται οι πάσης φύσεως πρά-
ξεις διοικητικής και αναγκαστικής εκτέλεσης κατά τον Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας, τον Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσό-
δων ή κάθε άλλη διάταξη ειδικού νόµου, καθώς και η λήψη οποι-
ουδήποτε ασφαλιστικού µέτρου κατά τον Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, τον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας ή κάθε άλλη διά-
ταξη ειδικού νόµου που ασκούνται από τους πάσης φύσεως πι-
στωτές της ανωτέρω εταιρείας ή το Ελληνικό Δηµόσιο ή άλλους
φορείς του δηµοσίου τοµέα, σε βάρος της κινητής και ακίνητης
περιουσίας του νοµικού προσώπου µε την επωνυµία NBEE Α.Ε.,
συµπεριλαµβανοµένης της κατασχέσεως απαιτήσεων της εται-
ρίας εις χείρας τρίτων, εφόσον η κινητή και η ακίνητη αυτή περι-
ουσία, συµπεριλαµβανοµένων των απαιτήσεων της εταιρίας,
επηρεάζει την ολοκλήρωση του προγράµµατος ναυπήγησης των
πολεµικών πλοίων ΤΠΚ υπ’ αριθµ. 6 και 7 του Πολεµικού Ναυτι-
κού, είτε την καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών ή άλλων απαι-
τήσεων εργαζοµένων της εταιρίας, καθώς επίσης και των
καταβολών του πολεµικού ναυτικού για την υλοποίηση των προ-
γραµµάτων τους. Κάθε αντίθετη διάταξη παύει να ισχύει από τη
δηµοσίευση του παρόντος.»

Άρθρο 58 
Ειδικές ρυθµίσεις για Αξιωµατικούς της Πολεµικής Αερο-

πορίας προερχόµενες από την κατηγορία των µονιµοποι-
ηθεισών εθελοντριών του ν. 705/1977

1. Για τις υπηρετούσες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου αξιωµατικούς της Πολεµικής Αεροπορίας που προέρχον-
ται από την κατηγορία των µονιµοποιηθεισών εθελοντριών του
ν. 705/1977 (Α’ 279), και συµπλήρωσαν 25 έτη πραγµατικής στρα-

τιωτικής υπηρεσίας την 31.12.2012 ορίζεται ως καταληκτικός
βαθµός εξέλιξης αυτός του Σµηνάρχου.

2. Αξιωµατικοί της παραγράφου 1 βαθµού Επισµηναγού, οι
οποίες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου έχουν συµ-
πληρώσει τις προϋποθέσεις για κρίση και προαγωγή στον επό-
µενο βαθµό, κρίνονται εκτάκτως εντός εξαµήνου από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου. Η προαγωγή όσων εκ των ανωτέρω
αξιωµατικών κριθούν προακτέες ανατρέχει στην ηµεροµηνία που
συµπλήρωσαν τις σχετικές προϋποθέσεις. Για τις αξιωµατικούς
που αποκτούν δικαίωµα αναδροµικής βαθµολογικής προαγωγής
κατ’ εφαρµογή της παρούσας παραγράφου δεν γεννάται δι-
καίωµα αναδροµικής καταβολής των αντίστοιχων αποδοχών.

3. Αξιωµατικοί της Πολεµικής Αεροπορίας βαθµού Επισµηνα-
γού, προερχόµενες από την κατηγορία των µονιµοποιηθεισών
εθελοντών του ν. 705/1977, οι οποίες κατά την ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος του παρόντος νόµου υπηρετούν έχοντας ανακληθεί
στην ενεργό υπηρεσία ως µόνιµες από την εφεδρεία µε το βαθµό
αυτόν και συµπλήρωσαν την 31.12.2012, 25 έτη πραγµατικής
στρατιωτικής υπηρεσίας, µπορούν να προαχθούν µέχρι το βαθµό
του Σµηνάρχου, τηρουµένων των προϋποθέσεων της παρ. 3 του
άρθρου 38 του ν. 3883/2010 (Α’ 167).»

Άρθρο 59

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 490/1976 προστίθε-
ται η παρακάτω διάταξη:

«Επίσης, οι στις προηγούµενες παραγράφους οριζόµενες
απαλλαγές παρέχονται υπό τις αυτές προϋποθέσεις και περιο-
ρισµούς και στα Στελέχη και τους Αξιωµατικούς των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, οι οποίοι έχουν τεθεί σε
κατάσταση Πολεµικής Διαθεσιµότητας ή Μόνιµης Διαθεσιµότη-
τας και δεν λαµβάνουν σύνταξη, για τούτο το λόγο, δε, αποδει-
κνύουν την κατάστασή τους µέσω αντίστοιχης γνωµάτευσης
αρµόδιας υγειονοµικής επιτροπής και αναλυτικού φύλλου µισθο-
δοσίας.»

Άρθρο 60

Η υποπερίπτωση γ’ της περίπτωσης 5 της υποπαραγράφου
Θ.3 της παρ. Θ’ του άρθρου πρώτου του   ν. 4093/2012 (Α’ 222)
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«γ) για τα νοµικά πρόσωπα, εκτός των Ν.Π.Ι.Δ. που ανήκουν
σε ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και του συνόλου των Ν.Π.Δ.Δ. ανεξάρ-
τητα από το φορέα υπαγωγής τους, οι µέτοχοι ή οι εταίροι τους
ή τα µέλη των διοικήσεών τους, δεν έχουν την ιδιότητα του δη-
µοσίου υπαλλήλου, υπαλλήλου Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α. και κληρικού,
για δε τις ενώσεις προσώπων, τα µέλη Δ.Σ. ή της Διοικούσας Επι-
τροπής, δεν έχουν την ιδιότητα του δηµοσίου υπαλλήλου, υπαλ-
λήλου Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α. και κληρικού».

Άρθρο 61

Μη ολοκληρωθείσες για οποιοδήποτε λόγο διαδικασίες σύνα-
ψης σύµβασης µε νοµικά πρόσωπα του άρθρου 1 του ν.
3429/2005, όπως ισχύει, για κάλυψη επιχειρησιακών απαιτήσεων
κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων, που είχαν διατυπωθεί προς
λήψη σχετικής απόφασης κατά το χρόνο ισχύος του ν. 3433/2006
πριν από την έναρξη ισχύος του ν. 3978/2011 και εξακολουθούν
να υφίστανται µέχρι την 31.12.2016, διέπονται από το νοµικό κα-
θεστώς που ίσχυε κατά το χρόνο διατύπωσης της οικείας απαί-
τησης και ολοκληρώνονται, επιτρεπόµενης της επικαιρότητας
των τεχνικών προδιαγραφών, εφόσον αυτή είναι αναγκαία.

Άρθρο 62
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,..................................................2016
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ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.53’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Πέµπτη 21 Ιουλίου 2016 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης και
ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης: «Αναλογική εκπροσώπηση των πο-
λιτικών κοµµάτων, διερεύνηση του δικαιώµατος εκλέγειν και
άλλες διατάξεις περί εκλογής Βουλευτών», σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


